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ابراهيم عزيزي؛ نايب رئيس كميسيون امنيت ملي مجلس

سفر اخير حسين اميرعبداللهيان، وزيرامورخارجه 
كشــورمان به پكن و ديدار و گفت وگــو با همتاي 
چيني خود در شــرايط كنوني از اهميت راهبردي ويژه اي برخوردار اســت و 
مي تواند دستاوردهاي مهمي به همراه داشته  باشد. علاوه بر اهميت انجام چنين 
سفري در مقطع كنوني كه گفت وگوهاي برجامي در وين درحال پيگيري است، 
تحليل اهميت اين سفر از دريچه تحقق رويكردهاي مطلوب جمهوري اسلامي 

در حوزه سياست خارجي نيز ضروري است.
جمهوري اســلامي ايــران در حوزه روابــط بين الملل و 
سياست خارجي، همواره از رويكردهاي راهبردي دقيقي 

برخوردار بوده كه به مثابه چشــم انداز گســترش روابط جهاني كشور مطرح 
مي شود. 

 بازگشت توازن
به سياست خارجي ايران

داده نما
مجيد مهرابی | گرافيک: مهدی سلامی

 آمریكا چقدر از تحریم های ایران 
درآمد كسب كرد؟

منبــع: گــزارش دفتــر مطالعــات اقتصــادی مركــز پژوهش هــای مجلــس شــماره مسلســل 16485

جمع جریمه های اعمال شده علیه بانك ها و شركت های خارجی توسط ایالات 
متحده ناشی از تحریم ها اعم از ایران و سایر كشورهای تحت تحریم بالغ بر 

20.6میلیارد دلار و تحریم بهانه خوبی برای كسب درآمد از این طریق بود.
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بازگشت توازن به سياست خارجي ايران
در اين بين مهم ترين اصل، برقراري توازن در  ادامه از 

حوزه سياست خارجي  اســت كه تحقق آن، صفحه اول
مي تواند دســتاوردهاي بســياري براي كشور داشــته باشد. از 
سال هاي ابتدايي دولت يازدهم تا آخرين ماه هاي دولت دوازدهم 
دلســوزان كشــور و كارشناســان متخصــص، ازجملــه در 
مجلس شوراي اسلامي همواره بر اين موضوع تأكيد داشتند كه 
بايد رويكرد متوازني بر حوزه سياست خارجي دولت حاكم شود و 
ضرورت دارد دستگاه ديپلماسي با پيگيري اين راهبرد اساسي، 

تعاملات بين المللي كشور را به مسير مطلوبي هدايت كند.
درآن دوره به دولت گوشزد مي شــد كه بايد با ايجاد موازنه در 
رويكردهاي سياســت خارجي خود و گســترش همكاري هاي 
في مابيــن بــا كشــورهاي منطقــه و همچنيــن همســايه 
جمهوري اسلامي ايران، شرايطي را به وجود آورد كه بتوانيم از 
همه ظرفيت هاي موجود در كشورهاي منطقه و دوست، براي 
گسترش همكاري هاي دوجانبه و چندجانبه استفاده كنيم. يكي 
از بحث هاي مشخص در آن مقطع اين بود كه بايد از تكيه بيش از 
حد به كشورهاي اروپايي خودداري كرد و در اصطلاح نبايد همه 
تخم مرغ هاي خود را در سبد اروپا و غرب بگذاريم، اما متأسفانه 
در دولت وقت گوش شنوايي براي اين موضوع وجود نداشت و 
صداي دلسوزان شنيده نمي شد كه نتايج آن را هم شاهد بوديم 
و بدعهدي غربي ها در اجــراي مفاد برجام، گويــاي اين نكته 
است كه دولت يازدهم و دوازدهم با خروج از تعادل و توازن در 
حوزه سياست خارجي، فرصت هاي بســياري را براي گسترش 
همكاري هاي منطقه اي و بهره برداري از مواهب آن از دست داد.

اين موضوع درحالي  اســت كــه با آغاز به كار دولت ســيزدهم 
شــاهديم تصميم ســازان اين عرصه، رويكرد هوشمندانه اي را 
در زمينه اتخاذ راهبردهاي متوازن در حوزه سياســت خارجي 
جمهوري اسلامي در دســتوركار قرار داده اند. بر اين اساس در 
ماه هاي اخير دستگاه ديپلماسي كشــور گام هاي مؤثري را در 
اين زمينه برداشته است و ديپلمات هاي كشورمان تلاش هاي 
بســياري را براي ايجاد تــوازن در حوزه روابــط بين المللي و 
منطقه اي به كار گرفته اند. دراين ميان سفر اخير وزيرامورخارجه 
كشــورمان نيز دراين زمينه از اهميت ويژه اي برخوردار است. 
صرف نظر از محورهاي اساسي اين ســفر كه قرارداد راهبردي 
25ســاله 2كشــور يكي از آنهاســت و تحقق آنها بايد ازسوي 
ديپلمات ها انجام شود تا به مرحله اجرايي برسد، نفس پيگيري 
بي وقفه تعاملات منطقه اي از اهميت راهبردي بالايي برخوردار 

است و بايد جدي تر از گذشته پيگيري شود.
مهم اين اســت كه بايد تلاش كنيم از ظرفيت هــاي تعامل با 
كشورهاي منطقه اي و دوست بهره كامل ببريم و با تلاش هاي 
هوشــمندانه ، متوازن و هماهنگ، گام هاي مؤثري براي توسعه 
تعاملات منطقــه اي جمهوري اســلامي ايران برداريم. ســفر 
آيت الله ســيدابراهيم رئيسي به روســيه كه قرار است به زودي 
انجام شود نيز درهمين راستا قابل بررسي است و تحول مهمي 
در رويكردهــاي سياســت خارجي دولت به حســاب مي آيد. 
خوشبختانه دولت سيزدهم حركت مثبتي را در حوزه تعاملات 
بين المللي آغاز كرده و گســترش روابط و توسعه همكاري ها با 
كشورهاي منطقه و دوست را در اولويت سياست خارجي خود 

قرار داده است.
 حركــت واقع بينانــه دولت دراين مســير، به معنــاي تحقق 
راهبردهاي اصولي جمهوري اســلامي در حوزه روابط خارجي 
اســت كه ابعاد مختلــف آن بارها ازســوي رهبرمعظم انقلاب 
تشريح شده است. ايشان چشم انداز حركت دولت در اين مسير 
را در چارچوب رعايت 3اصل »عزت«، »حكمت« و »مصلحت« 

ترسيم كرده اند.

سياست خارجی

   ديپلماسي دولت سيزدهم؛ پويا، همه جانبه و نتيجه گرا 
سخنگوي دولت با اشاره به سفر قريب الوقوع رئيس جمهور به روسيه 
و ســفر ديگر مقام ها به برخي كشــورها، ديپلماسي دولت سيزدهم 
را پويا، همه جانبــه و نتيجه گرا خواند و تصريح كرد: ديپلماســي در 
 دولت مردمــي به  ميدان وســيع منافع ملي توجــه دارد. به گزارش 
ايرنا، علي بهادري جهرمي در صفحه شخصي خود در توييتر نوشت: 
»رئيس جمهور در تدارك سفر روسيه و وزير امورخارجه در چين است؛ 
وزير راه در سوريه بود و وزير ارشاد به محل اكسپو رفت و آقاي باقري بر 
مذاكرات وين متمركز است. هفته پيش هم چند مقام خارجي در ايران 
حضور داشتند. ديپلماسي در  دولت مردمي به  ميدان وسيع منافع ملي 

توجه دارد؛ پويا، همه جانبه و نتيجه گرا.

   تــدارك ايــران و عربســتان براي بازگشــايي 
سفارتخانه ها

عضو كميســيون امنيت ملي و سياســت خارجي مجلس شــوراي 
اسلامي از احياي روابط ايران و عربســتان و به دنبال آن، آماده شدن 
2كشور براي بازگشايي سفارتخانه ها خبرداد. به گزارش ايسنا، جليل 
رحيمي جهان آبادي در مطلبي در حســاب توييتري خود نوشــت: 
»روابط 2كشور مهم  ايران و  عربســتان درحال احيا و  سفارتخانه ها 
درحال آماده شدن براي بازگشايي است. اين امر آثار مهمي در كاهش 
تنش هاي منطقه اي و افزايش انســجام جهان  اسلام دارد، نهادهاي 
امنيتي و رســانه ها مراقب رذالت صهيونيست ها و حماقت  افراطيون 

باشند.«

روايت صفارهرندي از مخالفت چند 
مسئول با حاج قاسم

عضو اصولگراي مجمع تشخيص مصلحت نظام اخيرا طي سخناني 
در مراسم يادواره شهداي لنجان، گفته است:  براساس طراحي هاي 
دشمن، قرار بود عراق و سوريه هركدام به 4كشور تقسيم شوند و 
حتي دندان تيز كرده بودند كه ايران را نيز تجزيه كنند. به گزارش 
ايرنا، حسين صفارهرندي افزوده اســت: برخي افراد كوته بين در 
زماني كه حاج قاسم سليماني و ياران شان مي خواستند براي ياري 
مردم مظلوم سوريه، عراق و فلسطين آستين بالا بزنند، مي گفتند 
»آن طرف حمايت ابرقدرت ها و پــول  قارون هاي خليج فارس را 
در اختيــار دارد، چرا مي خواهيد دراين عرصــه ورود پيدا كنيد، 
درحالي كه نه بضاعت مالي، نه هيمنه نظامي و نه بسط يد سياسي 
داريد و حتي اگر راه درست باشــد، توان آن را نداريم.« وي ادامه 
داد: اقتدار نظام اسلامي به گونه اي است كه امروز هر اراده پليدي 
در 2هزاركيلومتري مرزهاي ما بخواهــد غلطي بكند، مي داند به 
سرعت پاسخ دندان شــكني دريافت مي كند و اين هزينه براي او 

صرفه ندارد.

 اهميت تقويت روابط ايران با شــرق 
ازجمله چين و روســيه چيســت و چرا دولت 
سيزدهم با اين رويكرد انتقادي كه دولت سابق 
بيشتر متمايل به غرب بود، بحث متوازن سازي 

روابط با شرق و غرب را مطرح مي كند؟
همه كشــورهاي دنيا علاقه مند به روابط و تجارت 
بين الملل هستند. الان اقتصاد دنيا درهم تنيده شده 
و كشــورهاي دنيا علاقه مند هستند درصورتي كه 
روابط دوجانبه به نفع هر دوطرف باشد، ارتباطات 
طولاني مدت داشته باشــند. در فضاي كنوني دنيا 
سرمايه گذاري موقت از سوي سرمايه گذاران امكان 
ندارد و جــواب نمي دهد. ســرمايه گذاري ها بايد 
طولاني مدت باشد. روابط تجاري و حتي سياسي و 
نظامي كشورها معمولا طولاني مدت است. كشورها 
اگر بخواهند براي آينده خودشــان در حوزه هاي 
مختلف سياسي، اقتصادي و حتي فرهنگي برآورد 
داشته باشند، توافقات طولاني مدت معمولا بيشتر 
با استقبال كشورها همراه اســت. ايران نيز از بقيه 
جاهاي دنيا مســتثنا نيســت. مقامــات ايران هم 

علاقه مند به اين توافقات هستند.
 چرا برخي در داخــل از اين توافقات 

تعبير به شرق گرايي مي كنند؟
مسئله اي كه ايران دارد اين اســت كه كشورهاي 
غربي به هــر دليلي تصميم گرفته اند بــا ايران كار 
نكنند. دولت هاي بعد از انقلاب مخصوصا دولت هاي 
مرحوم هاشمي رفسنجاني به بعد همگي علاقه مند 
بودند به تعامل با غرب برسند، ولي اين اتفاق نيفتاد؛ 
دليلش هم عدم  علاقه ايران نبوده، بلكه عدم علاقه 
طرف مقابل بوده است. ديديد در يك مورد )برجام( 
هم كه به توافق رسيدند، رئيس جمهور بعدي آمريكا 
مشكل ايجاد كرد. سؤالي كه مطرح است اين است 
كه چون كشــورهاي غربي با ايران كار نمي كنند، 

ايران با كشــورهاي ديگر دنيا هم كار نكند؟ خير. 
اگر كشــورهاي غربي با ايران كار نمي كنند، دليل 
نمي شــود كه ايران با جاهاي ديگر دنيا كار نكند، 
وگرنه چقدر خوب بود كه ايران با آلمان هم توافق 
25ساله تجاري داشت و با فرانسه هم توافق 25ساله 
راهبردي داشــت، ولي وقتي اين كشورها آمادگي 
كار با ايران را ندارند، يعني با چين هم نبايد توافق 
درازمدت داشت؟ با روسيه هم نبايد توافق راهبردي 

داشت؟ هيچ منطقي اين را نمي پذيرد.
پس اين شائبه كه دولت سيزدهم در 
حال تقويت روابط خارجي كشور به نفع شرق 

است را قبول نداريد؟
موضوع اين نيســت كه دولت آقاي رئيسي با اين 
ذهنيت كه نمي خواهد با ســاير نقــاط دنيا توافق 
كند، توافــق با چين را انتخاب كرده اســت. دولت 
آقاي رئيسي و دولت هاي قبلي مي خواستند با همه 
كشورهاي دنيا روابط گسترده داشته باشند؛ مشكل 
آمريكاست كه هم خودش ايران را تحريم مي كند و 
هم تعداد ديگري را كه مي خواهند با ايران كار كنند، 
تحريم مي كند و كشــورهاي غربي بيشتر با آمريكا 
هماهنگ هستند و نتيجه اش وضعيت فعلي كشور 
شده است. اگر كسي بگويد چون آلمان با شما توافق 
25ساله امضا نكرد، پس با چين هم امضا نكنيد، او 
چيزي از سياســت بين الملل نمي فهمد يا مغرض 

است يا ناآگاه.
 در جامعه اين مجادله وجود دارد كه 
چنين توافقاتي منجر به وابسته شدن ايران به 
شرق مي شود و نقض شــعار نه شرقي نه غربي 

است. نظرتان چيست؟
زماني كه شعار سياست خارجي جمهوري اسلامي 
ايران نه شرقي نه غربي شــد، به آن معنا نبود كه با 
هيچ جاي دنيا هيچ تعاملي نباشد. معناي نه شرقي 

نه غربي اين است كه وابسته نباشيم. وابسته بودن 
يك چيز است و توافقي كه به نفع دوطرف باشد، چيز 
ديگر. اينكه ايران توافقات درازمدت با كشورهاي دنيا 
انجام دهد، خودبه خود منجر به وابستگي نمي شود، 
بلكه اگر توافقي صورت گيرد كه ســر ايران را كلاه 
بگذارند، اشتباه است. اين بدان معنا نيست كه هر 
توافقي بد است، بلكه بدان معناست كه سر شما كلاه 
رفته است؛ به عنوان مثال براي خريد خانه خريدار 
بايد حواسش جمع باشــد كه سرش كلاه نگذارند؛ 
نه اينكه بگويد هيچ كس خانه نخرد، خير، اوســت 
كه بايد حواسش جمع باشد. يك وقت ممكن است 
طرف مقابل بخواهد متني را مقابل شما بگذارد كه 

توازن ندارد و او بيشتر از شما سود ببرد.
آيا ايران مي توانــد توافق برد برد با 

چين و روسيه داشته باشد؟
چرا نتواند؟ آيا توانمندي ايران كم است؟ منتقدان 
بايد توجه كنند ايران كشوري بزرگ، مهم و مستقل 
است و رتبه يك نفت و گاز دنيا و همينطور جمعيت 
باسواد جواني دارد. شما فكر مي كنيد چرا گروه4+1 
در وين به دنبــال توافق با ايران هســتند؟ توافق با 
ايران تبعات مهمي در دنيا دارد، عدم توافق با ايران 
هم تبعات مهمي در دنيا دارد. به نفع كشورهاست 
كه با ايران روابط طولاني مدت داشــته باشــند و 
زماني كه طرف مقابل منافعي دارد براي رســيدن 
به آن حاضر است به ايران ســود برساند؛ پس چه 
بهتر توافقي نوشته شــود كه به نفع دوطرف است. 
هدفي كه دشــمنان ايران دارند اين است كه ايران 
را منزوي كنند. تبليغ مي كنند كه چون ما با شــما 
كار نمي كنيم پس شما با جاهاي ديگر دنيا هم كار 
نكنيد. كشــورهاي غربي مي خواهند ايران با انزوا 

فقير شود.
 بحث توازن سياست خارجي ايران را 

چقدر متاثر از رويكرد دولت ها مي دانيد؟ 
خوب است توجه كنيم توافق با چين را آقاي ظريف 
امضا كرد و قبلا نوشته شده بود. برخي وقت ها برخي 
دولت ها قوي تر عمل مي كنند. مشــكلي كه ما در 
دولت آقاي روحاني داشــتيم اين بود كه چون فكر 
مي كردند توافق با آمريكا ادامه پيدا مي كند و همه 
تخم مرغ هايشان را در سبد برجام چيدند، در رابطه 
با شــرق تعلل كردند، در رابطه با كشورهاي ديگر 
دنيا كم كاري و اشتباه كردند و آقاي ظريف نيز در 
متني كه در آخرين گزارش برجام نوشــته بود، به 
اين مسئله اعتراف كرد كه برخورد ما با برخي از اين 
كشورهايي كه در دوره تحريم ها با ما روابط بهتري 
داشــتند، برخورد خوبي نبود، راست هم مي گفت. 
اين نشانه تعلل اســت، نه مخالفت با اصل داستان؛ 
چون مي دانســتند روابط با شرق خوب است، ولي 

كاهلي كردند.
دولت سابق معتقد بود براي حل واقعي 
مشكلات بايد به كدخدا يا همان آمريكا مراجعه 
كرد. آيا در تعامل با چين و روسيه مي توان نيازها 

و مسائل ايران را برطرف كرد؟
كسي مانع روابط ما با غرب نيســت. مشكل خود 
غربي ها هستند كه پاي كار نيستند. زماني بود كه 
تكنولوژي، صنعت و توانمندي علمي دنيا طي 30تا 
40سال گذشته در كشورهاي غربي متمركز بود، 

ولي طي 2دهه گذشته فناوري اي نيست كه 
در غرب باشد و در ساير نقاط دنيا وجود 

نداشته باشــد. اگر ما به توانمندي  در 
كشور نياز داشــته باشيم و در داخل 
موجود نباشد، حتما الزامي ندارد به 
كشورهاي غربي مراجعه كنيم. برخي 
توانمندي هاي چين از كشــورهاي 

غربــي نيز بهتر اســت؛ 
انگليســي ها  مثلا 
ســتند  ا مي خو
فنــاوري 5G را 
از چيــن بگيرند، 
دولــت آمريكا 
اعتــراض كرد و 
با فشــار دولت 
آمريــكا اعلام 
كردنــد از چين 
نمي گيرند و بعد 

هم اعــلام كردند 
عدم توافــق با چين، 

انگليــس را در ايــن 
زمينه 2تا 3سال عقب 

مي اندازد.
آيا در شرايط فعلي 

اقتصاد كشور و فشارهاي سياست خارجي ايران، 
چين و روسيه حاضر هستند با ايران كار كنند؟

همه كشورها به دنبال منافع خودشــان بوده و در 
تعاملات خود به دنبال ســود بيشــتر و ضرر كمتر 
هستند. اين كشورها كميته امداد امام خميني)ره( 
نيســتند. نمي توان از آنها انتظار داشــت به ضرر 
خودشــان و به نفع ما اقدام كننــد. مگر ما چنين 
مي كنيم؟ هنر كشــور ما بايد اين باشد كه منافع 
مشــتركي را با كشــورهايي تعريف كند كه علاقه 
دارند با ايران كار كنند. مشكلي كه ما در دولت قبل 
داشتيم اين بود كه رغبت نداشتند با كشورهايي كه 
تمايل داشــتند با ايران كار كنند، همكاري كنند و 

به دنبال ساير كشورها دويدند.
 آيا ديپلماسي عمومي نمي تواند منجر 
به كاهش مجادلات كلامي نســبت به توافق با 

چين و روسيه در جامعه شود؟
نكته اي كه رهبري نيز به آن اشاره داشتند اين است 

كه ما در تبليغات ضعيف هستيم.
 آيا شــما در جريان مفاد اين توافق 

بوده ايد؟ ارزيابي تان چيست؟
براي ايــن توافق هيچ قراردادي بســته نشــده و 
مفاهيم كلي اســت؛ ســرفصل هايي است كه ذيل 
اين ســرفصل ها بايد شــركت هايي پيدا شوند كه 
دوطرف با آنها به قرارداد برســند. ما اميدواريم اين 
اتفاق بيفتد. چندين ماه از امضاي اين توافق گذشته، 
ولي حركت خاصي مشاهده نمي شود. در اين 
چند ماه فاصله تا اعــلام روز جمعه آقاي 
اميرعبداللهيان مبني بــر روز اول اجراي 

توافق با چين چه مي كرديم؟
 اجرا به چه معناست؟ آيا نياز 

به مصوبه مجلس ندارد؟
اينها مفاهيم كلي اســت كه 2كشور 
توافــق كرده انــد درباره 
آنها كار كننــد، ولي 
بايد عملياتي شود كه 

نشده است.
 شما مفاد 
توافــق را تأييد 

مي كنيد؟
ايــن  از  بهتــر 
نمي شود. حرف هاي 
كلي زدن مشكلي را 
حل نمي كند. مشكلي 
در مفاد توافق نيســت. 
بايــد در امضــاي متن 
قرارداد دقــت كرد كه 
قرار اســت ما را به آن 

مفاهيم برساند.

روي خط سياست

   انتقام حتمي است 
تأكيد مجدد رهبر معظم  انقلاب بر موضوع »تقاص از قاتلان شــهيد 
سليماني« و همچنين اظهارات فرمانده كل سپاه مبني بر اينكه انتقام 
سردار سليماني يك »اســتراتژي« و »آرمان« است، نشان مي دهد 
گذشت زمان موجب فراموشــي موضوع انتقام از قاتلان سردار دل ها 
نخواهد شد. به گزارش فارس، اين درحالي است كه در روزهاي اخير نيز 
پويانمايي برگزيده پويش »قهرمان« كه به موضوع انتقام از قاتلان شهيد 
سليماني پرداخته، بازتاب گسترده اي درميان رسانه ها و سياستمداران 
آمريكايي داشته است. اين پويانمايي كه با عنوان »انتقام حتمي است« 
توسط پايگاه اطلاع رســاني دفتر حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب 
منتشر شد، به ابعاد موضوع انتقام خون شــهيد سليماني مي پردازد. 
بر اين اساس جان كربي، سخنگوي وزارت دفاع آمريكا در مصاحبه با 
شبكه »فاكس نيوز« درباره انيميشن »انتقام حتمي است«، عنوان كرد: 
ما به تازگي از اين موضوع مطلع شده ايم و درحال بررسي آن هستيم. هر 

تهديدي ازسوي ايران را كاملا جدي مي گيريم.

   دروغ هاي بي پايان عليه مجلس يازدهم 
عليرضا سليمي، عضو هيأت رئيسه مجلس گفت: شايعه منتشر شده 
در فضاي مجازي درباره فوت آقاي قاليباف توسط يك عنصر نامطلوب، 
دروغ محض است. حجت الاسلام عليرضا سليمي در گفت وگو با فارس 
با اشاره به دروغ پراكني يكي از معاندان در توييتر عليه رئيس مجلس، 
افزود: عده اي بدون اينكه خسته شوند، جنگ رسانه اي و رواني عليه 
مجلس شوراي اسلامي راه انداخته اند و مطالب دروغ عليه نمايندگان 
منتشر مي كنند. متأســفانه هر لحظه، هر دقيقه و هر ثانيه يك دروغ 
عليه مجلس يازدهم منتشــر مي شود و مي كوشــند افكارعمومي را 
فريب دهند، اما غافل از اينكه نمايندگان مجلس براي خدمت به مردم 
و عهدي كه از روز اول با مردم براي خدمت بسته اند، هيچ گاه اسير اين 

حواشي   نخواهند شد.

   صحبت از »استيضاح وزرا« زود است
نماينده ســنقر و كليايي در مجلس شوراي اســلامي در واكنش به 
مطرح شدن زمزمه استيضاح برخي از وزرا، گفت: تأكيد هيأت رئيسه و 
رئيس مجلس اين است كه براي استيضاح وزرا زود است و بايد به آنان 
فرصت دهيم برنامه هاي خود را اجرا كنند و درصورتي كه تغيير مثبتي 
در عملكردشان مشاهده نشــد، نمايندگان مي توانند سراغ استيضاح 
وزراي ناكارآمــد بروند. به گزارش مهر، حجت الاســلام ســيدجواد 
حسيني كيا افزود: مردم گله مندي هاي زيادي، به ويژه درباره وضعيت 
اقتصادي كشــور دارند و مطالبه بحق شان اين اســت كه مسئولان 

مشكلات اقتصادي و گراني ها را برطرف كنند.

   كميسيوني براي پيگيري ابعاد حقوقي ترور سردار دل ها
رئيس فراكسيون حقوق بشــر مجلس از تشكيل كميسيون مشترك 
ايران و عراق براي پيگيري ابعاد حقوقي ترور سردار سليماني خبرداد. 
به گزارش تسنيم، زهره الهيان با اشاره به آخرين پيگيري هاي حقوقي 
درباره ترور ســردار شهيد قاسم ســليماني، گفت: كميته حقوق بشر 
مجلس از سال گذشته و همزمان با تشكيل پارلمان يازدهم 5جلسه 
درباره بررسي ابعاد حقوقي ترور سردار سليماني با مسئولان مربوطه 
برگزار كرده است. وي با بيان اينكه كيفرخواستي 300صفحه اي  عليه 
عاملان ترور سردار سليماني تدوين شده  است، اضافه كرد: 2هزار صفحه 
مستندات درباره اين ترور تدوين شده كه وزارت امورخارجه درحال 

پيگيري اين موضوع است.

گفت وگوهاي هسته اي در سطح كارشناسي  ادامه دارد

وين؛ سخت ترين مرحله
  گفته مي شود درحال حاضر كار روي پيش نويس سوم در 

زمينه اجراي هرگونه توافق احتمالي درحال انجام است

درحالي كه هشتمين دور از مذاكرات كميسيون 
مشــترك برجــام از عصــر جمعه در ســطح 
كارشناســي و بدون حضور روساي هيأت هاي 
نمايندگــي در ويــن در حال پيگيري اســت، 
ارزيابي ها نشان مي دهد مذاكره كنندگان ارشد 
جمهوري اســلامي ايران و تروئيــكاي اروپايي 
درحالي به پايتخت هاي خود بازگشــته اند كه 
گفت وگوها از پيشــرفت  قابل توجهي برخوردار 
بوده است ؛ موضوعي كه ديپلمات هاي حاضر در 
وين و همچنين مقام هاي سياســي كشورهاي 

حاضر در مذاكرات نسبت به آن اذعان دارند.
برهمين اساس هم بود كه گمانه زني هاي منابع 
ديپلمات حاضر در هتل كوبورگ حاكي است كه 
مذاكرات احياي توافق هسته اي سال 2015به 

مراحل حساس و البته سخت خود نزديك شده  و 
براساس آنچه پيش از اين نيز برخي منابع عنوان 
كرده  بودند، پرانتزهاي اختلافي ميان طرفين، 

تاحدودي كاهش يافته است.
درچنين شرايطي يك منبع مطلع براي شبكه 
»الجزيره« روايت كرده است كه درحال حاضر كار 
روي پيش نويس سوم در زمينه اجراي هرگونه 
توافق احتمالي درحال انجام است و هيأت هاي 
كارشناســي حاضــر در هتل كوبــورگ تلاش 
مي كنند اختلاف هاي موجــود در اين زمينه را 

كاهش دهند.
گفته مي شود اين پيش نويس شامل رويه هايي 
است كه براي بازگشت به توافق 2015 به روشي 
قابل تأييد، تدوين خواهد شد و مي تواند مبناي 

عمل طرف هاي حاضــر در مذاكرات قرار گيرد. 
براين اساس ارزيابي ها نشان مي دهد مذاكرات 
با توجه به وضعيت موجود، در مرحله پيچيده اي 
قرار دارد كه كارشناسان معتقدند »سخت ترين« 

و البته »طولاني ترين« مرحله است.
در اين ميان اگرچه همــه طرف هاي حاضر در 
مذاكرات معتقدند اختلاف هــا درحال كاهش 
است، اما برخي اختلاف ها بر سر رفع تحريم ها، 
مكانيســم هاي راســتي آزمايي و رويه هــاي 
هسته اي همچنان باقي است و مذاكره كنندگان 
مي كوشند چالش هاي موجود در اين زمينه را به 
حداقل برسانند تا مسير دستيابي هرچه سريع تر 

به توافق مطلوب همه طرف ها  هموار شود.

تحريم هايي كه بايد لغو شود
ديپلمات هاي نزديك به هيــأت مذاكره كننده 
ايران درباره آخرين تحولات، به ويژه رويكرد ايران 
به لغو تحريم ها، معتقدند تحريم هاي ناقض توافق 
سال 2015 )كه مانع عادي سازي روابط تجاري 
ايران با دنياست و نيز بخشي از سازوكار »فشار 
حداكثري« به شــمار مي رود كه از زمان دونالد 
ترامپ شكل گرفته اســت(، جداي از اينكه به 
چه اسمي اعمال شده است، بايد رفع شوند و اين 
موضع قطعي ايران در مذاكرات، به ويژه در دولت 
سيزدهم است كه از سوي تيم مذاكراتي وي در 

وين دنبال مي شود.
تحريم هايي كه از سال 201۸ به صورت گسترده 
و يكجانبه ازســوي آمريكا عليه ايــران اعمال 
شده اســت و بعضا تحريم هــاي برجامي تحت 
عنوان هاي ديگري ازجمله »مبارزه با تروريسم« 
و »مسائل حقوق بشــري«، مانع از اجراي مؤثر 
برجام اســت؛ از اين رو ايران تأكيــد دارد رفع 
تحريم هاي برجامي براساس توافق 2015، نبايد 
تحت الشعاع تحريم هاي يكجانبه آمريكا بعد از 
201۸ تحت هر عنواني قرار گيرد. درعين حال 
آمريكا و كشورهاي اروپايي سعي دارند ايران را 
به هر شــكل ممكن در اتاق مذاكــرات و نيز در 
فضاي رسانه اي و سياســي براي عقب نشيني از 
اين موضع خود وادار سازند؛ تلاشي كه تاكنون 

بي فايده بوده است.

حمايت روسيه و چين از روند مذاكرات
سخت تر شدن روند مذاكرات موضوعي است كه 
همه طرف ها به آن اذعان دارند. بر اين اســاس 
نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي واقع 
در وين نسبت به فعال تر شدن برخي از مخالفان 
برجام همراه با پيشــروي مذاكرات وين هشدار 
داد. ميخائيل اوليانوف، در توييتي به اين موضوع 
اشاره كرد و نوشت: »با پيشرفت در مذاكرات وين، 
مخالفان برجام در فضاي عمومي فعال تر شده اند 
و بيشتر فتنه انگيزي مي كنند. اين ناراحت كننده 
و تأسف آور است. اكثريت كشورها ازجمله »گروه 
5« هدف احياي توافق هسته اي و برداشته شدن 

تحريم ها را دنبال مي كنند.

وي همچنين در پاسخ به كاربري درباره تفاوت 
ميان »برداشــتن تحريم ها« و »لغو تحريم ها« 
عنوان كرد كه »اين دو اصطلاح مترادف هستند. 
در مذاكرات ويــن ما اغلب از لفظ »برداشــتن 
تحريم ها« اســتفاده مي كنيم. ايــن قاعده در 

سازمان ملل نيز به همين شكل است.«
ازســوي ديگر وزارت امورخارجــه چين نيز در 
بيانيه اي كــه درباره ديــدار وزراي امورخارجه 
ايران و چين منتشر كرد، بر مخالفت اين كشور 
با تحريم هاي يكجانبه ايالات متحده عليه ايران 
تأكيد و درعيــن حال از تلاش ها بــراي احياي 
توافق هسته اي 2015 بين قدرت هاي بزرگ و 

ايران حمايت كرد.
همچنين در اين بيانيه ضمن تأكيد بر اين موضوع 
كه »ايالات متحده مســئوليت اصلي مشكلات 
جاري با ايران را برعهده دارد« تصريح شده است 
كه چيــن قاطعانه از، ازســرگيري مذاكرات در 
زمينه توافق هســته اي حمايــت خواهد كرد و 
با تحريم هاي غيرقانوني يكجانبــه عليه ايران، 
بازي سياسي با توســل به حقوق بشر و مداخله 
در امور داخلي ايران و ســاير كشورهاي منطقه 

مخالف است.
اين درحالي اســت كــه مقام هــاي اروپايي و 
آمريكايي در روزهاي اخير علاوه بر فشــارهايي 
كه در جريان مذاكرات به ايــران وارد مي كنند، 
از تريبون هاي سياسي و رسمي نيز رجزخواني 
مي كنند و راهبرد شكست خورده »تهديد ايران« 
را كنار نمي گذارند. برهمين اساس هم بود كه در 
روزهاي اخير وزراي امورخارجه آمريكا و فرانسه 
در موضع گيري هايــي، با طــرح مجدد موضوع 
ضرب الاجل و كمبود وقت، به تكرار تهديد هاي 
مطرح شده در گذشــته عليه جمهوري اسلامي 
ايران پرداختند؛ تهديدهايــي كه ديپلمات ها و 
مقام هاي سياسي ايران بارها بر بي اثر بودن شان 

تأكيد كرده اند.

اذعان غربي ها به پيشرفت در مذاكرات
طرح تهديدهاي اين چنيني درحالي اســت كه 
مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا از احتمال 
حصول توافق با ايران در وين خبر داد و نســبت 
به نزديك شــدن به پايان اين »فرايند بســيار 

طولاني« ابراز اميدواري كرد.
جوزپ بورل كــه در كنفرانســي خبري پس از 
نشســت غيررسمي شــوراي روابط خارجي در 
فرانسه سخن مي گفت، اظهار كرد: »به نظرم ما 
داريم به پايان فرايند بســيار طولاني مي رسيم 
كه من و همكارانم را مشــغول كرده بود.« اين 
درحالي است كه وي اعتقاد دارد فضاي كنوني 
حاكم بر گفت وگوها از مقطع پيش از كريسمس 
بهتر است: »قبل از كريسمس من بدبين بودم، 
اما امروز به نظرم حصول توافق امكان پذير است. 
ما بايد به كارمان ســرعت ببخشيم؛ چراكه اگر 
ايران قدرت هسته اي شود، چيزي براي مذاكره 

باقي نمي ماند.«

بي عملي اروپا دربرابر تحريم هاي ظالمانه آمريكا
سفير ايران در اســپانيا طي ســخناني در جمع مسئولان، اســتادان و دانشجويان مقطع 
كارشناسي ارشــد بنياد مطالعات راهبردي و بين المللي اين كشور گفت : دولت قبلي آمريكا 
به صورت يكجانبه و با نقض قوانين بين المللي از توافق هسته اي خارج شد و رئيس جمهور فعلي 
اين كشور نيز به وعده خود براي بازگشت فوري به توافق عمل نكرد. حسن قشقاوي به وضع 
تحريم هاي شديد آمريكا عليه مردم ايران و آثار و پيامدهاي آن بر روابط تجاري با ديگر كشورها 
ازجمله اسپانيا نيز اشاره كرد و افزود: اتحاديه اروپا نيز عملا هيچ اقدام مؤثري  در برابر تحريم هاي 
ظالمانه واشنگتن انجام نداده است. وي اضافه كرد: با وجود همه بدعهدي هاي طرف غربي، ايران 
براي نشان دادن حسن نيت خود، مجددا مذاكره با گروه 1+4 در وين را با هدف لغو كامل تحريم ها 

در دستوركار قرار داده است.

ث
مك

 گفت وگو با فواد ايزدی درباره سياست خارجي دولت سيزدهم 

رابطه  برُد - برُد  با چین
سند برنامه همكاري جامع جمهوري اسلامي ايران و جمهوري خلق چين 
موسوم به برنامه ۲۵ساله هفتم فروردين ماه امسال به امضاي محمدجواد 
ظريف، وزير ســابق امور خارجه و وانگ اي، وزير خارجه چين رسيد. 
حسين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه دولت سيزدهم در جريان 
سفر اخير خود به چين پس از پايان ديدارهاي تفصيلي خود با همتاي 
چيني اعلام كرد: »در اين سفر توافق كرديم كه دوطرف اجرايي شدن 

و شروع عملياتي شدن توافق همكاري هاي راهبردي و جامع ۲۵ساله 
۲كشور را اعلام كنيم.« سفري كه در آن پيام كتبي سيدابراهيم رئيسي، 
رئيس جمهور براي عملياتي كردن قرارداد ۲۵ساله نيز به رئيس جمهور 
چين ارائه شده اســت. درباره اهميت اين توافق در سياست خارجي 
متوازن دولت سيزدهم با فواد ايزدي، استاد دانشگاه و كارشناس مسائل 

روابط خارجي گفت وگو كرديم.
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شهر شماره  8414

  فاز اول طرح »تحول نگهداشت شهر« 
به مدت 2 ماه از آبان تا دي ماه با هدف گزارش

رفع اغتشاشات شهري، توسعه فضاهاي 
عمومي، آمادگی دربرابر بارش های زمســتانی مثل 
بارش های ناگهانی ديــروز  و در يك كلام خانه تكاني 
شهر از مشكلات در نواحي اجرايي شد،  اما مديريت 
شهري بنا به  درخواست شــهروندان و خدمت رساني 
مطلوب اجراي آن را تا 22بهمن تمديد كرد. چرا طرح 
تحول نگهداشت شهر در پايتخت اجرايي شد؟ شوراي 
شهر ششم و شــهردار تهران پس از به دست گرفتن 
سكان مديريت شهري شاهد مشكلات شهري ازجمله 
رفت و روب و نظافت معابر، انباشت زباله و كثيف بودن 
مخازن زباله و همچنين تماس هاي مكرر شهروندان با 
سامانه 137بودند و از اين رو شهردار تهران طرح تحول 
نگهداشت شــهر را به مناطق ابلاغ   و در راستاي اين 
طرح تأكيد كرد كه بايد تحول در قالب روح و جســم 

شهر توأمان دنبال و پيگيري شود.

شناسايي مشكلات در مناطق
 پس از ابلاغ شهردار تهران، بررسي هاي لازم انجام 
و حدود 35هزار نقطه در محله ها شناســايي شد و 
22آبان طرح نگهداشت شهر كليد خورد و معاون 

هماهنگي و امور مناطق شهرداري تهران به خبرنگار 
همشهري گفت كه اين طرح در راستاي آراستگي 
شهر، ارتقاي خدمت رساني به شهروندان و افزايش 
رضايتمندي مردم هدف گذاري شده است. اكنون 
2ماه از اجراي اين طــرح در مناطق مي گذرد و بنا 
به  درخواست شــهروندان اجراي فاز اول آن يك 
ماه ديگر هم تمديد شده است. طرحي كه به گفته 

حســين نظري مي توان از آن با عنوان خانه تكاني 
شهر از مشكلات ياد كرد. او با بيان اينكه شهرداري 
نهاد اجتماعي و خدماتي است و نگهداشت و اداره 
شــهر يكي از وظايف اصلي مديريت شهري است، 
تأكيد كرد: »كم توجهي به امور شــهر و مشاركت 
مردم در مقوله نگهداشت شهر سبب شد تا حركت 
نو و گامي بلند براي رفع معضلات شهر و شهروندان 
برداريم كه در نهايت تصميــم گرفتيم با اقداماتي 
چون رفت وروب، رفع موانــع در معابر، جمع آوري 
خودروهاي اسقاطي و... در شهر خانه تكاني انجام 

دهيم.« 

تهران جان تازه مي گيرد
به گفتــه معــاون هماهنگــي و امــور مناطــق 
شــهرداري تهران، طرح نگهداشت شهر در 2فاز 
پيش بيني شــده اســت و مديريت شهري تلاش 
مي كند با اين اقدامات جان تازه اي به شهر ببخشد 
و پيوند صميمي بين شهر و شــهروندان ايجاد و 
روح اعتماد بين مردم و مديريت شــهري را احيا 
كند. آنطور كه نظري گفته ساماندهي كارگاه هاي 
عمراني غيرفعال، لكه گيري آسفالت هاي معيوب، 
ســاماندهي متكديــان متجاهــر، جمــع آوري 
خودروهاي اســقاطي، ســاماندهي كارگاه هاي 
ســاختماني، رفع معارض تيرهــاي برق، هرس 
درختان، رفع نواقص ايمني و روشنايي، لايروبي 

نهرها و جوي ها، رفت وروب و شست وشوي 
كوچه ها و خيابان ها، ساماندهي جداول، 
همسطح ســازي  دريچه ها، رفــع نواقص 

علائم ترافيكي، رنگ آميزي المان ها، ديوارها، 
زيباسازي شهر و... برخي از اقدامات انجام شده در 

فاز اول طرح نگهداشت شهر هستند. 
معــاون هماهنگي و امور مناطق شــهرداري 
تهران همچنين با بيان اينكه در فاز اول تلاش 
مي شود با رفع معارضان، ساماندهي كارگاه هاي 

عمراني و ساختماني، فضاهاي عمومي شهر توسعه 
يابد، تأكيــد كرد: »يكــي از مهم ترين معضلات 
شهروندان، موضوع لكه گيري و كيفيت آسفالت 
بوده كه ايــن مورد به عنوان كار ويــژه در فاز اول 
و دوم در راس امور قــرار دارد و تلاش مي كنيم تا 
آســفالتي با كيفيت و دوام بالا بين نواحي توزيع 
شود تا در پايان طرح، هيچ معبري در تهران نياز به 

ترميم آسفالت نداشته باشد.« 
معاون هماهنگي و امور مناطق شهرداري تهران 
به ابراز رضايت شــهروندان هم اشــاره و عنوان 
كرد: »آنچه پس از 2 ماه در ســامانه هاي 137و 
1888ثبت شــده، نشــان دهنده آن است كه 
بيش از 70درصد شــهروندان از اقدامات انجام 
شده رضايت دارند و ازاين رو با تمديد يك ماهه 
تــلاش خواهيم كرد با خدمت رســاني مطلوب 
رضايتمندي شــهروندان را به بالاترين ميزان 

برسانيم.«

آماده باش نيروها در برابر بارش ها
براساس گزارش سازمان هواشناسي با ورود سامانه 
بارشي به كشور، پايتخت تا روز سه شنبه برفي و 
باراني خواهد بود. ازاين رو به گفته حسين نظري 
نيروهاي خدمات شــهري علاوه بر انجام وظايف 
روزمره كه مهم ترين آنها رفت وروب و شست وشو 
است، با حضور در نقاط حســاس و آبگير، تلاش 
مي كنند تا شــهروندان گرفتــار آب گرفتگي يا 
يخ زدگي معابر نشوند. او تأكيد كرد: »نگهداشت 
شــهر به  روز ، ســاعت و مكان خاصي اختصاص 
ندارد و تلاش خواهيم كرد شــهروندان به زودي 
چهره متفــاوت و البته زيبايي از شــهر تهران را 

شاهد باشند.«  

فاز اول طرح تحول نگهداشت شهر در 124ناحيه پايتخت تا 22بهمن تمديد شد و بخشي از آن به آمادگي در برابر بارش هاي زمستان اختصاص دارد

معاون هماهنگي و امور مناطق شهرداري تهران:  بيش از 70درصد شهروندان  از اقدامات طرح تحول نگهداشت شهر، ابراز رضايت كرده اند

واکنش سریع به بارش زمستانی
زينب زينال زاده

خبر نگار

يادداشت

زيباسازی

مترو ؛ سال 1348

 جلد مجله دانشمند كه در سال1348 چاپ شده از بحث درباره 
امتيازها و مزاياي مونوريل و مترو براي اســتفاده در حمل ونقل 
شــهري خبر مي دهد. احتمالا موضوع ســاخت قطار شــهري 
زيرزميني خيلي زودتر از اين سال به شكل عمومي مطرح شده 
كه منشا آن مشــاهده وضعيت حمل ونقل عمومي در شهر هاي 
توسعه يافته جهان بوده اســت. نزديك يك دهه بعد از چاپ اين 
مطلب، پروژه هاي ســاخت مترو شروع شــد، اما پس از انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس براي مدتي طولاني متوقف ماند تا در جريان 

سازندگي هاي پس از جنگ دوباره شروع شود.
الان تهران نزديك 250كيلومتر مترو دارد و با افزوده شدن 4خط 
ديگر طول آن به 450كيلومتر هم مي رســد كه براي شهري با 
جمعيت فعلي مناســب است. در شــهر هاي توسعه يافته اي كه 
جمعيت مشابه تهران دارند ، همين طول ديده مي شود. مسكو 
حدود 400، سئول حدود 330، توكيو و حومه  آن 300 و پاريس 
حدود 200كيلومتر خطوط مترو دارنــد؛ بنابراين از نظر طول 
خطوط عقب تر از شــهر هاي ديگر نيســتيم و برنامه ريزي هاي 
لازم براي توســعه كامل خطوط مترو هم انجام شده، ولي در راه 
اجراي چشم انداز نهايي و نقشــه كامل متروي تهران مشكلاتي 

وجود دارد.
بنا بر تجربه يك دهه قبل، در عمل و در بهترين شرايط، هر سال 
15 تا 20كيلومتر تونل مترو در تهران ساخته مي شود. زماني هم 
4-3دســتگاه حفار تي بي ام همزمان در تهران مشغول كار بود. 
اكنون يك دستگاه تي بي ام در حال كار در منطقه 20و در ادامه 
جنوبي خط يك است و ديگري در حال تعميرات اساسي است 
تا حفاري خط10 را شروع كند. يك تي بي ام  هم به اسلامشهر در 
نزديكي تهران منتقل شده و كار حفاري تونل متروي آن را انجام 
مي دهد كه خط آن در آينده به انتهاي خط3 متصل مي شــود. 
سرعت حركت اين دستگاه ها ثابت و مشــخص نيست. اگرچه 
آزمايش ها و محاســبات عمراني زيادي انجام مي شــود تا تمام 
محدوده حركت دستگاه شناسايي شود، اما بار ها مشخص شده 
كه سرعت تي بي ام بنا بر شرايط خاك يا عملكرد مجموعه فني و 
انساني كه در پشت آن قرار دارد، تغيير مي كند؛ به همين دليل 
است كه زمان اجراي طرح هاي عمراني روي سطح زمين، مانند 

پل ها و بزرگراه ها را خيلي دقيق تر از مترو مي توان تعيين كرد.
مسائل ديگري هم در ســاخت تونل ها وجود دارد؛ مانند اينكه 
مرحله ساخت هر ايستگاه، باعث ايجاد محدوديت هاي فراواني 
در اطراف آن مي شــود يا اينكه نقل و انتقال مصالح و دستگاه ها 
به درون مترو نيــاز به فضــاي كارگاهي كافي دارد. ســاخت 
150كيلومتر باقيمانــده از طرح نهايي متــروي تهران اگرچه 
براي 20سال برنامه ريزي شده، اما نمي شود دقيقا آن را مشخص 
كرد؛ مخصوصا كه مشكل تامين بودجه هم وجود دارد و تا وقتي 
پشتيباني مالي وابسته به ارز وجود نداشته باشد، نمي توان هيچ 
طرحي را شــروع كرد. اگر هم طرح ها با روابط بانكي و وام هاي 
سنگين اجرا شوند، در آينده موجب ايجاد بدهي هاي كلان براي 
شــهرداري خواهند شــد. همانطور كه در جلد مجله دانشمند 
ديده مي شــود، ايده ســاخت مترو در تهران به سال هاي 40 و 
آغاز مشــكلات نســبي ترافيك و ايجاد راهبندان هاي كوچك 
در خيابان هاي شــهر برمي گردد؛ از آن زمان تا كنون راه  زيادي 
طي شده است، اما با افزايش دائمي جمعيت و پيشرفت مستمر 
فناوري ها، پايان اين راه و نقطه پايان يافتن مشكلات حمل ونقل 

را نمي توان مشخص كرد.

 تصاوير مادران شهدا
زينت بخش شهر شد 

سازمان زيباسازي شــهر تهران، عكس مادران شهداي 8 سال 
دفاع مقدس را همراه تصاوير فرزندان شهيدشان روي سازه هاي 
تبليغاتي ســطح شهر اكران كرده اســت. به گزارش همشهری، 
مديرعامل سازمان زيباسازي شهر تهران گفت: شهدا گنجينه هاي 
تاريخي و الگوي ايثار هستند، اما بايد دانست شجاعت و عظمت 
شــهيد متأثر و نشــأت گرفته از مادر ايثارگري است كه تربيت 
چنين فرزندي را به  بهترين نحو و با معيارهاي اســلامي انجام 

داده است.
رضا صيادي افزود: اين پويش با نام »به احترام مادران شــهيد« 
تصاويري از مادران شهدا را همراه عكس فرزندان شهيدشان مهمان 

سازه هاي تبليغاتي سطح شهر كرده است.
وي با بيان اينكه 100درصد »سازه هاي فرهنگي« اعم از عرشه ها، 
بيلبوردها، پرتابل ها و مووينگ ها به ايــن پويش اختصاص يافته 
است، افزود: هرچند اين اقدام در مقابل ايثار و فداكاري هاي اين 
مادران اندك به نظر مي رسد، اما تلاش كرده ايم تا حد ممكن و در 

حد توان بتوانيم قدردان زحمات اين مادران باشيم.

رويش بوستان به جاي باغ متروكه
  در پي درخواست اهالي منطقه9 و موافقت مديريت شهري، باغي در محله مهرآباد جنوبي تبديل به فضاي سبز عمومي مي شود

 يك باغ در منطقه9 شهر تهران 
فضای سبز

 
بعد از اينكه مورد بررســي و 
ارزيابي قرار گرفت، اكنون براي 
تبديل به يك بوستان عمومي آماده مي شود. 
اواخر هفته گذشــته، هنگامــي كه رئيس 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي شــهر تهران در اين منطقه 
حضور يافت، برخي از معتمدان و شوراياران 
سابق نسبت به سرانه پايين فضاي سبز انتقاد 
كردند. آنها باغي را در ناحيه2 منطقه9 براي 
تبديل به بوستان عمومي پيشنهاد كردند. پس 
از آن، مهدي پيرهادي از باغ بزرگراه فتح در 
ضلع جنوبي بيمارستان شريعت رضوي بازديد 
كرد و با مناسب ديدن اين باغ، با مديرعامل 
سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران 
تماس تلفني گرفــت. در اين مكالمه تلفني 
علي محمد مختاري موافقت خــود را براي 
تبديل اين باغ به بوستان عمومي اعلام كرد تا 
مقدمات خريداري آن فراهم شود. براساس 
مذاكرات مديران شهري مقرر شده تا ظرف 
مدت 2هفته اين باغ از ســوي شــهرداري 
منطقه9 معرفي شود تا ســازمان بوستان ها 
نسبت به خريداري آن اقدام كند تا بخشي از 
كمبود سرانه فضاي سبز پهنه غربي پايتخت 
جبران شــود. اين اقدام مي توانــد به انتظار 
سال هاي طولاني اهالي جامه عمل بپوشاند. با 
اين حساب، باغي شخصي كه طي سال هاي 
گذشته متروكه بوده و برخي درختان آن نيز 
خشك شده اند، از ســوي شهرداري، تملك 
خواهد شــد تا در آينده اي نزديك تبديل به 
بوســتان عمومي شــود. در اين بين، رئيس 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي شهر تهران نيز اين اقدام را در 
محــدوده جنوب غربي پايتخــت بااهميت 
توصيف كرد و گفت: »بــراي ايجاد تحول در 
مناطق كم برخوردار مانند منطقه9نيازمند 

طرح تشويقي خاص و برنامه عملياتي براي 
محروميت زدايي هستيم.« مهدي پيرهادي 
اين منطقه را يكي از ضعيف ترين مناطق از نظر 
سرانه فضاي سبز معرفي كرد و ادامه داد: »در 
بازديد از منطقه9 طي تماس تلفني با مختاري، 
رئيس سازمان بوستان هاي شهر تهران، قول 
خريد يك باغ در اين منطقه و اضافه شدن به 
فضاي سبز به شهروندان داده شد.« او تأكيد 
كرد: »كمبود ســرانه فضاي ســبز يكي از 
مشكلات تهران است كه در دوره جاري شوراي 
شهر، تلاش داريم اين مشكل رفع و به سرانه 
فضاي سبز اضافه شود.«  منطقه9 شهر تهران 
با وجود تراكم جمعيت و بافت ريزدانه، با سرانه 
5مترمربــع ازجمله مناطــق كم برخوردار 
پايتخت از نظر سرانه فضاي سبز است؛ آماري 
كه بــا ميانگين معــدل تقريبــي بيش از 
16مترمربعي فضاي سبز كلانشهر تهران نيز 

فاصله  معناداري دارد.

38پروژه در دستور كار
باغ بزرگراه فتح، خيابان شــهيد عبداللهي، 
ضلع جنوب بيمارســتان شــريعت رضوي 
در ناحيــه 2شــهرداري منطقــه9 كــه 
4535مترمربــع متراژ آن اســت، كاربري 
فضاي ســبز )باغ( دارد. مديرعامل سازمان 

بوستان ها با تأييد اين خبر درباره پروژه هاي 
مهم در اين ســازمان گفــت:  »هم اكنون 
38پروژه را در دســتور كار داريــم و اكثر 
اين پروژه ها تا پايان ســال به بهره برداري 
مي رسد.« علي محمد مختاري اضافه كرد: 
»پارك هاي فرامنطقه اي داريم كه شــامل 
يك پارك 43هكتــاري اســت و اميدوار 
هســتيم تا ارديبهشت ماه ســال1401 به 
بهره برداري برسد. همچنين يك پارك در 
منطقه19 به مســاحت 16هكتار در 2ماه 
آينده به بهره برداري خواهد رسيد.«  شهردار 
منطقه9 نيز درباره سرانه پايين فضاي سبز 
و امكانات ورزشــي و فرهنگي عنوان كرد: 
»تنها با رويكــرد عدالت محورانه و جهادي 
مي توان بر مشكلات غلبه كرد و ما تمام توان 
خود را در مســير اجرا براي بهبود كيفيت 
زندگي و خدمت رساني بهتر به مردم شايسته 
منطقه به كار خواهيم گرفت.« محمدجواد 
خســروي گزارشــي از وضعيت پروژه هاي 
اولويت دار منطقــه9 و چالش ها ارائه كرد و 
خواستار توجه جدي شوراي شهر تهران به 
اين منطقه شد. به گفته شهردار اين منطقه، 
خريد ايــن باغ و تبديل آن به فضاي ســبز 
مي تواند بخشي از فقر فضاي سبز در منطقه 

و محله سرآسياب مهرآباد را جبران كند.

خط7 مترو سال 1402 به ايستگاه پاياني مي رسد
خط7 مترو كــه از آن با 

عنوان عميق ترين خط مترو
متروی پايتخت نام  برده 
مي شــود، پــس از رفع معــارض در 
شرقي ترين ايستگاه )ورزشگاه تختي( 
سال1402 به طور كامل بهره برداري و 
وارد مدار خدمت رســاني مي شــود. 
براساس آمارهاي سازمان حمل ونقل و 
ترافيك و پليس راهور، حدود 9ميليون 
نفــر از پايتخت نشــينان روزانــه 
4ميليون و650هزار ســاعت و سالانه 
بيش از يك و نيم ميليارد ساعت وقت 
خود را در ترافيك مي گذرانند. از اين 
رو، اســتفاده از مترو يكي از بهترين 
گزينه ها براي تردد ســهل و آسان و 
رهايي از ترافيك سرسام آور است و به 
همين دليل توسعه خطوط 6 و 7 مترو 
در دســتور كار مديريت شهري قرار 
گرفته اســت و به گفتــه مديرعامل 
شركت مترو تهران، سال1402 خط7 
مترو تكميل مي شود. اين خط يكي از 
كريدورهــاي مهــم شــرقي - غربي 
پايتخت است كه پس از بهره برداري، 
فاصلــه  مي تواننــد  شــهروندان 
27كيلومتري را از طريق 22ايستگاه 
در كوتاه ترين زمان طــي كنند. علي 
امــام، دربــاره اهميت ايــن خط به 

همشهري گفت: »خط7 مترو با 5خط 
ديگر، ايستگاه تقاطعي دارد و مردم با 
استفاده از آن مي توانند به نقاط مهم 
شــهر از جمله برج ميلاد، بيمارستان 
ميلاد، بازار تهران، بيمارســتان امام 
خميني و مجموعه ورزشــي تختي، 
دسترسي داشته باشــند.« به گفته او، 
خط7 متروی  تهران يكي از عميق ترين 
خطوط تهران اســت و درصورت رفع 
معارض در ايســتگاه، ورزشگاه تختي 
ســال1402 تكميل خواهد شد. علي 
امــام تأكيد كــرد: »آغــاز عمليات 
ساختماني پايانه تختي در انتهاي اين 
خط هم يكي ديگر از برنامه هاي شركت 
مترو براي خط7 اســت كه درصورت 
تأمين به موقع منابع مالي سال آينده 

محقق مي شود.«

تلاش براي خدمت رساني مطلوب
17ايســتگاه خط7 مترو از ســال96 
و  بهره بــرداري  شــده  تا كنــون 
مســافرگيري در آنها انجام مي شود. 
به گفته مجري اين خــط، در صورت 
تأميــن منابــع مالــي و تجهيزات، 
و  گفتگــو  بوســتان  2ايســتگاه 
شــهداي 17شــهريور كه حد فاصل 
ميدان صنعــت و ميدان بســيج قرار 

دارند تا پايان امســال بهره برداري و 
22كيلومتر از خط تكميل مي شود و 
تعداد ايستگاه ها به 19مورد مي رسد. 
محمود يوســفي به همشهري گفت: 
»ايستگاه هاي شهيد دادمان و ميدان 
كتاب در بخش شمال غربي خط هم 
ســال آينده بهره برداري مي شوند كه 
با اين اقــدام 25.5كيلومتر از خط7 
تكميل مي شــود.« او دربــاره بخش 
شرقي كه ايستگاه ورزشگاه تختي قرار 
دارد، گفت: »اين ايستگاه به دليل عدم  
توافق وزارت ورزش و شهرداري تهران، 
هنــوز موضوع تملك آن حل نشــده 
كه به  محض رفع معــارض، عمليات 
عمراني ايســتگاه ورزشگاه تختي هم 
شروع مي شــود.« مجري خط7 مترو 
با بيان اينكــه عمليات ســاختماني 
4ايستگاه بيش از 80درصد پيشرفت 
داشته اســت، به ضرورت تأمين منابع 
مالي اشــاره و تأكيد كرد: »هريك از 
ايستگاه ها براي تكميل و بهره برداري 
نياز بــه 300ميليارد تومــان اعتبار 
دارد كه درصــورت تخصيص به موقع 
عمليات عمراني در اســرع  وقت انجام 
و با بهره برداري از آنها خدمت رســاني 
در اين خــط به مســافران مطلوب تر 

خواهد شد.«

محمد سرابي
خبرنگار

 برف روبي با 306دستگاه 
مكانيزه جديد

زمستان امسال سايت هاي برف روبي 
شــهرداري تهران در مناطق 22گانه 
براي پاسخ سريع به بارش هاي شديد 
ناگهاني، با به روزشدن امكانات و افزايش 
ماشين آلات تخصصي برف روبي جديد 
به تعداد 306دســتگاه آمادگي ارائه 

خدمات فوري را پيدا كرده اند.
  امكانــات به كارگرفته شــده براي 

برف روبي
  800دستگاه ماشين آلات غيرتخصصي 
  10هــزار نفر عوامــل كارگري براي 

برف تكاني درختان و برف روبي معابر 
  2360بوستان شهري موجود است و 
درختان توســط اكيپ خدمات شهري 

برف تكاني مي شود
  يک سايت اصلي برف روبي براي هر 

منطقه 
  4ســايت پشــتيباني برف روبي در 

پهنه هاي شمال، جنوب، شرق و غرب 
  5هزار مخزن زردرنگ با كيسه هاي 
5كيلويي شن و ماســه در معابر شهر 

جانمايي شده اند
  2روز يک بــار مخــازن زردرنگ در 

مناطق شمالي كنترل و شارژ مي شوند
  مخازن زردرنگ در معابر حســاس 
)پل ها، رمپ و لومپ ها، معابر شيب دار، 

اتوبان ها و بزرگراه ها( جانمايي شده اند
  شــهروندان مي توانند براي گزارش 
يخ زدگي و پاكســازي معابر با سامانه 

137و 1888تماس بگيرند.

 مشكلات احصا شده در فاز اول 

طرح تحول نگهداشت شهر
19366مورد

خدمات شهري
5860مورد

اجتماعي و فرهنگي
3122مورد

حمل ونقل و ترافيک
 3035مورد

معماري و شهرسازي
2965مورد

فني و عمراني

ث
مك

پيشرفت ساختماني تجهيزاتي ایستگاه ها
 شهيد دادمان بوستان گفتگو

 ميدان كتاب شهداي 17شهريور

% 85

% 30

% 30

% 80

% 75

% 10

% 10

% 65

پيشرفت ساختمانيپيشرفت ساختماني

پيشرفت ساختمانيپيشرفت ساختماني

پيشرفت تجهيزاتيپيشرفت تجهيزاتي

پيشرفت تجهيزاتيپيشرفت تجهيزاتي

  محمود مولايي
خبر نگار
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قطعهسازانوخودروسازانمسئولحقوقیايربگهايبيكيفيت
امير حسين كاكايي، كارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با همشهري تأكيد كرد: در 
بررسي هاي مقدماتي صورت گرفته مشخص شده در جريان تصادف بهبهان ايربگ 
دو خودرو سواري )يك دستگاه هيوندايي النترا( و چند دستگاه كاميون خارجي 
نيز بازنشده اما ايربگ يك خودروي سمند فعال شده، برخي خودروهاي قديمي 
حاضر در تصادف هم اصلا ايربگ نداشــته اند. امير حسين كاكايي، افزود: ايربگ 
خودرو كاربرد خاصي دارد و در هر شرايطي باز نمي شود. به گفته او، از سال 92به بعد 
در ايران، فعال شدن ايربگ ها فقط براي ضربه از جلو اجباري شده است. او با بيان 
اينكه بايد منتظر اطلاعات دقيق سانحه بمانيم، افزود: به نظر مي رسد شرايط تصادف 
به گونه اي نبوده كه ضربه فرمان دهد تا ايربگ باز شود و در نتيجه سنسور ايربگ 
جلو عمل نكرده است. اگرچه اين احتمال نيز وجود دارد كه ايربگ ها مشكل داشته 
باشند. كاكايي با بيان اينكه در همه دنيا خودروسازان و قطعه سازان مسئول هستند 
تا نظام تضمين كيفيت قطعات را تســت كنند، گفت: سال ها پيش با كشته شدن 
7نفر در تصادف خودروهاي تويوتا ژاپن به دليل بازنشــدن ايربگ، شركت تاكاتا 
به عنوان تامين كننده ايربگ به پرداخت خسارت ملزم و ورشكست شد. او افزود: 
از نظر حقوقي و مهندسي، مسئوليت اصلي كيفيت قطعات بعد از تست طراحي 
اوليه با قطعه سازان است آنها بايد جوابگو باشند. در مورد استاندارد ايربگ ها نيز 
سازمان ملي استاندارد نقش دارد و از نظر حقوقي هم آزمايشگاه هاي خودروسازان 
و قطعه سازان مسئول تضمين كيفيت اين قطعات هستند، همانطور كه چنين الزامي 

در مورد ساير قطعات نظير لنت ترمز نيز وجود دارد.

ث
مك

ســازمان ملي اســتاندارد از 
4سال پيش اجراي 9استاندارد 
اجباري در توليد خودروهاي 
داخلي ازجمله ايربگ )آزمون 
تصادف( را متوقف كرده است

روند توليــد در خودروســازي 
صنعت لاســتيك و پلاستيك 
منســوجات  ماشيـــن آلات، 
محصولات كاغذي و فرآورده هاي 

نفتي رشد كرده است

چهره روز

حرفه اي انتخاب كنيد
غلامرضا ســليماني، رئيــس كل بيمه 
مركزي هفته پيش اســتعفا داد. ظاهرا 
وزير اقتصاد با استعفاي او موافقت كرده و 

قرار است رئيس كل جديد اين هفته معرفي شود. قابل پيش بيني بود 
كه رئيس بيمه مركزي تغيير مي كنــد اما تعليق و بلاتكليفي يكي از 
مهم ترين نهادهاي تخصصي، رگولاتوري و نظارتي بر يكي از بازارهاي 
مهم مالي، جايز نبود. حالا انتظار مي رود بعد از تأخير به وجود آمده، 
جابه جايي  احتمالي در آرامش و با تكيه بر اصل شايسته سالاري واقعي 
و نه نزديكي افراد داوطلب به چهره هاي سياسي صورت گيرد. رئيس كل 
مستعفي بيمه مركزي ازجمله مديران باقي مانده از دولت قبل است كه 
در دولت جديد هم كانديداي تصدي چند پست مهم اقتصادي بود اما 
او بدون حاشيه  به مسئوليت خود ادامه داد و سرانجام با نوشتن يك نامه 
انتقادي به وزير اقتصاد درباره وضع عوارض جديد بر حق بيمه شخص 
ثالث، نشان داد قصد ماندن ندارد و البته ظاهرا وزير اقتصاد هم براي 
ادامه مسئوليت او تمايلي نداشت. اكنون كه قرار است رئيس كل جديد 
بيمه مركزي انتخاب شود، ضرورت دارد تا دولت در بررسي صلاحيت 
گزينه هاي پيشنهادي حساسيت بالايي به خرج دهد زيرا صنعت بيمه 
در واقع تكيه گاه اقتصاد ايران است و اگر آسيب ببيند، اين اقتصاد و 

مردم هستند كه زيان مي بينند.
براساس ماده19 قانون تاسيس بيمه مركزي و بيمه گري مصوب1350 
رئيس كل بيمه مركزي به پيشــنهاد وزارت اقتصاد و تصويب هيأت 
وزيران با حكم معاون اول رئيس جمهوري تعيين مي شود، از اين حيث 
فرد پيشــنهادي به دولت بايد از وزيران و اعضاي كابينه رأي اعتماد 
بگيرد تا بتواند براي 4سال سكاندار بيمه مركزي به عنوان نهاد ناظر 
و داور صنعت بيمه فعاليت كنــد. پس لطفا ملي نگاه كنيد و حرفه اي 

تصميم بگيريد و شايسته سالاري را قرباني سياست نكنيد.

همشهری، آخرين وعده  وزارتخانه های راه و اقتصاد را رصد می كند
قبض ماليات پشت در خانه های خالی

گــره ماليات ســتانی از خانه های خالــی و خانه های 
گران قيمت باز می شود؟ يك روز مقامات سازمان امور ماليات

مالياتی وابســته به وزارت اقتصــاد در خيابان داور در 
جنوب تهران، وعده اجرای اين قانون را می دهند و روز ديگر مسئولان 
وزارت راه و شهرسازی ساكن ابتدای بلوار آفريقا از آمادگی خود برای 
اجرای قانون خبر می دهند، اما صدور نخستين برگه های مالياتی برای 
خانه ها و خودروهای لوكس هنوز در هزار توی راهروهای دستگاه های 

مسئول معطل است.

از لوكس نشينی تا خانه  های خالی
28دی ماه، تازه ترين تاريخی اســت كه وزارت راه و شهرسازی قول 
داده تا فهرست اوليه خانه های خالی را به سازمان امور مالياتی تحويل 
دهد. محمود محمودزاده، معاون وزير راه و شهرسازی با تأييد اين  خبر 
می گويد: با ارائه اين فهرست،  نخســتين برگه مالياتی برای مالكان  
خانه های خالی تهران در هفته اول بهمن ماه صادر می شود. 2روز پيش 
داوود منظور، رئيس سازمان امور مالياتی گفته بود: تاكنون وزارت راه و 
شهرسازی فقط اطلاعات 12هزار واحد مسكونی را تحويل داده است.

به گزارش همشــهری، هرچند انتظار می رود در 28دی ماه اطلاعات 
بيشتری از خانه های خالی به سازمان امور مالياتی تحويل داده شود اما 
هنوز مشخص نيست كه آيا اين اطلاعات شامل خانه های خالی تهران 
می شود يا آمار ساير شهرها را هم در برمی گيرد. رئيس سازمان امور 
مالياتی كشور می گويد: پس از دريافت اطلاعات، خانه های مسكونی 
خالی، بر مبنای ماليات بر درآمد اجاره املاك، مشمول ماليات خواهند 
شد، مالياتی كه ضرايب آن به ترتيب برای ســال اول، معادل 6برابر 
ماليات متعلقه، برای سال دوم، معادل 12برابر ماليات متعلقه و برای 

سال سوم به بعد،  معادل 18برابر ماليات متعلقه خواهد بود.

هدف تنظيم بازار مسكن و اجاره
به نظر می رسد نهادهای مســئول، علاوه بر افزايش درآمد دولت، به 
ماليات های جديد، به ويژه در حوزه امــلاك به عنوان ابزاری كنترلی 
دل بسته اند، چنان كه معاون وزير راه و شهرسازی، هدف از اخذ ماليات 
بر خانه های خالی را كنترل قيمت مسكن و اجاره بها اعلام می كند و با 
بيان اينكه يكی از راه های كنترل بازار اجاره، اخذ ماليات بر خانه های 
خالی است می گويد: اميدواريم شروع عمليات اخذ ماليات بر خانه های 
خالی در سامان بخشی بازار اجاره تهران اثرگذار باشد. محمودزاده با 
بيان اينكه با اجرای اين ماليات، عرضه واحدهای مسكونی در بازار اجاره 
افزايش پيدا می كند، افزود: اين يــك راهكار ميان مدت و كوتاه مدت 

برای سامان بخشی به بازار اجاره كلانشهر تهران است.

صدور نخستين برگه ماليات
معاون وزير راه و شهرســازی درباره زمان اجرای ماليات بر خانه های 
خالی گفت: در چند روز آينده نخستين برگه ماليات بر خانه های خالی 
در تهران صادر می شــود و طبق جمع بندی هايی كه با سازمان امور 
مالياتی داشته ايم، اواخر دی يا اوايل بهمن ماه، نخستين برگه مالياتی 
برای مالكان خانه های خالی در تهران صادر خواهد شد. محمودزاده 
گفت: اغلب خانه های خالی در تهران در مناطق مركزی شــهر واقع 
شده اند و افزايش عرضه واحد مسكونی در اين مناطق به مستأجران 
دهك های متوســط كمك خواهد كرد. اغلب ايــن واحدها به دليل 
فرسودگی و امتناع از تعميرات و بازسازی، خالی مانده اند. به زودی با 
وضع ماليات بر خانه های خالی اين واحدهای مسكونی وارد بازار اجاره 
می شوند. اين مقام ارشد وزارت راه و شهرسازی با بيان اينكه به زودی با 
خروجی ها و داده های سامانه املاك و اسكان اعلام می كنيم كه در كدام 
مناطق چه تعداد واحد خالی وجود دارد، افزود: آخرين پيامك های انبوه 
به مالكان واحدهای مسكونی كه در سامانه املاك و اسكان ثبت نام و 
خوداظهاری نكرده اند، ارسال شده است. به گفته او، براساس آخرين 
خروجی های اين ســامانه تعداد واحد های خالی در تهران به دست 
می آيد. محمودزاده تأكيد كرد: 28دی ماه مرحله اول آمار خانه های 

خالی در تهران را به سازمان امور مالياتی تحويل خواهيم داد.

پيامكهاجعلینيست
همزمان با نزديك شدن به موعد مقرر، مديركل راه و شهرسازی استان 
تهران از تكليف همگانی برای ثبت مشخصات ملك در سامانه املاك و 
اسكان خبر داد و جعلی بودن پيامك های ارســالی به مالكان خانه های 
خالی را تكذيب كرد. خليل محبت خواه می گويد: كسانی كه از سرشماره 
V.MASKAN پيامك دريافت كرده اند بايد وارد سامانه شوند و ثبت نام 
كنند تا ملك آنهــا از جرگه خانه های خالی خارج شــود. او گفت: تمام 
شهروندان استان تهران می بايست مشخصات املاك خود را در سامانه 
املاك و اسكان به آدرس amlak.mrud.ir ارسال كنند، درغيراين صورت 
مطابق قانون املاك ثبت نشده مشمول ماليات های مستقيم خواهند شد. 
محبت خواه گفت: در استان تهران بيش از ۵۰۰ هزار خانه خالی شناسايی 
شده است. به گفته او، تعداد خانه های خالی در تهران، معادل 2۰ درصد كل 

املاك خالی در سراسر كشور است.

درپــي بازنشــدن ايربــگ 
خودروها در سانحه تصادف حقوقی

بهبهان، ميزان نقش 4شركت 
قطعه ســاز تامين كننده ايربگ ها و سازمان 
ملي استاندارد، در كنار خودروسازان، در بروز 
اين بحران، مورد پرسش افكار عمومي قرار 

گرفته است.
به گزارش همشهري، بنابر اعلام رئيس پليس 
راهورناجا در ســانحه تصــادف زنجيره اي 
خودروها در محور بهبهان- اهواز كه 5فوتي 
و ده ها مصدوم داشــت، ايربــگ هيچ يك 
از ده ها خودروی خســارت ديده بازنشــد. 
مدت هاست وجود حداقل 2ايربگ در سمت 
راننــده و سرنشــين، در خودروهاي توليد 
داخل، به عنوان اســتاندارد اجباري، الزامي 
شده و مشــتريان در زمان خريد خودروها 
عملا هزينه اي 4 تا 6ميليون توماني را براي 
هر ايربگ پرداخــت مي كنند تا حافظ جان 
آنها در اينگونه سوانح باشــد. اگرچه هنوز 
نتايج بررسي هاي كارشناسي در مورد علت 
بازنشدن ايربگ خودروها در سانحه مذكور 
اعلام نشــده اما متهمان اصلي در قبال اين 
سانحه رويكردهاي متفاوتي را اتخاذ كرده اند. 
محور مشترك همه آن ها، سكوت و انفعال 

بوده است.

سكوت متهمان 
نصب ايربــگ در خودروهاي داخلي از چند 
ســال پيش جزو اســتانداردهاي اجباري 
85گانه خودروهاي داخلي است، اما رئيس 
و معاون سازمان ملي استاندارد و تحقيقات 
صنعتي ايران، در كمال شــگفتي از اجرايي 
نشدن 9استاندارد اجباري توليد خودروهاي 
داخلي، ازجمله ايربگ)تســت تصادف(، به 
بهانه تحريم ها، از 4سال پيش خبر داده اند. 
آنها با وجود اين به خودروســازان در مورد 
تبعات رعايت نشدن اســتانداردهاي فني 
هشدار مي دهند. از ســوي ديگر، 4شركت 
تامين كننده ايربگ خودروهاي داخلي نيز 
تاكنون از ارائه هرگونــه اطلاعات در مورد 
عوامل مؤثر در بازنشدن ايربگ ها خودداري 

كرده اند.

فراموشي اجراي استانداردهاي اجباري 
در چنين شــرايطي، نظــام الدين برزگري 

رئيس پيشــين سازمان ملي اســتاندارد و 
تحقيقات صنعتــي ايــران در گفت وگو با 
همشهري تأكيد كرد: سازمان استاندارد بايد 
جوابگوي دلايل اجرا نشدن استانداردهاي 
اجباري خودرو مانند ايربگ)تست تصادف( 
باشــد. او گفت: از نظــر قانونــي، وظيفه 
ســازمان ملي اســتاندارد نظارت بر اجراي 
اســتانداردهاي اجباري اســت و سازمان 
ملي اســتاندارد بايد عملكرد درست ايربگ 
در تســت هاي تصادف خودروها را كنترل 
كند. نظام الدين برزگري، افــزود: قبلا كه 
از ايربگ هايي با كيفيت خارجي اســتفاده 
مي شد، تســت تصادف خودروها در اسپانيا 
انجام مي شد اما اكنون مشخص نيست كه 

اين كار چگونه انجام مي شود. 
او گفت: 10ســال پيــش 80هكتار زمين 
در جاده قم بــراي راه اندازي مركز تســت 
تصادف خودروها با سهامداري خودروسازان 
و نظارت سازمان گســترش از سازمان امور 
اراضي دريافت شد، حتي كار تسطيح زمين 
و احداث جاده شيب دار در اين اراضي انجام 
شــد ولي ايجاد اين مركز تاكنون متوقف 
مانده است. به گفته او، سازمان استاندارد بر 

اجراي برخي استانداردهاي ايمني خودرو 
مانند ترمز و حتي لاستيك نظارت دارد، پس 
طبيعتا بايد بر استاندارد ايربگ نيز نظارت 
كند. برزگري افزود: در ســانحه بازنشدن 
ايربگ خودروها، بايد قطعه سازان و سازمان 
ملي اســتاندارد، در كنار خودروسازان در 
مورد ايربگ هاي اســتفاده شده، پاسخگو 

باشند.

سكوت و فرار به جلو سازمان ملي استاندارد 
پيگيري هاي خبرنگاران همشــهري براي 
گفت وگو با مسئولان سازمان ملي استاندارد و 
تحقيقات صنعتي ايران بي نتيجه ماند. رئيس 
اين سازمان پيش تر بدون اشــاره به نقش 
نهاد متبوعش در اين حــوزه گفته بود: اگر 
خودروسازان ظرف مدت يك ماه استانداردها 
را رعايــت نكننــد جلوي شــماره گذاري 
توليداتشــان را مي گيريم. مهدي اســلام 
پناه فاش كرده اســت: در انواع آزمون هاي 
تعريف شده و تدوين استاندارد هاي اجباري، 
سرپيچي هايي از اســتاندارد هاي 85گانه 
ديده مي شود چنان كه 9استاندارد در دولت 
قبل تعليق شد، اين تعليق موجب وارد آمدن 

آسيب به مردم شده است.
معاون ارزيابي كيفيت سازمان ملي استاندارد 
ايران نيز از اولتيماتــوم يك ماهه )تا ابتداي 
بهمن ماه امســال( به خودروســازان براي 
رعايت استانداردهاي فني خبر داد و گفت: 
از 85استاندارد اجباري خودرو 9استاندارد 
همچون دنده، ترمز، ايربگ و... بنا به بهانه هاي 
مختلف اقتصادي همچون تحريم به حالت 
تعليق درآمده است. احسان ساده افزود: از 
نظر ما خودروهاي توليــد داخل در كلاس 
خودروهاي روز جهــان و حتي در حد يك 
خودروي باكيفيت و سطح بالا براي مصرف 

مردم نيست.

4شركت تامين كننده ايربگ 
دبيــر انجمــن ســازندگان قطعــات و 
مجموعه هــاي خودرو هــم در گفت وگو با 
همشهري با بيان اينكه خودروسازان علت 
بازنشدن ايربگ خودروها در سانحه مذكور را 
بررسي كرده  اند، گفت: در بخش توليد ايربگ 
علاوه بر آزمايش هاي اجباري شركت هاي 
قطعه سازي ، سازمان ملي استاندارد و الزامات 
كيفي خودروسازان و شركت بازرسي كيفيت 
و اســتاندارد ايران نيز بر كيفيت اين قطعه 
توليدي نظارت دارند. مازيار بيگلو با اشــاره 
به اينكــه اكنون 4شــركت داخلي وظيفه 
توليد و تامين ايربگ مورد نياز شركت هاي 
خودروسازي داخلي را برعهده دارند، افزود: 
نمي توان بدون تحليل درست تصادف، علت 
بازنشدن ايربگ اين خودروها را بررسي كرد. 
بايد مشخص شود كه اين ايربگ ها مربوط 
به چه شركت هاي قطعه ساز يا تامين كننده 
قطعه بوده و چه شــركت هايي ايربگ ها را 

نصب كرده اند ؟ 

متهمي كه مدعي مي شود
مقام هاي مســئول در يكي از شركت های 
متولي كنترل كيفــي خودروهاي داخلي 
به همشــهري، گفته اند: حادثــه تصادف 
زنجيره اي بهبهان، در ســال ها اختلال در 
روندهاي استانداردگذاري و آزمون عملكرد 
خودروها در مراحل توليد ريشه دارد. او افزود: 
سال هاست كارشناسان موضوع نقص ايمني 
خودروها را مطرح مي كننــد اما موضوع در 
لابه لاي تصميم هاي اجرايي و سياستگذاري، 
به ايستگاه پياده سازي نمي رسد. به گفته او 

بسياري از كارشناسان حوزه خودرو تأكيد 
دارند كه براســاس قوانين بالادســتي بايد 
واردات دانش فني، امكانات پياده سازي مراكز 
تســت تصادف و عملكرد ايمني خودرو در 
سازمان ملي استاندارد ايران هرچه سريع تر 
اجرايي شود. اين مقام مسئول تأكيد كرد، 
ايجاد آزمايشگاه تســت تصادف يا برخورد 
كه به عنوان ركني اساسي در زمينه تامين 
ايمني خودروها در مرحله توليد محســوب 
مي شــود، به صراحت در قوانين بالادستي 
از جمله، حكم ماده56 قانون برنامه 5ساله  
ششم توسعه، بر عهده سازمان ملي استاندارد 
و وزارت صمت نهاده شــده اســت اما اين 
تكليف سال هاست كه در ميان انبوه قوانين 
و دستورالعمل هاي اجرايي، خاك مي خورد. 
او  افزود: سازمان ملي استاندارد كه الان خود 
در مقام مطالبه گري ايستاده، در مورد اينكه 
چرا هنوز امكان اعمال 9استاندارد خودرو را 
نداريم و به چه دليل 43ســال است آزمون 
تصادف خودرو راه اندازي نشــده، ســكوت 

كرده است.
ايــن گلايه ها در حالي مطرح مي شــود كه 
اميرحسين قناتي، معاون صنايع حمل ونقل 
ســازمان گســترش از نبود امكانات لازم 
براي اجــرا و نظارت بــر اســتانداردها در 
صنعت خودرو گلايه و اعلام كرده اســت: از 
85استانداردي كه براساس استاندارد هاي 
اروپايي مصوب شده، امكانات انجام و تست 
9مورد آن را اصــلا نداريم. شــوراي عالي 
اســتاندارد هم تصميم گرفته فعلا اين امر 
انجام نشــود در نتيجه خودروسازها در اين 

زمينه تصميم گيرنده نيستند.

متهمانجديدبازنشدنايربگها
همشهري ردپاي 4قطعه ساز و سازمان استاندارد را در بحران بازنشدن ايربگ ها دنبال مي كند

4شركت كه عمده ايربگ هاي موردنياز خودروسازان داخلي را تامين مي كنند، در برابر اين بحران سكوت كرده اند

آمارهاي پژوهشكده پولي و بانكي نشان 
مي دهد سطح توليد در ميان شركت ها صنعت

در آذرماه امسال بهبود پيدا كرده؛ با اين 
حال شاخص توليدات صنعتي هنوز در محدوده منفي 
0.2درصد اســت. در اين ميان صنايع صادرات محور 
همچنان با بيشــترين ميزان كاهش توليد مواجهند. 
روند كاهش توليد 2صنعت داروسازي و پتروشيمي در 
آذرماه بيش از ســاير صنايع بوده است. بررسي هاي 
بيشتر نشان مي دهد به دليل محدوديت هاي موجود 
احتمالا ميزان توليــد در ماه هاي آينــده با كاهش 

بيشتري مواجه خواهد شد.
به گزارش همشهري، پژوهشكده پولي و بانكي به عنوان 
بازوي تحقيقاتــي بانك مركــزي تازه ترين گزارش 
توليدات صنعتي شــركت هاي بورس را منتشر كرد. 
طبق اين اطلاعات، روند توليد در ميان كارخانه هاي 
صنعتي كه ماه قبل به منفي 0.7درصد رسيده بود در 
آذرماه به منفي 0.2درصد رسيده است. اين آمار نشان 
مي دهد روند توليد در ايران در يك ماه گذشته اندكي 
بهبود پيدا كرده اســت، ولي با اين حال هنوز سطح 
توليد در ايران منفي است. با درنظر گرفتن موجودي 
انبار كارخانه ها مي توان گفت احتمالا اين روند منفي 
در ماه هاي آينده هم ادامه خواهد يافت. طبق اطلاعات 
پژوهشــكده پولي و بانكي موجودي انبار كارخانه ها 
از خردادماه تا آذرماه امســال روند افزايشي داشته؛ 
به اين معنا كه حتي با وجود كاهش توليد، بخشــي 
از توليد اين كارخانه ها انبار شــده است. اين اقدام از 
مهرماه روندي فزاينده گرفته؛ به طوري كه در آذرماه 
شاخص موجودي انبار از بيشترين افزايش در يك سال 
اخير برخوردار شده اســت. اين افزايش در موجودي 
انبار مي تواند نشان دهنده تضعيف توليد صنعتي در 
ايران در ماه هاي آينده باشد. در اين ميان شركت هاي 
صادرات محور با بيشترين ميزان كاهش توليد در ميان 

صنايع مواجه شده اند.

كاهش توليد شركت هاي صادراتي 
پژوهشــكده پولي و بانكي گــزارش داده، در آذرماه 
امســال همچون 6مــاه گذشــته ميــزان توليد در 
شــركت هاي صادرات محور روند نزولي را طي كرده 
اســت. طبق اين اطلاعات از آبان ماه ســال گذشته، 
برخلاف دوره قبلي، رشد توليد صنايع صادرات محور، 
از رشد توليد ســاير صنايع، پايين تر بوده است. اين 
اختــلاف در ماه هاي اخيــر به مرور افزايــش يافته؛ 
به طوري كه رشد شركت هاي صادرات محور از مهر تا 
آذر به طور متوســط 8واحد درصد كمتر از رشد ساير 

صنايع بوده است.
آمارها نشــان مي دهد روند توليد كالاهاي مصرفي 
نيز در 6مــاه اخير نزولــي بوده؛ به طوري كه رشــد 
13درصدي توليــد كالاهاي مصرفــي در خردادماه 
امسال به 3.3درصد در آذرماه رسيده است كه نشان 
مي دهد روند توليد كالاهاي مصرفي در ايران ســير 

نزولي را طي مي كند.
يكي از مهم ترين دلايل افت توليد كالاهاي مصرفي، 
وابستگي خطوط توليد اين كالاها به واردات مواداوليه 
از ساير كشور هاست. اين اطلاعات حاكي است بسياري 
از صنايع به دليل محدوديت هاي موجود، نتوانسته اند 
مواد اوليه مورد نياز خود را وارد كنند و اين موضوع به 
افت توليد كالاهاي مصرفي منجر شده است. يكي از 
مهم ترين صنايعي كه به اين دليــل با كاهش توليد 
مواجه شده صنعت دارو سازي  است كه در كنار صنايع 
پتروشيمي با بيشترين ميزان كاهش توليد در آذرماه 

مواجه شده است.

افت توليد در صنايع شيميايي
در ميــان صنايع صادراتي، بيشــترين افــت توليد 
مربوط به گروه محصولات شــيميايي يا شركت هاي 
توليد كننــده محصولات پتروشــيمي بوده اســت. 
آمار ها نشان مي دهد موجودي انبار توليد كننده هاي 
پتروشــيمي در پاييز امســال 8.7درصد و فقط در 
آذرماه 7.4درصد رشــد كرده اســت. ايــن افزايش 
قابل توجه موجودي انبــار، همزمان با كاهش ميزان 
توليد در شركت هاي پتروشــيمي رخ داده است. اين 
موضوع نشان مي دهد ميزان فروش توليد كننده هاي 
پتروشــيمي در گروه صنايع شــيميايي به شــكل 
محسوسي كاهش يافته است. بررسي ها روشن مي كند 
كه يكي از دلايل كاهــش توليد در اين شــركت ها 
شروع فصل ســرما و كاهش خوراك گاز تحويلي به 

پتروشيمي ها بوده اســت. در طول چند ماه گذشته 
به دليل كمبود گاز، حجــم گاز تحويلي به اين صنايع 
كاهش يافته است. با وجود اين، افزايش موجودي انبار 
صنايع در 3ماه اخير و احتمال ادامه دار بودن قطعي 
گاز صنايع در ماه هاي آينــده احتمال ادامه دار بودن 
رشد منفي توليد صنعتي در اين صنعت را در ماه هاي 

آينده تقويت مي كند.

كاهش توليد در صنعت دارو سازي 
يكي ديگر از صنايعي كه در طول ماه هاي گذشــته با 
كاهش شديد توليد مواجه شــده، صنعت دارو سازي  
است. شاخص هاي آماري در اين صنعت نشان مي دهد 
وضع توليد در اين صنعت حتي در يك ماه گذشــته 
بدتر شده و روند توليدات شركت هاي اين گروه حتي 
با كاهش بيشتري مواجه شده است. در آبان ماه امسال 
ســطح توليد در اين صنعت 6.4درصد كاهش يافته 
بود كه اين ميــزان در آذرماه بــه منفي 10.3درصد 
رسيده است كه نشان دهنده يك سير نزولي در توليد 
محصولات دارويي است. رشــد منفي ادامه دار توليد 
در صنعت دارو ســازي  در ماه هاي اخير كه با كاهش 
موجودي انبار در اين صنعت همراه بوده است، مي تواند 
نشان دهنده اين مسئله باشد كه كاهش توليد در اين 
صنعت به دليل محدوديتي از طرف عرضه مانند كمبود 

مواداوليه وارداتي بوده است.

صنايعي كه با رشد مواجه شده اند
آمار ها نشان مي دهد روند توليد در برخي صنايع بهبود 
يافته است؛ به طور مثال در گروه فلزات اساسي اگرچه 

سطح توليد در آذرماه همچنان منفي بوده است، اما 
اين روند منفي كمرنگ تر شده و از منفي 6.5درصد در 
آبان ماه به منفي 2.9درصد رســيده است. قطعي گاز 
صنايع فولادي مي تواند مهم ترين دليل ادامه دار بودن 

رشد منفي در اين صنعت باشد.
در آذرماه امســال همچنين رونــد توليد در صنعت 
خودرو سازي  هم 9.3درصد رشــد كرده است. با اين 
حال رشد  اين صنعت هنوز نتوانســته زيان انباشته 
اين صنعت را جبــران كند و صنعت خودرو ســازي  
همچنان زيان ده ترين صنعت در ايران است. اطلاعات 
موجود همچنين نشان مي دهد روند توليد در صنعت 
لاستيك و پلاســتيك، ماشــين آلات، منسوجات، 
محصولات كاغذي و فرآورده هاي نفتي نيز در آذرماه 
رشد كرده است كه بيشــترين ميزان رشد متعلق به 
صنعت كوچك محصولات كاغذي است كه با 20درصد 
رشد مواجه شده است. همچنين سطح توليد در گروه 
لاستيك و پلاستيك و ماشــين آلات به ترتيب 4.2 و 
4.4درصد افزايش يافته است. روند توليد در صنعت 
منسوجات و فرآورده هاي نفتي نيز در ماه قبل 2.9 و 

1.4درصد افزايش يافته است.

كاهش درآمد شركت هاي بورس 
همگام با كاهش سطح توليد در ميان صنايع، آمارها 
نشان مي دهد ســطح درآمد  شــركت ها نيز با وجود 
رشد اســمي به صورت واقعي رشد نكرده  است. طبق 
آمارهاي موجود تعداد كل شركت هاي زيان ده در 6ماه 
امسال در مقايسه با پارسال 13درصد افزايش يافته و 
از 53شركت در سال گذشــته به 60شركت در نيمه 

همشهري تازه ترين گزارش پژوهشكده بانك مركزي را تحليل مي كند

توليد پتروشيمي ها و توليد كننده هاي دارو كاهش يافت
كارنامه توليد صنعتي در آذرماه

نخست امســال افزايش يافته است. اين روند افزايش 
تعداد شركت هاي زيان ده نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته در سال هاي اخير سابقه نداشته است.
بررسي هاي دقيق تر در ميان شركت هاي سودده نيز 
نشان مي دهد، با وجود رشد اسمي سود، حاشيه سود 
اين شــركت ها در حال كاهش است. طبق اطلاعات 
موجود سود اسمي شركت هاي بورس در 6ماه امسال 
نسبت به پارسال 118درصد رشــد كرده و اين رشد 
بالاتر از تورم بوده، اما اين رشــد در مقايســه با رشد 
سودآوري در فصول قبلي كمتر و روند نزولي داشته 

است.
به طور مثال نگاهي به رشد سود اسمي صنايع نشان 
مي دهد صنايــع صادرات محور ماننــد محصولات 
شيميايي و فلزات اساسي به دليل افزايش قيمت ارز در 
چند فصل اخير بيشترين رشد سود اسمي را داشته اند، 
اما نرخ رشد سودآوري اين صنايع در 6ماه سال جاري 
روند نزولي داشته است. از طرف ديگر توليدكننده هاي 
محصولات ضروري و مصرفي مانند صنايع دارويي و 
غذايي رشد سود اسمي كمتر از رشد تورم داشته اند؛ 
به گونه اي كه رشد سودآوري صنعت محصولات غذايي 
در 3ماه و 6ماه 1400 نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به ترتيب منفي 16درصد و صفر درصد بوده است و اين 
نرخ رشدها براي صنعت دارويي نيز به ترتيب 22درصد 
و 23درصد بوده است. اين ارقام نشان مي دهد ارزش 
حقيقي ســودآوري اين صنايع كاهش داشته است. 
كاهش ارزش حقيقي سود اين صنايع و افزايش تعداد 
شركت هاي زيان ده مي تواند ريشه در قيمت گذاري 
دستوري اين صنايع داشته باشد كه حاشيه سود اين 
صنايع را تحت تأثير منفي قرار داده است. در مجموع، 
افزايش تعداد شركت هاي زيان ده به همراه روند نزولي 
رشد سود مي تواند علامت هاي هم جهت در راستاي 
تضعيف سودآوري شــركت هاي بورس باشد، در اين 
ميان صنعت خودروسازي  بدترين وضعيت را از نظر 
سودآوري دارد و تقريبا هيچ شركت سودآوري در اين 

گروه وجود ندارد.

نرخ رشد توليد در صنايع- درصد
آذر1400آبان1400نام صنعت

0.7-1.8صنايع شيميايي 
2.9-6.5-فلزات اساسي
1059.3خودرو و قطعات
10.1-صنايع غذايي
2.1-5.7-كاني غيرفلزي
10.3-6.4- صنايع دارويي

3.1-13.5-دستگاه هاي برقي
2.74.2لاستيك و پلاستيك

4.84.4ماشين آلات و تجهيزات
7.31.4فرآورده هاي نفتي

1.22.9 منسوجات
5.6-6.2-محصولات فلزي

13.520 محصولات كاغذي
0.2-0.7- شاخص توليدات صنعتي
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آخرین وضعیت اجرای 
طرح الزام درج قیمت 
روی  تولید كننــده 
بســته بندی كالاها 

چیست؟
تا كنون در 2مرحله و برای 12گروه كالایی، درج 
قیمت تولید كننده روی بسته بندی كالا، الزامی 
شده است. اجرای این طرح از 27آذر آغاز شده و 
در ادامه 4 و 19دی ماه برخی اقلام كالایی دیگر 
مشمول اجرای این طرح شده اند. اكنون قیمت 
تولید كننده روی كالاهای مشمول مرحله نخست، 
مانند انواع آب معدنی، آبمیوه، نوشــابه گازدار و 

ماءالشعیر در 90درصد موارد درج شده است.
آیا همه قیمت هــای تولید كننده 

درج شده روی كالاها واقعی بوده است؟
در برخی كالاها ماننــد آب معدنی، درج قیمت 
تولید كننده واقعــی بوده امــا در برخی دیگر از 
كالاها مانند نوشابه های گازدار، تولید كنندگان 
قیمت هایی را درج كرده بودنــد كه تا حدودی 
بیشــتر از قیمت های واقعی بوده اســت. با این 
تولید كنندگان صحبت شــد تا قیمت های درج 
شده روی اینگونه كالاها را به قیمت های واقعی 

و منطقی بازگردانند.
بــا درج قیمــت تولید كننــده 
روی بســته بندی كالاهای مشمول، قیمت 
مصرف كننده اقلام كالایی مشــمول مرحله 
نخســت اجرای این طرح، چه تغییری كرده 

است؟
با اجــرای مرحله نخســت این طــرح، قیمت 
مصرف كننده بطری 500سی سی آب معدنی كه 
قبلا 4هزار تومان درج می شد، اما قیمت واقعی 
تولید كننده این كالا 2هزار تومان بود، اما اكنون 
تولید كنندگان قیمت 2هزار تومانی تولیدكننده را 
روی بسته بندی این محصول درج می كنند كه با 
درنظر گرفتن حاشیه سود قانونی مصوب، قیمت 
مصرف كننده یك بطری 500سی سی آب معدنی 
به 2500 تا 2600تومان كاهش یافته كه به معنای 
كاهش 1400 تا 1500تومانی نرخ خرده فروشی 
این محصول است. همچنین قیمت بطری 1.5 
لیتری آب معدنی كه قبلا قیمت مصرف كننده 
آن 6هــزار تومــان درج می شــد، اكنــون نرخ 
3500تومانی تولید كننده روی این محصول درج 
می شود كه قیمت فروش این محصول با حاشیه 
سود قانونی حداكثر 27درصدی پیش بینی شده 

به 4هزار تا 4100تومان می رسد.
این اصلاح قیمت برای نوشــابه 
گازدار، آبمیوه و ماءالشــعیر چگونه صورت 

گرفته است؟
قبلا قیمت مصرف كننده بطری 1.5لیتری نوشابه 
گازدار، 14هــزار و300تومان درج می شــد كه 
اكنون قیمت تولید كننده این محصول 10هزار 
تومان درج شده كه با احتساب سود خرده فروشی 
حداكثر 21درصدی قیمــت مصرف كننده این 
محصول به 12هزار و100تومان می رســد. این 
قیمت، مطلوب ما نیست، به تولید كنندگان اعلام 
كرده ایم قیمت تولید كننده اینگونه نوشــابه ها 
باید كمتر از 9هــزار تومان درج شــود. اگرچه 
تولید كنندگان نوشابه قیمت تولید كننده را روی 

بســته بندی این محصولات درج كرده اند، اما در 
درج این قیمت تا حدودی سوءاســتفاده صورت 
گرفته زیرا سازمان حمایت انتظار كاهش 30 تا 
40درصدی قیمت نوشــابه های گازدار با اجرای 
این طرح را داشــت، اما میزان كاهش قیمت این 
اقلام با درج قیمت تولید كننده 10 تا 12درصد 
بوده است. در مورد ماءالشعیر نیز این شیوه درج 
قیمت تولید كننده صــورت گرفته كه پیگیری 
می كنیم تا ظرف یك هفته تا 10روز آینده میزان 
كاهش قیمت خرده فروشی نوشابه های گازدار و 
ماءالشعیر با اصلاح قیمت تولید كننده، به 30 تا 
40درصد برسد. در مورد درج قیمت مصرف كننده 
آبمیوه با توجه به تعداد زیاد اقلام كالایی مشمول، 
نمی توان قیمت تولید كننده مشــخصی را اعلام 
كرد، اما با توجه به قیمت های تولید كننده درج 
شده روی بســته بندی این اقلام كاهش قیمت 
10 تا 15درصدی خرده فروشــی ایــن اقلام را 
شــاهد هســتیم كه پیگیری می كنیم تا میزان 
كاهش قیمت خرده فروشی آبمیوه ها به بیش از 

20درصد برسد.
روند كاهش قیمت خرده فروشی در 
اقلام گروه 2كالایی مشمول این طرح چگونه 

بوده است؟
اقلام گروه دوم كالایی از 4دی ماه امسال مشمول 
اجرای این طرح شــده و كالاهایــی مانند پودر 
شوینده، دستمال كاغذی، پوشــك بچه، پودر 
شــوینده و... را شامل می شــود؛ همچنین همه 
محصولات سلولزی و بهداشــتی از 19دی ماه 
امسال مشــمول اجرای این طرح شده است. با 
درج قیمــت تولید كننده روی اقــلام گروه دوم 
كالایی شــاهد كاهش 10 تا 15درصدی قیمت 
مصرف كننده اینگونه اقلام بوده ایم. تا كنون 30 
تا 40درصد شركت ها، قیمت تولید كننده را روی 
بسته بندی این محصولات درج كرده اند و به دنبال 
آن هستیم تا این طرح در همه كالاهای مشمول 
گروه  دوم كالایی اجرایی شــود. گروه بعدی كه 
از 19دی ماه مشــمول اجرای این طرح شده اند، 
شــامل تمام شــوینده ها، محصولات سلولزی، 
ماكارونی، كنسروجات و ترشی جات، فیلتر روغن، 
لنت ترمز، روغن موتور، سس، رب گوجه فرنگی 
و... است. میزان پوشــش طرح الزام درج قیمت 
تولید كننده، با توجه به گذشت چند روز، در این 
گروه كالایی كمتر از بقیه بوده و هنوز بازار اینگونه 
اقلام كالایی را رصد نكرده ایم تا ببینیم در زمینه 
درج قیمت تولید كننده این اقلام چه اتفاقی افتاده 
اســت، اما پیگیری می كنیم كه طی چند هفته 
آینده قیمت تولید كننده واقعی روی بسته بندی 

همه این اقلام كالایی درج شود.
در مراحل قبلی برخی انواع لوازم 
خانگی مانند نوشیدنی ساز، چای ساز، غذاساز، 
چرخ گوشت و مایكرویو مشمول اجرای این 
طرح شدند، قیمت این اقلام تا چه حد كاهش 

یافته است؟ 
از 4دی ماه اقلام كالایی مذكور مشــمول درج 
قیمت تولید كننده شده اند. اگرچه تولید داخل 
برخی از این انواع لــوازم خانگی مانند مایكرویو 
بسیار كم اســت، اما این موضوع تفاوتی در نحوه 
اجرای این طرح ایجاد نمی كند و واردكنندگان به 

درج قیمت تامین كننده روی اینگونه اقلام ملزم 
هستند. شــركت هایی مانند پارس خزر از 4دی 
ماه قیمت تولید كننده را روی انواع غذاساز درج 
كرده اند، اما درج قیمت تولید كننده روی برخی 
دیگر از انواع لوازم خانگی مانند یخچال و یخچال 
فریزر كه مشمول اجرای این طرح هستند، هنوز 
اجرایی نشده است. از هفته گذشته در نشستی 
كه با حضور وزیر صمت و رئیس سازمان حمایت 
برگزار شد، پیگیر درج قیمت تولید كننده روی 
بســته بندی این محصولات هســتیم. از جمله 
دلایل تأخیر در درج قیمــت تولید كننده روی 
بســته بندی اینگونه لوازم خانگی آن اســت كه 
تولید و عرضه این محصولات به بازار، نیازمند چند 
هفته زمان است و مانند كالاهای مصرفی نیست 
كه درج قیمت تولید كننده روی بسته بندی این 

محصولات به شكل فوری خود را نشان دهد.
اما تولیدكننــدگان محصولات 
شــوینده و لوازم خانگی در نامه ای به وزیر 
صمت خواستار تعویق یا توقف اجرای این طرح 
شده و حتی قیمت محصولات خود را افزایش 

داده اند، موضوع چیست؟
وقتی قانونی به تولید كنندگان كالاهای مختلف 
ابلاغ می شود باید همه شــركت ها از آن تبعیت 
كنند. اگر تولید كنندگان لوازم خانگی از طریق 
تبانی با یكدیگر، قیمت محصولاتشان را افزایش 
دهند براســاس ماده8 قانون حمایت از حقوق 
مصرف كننــدگان با آنهــا برخورد می شــود. 
تولید كنندگان لوازم خانگی و شوینده ها به درج 
قیمــت تولید كننده روی محصولاتشــان ملزم 
هستند. نامه نگاری با وزیر صمت نمی تواند بهانه ای 
برای درج نكردن قیمت روی محصولاتشان باشد. 
درج قیمت واقعی تولید كننده روی محصولات، 
بر مبنای قانونی اســت كه از ســال92 به همه 
تولید كنندگان ابلاغ شده است. قانون نظام صنفی 
به صراحت اعلام می كند افراد صنفی عرضه كننده 
كالا و خدمات باید قیمت مصرف كننده این اقلام 
را روی محصولاتشان درج كنند. قبلا بخصوص 
در مورد محصولات شوینده و نوشیدنی ها شاهد 
بودیم كه در تبانی با واسطه ها، درصدهای بسیار 
بالایی به قیمت مصرف كننده اینگونه محصولات 
اضافه می شد. طبیعی اســت كه در اجرای طرح 
الزام درج قیمت تولید كننده نیز برخی مقاومت ها 
در بخش تولید شكل بگیرد، اما بنای دولت بر آن 
نیست كه براساس زیاده خواهی این شركت ها با 

آنها كنار بیاید.
اما تولید كننــدگان لوازم خانگی 
اعلام می كنند امكان درج قیمت تولید كننده 
مانند لوازم مصرفی روی محصولاتشــان را 

ندارند؟ 
تولید كننــدگان لــوازم خانگــی، تاكنــون با 
كوچك ترین نوسان نرخ ارز، قیمت خرده فروشی 
محصولاتشان را افزایش می دادند؛ حتی كالایی 

را كه با قیمت تمام شده ســال پیش تولید شده 
بود، برمبنای نــرخ روز ارز به مردم می فروختند 
كه این امــر باعث افزایش شــدید احتكار لوازم 
خانگی در برخی مغازه ها و فروشــگاه ها می شد 
زیرا مغازه دارها می دانستند كه اگر لوازم خانگی 
را نگه دارند می تواننــد آن را بعدا با قیمت بالاتر 
بفروشــند. صنایع مذكور به همین دلیل با درج 
قیمت تولیدكننده روی محصولاتشــان مخالف 
هستند. آنها می خواهند نرخ فروش محصولاتشان 

را در بازار مطابق با نوسان نرخ ارز افزایش دهند.
پس اجرای این طــرح در صنعت 

لوازم خانگی قطعی است؟
بله. باید قیمت لوازم خانگی روی بســته بندی 
این محصولات درج شــود، امــا در برخی انواع 
لوازم خانگی كه امــكان درج قیمت روی كارتن 
و بســته بندی این محصولات وجــود ندارد نیز 
تولید كنندگان می توانند قیمــت تولید كننده 
اینگونه اقلام را به صورت قیمت 2 یا 3ســتونی و 

به شكل اعلامیه قیمت روی محصول درج كنند.
اما تعیین قیمت خرده فروشــی 
واقعی كالاها از دغدغه های مطرح اســت، 
سقف كشف قیمت در خرده فروشی نسبت به 

قیمت تولید كننده چقدر است؟
ســقف میزان افزایش قیمت مصرف كننده همه 
كالاها نسبت به قیمت تولید كننده درج شده بین 

20 تا 30درصد است.
با توجه به تعداد بازرسان، امكان 
نظارت بر قیمــت واقعی كالاها در ســطح 

خرده فروشی وجود دارد؟ 
قبلا وقتی برای بازرســی بــه واحدهای صنفی 
خرده فروشی مراجعه و مشــاهده می كردیم كه 
كالاها بعضــا چندبرابر قیمــت واقعی به فروش 
می رسد، فروشندگان كالا، قیمت مصرف كننده 
را مبنای فروش كالاها اعلام می كردند، اما اكنون 
شركت تولید كننده باید قیمت واقعی را درج كند 
و اگر تخلف كند به راحتی قابل رصد است و امكان 

برخورد با آن وجود دارد.
زمان بنــدی اجــرا و گروه بندی 
كالاهای مشــمول این طرح بر چه مبنایی 

صورت می گیرد؟
گروه بنــدی كالاهــای مشــمول درج قیمت 
تولید كننده از 6ماه پیش نهایی شده و متناسب 
با پیشرفت این طرح در هر مرحله مثلا با گذشت 
یك تا 2هفته، یك گروه كالایی مشمول اجرای 
این طرح می شــود. در انتخاب ترتیب گروه های 
مشمول طرح نیز به میزان تقاضای كالاها توجه 
شده تا امكان ایجاد چالش برای مصرف كنندگان 
درصورت تبانی شــركت های تولید كننده وجود 
نداشته باشد. برنامه ما آن است كه اگر همه  چیز 
مطابق روال طبیعی انجام شــود، تا پایان امسال 
همــه گروه های كالایــی، مشــمول این طرح 

می شوند.

 مدیركل نظارت بر خدمات عمومی و شبكه های توزیعی و اقتصادی سازمان حمایت در گفت وگو با همشهری
آخرین وضعیت كاهش قیمت ها با درج قیمت تولید كننده روی كالاها را تشریح كرد

قیمت تولید كننده درج شده روی برخی كالاهای گروه یك مانند نوشابه های گازدار، ماءالشعیر و 
آبمیوه واقعی نیست، سازمان حمایت، كاهش قیمت 20 تا 40درصدی این اقلام را پیگیری می كند.

درج قیمت تولید كننده چقدركالاها را ارزان كرد؟ مایع لباسشویی لیتری 4۵هزار تومان
افزایش 25درصدی نرخ مصوب انواع شــوینده ها در 

 سوپر
خردادماه قیمت یكی از پرمصرف ترین شــوینده های ماركت

خانگی یعنی مایع لباسشویی را به لیتری 45 تا 50هزار 
تومان رساند و باعث شد بعضی مصرف كننده ها دوباره به استفاده از 

پودر لباسشویی به جای مایع لباسشویی روی بیاورند. 
به گزارش همشهری، مقایســه قیمت امروز انواع مایع لباسشویی با 
نرخ های ابتدای امسال حاكی از آن است كه؛ میانگین قیمت هر لیتر 
مایع لباسشویی از 40هزار تومان به بیش از 45هزار تومان رسیده و این 
محصول در بیشتر برندها در حجم های 2لیتر به بالا كمتر از 100هزار 
تومان قیمت ندارد. البته بعضی برندهای شناخته شده محصولاتشان 
در مقایسه با انواع دیگر گران تر است و درصد رشد قیمت بالاتری هم 
داشته اند كه پرسیل ازجمله آنهاست. قیمت مایع 2.4 لیتری پرسیل 
مدل پریمیوم از 95.500 ابتدای امسال به 121.750تومان رسیده كه 
حاكی از افزایش 27درصدی است. مایع 2.7لیتری مدل یونیورسال 
همین برند هم از 89هزار تومان به 111هزار تومان رسیده است. در 
برندهای دیگر نیز تغییرات مشابهی در قیمت اعمال شده، به طور مثال 
قیمت مایع لباسشویی برند قدیمی و معروف سپید كه محصولاتش 
اغلب قیمت مناسب تری در مقایسه با دیگر برندها دارند نیز 27درصد 
بالا رفته و به 68.800تومان رســیده با این تفاوت كه این محصول 
3لیتری است. به اذعان مسئولان انجمن تولیدكنندگان مواد شوینده 
و بهداشتی كشور، از ابتدای امسال خرید شوینده ها كاهش چشمگیری 
داشته كه یكی از دلایل این امر گرانی محصولات و كاهش توان خرید 

مصرف كنندگان بوده است. 
در طول سال گذشته قیمت محصولات شوینده 3 بار با مصوبه ستاد 
تنظیم بازار افزایش یافت. تولیدكنندگان محصولات شوینده، افزایش 
قیمت این كالاها را اجتناب ناپذیر و ناشی از رشد شدید قیمت مواداولیه 
به ویژه مواداولیه داخلی شامل مواد پتروشــیمی می دانند. با اجرای 
قانون جدید درج قیمت تولید به جای مصرف كننده ها و كاهش سود 
حلقه های واســطه تولید تا مصرف، حداكثر درصد قابل اضافه شدن 
به قیمت در كارخانه برای محصولات شوینده 26.5درصد محاسبه 
شــده و این انتظار وجود دارد كه كاهش حاشــیه سود شركت های 
توزیع كننده و خرده فروشان، بتواند درصد كمی هم شده به حاشیه 

سود مصرف كنندگان اضافه كند.

قیمت كنونی بعضی انواع مایع لباسشویی در سوپرماركت های تهران
قیمت )تومان(مشخصاتبرند 
134.500صورتی-2.7لیتریایدرا
113.500مایع لباس مشكی- 2.75لیتریپینك
100.000برای لباس های مشكی- 2.7لیتریامو

121.750پریمیوم- 2.4لیتریپرسیل
111.000لاوندر دیپ كلین- 2.7لیتریپرسیل
82.600توربو- 1.5لیتریراپیدو
101.200مدل High Defenition Clean آبیسافتلن

95.580رنگین شوی- 2.7لیتریتاژ
60.100مایع لباسشویی كودك صورتی- یك لیتریراپیدو
82.100سبز- 2.5لیتریاكتیو
54.000مایع لباسشویی كودك- 1.1لیتریامو

54.600مایع لباسشویی كودك آبی- یك لیتریفیروز
48.850جنرال- 1.5لیتریمهرتاش
48.750برای لباس های رنگی- 1.5لیتریرافونه

45.000برای لباس مشكی- 1.35لیترینویتكس
49.500صورتی – 1.5لیتریاكتیو

 علی ابراهیمی
خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
461شركت كاهش و 121شركت افزایش یافت. قیمت سهام 

14شركت هم تغییری نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 1536میلیارد تومان 
سهام خریدند، اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی 
به هزار و 902میلیارد تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 
366میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج كردند. این 

میزان سهام را سهامداران حقوقی خریدند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روزگذشته، 11هزار و 
633واحد، معادل 0.87درصد نزول كرد و به یك میلیون و 

322هزار و 631 واحد رسید.

دیــروز 7هــزار و 207میلیــارد تومــان اوراق بهادار 
در بازار ســرمایه دادوستد شــد كه از این میزان، 2هزار و 
142میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2142 میلیارد تومان
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درحالی كه درج قیمت تولیدكننده به 
جای قیمت مصرف كننده روی كالاها بازار

بحث روز بازار اســت و فریاد اعتراض 
عمده فروش، خرده فروش و واسطه به اجرای این طرح 
و كاهش حاشیه سودشان بالا رفته، مصرف كننده ها 
همچنــان شــاهد قیمت هایی روی كالاهــای مورد 
نیازشان هستند كه پرداخت آن برایشان مشكل است. 
یكی از كالاهایی كه قیمت پرنوسانی در طول امسال 
داشته تخم مرغ  اســت. این كالا كه سال را با كاهش 
قیمت آغاز كرد، ارزانی كم دوامی داشــت و قیمت آن 
به دلیل كاهش تولید كه آن هم ناشی از افزایش هزینه 
تولید و كشتار تعداد زیادی از مرغ های تخم گذار بود، 
خیلی زود بالا رفت و بازار قیمت هایی نزدیك به 80هزار 
تومان برای هر شــانه 30عددی را هم به خود دید. با 
افزایش تولید داخلی و البته واردات تخم مرغ  و عرضه 

آن با قیمت تنظیم بازاری دولت توانست قیمت این كالا 
را در بازار تا حد زیادی پاییــن بیاورد اما در هفته های 
گذشــته بــاز قیمت هــر كارتــن تخم مــرغ  برای 
خرده فروش ها 100هزار تومان بــالا رفت و حتی در 
میادین میوه و تره  بار هم قیمت تنظیم بازاری هر شانه 
تخم مرغ  از 38هزار تومان به 43هزار تومان رسید. این 
در شرایطی است كه به گفته تولیدكنندگان و مسئولان 
صنفی، قیمــت خرید از تولیدكننده هــا هم اكنون از 

قیمت مصوب هم پایین تر آمده است.

نمایی از وضع بازار
هر شانه تخم مرغ  1.8كیلو است و با احتساب قیمت 
خرید مصــوب 18.300تومانی هر كیلــو تخم مرغ  
در مرغــداری و اضافه كردن ســود عمده فروشــی و 
خرده فروشــی باید در نهایت با قیمت 43هزار تومان 

به دست مصرف كننده برســد درحالی كه قیمت هر 
شانه تخم مرغ  در خرده فروشی ها در بهترین شرایط 
هنوز از 50هزار تومان پایین نیامده است. امروز هر عدد 
تخم مرغ  در سوپرماركت ها بین 1900تا 2300تومان 
و هر شــانه 30تایی از 65تا 69هزار تومان به فروش 
می رسد و مصرف كننده ها اگر محصولات تنظیم بازاری 
گیرشان نیاید ناچارند همین قیمت ها را بپردازند. قیمت 
تولیدات شــركتی و برندهای معروف و پرتبلیغات، از 
این هم بیشتر است و تا شــانه ای 79هزار تومان هم 
می رســد، یعنی هر عدد تخم مــرغ  2600تومان. اما 
درحالی كه بیشتر مصرف كنندگان چنین قیمت های 
گزافی برای این ارزان ترین كالای پروتئینی می پردازند، 
تولیدكننده ها از كاهش قیمت خرید كالایشان گلایه 
دارند و به دلیل افزایش هزینه های تولید و گرانی نهاده ، 
به دنبال كشــتارگاه برای مرغ هایشان هستند. رئیس 

تك خط خبر

نقل قول خبر
روابط عمومی سازمان برنامه و بودجه درباره 

كوپنی شدن نان پس از حذف ارز 4200تومانی 
اعلام كرد: نه قرار است كارت نان صادر شود نه 
نان كوپنی در دستور كار است، اگر طرح نهایی 

شود فقط مصرف كننده نهایی با همان كارتی كه 
یارانه می گیرد، نان یارانه ای هم می خرد.

با مصوبه كمیسیون پولی و بانكی بانك مركزی، 
كف مبلغ پرداخت ساتنا از 15میلیون تومان به 
50میلیون تومان و سقف مبلغ پایا از 50میلیون 

تومان به 100میلیون تومان به ازای هر دستور 
پرداخت افزایش یافت.

طبق جزئیات واردات و صادرات چای در 9ماه 
امسال ارزش چای وارداتی 10برابر چای صادراتی 

و میانگین قیمت چای وارداتی 5دلار و چای 
صادراتی یك دلار است.

وزیر نفت گفت: طرح تخصیص سهمیه بنزین 
به همه مردم در حال بررسی كارشناسی و انجام 

كارهای آزمایشی است و هر زمان ابهام هایش 
برطرف شود، در دولت برای اجرای آن 

تصمیم گیری می شود.

مدیركل هماهنگی توزیع و فروش شركت بازرگانی 
دولتی ایران از توزیع یك میلیون و 600هزار تن 

روغن در 9ماه امسال خبر داد.

مرحله دوم طرح درج قیمــت تولید كننده روی اقلام كالایــی صنایع غذایی و 
كنسروسازی، سلولزی، بهداشتی، آرایشی، كارخانجات، تولید و صادرات ماكارونی، گفت وگو

لنت ترمز و كلاچ و پالایشگاه های روغن سازی  از 19دی ماه جاری در شرایطی آغاز 
شده است كه برخی تولید كنندگان مشمول اجرای این طرح از درج قیمت سر باز زده و خواستار 
تعویق اجرای آن شده یا قیمت های غیرواقعی را روی محصولات تولیدی خود درج كرده اند. با این 
شرایط چندی پیش تولید كنندگان لوازم خانگی و مواد شوینده در نامه های جداگانه ای به وزیر 
صمت خواستار افزایش قیمت یا تعویق درج قیمت تولید كننده روی محصولاتشان تا فروردین ماه 
سال آینده شدند.  این در حالی است كه اواخر هفته گذشته، رضا فاطمی امین، وزیر صمت با بیان 
اینكه تاكنون قیمت تولید كننده به صورت آزمایشی روی محصولات 12گروه كالایی درج شده و 
نتیجه خوبی داشته است اعلام كرد كه تا 2هفته آینده گروه دیگری از محصولات برای درج قیمت 
تولید كننده با هدف ایجاد رقابت و كاهش قابل توجه قیمت ها معرفی خواهد شــد. با محســن 
حسین لویی، مدیركل نظارت بر خدمات عمومی و شبكه های توزیعی و اقتصادی سازمان حمایت 
مصرف كنندگان و تولید كنندگان، درباره آخرین وضعیت و تأثیر اجرای این طرح بر كاهش قیمت 

خرده فروشی اقلام كالایی مشمول، گفت وگو كرده ایم.

یك بام و دو هوای قیمت تخم مرغ
این روزها ازیك سو مرغداران از كاهش قیمت تخم مرغ به زیر نرخ مصوب شكایت دارند و از سوی دیگر هر شانه 

تخم مرغ در بهترین شرایط 50هزار تومان به دست مصرف كنندگان می رسد

هیأت مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران 
در گفت وگو با همشــهری اعلام كرد: تولیدكنندگان 
تخم مرغ  به دلیل تامین نشــدن نهاده با نرخ دولتی، 
به دنبال كشتارگاه برای كشتار مر غ هایی هستند كه به 

سن 9هفتگی رسیده اند.

9میلیون مرغ تخم گذار باید كشتار شود
ناصر نبی پور در توضیح این موضوع گفت: اصولا در تمام 
دنیا سن مطلوب تخم گذاری مرغ ها 90هفته است ولی 
به دلیل كمبود تخم مرغ  در كشــور و بالا رفتن قیمت 
این كالا در بازار در ماه هــای اخیر، با هماهنگی دولت 
و به شرط نظارت سازمان دامپزشكی و واكسیناسیون 
مرغ ها، قرار بود 9میلیون مرغ تخم گذار تا شب عید تو 
لك برود و دولت نهاده مورد نیاز را تامین كند. او افزود: 
مرغدارها با هزینه خودشان مرغ ها را واكسن زدند ولی 
به تازگی اعلام شد كه دولت نمی تواند برای این مرغ ها 
نهاده با نرخ دولتی تامین كند، از سوی دیگر مرغدار هم 
نمی تواند با نهاده بازار آزادی تخم مرغ  كیلویی 18هزار 
تومان تولید كند، در نتیجه این مرغ ها باید به سرعت 
كشتار شوند درحالی كه كشتارگاه و سردخانه ای برای 

این كار وجود ندارد.

 رئیس هیأت مدیره اتحادیه مــرغ تخم گذار تهران با 
بیان اینكه شركت پشــتیبانی امور دام كشتارگاه ها و 
سردخانه ها را برای ذخیره ســازی مرغ  گوشتی مورد 
نیاز برای ایام عید در اختیار گرفته، افزود: 20روز است 
كه برای این مرغ ها دنبال كشتارگاه هستیم ولی پیدا 
نمی كنیم، درحالی كه با قیمت كنونی نهاده ها در بازار 
آزاد هر روز نگهداری این مرغ هــا هزینه بالایی به ما 
تحمیل می كند. به گفته این مقام صنفی، در بازار آزاد 
ذرت كیلویی 8هزار تومان و ســویا كیلویی 11هزار 
تومان به فروش می رســد درحالی كــه قیمت دولتی 
ذرت كیلویی 1900تومان، جو كیلویی 1850تومان 
و كنجاله سویا كیلویی 3400تومان است. دولت برای 
كاهش هزینه تولید گوشت، مرغ و تخم مرغ ، نهاده های 
تولید را با ارز دولتی وارد می كند و در اختیار دامداران و 
مرغداران قرار می دهد اما تامین این نهاده ها در 2سال 
اخیر به دلیل تحریم و كاهش منابــع ارزی با چالش 
مواجه شده است. سال گذشته مشكلات تامین نهاده ها 
باعث شد مرغداران بخش زیادی از مرغ های تخم گذار 
را به كشتارگاه بفرستند. كشتار مرغ های تخم گذار در 
سال گذشته بازار مصرف را با كمبود شدیدی مواجه 

كرد كه گرانی تخم مرغ  را به دنبال داشت.

عبدالرضا شیخان
 دبیر انجمن صنفی كارفرمایان سیمان: 
صادرات سیمان از خرداد امسال تا امروز 

12درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش 
یافته، زیرا قیمت حمل بسیار زیاد شده و 

قیمت سیمان ما نمی تواند رقابت پذیر باشد.

مجتبی شادلو
نایب رئیس اتحادیه باغداران: عرضه هر كیلوگرم 

توت فرنگی با نرخ 200هزار تومان غیرمنطقی 
است. طبق فاكتور رسمی حداكثر 35درصد 

سود باید در خرده فروشی ها لحاظ شود.

عباس نوری
 مدیركل استاندارد تهران:  735پروانه 

استاندارد در 9ماه امسال باطل و تعلیق 
شدند. احراز بی كیفیتی كالا، اقدام نكردن 

ظرف مدت 90روز بعد از تعلیق پروانه و اقدام 
نكردن ظرف مدت 90روز برای تمدید اعتبار 

پروانه از مهم ترین دلایل تعلیق یا ابطال 
استانداردها بوده است.

حسین قربانزاده
 رئیس كل سازمان خصوصی سازی: سهم 

دولت در هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس را تا 
پایان امسال می فروشیم. عرضه اولیه 2شركت 

آلومینای ایران و پالایشگاه امام خمینی )ره( 
شازند را نیز در دستور كار داریم. ورود سهام 

این شركت ها به بورس به دلیل روند نزولی بازار 
سهام هنوز اجرایی نشده است.

حیدرعلی نصر
 سرپرست مركز پژوهش های غلات: كیفیت 

انواع نان سنتی در آبان ماه امسال 85.5 درصد 
اعلام شد كه نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشته 9 دهم درصد رشد نشان می دهد. 
براساس این ارزیابی، كیفیت نان سنگك 

86.75 درصد، بربری 88.07، تافتون و لواش 
به ترتیب 82.14 و 86.05 درصد بوده است.
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عدد خبر

مدیــركل بنیاد مســكن انقــاب اســامی قزوین 
گفــت: ۱۸۴روســتای ایــن اســتان نیازمنــد ایمن ســازی 
هستند و برای این منظور 5هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز 
است. به گزارش ایرنا، اصغر گونجی افزود: از این تعداد، 
۷۷روســتا در شهرســتان قزوین، ۹روســتا در آبیك، یك 
روستا در البرز، ۱۸روستا در آوج، ۶۶روستا در بویین زهرا 

و ۱۳روستا نیز در شهرستان تاكستان قرار دارند.

5هزارمیلیارد ریال

معــاون برنامه ریــزی و امــور اقتصــادی ســازمان 
جهادكشــاورزی مازنــدران گفــت: بابــت خســارت بــرف و 
سرمازدگی فروردین و ۴سیاب كه طی سال جاری خسارت 
سنگینی به كشاورزان استان وارد كرده بود ۴۳۶میلیارد و 
۶۲۶میلیون تومان خسارت پرداخت شده است. به گزارش 
ایرنا، حســین نگهــدار همچنیــن از پرداخــت ۱0۷۲میلیارد 
تومان تسهیات بانكی از ابتدای امسال تاكنون به ۱۱هزار 

نفر از كشاورزان مازندران خبر داد.

436 میلیارد تومان 

سرپرســت اداره كل حفاظــت محیط زیســت اســتان 
مركزی از جمع آوری ۱۳۲۴لاشه پرنده در تالاب میقان خبر داد. 
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، ســیدمهدی مصطفوی 
گفــت: جمــع آوری و دفــن اصولــی لاشــه پرنــدگان در تــالاب 
میقان اراك در حال انجام است. به گفته وی، در تالاب میقان 
اراك ۲0۶گونــه پرنده )آبــزی و كنار آبزی( زیســت می كنند كه 

بیشترین تلفات مربوط به غاز های خاكستری است.

۱3۲4عدد 

اســتاندار همدان بــا اعــام اینكــه ۱۶درصــد از جامعه 
هدف در اســتان دوز ســوم واكســن كرونا را دریافت كرده اند، 
گفت: میــزان تزریق دوز ســوم بایــد افزایــش یابد. بــه گزارش 
ایسنا، علیرضا قاسمی فرزاد افزود: بیش از ۹۳درصد از افراد 
در بازه سنی ۱۲ تا ۱۸ ساله، نوبت اول و بیش از ۷۶درصد نوبت 

دوم واكسن كرونا را دریافت كرده اند.

۱6درصد 

رئیس بنیاد مســكن كشــور با بیــان اینكه ســیاب به 
۴هزار واحد مســكونی جنوب سیســتان و بلوچســتان آســیب 
زد، گفت: با پیگیری های رئیس جمهور امیدواریم ۶ماه آینده 
این واحدها تكمیل شــود و بــه بهره برداری برســد. بــه گزارش 
روابط عمومی بنیاد مسكن سیستان و بلوچستان، اكبر نیكزاد 
افزود: ۲۱50واحد مسكونی نیازمند فوری نوسازی اند و ۲هزار 

واحد مسكونی هم به تعمیر و بهسازی نیاز دارند.

4هزار 

برف در شمال غرب موجب بسته شدن بسیاری از 
راه های روستایی شده است. در كنار آن، بارندگی ها آب و هوا 

در جنــوب و توفــان و گــرد و خاك در شــرق 
خسارت هایی را بر جای گذاشته است. بعد از بارش های سیل آسا در 
جنوب ایران و خســارت های زیادی كه باران روی دســت اهالی 
فارس، بوشهر، هرمزگان، كرمان و سیستان و بلوچستان گذاشت، 
در هفته جاری هم با ورود 2سامانه بارشی جدید بسیاری از استان ها 
هشدار سیل و آب گرفتگی دریافت كرده اند. علاوه بر آن بارش برف 
در نیمه شــمالی و شمال غرب كشور موجب بســته شدن راه ها، 
لغزندگی جاده ها و تعطیلی مدارس شد. پایتخت هم روز گذشته با 

بارش برف و تگرگ حال و هوای زمستانی به خود گرفت.

   پایتخت برفی  
به گزارش همشهری، براساس اعلام اداره كل هواشناسی تهران،  
 پایتخت از روز شــنبه تا روز دوشــنبه )2۵ تا 2۷ دی ( آســمان

نیمه ابری همراه با وزش ملایم باد و در بعضی ساعات همراه با بارش 
پراكنده باران و در ارتفاعات همراه با كولاك و برف خواهد داشت. 
این پیش بینی ها درســت از آب در آمد و روز گذشــته پایتخت از 
ساعت های اولیه صبح به ویژه در مناطق شمالی شاهد بارش باران، 

تگرگ و برف بود.
رئیس مركز اطلاعات و كنترل ترافیك پلیس راهنمایی و رانندگی 
توضیح می دهد كه به جز  محورهای استان  تهران، در محورهای 
البرز، خراسان رضوی، زنجان قزوین، مازندران، همدان، چهارمحال 
و بختیاری، كردستان، كرمان، كرمانشاه و فارس بارش باران و برف 
را شــاهد بودیم و در برخی محورها چون ایلام، بوشهر، خراسان 
شمالی، سمنان، خوزستان، یزد و گلستان نیز بارش باران گزارش 

شده است.

   سیل در ایلام و خوزستان 
بارندگی های شدید روز گذشته )شــنبه( علاوه بر كندی تردد در 
محورهای مواصلاتی موجب شــد بعد از تجربه سیل های مرگبار 
در استان های جنوبی این بار جنوب غرب و غرب كشور تحت تأثیر 

سیلاب قرار بگیرند.
ایلام از اواخر هفته گذشته شاهد بارش های گسترده بود،  طوری 
كه تا صبح روز گذشته )شــنبه( مورموری آبدانان در این استان 
با ۹۹میلی متر و ماژین دره شــهر با ۵۳میلی متر بیشترین حجم 
بارندگی  را داشتند. بارندگی ها برای مورموری تبعاتی هم داشت تا 

جایی كه به دلیل آب گرفتگی معابر و بروز سیلاب خسارت فراوانی 
به منازل و معابر و زیرساخت های این منطقه وارد شد.

فرماندار آبدانان با بیان اینكه رودخانه ها و مسیل های داخل شهر 
گنجایش بارش را نداشته اند، می گوید: براساس برآورد های اولیه 
به بیش از ۷0منزل مســكونی و ۳0مغازه خســارت وارد شده و 
عمده خسارت به وســایل منزل، آب بردن احشام، تانكر های آب، 

زیرساخت های شهر مورموری و... مربوط می شود.
به گفته یدالله حاتمی، اكیپ های خدماتی، تمیزكاری معابر و منازل 
را شروع كرده اند و اكیپ های  هلال احمر هم در حال ارائه خدمات 

به سیل زدگان هستند.
بهرام اهل والی، مدیر امور عشــایری آبدانان هم اعلام می كند كه 
بر اثر بارندگی و ســیلاب بی ســابقه ۱00راس دام عشایر منطقه 
مورموری تلف شده و همچنین قطعی ۶0درصد از راه های عشایری 
منطقه، خسارت  به ۴0تانكر ثابت آبرسانی عشایر و آذوقه و علوفه 

عشایر و دامداران بخش دیگری از تبعات بارندگی است.
بارندگی در خوزستان هم علاوه بر آب گرفتگی معابر دردسر هایی 
برای شهروندان رقم زده اســت. مدیركل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای خوزستان با اشــاره به برقراری تردد در محورهای اصلی 
و شریانی این استان می گوید: ۹جاده روســتایی در استان براثر 
بارندگی 2۴ساعت گذشته مسدود شده است. به گفته غلامعباس 
بهرامی نیا، مسیر ۳روســتا در دزفول، ۵روســتا در اندیمشك و 
یك محور در گتوند به دلیل ســیلابی شــدن جاده مسدود است 
كه با فروكش آب، راهداران برای پاكســازی مســیرها وارد عمل 

خواهند شد.

   توفان شن در كرمان 
توفان شدید از جمعه شب نقاط مختلف استان كرمان را فراگرفته 
اســت، تا حدی كه با ایجاد گرد و خاك در برخی مناطق موجب 

تعطیلی مدارس شد.
رئیس مركز پیش بینی اداره كل هواشناسی كرمان با بیان اینكه 
ناپایداری جوی شــامل بــارش و وزش باد در بیشــتر نقاط این 
استان تا سه شــنبه ادامه خواهد داشــت، می گوید: روز گذشته 
سرعت تندباد در شهرستان انار ۶0كیلومتر بر ساعت، لاله زار ۵۸، 
 شهربابك 2۹، رفسنجان 2۵ و ســیرجان 22كیلومتر بر ساعت 

ثبت شده است.
حمیده حبیبی با بیان اینكه خیزش گردوغبار به دلیل وجود تندباد 
در كرمان دید افقی را به ۵كیلومتر كاهش داده است، می افزاید: در 
شهداد )شمال شرق اســتان( و جیرفت )جنوب استان( نیز بدون 
وجود تندباد دید افقی به ترتیب به ۴ و۵ كیلومتر تنزل یافته است. 
توفان و گردوغبار در حالی اغلب مناطق كرمان را تحت تأثیر قرار 
داده و محور فهرج به شوره گز را مسدود كرده است. تا روز سه شنبه 
در مناطق سردسیر و ارتفاعات كرمان بارش برف را شاهد خواهیم 

بود و حتی هشدار نارنجی برای این استان صادر شده است.

  4روز بارانی تا آخر هفته   
امروز، یكشنبه )2۶دی( نیز بارش  باران در جنوب، جنوب شرق، 
شرق، شرق و شمال شرق كشور ادامه دارد و با ورود سامانه بارشی 
دیگری از غرب، در شمال غرب، غرب، سواحل شمالی و دامنه های 
جنوبی البرز در قزویــن، البرز و غرب تهــران بارندگی ها تقویت 

می شود.
 شدت بارش های امروز بیشتر برای جنوب آذربایجان غربی، غرب 
كردســتان، جنوب اردبیل، گیلان، نیمه جنوبی فارس، كرمان، 
هرمزگان، جزایر شرق خلیج فارس، تنگه هرمز و خراسان جنوبی 

است.
همچنین فردا دوشــنبه علاوه بر این مناطق در غرب اصفهان و 
جنوب غرب كشور این وضعیت ادامه خواهد داشت. شدت بارش ها 
برای شــرق گیلان، غرب مازندران، شــمال زنجان،  كردستان، 

كرمانشاه، لرستان، شمال ایلام، ارتفاعات شمال خوزستان، جنوب 
شرق فارس، شرق هرمزگان و جزایر خلیج فارس است.

سه شنبه نیز سامانه بارشی در جنوب غرب، جنوب، جنوب شرق و 
شرق كشور فعال خواهد بود و علاوه بر آن در دامنه های جنوبی البرز 
واقع در قزوین، البرز و تهران و مناطقی از غرب و جنوب غرب بارش 
خفیف برف و باران، وزش باد و كاهش محســوس دما پیش بینی 
شده. چهارشنبه با ورود سامانه بارشی جدید به غرب كشور بارش 
برف در شمال غرب، كرمانشاه، شمال ایلام و سواحل دریای خزر 

آغاز خواهد شد.
طی روزهای یكشنبه و دوشــنبه در شمال غرب و سواحل دریای 
خزر كاهش ۷ تا ۹درجه ای دما و روزهای سه شنبه و چهارشنبه در 
دامنه های جنوبی البرز، غرب، جنوب غرب، مركز و شرق كشور نیز 

كاهش ۷ تا ۹درجه ای دما پیش بینی شده است. 

زمستان آمد، ایران برفی شد
فعالیت سامانه های بارشی جدید در هفته جاری نیمه شمالی كشور را برفی و استان های 

خوزستان و ایلام را با سیلاب و آب گرفتگی مواجه كرده است

 بر اساس برآورد های اولیه، سیاب در موروری ایام بیش 
از ۷0منزل مسکونی و ۳0مغازه خسارت وارد کرده و عمده 
خســارت به وســایل منزل، آب بــردن احشــام، تانکر های 

آب، زیر ساخت های شهر مورموری و... مربوط می شود

آذربایجان 
غربی

 ۱8۲

لرستان

۲30

اردبیل

۱00

آذربایجان 
شرقی

33

 چهارمحال
و بختیاری

56

زنجان

۱7

 كهگیلویه
و بویراحمد

۱60
رانش زمین در اردل 

سرپرست سازمان مدیریت بحران چهارمحال و بختیاری با اشاره به رانش جمعه شب در منطقه افسرآباد شهرستان 
اردل گفت: خوشبختانه این حادثه هیچ گونه خسارت جانی و تاسیساتی نداشت و برآورد هزینه برای ایمن سازی 

صورت گرفته است.
خسرو كیانی این رانش را ادامه رانش ماه گذشته اعلام كرد و افزود: تیم های ارزیاب در منطقه حاضر شدند و خسارت 

و هزینه ایمن سازی برآورد شد تا در فصل كاری، برای جلوگیری از وقوع مجدد رانش ایمن سازی انجام شود.

ث
مك

راه های بسته روستایی بر اثر برف

عكس خبر

بازگشت قوهای فریادكش به تالاب سرخرود  

قوهای فریادكش مهاجر تالاب سرخرود در چند هفته گذشته به دلیل كمبود غذا 
وارد دامگاه ها شده بودند كه با تاش نیروهای حفاظت محیط زیست استان 
مازندران و تامین ذرت برای آنان، این پرندگان مهاجر در چند روز اخیر به تالاب 

بازگشتند. منبع: ایرنا

  اصفهان به دنبال عنوان شهر دوستدار كودك 
نخستین نامزد شهر دوستدار كودك ایران یعنی اصفهان، 
حالا حدود یك سال اســت كه كار روی این طرح را آغاز 
كرده تا در مدت زمانی كه در اختیار دارد بتواند شــهر را 
برای عنوان دوستدار كودك آماده كند. معاون شهرسازی 
و معماری شهردار اصفهان و رئیس شورای اجرایی شهر 
دوســتدار كودك اصفهان درباره این طرح به همشهری 
می گوید: فرایند شهر دوستدار كودك كه از سوی وزارت 
كشور و یونیسف پیگیری می شود، دارای ۳مرحله است؛ 
در مرحله اول یك شهر به عنوان پایلوت انتخاب می شود، 
در مرحله دوم آن شــهر نشان شهر دوســتدار كودك و 
كاندیداتوری این عنوان را كسب می كند و در مرحله سوم 

به شبكه جهانی شهرهای دوستدار كودك می پیوندد.
 وحیــد مهدویان بــا بیان
اینكه اصفهان در سال۱۳۹۷ 
به عنوان نخســتین  پایلوت 
شهر دوستداركودك انتخاب 
و براساس ظرفیت های شهر 
وظایفی برای آن مشخص 
شــد، می افزاید: از این وظایف ارائه یك برنامه عملیاتی و 
گنجاندن چارت ســازمانی اداره شهر دوستدار كودك در 
ســاختار اداری شــهرداری اصفهان بود. این كارها انجام 
شد و در بهمن سال۱۳۹۹ نشان شهر دوستدار كودك به 

اصفهان داده شد. وی ادامه می دهد: همزمان با این اعطای 
نشان هر شهر با وزارت كشــور و یونیسف یك تفاهمنامه 
سه جانبه امضا می كند و به واسطه آن به اجرای یك سری 
برنامه ظرف مدت 2سال متعهد می شود. اگر توانست در 
این مدت برنامه هایش را عملی كند در نهایت به شــبكه 

شهرهای دوستدار كودك اضافه خواهد شد. 
رئیس شورای اجرایی شهر دوســتدار كودك اصفهان با 
اشاره به طراحی ۱0گام به عنوان تعهدات شهرداری این 
شهر برای شهر دوستدار كودك می گوید: جلسات متعددی 
با سازمان های خارج از شهرداری مثل آموزش و پرورش و 
بهزیستی و ســازمان های مردم نهاد برگزار كردیم تا همه 
كارهایی كه در اصفهان باید برای رسیدن به شهر دوستدار 
كودك انجام شود را مشخص كنیم. ۱0هدف، ۱۷راهبرد و 
۱۳۷اقدام پس از این جلسات مشخص شد كه باید به آنها 

دست پیدا كنیم. 
مهدویان با تأكید بر اینكه توجه ما روی مناطق كم برخوردار 
اصفهان است، می گوید: ۶ منطقه ۳، ۹، ۱0، ۱۱، ۱2 و ۱۵ 
از سوی شهرداری اصفهان انتخاب شــده اند تا طرح های 
پایلوت در آنها اجرا شود. برای نخستین بار ردیف اختصاصی 
بودجه شهر دوستدار كودك در شهرداری اصفهان باز شد 
و براساس آن 2.۵میلیارد تومان بودجه ترویجی و ۵میلیارد 
هم بودجه عمرانی در سال۱۴00 داشتیم و هر منطقه ای 
 این بودجه را بنا بر ســهمی كه دارد دریافت كرده اســت

 

تا بتواند برنامه های مورد نظر خود را اجرا كند.

  شورای مشورتی كودكان در شهرداری اصفهان
اداره شهر دوســتدار كودك اصفهان در یك سال گذشته 
برنامه های بسیاری را برای رسیدن به این عنوان اجرا كرده 
است. شــاید یكی از جالب ترین فعالیت های این اداره در 
همان آغاز تصویب ایجاد شورای مشورتی كودك و نوجوان 
باشد. دبیر شورای اجرایی شهر دوستدار كودك و رئیس 
اداره شهر دوســتدار كودك در این زمینه به همشهری 
می گوید: تشكیل شورای مشــورتی كودك و نوجوان در 
شــهرداری اصفهان یكی از اتفاقات خوب یك سال اخیر 
اســت. هر فرآیند عمرانی و ترویجی كه در شــهرداری 
اصفهان بخواهد اتفاق افتد بدون تأیید این شــورا انجام 

نخواهد شد.
اسما نكویی می افزاید: بهمن ســال گذشته پس از اعلام 
فراخوان 2۷هزار رأی ثبت شد و بچه ها ۳۱نماینده از بین 
آنها انتخاب كردند كه از بچه های توانخواه و كودكان كار هم 
بین آنها هستند. اعضای آن از ۸تا ۱۸سال هستند و همه 
برنامه های ترویجی و عمرانی را با نظر آنها انتخاب می كنیم. 
این موضوع بسیار مهم است كه مســئولان شهری نظر 

كودكان را جدی بگیرند و به آن اهمیت دهند.
وی درباره دیگر برنامه های شهرداری اصفهان نیز می افزاید: 
یكی از پروژه های عمرانی ما خانه دوســتدار كودك است 

كه با همه معیارها و اســتانداردهای مناســب استفاده و 
آموزش و تفریح كودكان در حال ساخت است. در اصفهان 
فرهنگسراهای زیادی داریم ولی مناسب كودك نیستند، 
همه آنچه در قالب طرح های دوســتدار كــودك اتفاق 
می افتد حتی پله های این ساختمان ها هم مناسب استفاده 

كودكان طراحی شده است.
رئیس اداره شهر دوستدار كودك ادامه می دهد: نخستین 
پارك مهارت در منطقــه ۱۵و ایجاد فضای بازی كانون 

اصلاح و تربیت اســتان اصفهان هم از دیگر 
اقداماتی اســت كه در این زمینه انجام 

شده اســت. بچه های كانون اصلاح و 
تربیــت به دلیل شــرایط كرونا و در 
دسترس نبودن شرایط برای شركت 
در كلاس های آنلایــن به این زمین 
بازی بسیار نیاز داشــتند و به همین 

دلیل تصمیم گرفتیم این كار را برایشان 
در قالب برنامه های شــهر دوستدار كودك 

انجام دهیم.
نكویی ادامه می دهــد: در زمینه بودجه های ترویجی هم 
بیشــتر در زمینه آگاهی خانواده ها و مســئولان هزینه 
می شــود. تلاش ما این است كه شــهر دوستدار كودك 
یك شــعار باقی نماند. مهم ترین اقدامی كــه باید برای 
دوستداركودك شدن اصفهان انجام شود، ایجاد شرایط 
بازی و تفریح برای گروه ســنی نوجوان اســت. یونیسف 
كودك را تا ۱۸سال تعریف می كند و متأسفانه فضا برای 
تفریح و فعالیت بدنی نوجوانان و به ویژه دختران بســیار 
كم است. اگر هم فضایی باشد بسیار هزینه بر است و همه 

خانواده ها شرایط مناسب را ندارند.

   مسیر ناهموار تا شهر دوستدار كودك  
گرگان از شــهرهایی اســت كه به عنوان پایلوت عنوان 
شهر دوســتدار كودك قصد دارد زمینه را برای نامزدی 
این عنوان فراهم كند. بااین حال به گفته یك كارشناس 
ارشد مدیریت شهری، اقدامات جزیره ای مدیران شهری 
گرگان برای تحقق »شهر دوســتدار كودك« با الزامات 
این طرح فاصله زیادی دارد. ســیامك دُربیكی می گوید: 
شهر دوستدار كودك برنامه ای عمیق و گسترده است كه 
توجه به نیازها و حقوق كودك را در همه اركان برنامه ریزی 
و اجرا در شــهر مدنظــر دارد. اجرای ایــن برنامه نه تنها 
نیازمند توجه شهرداری بلكه نیازمند همكاری بسیاری 
از نهادهاست. علاوه بر این، دانشگاه ها، بخش خصوصی، 
سمن ها و شهروندان باید در این مسئله نقش آفرینی مؤثر 

داشته باشند.
كارشناس ارشد مدیریت شهری درباره اقدامات انجام شده 
در گرگان می گوید: به جز ایجاد یكــی دو الِمِان كوچك 
و نقاشــی دیواری یا اصلاح آبخوری پارك ها از اقدامات 

میدانی دیگری در گــرگان مطلع 
نیســتم. با وجود اینكه این شهر جزو 
۱2شهر پایلوت است و مواردی مانند تهیه 
اطلس كودكان و ... هم در دستور كار شهرداری 
قرار داشت ولی پیگیری لازم برای ادامه این پروژه انجام 

نشده است.
وی ادامه می دهــد: به نظر بنده در گــرگان فعالیت های 
مستقل و عملی در راستای شهر دوستدار كودك در بخش 
غیردولتی مانند چند سمن فعال و سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان گلستان قابل توجه بوده است، البته گویا 
اخیرا شورای شهر گرگان در این خصوص جلساتی را برگزار 
كرده است. نكته مهم این است كه وقتی صحبت از اعمال 
نظر كودك، شــناخت نیاز، اولویت بندی و رعایت حقوق 
كودك در همه اركان برنامه ریزی شهری داریم، نمی توانیم 

شهرسازی را به شیوه فعلی ادامه دهیم.

   
شهرهایی كه به عنوان پایلوت شهر دوستدار كودك انتخاب 
شده اند در رقابتی سراسری تلاش می كنند بیشتر و بیشتر 
به عنوان شهر دوستدار كودك نزدیك شوند. در این میان 
سمنان در ســال۹۹ با اجرای ۸0برنامه به عنوان یكی از 
شهرهای نمونه دوستدار كودك انتخاب شد. در یزد اداره 
شهر دوستدار كودك در شهرداری راه اندازی شده است تا 
فرآیند برنامه های ترویجی و عمرانی به بهترین شكل انجام 
شود. شیراز، رشت و تبریز هم هر یك به سوی این عنوان 
خیز برداشته اند. با این حال عنوان شهر دوستدار كودك 
بر امنیت، سلامت و نشاط كودكان تأكید دارد و شهرهای 
ایران هنوز راه درازی برای رســیدن به وضعیت مناسب 
كودكان دارند. شهرهای پایلوت شهر دوستدار كودك و 
همینطور اصفهان برای دســتیابی به چنین عنوانی باید 
بسیار تلاش كنند تا نظر دشوارپسند یونیسف را جلب كرده 
و به شبكه جهانی شهرهای دوستدار كودك متصل شوند.

۱2 شهر كشور در تلاش هستند تا محیط های شهری را برای كودكان امن و خلاق كنند
ایران به دنبال ثبت اولین شهر دوستدار کودک

زندگی شهری برای هر گروه سنی 
قواعد خاصی می طلبد و بسته 
به نیازهای آن گروه باید كیفیتی خاص داشته باشد. در این میان كودكان به دلیل 
آسیب پذیری و قرار داشتن در مرحله رشد باید جدی تر گرفته شوند. همین نكته 
باعث شده است از سال1996میلادی ایده ابتكاری شهرهای دوستدار كودك در 
یونیسف مطرح شــود. ایده ای كه به دنبال تحقق حقوق كودكان و فراهم آوردن 

محیط های شهری امن و خلاق برای آنهاست.

با این حال تاكنون هیچ یك از شهرهای ایران عنوان دوستدار كودك را از آن خود 
نكرده است و فقط از بهمن سال گذشــته، اصفهان به عنوان نخستین نامزد شهر 
دوستدار كودك،  برنامه های خود را برای دستیابی به این عنوان آغاز كرده است. 
به جز این شهر البته 12شهر اوِز، بندرعباس، تبریز، تهران، رشت، سمنان، شیراز، 
كرمان، گرگان، مشهد، همدان و یزد از ســوی وزارت كشور و با همكاری یونیسف 
به عنوان پایلوت این موضوع انتخاب شده اند؛ این شهرها باید تلاش كنند چرخه شهر 

دوستدار كودك را به صورت موفقیت آمیز تكمیل كنند تا صاحب این عنوان شوند.

حمیده پازوكی
خبرنگار 

ســمنان در ســال۹۹ به عنــوان یكــی از شــهرهای 
نمونه دوستدار كودك انتخاب شد  و در یزد اداره 
شــهر دوســتدار كــودك در شــهرداری راه انــدازی 

شده است 

 شهر دوستدار کودک 
چه شهری است؟

 شهر دوســتدار كودك، شهر یا اجتماع 
محلی اســت كه در آن نظرهــا، نیازها، 
اولویت هــا و حقوق كودك، بخشــی 
جدایی ناپذیر از سیاســت ها، برنامه ها و 
تصمیم های عمومی باشــد. چشم انداز 
ابتكار شهر دوســتدار كودك یونیسف 
این است كه »همه كودكان و جوانان باید 
بتوانند از كودكی و جوانی خود لذت ببرند 
و از طریق احقاق برابر حقوق خود در شهر 
و اجتماع محلی شان، توانایی های بالقوه 

خود را به طور كامل به فعل درآورند.«
این ابتكار با حمایــت دولت های ملی و 
محلی، ســازمان های مردم نهاد، بخش 
خصوصی، رســانه ها، دانشــگاه ها و با 
همكاری یونیسف، بیش از ۳۰میلیون 
كودك را در ۳هزار شــهر و جامعه 
محلی در بیش از 4۰كشور تحت 

پوشش قرار داده است.
ث

مك
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 جزیره هرمز یكی از زیباترین جزایر گردشگری ایران 
میراث 
و از ذخایر مهم میراث طبیعی كشــور است كه در طبیعی

سال های گذشته با معضل زمین خواری و تخریب 
منابع و میراث طبیعی اش مواجه شده است.

جزیره هرمز به رغــم برخــورداری از غنای طبیعــی، اما هنوز 
نه تنها ثبت ملی نشده بلكه همشهری در تازه ترین خبر دریافته 
اســت موضوع ثبت ملی جزیره هرمز از مدت هــا قبل در وزارت 

میراث فرهنگی مطرح بوده و هنوز هیچ نتیجه ای نداشته است.
فعالان و كارشناســان میراث فرهنگی و طبیعی استان هرمزگان 
اما همزمان با سفر ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری به این 
استان در نامه ای خطاب به رئیس جمهوری از او خواستند كه ثبت 
جهانی جزیره هرمز را در دستور كار قرار دهد. به نوشته آنها جزیره 
هرمز به دلیل تخریب های غیرقابل جبران در معرض خطر است و 
جزیره ای كه می تواند به تمامی به عنوان یك موزه در سطح جهان 

معرفی شود با هجوم زمین خوارها مواجه شده است.
فعالان میراث فرهنگی همچنین از رئیس جمهوری خواسته اند تا 
ثبت جزیره هرمز به عنوان اكوموزه )موزه طبیعی( در یونسكو را 

در دستور كار قرار دهد.
فعالان و كارشناسان میراث فرهنگی استان هرمزگان، با اعلام این 
موضوع كه ثبت جهانی جزیره هرمز به عنوان اكوموزه در یونسكو 
می تواند از تخریب این سرمایه ملی جلوگیری كند، اعلام كرده اند 
نیاز است تا در مرحله اول منظر فرهنگی جزیره هرمز در فهرست 

آثار ملی كشور به ثبت برسد.
به گزارش مهر، در این نامه كه خطاب به رئیس جمهوری نوشته 
شده، آمده اســت: »همانگونه كه مســتحضر هستید، سرزمین 
عزیزمان از ســپیده دمان تاریــخ به عنوان یكــی از گهواره های 
شــكل گیری تمدن بشری شــناخته شده اســت. مردم استان 
هرمزگان نیز نقش مهمی در ساخت و پاسداری از این هویت ملی 

داشته اند؛ اقتداری از جنس دوستی با ملت های دیگر از راه تجارت 
و سفر كه طی چندین قرن و خصوصا قرون پنجم تا نهم هجری، 
ثروتی گرانبها را به بار آورد؛ گنجینه ای كه زمینه ســاز رشــك 
استعمارگران پرتغالی و انگلیســی و در نتیجه هجوم غارت گرانه 
آنان را به ســواحل خلیج فارس پدید آورد كه در تاریخ ثبت شده 

است.«
نویســندگان ایــن نامه در وصــف جزیــره هرمز خطــاب به 
رئیس جمهوری نوشته اند: »سالیان ســال است كه این پیشینه 
ســرافراز تاریخی و طبیعــی گاهی در قالب سنگ نوشــته های 
بادافشان رودان، سنگ نگاره های باستانی دهتل بستك، قلعه های 
هزاره میناب و فین و مغویه، صنعت لنج سازی  قشم، بافت معماری 
بندر كنگ و گاهی در قالــب مناظر بی نظیر طبیعی چون جنگل 
حرا )هرا( و غارهای نمكدان قشــم موجب افتخار و عشق به مام 

میهن شده است.

زلزله و سیل امسال متأسفانه ضمن آسیب فراوان به این بناهای 
تاریخی و مناظر طبیعی، بار دیگر نشان داد كه كار حفاظت، مرمت 
و نگهداری از این میراث های بی همتا به درستی انجام نپذیرفته 

است و نیازمند توجه جدی دولت است.
با این همه اما شــاید هیچ كدام به اندازه جزیره بی نظیر هرمز در 
معرض خطر و نیازمند توجه جدی دولت نیست تا هم از تخریب 
غیرقابل جبران جلوگیری شده و هم بار دیگر در چشم جهانیان 
شناسانده و زمینه آن شود كه این بار تمامی مردم جهان به عنوان 
گردشگر مهمان این جزیره موزه ای و مبهوت جمال بی مانندش 

شوند و توسعه منطقه در ساحتی بسیار امروزی شكل بگیرد.«
در این نامــه خطاب به رئیس جمهوری آمده اســت: »همانگونه 
كه مســتحضر هســتید این جزیره به علت ویژگی های طبیعی 
و زمین شناســی در جهان بی نظیر اســت كه از این رو به بهشت 
زمین شناسی جهان شهرت یافته اســت. این گنبد نمكی یگانه 
كه فقط 42كیلومترمربع مســاحت دارد، پــر از تپه های رنگین 
است كه خوراكی بوده و در خود 70نوع كانی با بیش از 90طیف 
رنگی شناسایی شــده دارد و در كل جهان همانند نداشــته، اما 
به دلیل غفلت از درك عظمت و اهمیت بی مانندش در سال های 
اخیر فقط مركز استحصال نمك و فروش خاك سرخ بوده است؛ 
یعنی گوهری كه میلیون ها ســال طول كشیده تا ذره ذره شكل 
گرفته، خــروار خروار با كمترین بها صادر شــده اســت؛ آن هم 
خاكی كه تماشای سرخی بی بدیل آن هزاران خاطرخواه در میان 

دوستداران طبیعت گردی جهان دارد.«
این نامه افزوده است: »دره رنگین كمان ها نامی است برای توصیف 
فقط قسمتی كوچك از طبیعت مسحور كننده هرمز كه هر وجب 
آن به رنگی، طیفی و طراوتی از یشمی و فیروزه ای گرفته تا یاسی 
و ارغوانی است و هر ساله هزاران هموطن گردشگر با تماشای آن 
ضمن لذت بصری فراوان از چنین شاهكاری از تنوع رنگ و سنگ و 
خاك و گره خوردگی آن با دریا، به خود به عنوان یك ایرانی افتخار 
می كنند كه مستحق چنین موهبت الهی شده اند و این در حالی 

است كه تمامی جزیره چنین ویژگی منحصر به فردی دارد.«
نویسندگان نامه در درخواست خود از رئیس جمهوری برای ثبت 
ملی و جهانی جزیره هرمز نوشــته اند: »ثبــت و حفظ موزه های 
طبیعت یكی از سالم ترین گونه های جدید توسعه در جهان امروز 
است كه ده ها نمونه آن در فهرست آثار غیرملموس و طبیعی بشر 
در سازمان فرهنگی و آموزشی ملل متحد )یونسكو( به ثبت رسیده 
است و مؤلفه های فرهنگی و طبیعی سبب ساز آن شده است كه 
در سال های اخیر این گوهر ارزشمند به عنوان طعمه ای در چشم 
عده ای نامحرم در آید و زمین خواری گسترده برای تصاحب منظر 
طبیعی جزیره زیر عناوین نهادها و شــركت های ســرمایه گذار 
باب شــود و حیثیت این جزیره در معرض تملك غیرمسئولانه و 
تخریب های وحشتناك قرار گیرد. لذا ما امضاكنندگان به عنوان 
علاقه مندان به میراث فرهنگی و طبیعی هرمزگان خواستاریم در 
گام نخست منظر طبیعی و فرهنگی كل جزیره هرمز به ثبت ملی 
برسد و سپس پرونده سازی  های لازم جهت قرار گرفتن در فهرست 
میراث طبیعی یونســكو به عمل آید تا هم از تخریب این سرمایه 
ملی جلوگیری و هم مقدمات تبدیل آن به دومین اكوموزه كشور 
فراهم شود. بسیار امیدواریم كه این توفیق برای مردم هرمزگان 
در دولت جناب عالی و وزارت جناب آقای ضرغامی رقم بخورد.« 

كارزار احیای مرداب هســل آغاز به كار 
كرد و طی 3روز نخست، توانست 1100 تالاب

امضا به دست آورد. این مرداب سرخ رنگ 
كه سال ها ست از حضور ماهی های قرمز رنج می برد، در 
سال های اخیر با مشكلات بســیار دست و پنجه نرم 
كرده كه همگی ناشی از حضور گردشگرانی است كه 
اصول محیط زیســتی را در بازدید از تــالاب رعایت 

نمی كنند.
به گزارش همشهری،  هســل به معنی آبگیر فصلی، 
مرداب و تالاب سرخ رنگ در نزدیكی روستای طلاجوی 
شهرستان چالوس است كه در دل جنگل های »مشل 
موزی« قرار گرفته و از جاذبه های گردشگری استان 
مازندران به شــمار می آید. روی آب راكــد مرداب را 
جلبك هایی به ارتفاع نیم تا یك سانتی متر پوشانده اند. 
این مرداب در دل جنگل های هیركانــی قرار دارد و 
پوشش گیاهی اطراف آن از درختان انجیلی، ممرز و 

بلوط تشكیل شده است.
به گفته اهالی روســتای طلاجو، در گذشته جانورانی 
همچــون لاك پشــت، وزغ و زالو در مرداب هســل 
می زیستند، اما پس از احداث جاده  در جنوب مرداب، 
اگرچه تعداد بازدیدكنندگان هسل افزایش چشمگیر 
یافت، اما حضور بدون ضابطه آنها موجب آلوده شدن 
مرداب و محیط پیرامونی شد. همچنین گردشگران در 
عید نوروز ماهی  های قرمز خــود را به مرداب ریختند 
تا گلدفیش ها آلودگی مرداب هســل و به هم ریختن 

اكوسیستم تالابی را تكمیل كنند.
كارزار نجات تالاب هسل حالا خطاب به علی سلاجقه، 
رئیس ســازمان حفاظــت محیط زیســت و مجتبی 
ذوالجودی، سرپرســت محترم معاونت محیط زیست 
دریایی و تالاب ها اعلام كرده اســت: مرداب هســل 
واقع در چالوس، مدتی است كه به دلیل ریخته شدن 
ماهی های قرمز)كه بعد از سال نو به اشتباه و از سوی 
مردم در این مرداب ریخته شــده اند(، دســتخوش 
تغییر اكوسیســتم طبیعی شده اســت. همانطور كه 
می دانید، ماهی های قرمز ممكن اســت حاوی انگل و 
مشكلات پوستی باشــند و این مسئله باعث می شود 
آب این مرداب نیز آلوده شــود. پرنده هایی كه از این 
ماهی ها تغذیه می كنند نیز آلوده شــده و این چرخه 

بیماری ادامه پیدا خواهد كــرد. كارزار نجات تالاب 
هســل همچنین با اعلام این موضوع كه تكثیر ماهی 
قرمز در ایــن پهنه آبی موجــب از بین رفتن خزه ها و 
جلبك ها شــده و مردابی كه در فصول ســال باتوجه 
به شرایط آب وهوایی به رنگ های ســرخ، سبز و زرد 
در می آمد، تك رنگ شــده اســت، از رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست و سرپرســت معانت دریایی و 
تالاب های این سازمان خواسته است، تمهیدات لازم 
جهت معدوم سازی كامل ماهی های قرمز تالاب هسل 
اندیشــیده و برنامه نجات تالاب در سریع ترین زمان 

ممكن اجرایی شود.
طی دهه80 حجم آب هســل تقریبــا 2برابر حجم 
فعلی بود و در بعضی از نقاط عمــق آن از مرز 1۵متر 
می گذشت. در سال89 برای تنظیم اكوسیستم مرداب 
طرح تزریق آب به هسل از طرف شهرداری مطرح شد 
اما به مرحله اجرا نرســید. منابع محلی اعلام كرده اند 
كه نیم قرن پیش 1۵خانوار دامدار در مجاورت مرداب 
هسل زندگی می كردند، اما به مرور زمان از این منطقه 
رخت بربســتند. از ســویی در جنگل اطراف مرداب 
جانورانی مثل خرس، یوزپلنگ، شغال، سنجاب، جوجه 
تیغی و گراز زندگی می كنند اما با وجود گردشگران، 

منطقه زندگی آنان ناامن شده است.
در ذكر زیبایی های هسل وجود درختان زنده ای است 
كه تا نیمه در داخل آب فرو رفته اند و تنها نیمی از آنها 
بیرون از آب مانده اند. ســطح مرداب نیز بیشتر سرخ 
اســت، اما در بهار این سطح ســبز رنگ می شود و در 
انتهای پاییز این سطح كه پوشش گیاهی جلبك شكلی 
دارد، زرد رنگ می شــود. تبخیر آب اسیدی مرداب از 

یك سو و جلبك های ســطح آن از سوی دیگر موجب 
شده پوشش مرداب در مقابل نور خورشید به رنگ های 
مختلف در بیایــد و زیبایی بی نظیــری از خود به جا 

بگذارد.
این مــرداب ماهی نــدارد، امــا زیســتگاه ایده آلی 
برای دوزیســتان اســت. مســاحت آن در زمانی كه 
از آب كاملا لبریز می شــود حتی به یــك هكتار هم 
نمی رسد. مرداد138۵ مساحت تالاب تنها 3800متر 
اندازه گیری شده بود. شــیاری در سمت شرقی این 
تالاب و جود دارد كه نشان می  دهد گاهی كه به ندرت 
آب سر ریز می كند، از آن شیار به سمت دره چالوس رود 
سرازیر می شود. پرحجم ترین آب موجود در تالاب از 
ریزش باران های موســمی نیمه دوم فصل پاییز آغاز 
شده و تا اواسط بهار تداوم می یابد، اما سرعت تبخیر 
آن در فصل تابستان زیاد است تا حدی كه كف آبگیر 
نمایان می شود. مرداب هسل تقریبا در 10كیلومتری 
جنوب غربی شــهر چالوس و 1۵كیلومتری شــمال 
غربی شــهر مرزن آباد و در عمق جنگل هیركانی قرار 
دارد. این جنگل های پر پشــت تا پیش از ملی شــدن 
جنگل ها و مراتع در ســال42، از چراگاه های احشام 
مردم سینوا، طلاجو و سینوا چشمه بود و اكنون نیز با 
قرار گرفتن این آبادی های بزرگ و صاحب نام در سمت 
شمالی، نزدیك ترین روستاها به تالاب مزبور محسوب 
می شــوند. آب هســل از كف و كانون آن می جوشد، 
هیچ دره یا جویباری آب های ســطحی را به ســمت 
آن نمی برد، در پایین دســت مرداب چشمه ای از زیر 
درختی كهنسال می جوشد كه از ذخیره آب می كاهد 

و درواقع این چشمه زیرآب هسل محسوب می شود.

درخواست از رئیس جمهور برای نجات هرمز
  كارشناسان و فعالان میراث فرهنگی از رئیس جمهوری خواستند با صدور دستور ثبت ملی و جهانی جزیره 

هرمز، از زمین خواری و تخریب این جزیره بی مانند جلوگیری شود

چهره روز

 استفاده از جزایر ایرانی در جام جهانی 
قطر

مســابقات جام جهانی قطر تا چند ماه 
دیگر در كشور قطر برگزار می شود و اگر 
برنامه ریزی قوی در حوزه گردشگری 
در كشــور وجود داشــت، بخشــی از 
گردشــگران جام جهانی می توانستند 
در قشــم و كیش اســكان بگیرند. اما 
برنامه ریزی مناسب برای جذب گردشگران جام جهانی در دولت 
قبل صورت نگرفت و حالا كه چند ماه مانده تا آغاز مسابقات قطر، 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد دولت سیزدهم سخنی گفت كه او 
را تبدیل به چهره روز این صفحه كرد. سعید محمد در هم اندیشی 
 با فعالان اقتصادی قشم گفت، »ایجاد زیرساخت های گردشگری 
و تعامل برای اســتفاده از جزایر ایرانی در جــام جهانی قطر یك 
موقعیت خاص اســت.« به گفته او، 3 كشــتی گردشگری برای 
جزیره قشم خریداری شده تا  بین مناطق آزاد داخلی و كشورهای 
حوزه خلیج فارس تردد كنند. آنطور كه مشــاور رئیس جمهوری 
اعلام كرده است، صنعت گردشــگری یكی از بخش های درآمدزا 
در منطقه آزاد قشم است و توریســم درمانی، علمی و ورزشی و 
برگزاری رویدادهای متنوع متناسب با فرهنگ ساكنان این جزیره 
باید با برنامه ریزی دقیق در دستور كار قرار بگیرد. به گفته مشاور 
رئیس جمهوری، با ایجاد ظرفیت گردشــگری و خدمات رفاهی و 

ایرلاین در منطقه سلخ می توان حوزه گردشگری را نیز رونق داد.

طی دهه80 حجم آب هســل تقریبا 
2برابــر حجم فعلی بــود و در بعضی 
از نقــاط عمــق آن از مــرز 1۵متر 

می گذشت

ماهیقرمز،بلایجانتالابسرخ
  كارزار احیای تالاب هسل چالوس با درخواست نجات از رئیس سازمان حفاظت محیط زیست آغاز به كار كرد 
  گردشگران با ریختن ماهی قرمز به تالاب هسل منجر به برهم زدن اكوسیستم تالابی و نابودی جلبك ها شدند

عدد خبر

تعداد قوهــای مهاجــر تالاب ســرخرود بــه 2هزار 
بال رســید. به گــزارش همشــهری، همیــن نكتــه حال و 
هوای تالاب ســرخرود را جذاب كرده و پــای خانواده های 
طبیعت دوست را به روستای وزرامحله و تالاب سرخرود 

كشاند. تورهای پرنده نگری نیز  بار دیگر احیا شدند.

2هزار بال

برای مقابله با بیابانزدایی در گلستان هزینه شد. 
به گزارش ســازمان جنگل ها، عبدالرحیــم لطفی، مدیر 
منابع طبیعــی و آبخیــزداری گلســتان گفت:13میلیارد 
تومان این مبلغ توســط اداره منابع طبیعی و 10میلیارد 

تومان توسط مردم تامین شد.

23میلیارد تومان 

سازمان محیط زیست مخالف کشف آب ژرف 
معاون دفترحفاظت آب و خاك سازمان حفاظت محیط زیست با بیان 

اینكه امكان كشف منابع قابل استفاده آب ژرف در ایران بسیار بعید آب
است، گفت: در بخش هایي از كشور ما كه مطالعات مربوط به آب هاي 
ژرف انجام شده، اولا این چاه ها دبي قابل توجه ندارند ثانیا  دماي بالا و  مواد حل شده 
زیادي دارند. به گزارش ایسنا، تورج فتحي با اشاره به انجام مطالعات آب هاي ژرف در 
كشور افزود: چند حلقه چاه در محدوده استان سیستان و بلوچستان حفر كردند و در 
اعماق چندهزار متري زمین به آب رسیدند اما آب هاي ژرف شرایط خاص دارد. وي 
افزود: در مقیاس زمان زمین شناسي، پوســته زمین در ایران پوسته جواني است. 
آبخوان هاي ژرفي كه در سایر مناطق دنیا كشف شده است و آبخوان هاي بزرگي هم 
هستند، بسیار قدیمي هستند و حتي تا چندین میلیون سال قدمت دارند. نمونه هایي 
از این آبخوان هــا را مي توان در جنوب لیبي و اســترالیا مشــاهده كــرد. معاون 
دفترحفاظت و مدیریت زیست محیطي آب و خاك سازمان حفاظت محیط زیست، 
یادآور شد: این آبخوان ها در واقع دریاچه هاي آب شیرین قدیمي هستند كه متعاقبا 

توسط رسوبات پر شده اند و آب آنها به فسیل تبدیل شده است.
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تازه هاي نشر

سهروردی؛ فلسفیدن 
فارغ از وجود

نشســت نقد و بررســی کتاب»ســهروردی؛ 
فلســفیدن فــارغ از وجود«  امروز، یکشــنبه 
۲۶دی ســاعت ۱۴:۳۰ با حضور مسعود امید، 
مجید احسن و میلاد نوری به صورت مجازی 
برگزار می شــود.  به تازگی کتاب »سهروردی؛ 
فلســفیدن فارغ ازوجود« به قلم مسعود امید 
منتشر شده اســت. این کتاب تحقیق و تاملی 
اســت در باب فلسفه ســهروردی برای نشان 
دادن عزم و اندیشه شیخ اشــراق برای گذر از 
موجود/ وجوداندیشــی از افلاطون و ارســطو 
تا صدرالمتالهیــن. علاقه منــدان می توانند 
این نشســت را از اینســتاگرام مرکز فرهنگی 
شهرکتاب به نشانی ketabofarhang، کانال 
تلگرام bookcitycc و صفحه ی این مرکز در 

سایت آپارات پیگیری کنند.

تهران؛ نیازمند اقدامات 
پايدار در حوزه کتابخواني

علیرضا نادعلي، ایجاد نشانه هاي فرهنگي 
مرتبط بــا ترویــج کتــاب و کتابخواني را 
ضرورتي نیازمند توجه بیشــتر دانســت و 
گفت: مجموعه مدیریت شهري تهران باید 
اقدامات پایداري در حوزه کتاب و کتابخواني 
انجام دهد و کمیسیون فرهنگي اجتماعي، 
مکان طراحي این اقدامات است. نایب رئیس 
فرهنگي ـ اجتماعي شــوراي اسلامي شهر 
تهران در گفت وگو با ایبنا  درباره نیاز پایتخت 
به طراحي و نصب نشانه هاي فرهنگي به ویژه 
براي توسعه فرهنگ کتابخواني بیان کرد: 
به نظر مي رسد با رویکرد اعضاي کمیسیون 
فرهنگي ـ اجتماعي شوراي ششم و مدیریت 
جدید سازمان زیباسازي شهرداري تهران، 
زمینه توجه بیشتر و نگاه ویژه به این مباحث 
وجود دارد. وي با اشــاره به طرح »راســته 
کتاب« به عنوان یکي از طرح هاي فرهنگي 
در دستور کار شــوراي اسلامي شهر تهران 
ادامه داد: کمیسیون فرهنگي ـ اجتماعي با 
رویکرد فرهنگي در حوزه شهرسازي، مصوبه 
ایجاد »راسته کتاب« را دارد که مي توان با 

ویرایش، طرح را به مرحله اجرا رساند.

به عنوان شاعر، شعر کودك امروز را 
چطور ارزيابي مي کنید؟ 

ما بعد از انقلاب اسلامي شــاهد رشد کمي و کیفي 
در حوزه شــعر و ادبیات کودك و نوجوان بودیم. بر 
تعداد شاعران افزوده شد و شاعران تا دهه۷۰ هم آثار 
مقبول و خوبي عرضه مي کردند. این روند تا دهه۷۰ 
ادامه داشــت اما از دهه۷۰ به این طرف شاعران به 
نوعي دچار یك نوع سهل انگاري و سردرگمي شدند 
و دست به تولید کارهاي بازاري زدند. سال هاست که 
در این باره ابراز نگراني کرده ام. یکي از دستاوردهایي 
که در ســال هاي بعد از انقــلاب در ادبیات کودك 
داشتیم، ارتقاي شعر کودك بود. ولي هرچه گذشت 
و به رغم اینکه شــاعران تولید کارشان انبوه تر شد، 
متأسفانه محتوا رو به ضعف گذاشت. هم شاعران و 
هم ناشران تمرکز و همت خود را براي نشر کارهاي 
بازاري گذاشتند که شاید از نظر ادبي ارزش چنداني 

نداشته باشند.
 البته ایــن موضوع به نوع نگرش اغلب شــاعران به 
شعر کودك هم برمي گردد؛ یعني افرادي که تازه به 
این عرصه ورود کرده انــد، فقط جنبه فانتزي قضیه 
را دیده اند و شــعر کودك که مي توانســت یکي از 
حیطه هاي مورد توجه و مورد افتخار ما باشد این روزها 
چه در ساختار و چه در مضامین شعر درگیر ابتذال، 
ضعف و سستي کلام شده است. متأسفانه تولید آثار 
بي رویه و با محتواي ضعیف لطمه بزرگي به ادبیات 
کودك وارد کرده است. در چنین اوضاعي، نیاز است 
تا فکري به حال ادبیات، به ویژه ادبیات حوزه کودك و 
نوجوان شود. ما باید میراث دار ادبیات کودك باشیم 
و از تضعیف آن جلوگیــري کنیم. به نظرم باید زبان 
فارسي را ساده و روان به کودکان منتقل کنیم تا آنها 
درك درستي از زبان مادري شان داشته باشند، در 

غیر این صورت دچار مشکل خواهیم شد.

شــعر کودك و نوجــوان بايد چه 
ويژگي هايي داشته باشد و چرا ديگر شاهد تولید 

آثار ماندگار و تأثیرگذار در اين حوزه نیستیم؟ 
شعر کودك باید ریتم و موسیقي داشته باشد، چون 
اغلب کودکان بــه ریتم و موســیقي علاقه خاصي 
دارند. همچنین بزرگ ترین ثــروت ایرانیان ادبیات 
و زبان فارسي اســت و مهم ترین رسالت براي شاعر 
کودك، برقراري ارتباط با مخاطب و انتقال گنجینه 
زبان و ادبیات فارســي به او اســت. براي ایجاد این 
ارتباط، شاعر باید نگاه خود را با نگاه کودك منطبق 
کرده و جنس تخیل کودك را بشناســد. زبان خود 
را با زبان کودك یکســان کند تــا در نهایت اثري 
خلق  شود که براي مخاطب جذاب و ماندگار باشد. 
متأسفانه در ۲دهه اخیر، شاهد روند معکوس در این 
حوزه بوده ایم. این روند معکوس و غفلت به خود ما 
نویسندگان، شاعران و پدیدآورندگان آثار کودك و 
نوجوان برمي گردد. بیشتر از آنکه به معیارهاي ثابتي 

در ادبیات خودمان پایبند باشیم، به بهانه 
تغییر نســل و ذائقه بچه ها به همان 
نگاه فانتزي و بچگانه اکتفا کرده ایم. 
به جاي کودکانه نوشتن به بچگانه 

نوشتن روي آورده ایم. البته فانتزي 
یکي از ضرورت هاي کار کودك است 
و آن را نفي نمي کنــم اما نه اینکه ما 

شعر و ادبیات کودك را بخواهیم 
تماما فانتزي ببینیم. این 

باعث شــده که نوع 
نگاه مان به شــعر 

سطحي و دایره 
ن  ن مــا گا ژ ا و

یر  سیب پذ آ
باشد و از 

استواري ســخن و معیارهایي که براي ماندگاري 
یك اثر در ادبیات فارســي وجود دارد غفلت کنیم. 
این آفتي است که امروزه به ادبیات کودك و نوجوان 

وارد شده است.

قبــاً در کتاب هاي درســي دوره 
دبستان اشعار و داستان هايي چاپ مي شد که 
در عین سادگي به دل مي نشستند. اين اشعار و 
داستان ها با گذشت چند دهه هنوز هم در ذهن 
دانش آموزان آن نسل باقي مانده است اما امروزه 
وقتي نگاهي به کتاب هاي درســي مي اندازيم، 
ديگر آنطور که بايد و شايد شاهد آثار ماندگار 

نیستیم. به اعتقاد شما ضعف کار در کجاست؟ 
سیاستگذاري هاي اشتباه مســئولان باعث چنین 
کمبودي در کتاب هاي درســي شــده است. من 
سال هاست که منتقد نگاه و رفتار مسئولاني هستم 
که محتواي کتاب هاي درســي را انتخاب و تدوین 
مي کنند. در رابطه با انتخــاب محتواي کتاب هاي 
درسي باید نگاه کارشناســي وجود داشته باشد اما 
متأسفانه چنین نگاه و رویکردي را شاهد نیستیم. 
براي بچه ها کیفیت اشعار بســیار مهم است، چون 
همین اشعار جزئي از آموزش آنهاست و حکم قانون 
را دارد. متأسفانه این روزها کمتر شاهد کیفیت در 
متون کتاب هاي درسي هستیم. مدتي پیش به طور 
تصادفي متوجه شدم که یکي از اشعار من در کتاب 
فارسي دبستان به چاپ رسیده است، اما خودم خبر 
نداشتم. با وجود آنکه آن شــعر من مورد استقبال 
بچه ها قرار گرفــت اما حداقل باید از چاپ شــعرم 
اطلاع پیدا مي کردم و این هم یکي دیگر از 
همان رفتار و افکار غیرکارشناسي است. 
در مجموع ما اگر نگاه کارشناسي شده 
که منطبق بر نیاز بچه ها باشد نداشته 
باشیم و داستان ها و اشعار مناسب در 
کتاب هاي درسي چاپ نکنیم، ذهن 

بچه ها آسیب خواهد دید.

باتوجه به مشــكات امروزي و ظهور 
پديده اي به اسم فضاي مجازي چگونه مي توان 
بچه ها را به کتابخواني عادت داد و فرهنگ مطالعه 

را در آنها نهادينه کرد؟ 
مدارس باید وقت هایــي را به عنوان فوق برنامه یا در 
دل برنامه هاي رسمي به کتابخواني اختصاص دهند. 
وزارت آموزش و پرورش باید کتابخانه هاي مدارس را 
با آثار خوب تجهیز کند تا بچه ها به کتابخواني تشویق 
شوند. از همه مهم تر اینکه مربیان و اولیا کتاب هاي 
ارزشــمند را در اختیار بچه ها قرار دهند. البته این 
قبیل فعالیت ها فقط کار آموزش و پرورش نیســت 
و یك عزم جدي و همگانــي را مي طلبد و همزمان 
باید بسیاري از نهادها همچون ناشران، صداوسیما 
و رسانه ها هم که مخاطب بیشتري دارند، وارد این 

عرصه شوند.
 باید بخشــي از وقت و برنامه هاي خودشــان را به 
موضوع ضرورت احیاي کتابخواني در بین کودکان 
و نوجوانان اختصاص دهند که البته کار دشــواري 
است. ما فقط مسئولان را مقصر نمي دانیم، چراکه 
فضاي مجازي و امکانات مدرن ارتباطاتي مشکلاتي 
 را براي امر کتابخواني و رســانه هاي مکتوب ایجاد
 کــرده اســت. توجه بچه هــا از کتاب پرت شــده 
و به ســمت فضاي مجازي گرایش پیــدا کرده اند 
که از مشکلات این روزگار اســت و باید در این باره 
چاره اندیشــي کرد. یك راه پیشــنهادي، تشکیل 
شــورایي اســت   از متخصصان، کارشناسان امر و 
نمایندگان نهادها و رسانه هاي مرتبط با حوزه کودك 
و نوجوان  تا چاره اندیشي کنند و بعد تصمیماتي که 
گرفته مي شــود به نهادهایي که با کودك و نوجوان 

سروکار دارند ابلاغ شود.

به تازگي اشعار يا کتاب تازه اي روانه 
بازار کرده ايد؟ 

کتاب هایي که تولید مي شــود سري دوزي یا تولید 
انبوه هســتند و تحمل آن براي من به عنوان شاعر 
کودك و نوجوان که ســعي مي کنم بــه معیارهاي 
شعر وفادار باشم، دشوار است. با توجه به این موضوع 
در ســال هاي اخیر کمتر فعالیت داشــته ام. چون 
نمي خواستم کتابم در بین آثاري که فله اي در حال 
چاپ هستند گم شود و به چشم نیاید. آخرین اثرم 
سال گذشته منتشر شد؛ یکي از اشــعارم با عنوان 
طعم صلوات که تصویرسازي هم شد و دیگري کتاب 

شعري با ۱۴شعر درباره ۱۴معصوم بوده است.

تازه هاي نشر

  وريد عشاق
مجموعه شــعر »ورید عشــاق« اثر 
احسان صفاپور از ســوی انتشارات 
شالگردن منتشر شد. این مجموعه، 
شامل ۱۰ شعر اســت که نخستین 
آنها سال ۱۳8۲ و آخرین اثر در سال 
۱۳99 سروده شده   است. همچنین 
شاعر مجموعه، در مقاله ای با عنوان 

»سخنی با خواننده« به بررسی دیدگاه 
و نظریه شعر نیما یوشیج پرداخته و آثار منتشر شده در ورید عشاق 

را تمرین و اجرای نظریه شعر پدر  شعر نو فارسی خوانده است.
صفاپور در تشــریح ویژگی های این کتاب گفته است: شعرهای 
ورید عشــاق، گزیده ای از میان حدود ۱5۰ شعر است که از سال 
۱۳8۲ به این سو نوشته اما هیچگاه منتشر نکرده ام؛ معتقدم این 
۱۰ شعر می تواند برداشتم از نظریه شعر نیما یوشیج را نمایندگی 
کند. وی با بیان اینکه نیما یوشیج نظریه دقیق و کاملی از ابداع فرم 
تازه شعر همراه با شعرهای خود به یادگار گذاشته که جز اندکی 
از شاعران پس از او، اهمیت و جوهر آن را درنیافته اند، افزود: این 
دیدگاه پیشــرو با گذشــت بیش از ۷ دهه همچنان کارکردهای 
شگفت انگیزی دارد اما شوربختانه نه تنها در عصر ما بلکه از سوی 
شــاگردان بلافصل نیما هم چندان جدی گرفته نشد. همچنین 
شاپور جورکش از معدود شــارحانی است که تلاش کرده دیدگاه 
نیما را آنگونه که متون باقی مانده از او گواهی می دهد، روشن کند؛ 
من نیز معتقدم اثر درخشان او یعنی بوطیقای شعر نو گام مهمی در 
شناسایی تئوری نیما درباره شعر فارسی است اما بر اساس مطالعه 
و برداشت خودم، چند مورد دیگر از آنچه نیما خواهان آن بوده و 
نویسنده بوطیقای شعر نو در کتابش به آنها اشاره نکرده است، به 
نظرات آقای جورکش افزوده ام؛ ضمن آنکه شعرها نیز دربرگیرنده 
اجرای همه این موارد در نظریه نیماســت. مجموعه شــعر ورید 
عشــاق در ۷۲ صفحه با قیمت ۳۲ هزار تومان از سوی انتشارات 

شالگردن روانه بازار کتاب شده است.

  نزد من آی
»ده هزار گلبــرگ، ده هزار دوران، ده 
هزار نامه پر مهر و وفا« شامل شعرها 
و قطعاتی ژاپنی اســت کــه ترجمه 
فارسي آن را مهران محبوبی از سوی 
نشر »نوش آفرین« راهی بازار کتاب 
کرده است. به چند شعر کوتاه از این 
مجموعــه توجه کنید تــا در صورت 
تمایــل آن را تهیه کنیــد و بخوانید: 
»چونان برف دمادم بارنده/ که بر سر 

سرو و سدر، درختان راستی، فرو می  بارد،/ رشته اندیشه ام با توست./ 
شباهنگام به نزد من آی.« گردآورنده این مجموعه »نوکاتا واءتومو 
یا کامچی« است و این کتاب در شــمارگان 5۰۰ نسخه، با قیمت 
55 هزار تومان در ۱۰8 صفحه در دسترس ادب دوستان قرار دارد. 

همكاري با مجات کیهان بچه ها و ســروش نوجوان، مشارکت در 
راه اندازي روزنامه آفتابگردان به عنوان نخستین روزنامه کودکان 
ايران، سردبیري برنامه هاي کودك، خردسال، نوجوان و شب بخیر کوچولو در راديو، سردبیري نشريات 
گنبد کبود، صدف و دوست، رياست فرهنگســراي کودك و مديريت در شبكه فرهنگ راديو ازجمله 
سوابق اجرايي افشین عا نويسنده و شاعر کودك و نوجوان است. عا با انتقاد از کیفیت اين روزهاي 
ادبیات کودك و نوجوان معتقد است که بعد از دهه70 در تولید کتاب هاي شعر و داستان براي کودکان 
و نوجوانان دچار ضعف و مشكل شده ايم و به ندرت آثار خوب و فاخري در اين حوزه تولید شده است. 
اين شاعر و نويسنده و فعال حوزه کودك و نوجوان در گفت وگو با همشهري مي گويد: اغلب آثار تولید 
شده براي اين گروه سني خاص به لحاظ ادبي ارزش چنداني ندارد و از گنجینه زبان و ادبیات فارسي 

بهره اي نبرده است.

سعیده مرادي
روزنامه نگار

گفت وگو با افشین علا، شاعر و نویسنده کودك و نوجوان

ميراث دار ادبيات كودك باشيم
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عدد خبر

روایت معاون آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش هــم این موضوع را گزارش

نشــان می دهد. رضــوان حكیم زاده 
گفته است مقایسه نتایج ارزشیابی سال تحصیلی 
گذشته با 2سال قبل از آن كه مشكل شیوع كرونا و 
تعطیلــی آموزش وجود نداشــت، نشــان داد كه 
دانش آموزان ما در درس های مهمی چون »فارسی« 
و »مهارت های خواندن و نوشــتن« در مقایســه با 
2سال قبل افت داشته اند. به شــكلی كه در درس 
مهمی چون فارســی در 2پایــه اول و دوم درصد 
دانش آموزانــی كــه نتیجه »خیلی خــوب« را در 
ارزشیابی پایانی كسب كرده بودند، ۱۰درصد كاهش 
یافته است. همچنین درصد دانش آموزانی كه »نیاز 
به تلاش بیشتر« در نتایج ارزشیابی آنها ثبت شده، 

افزایش یافته است.
معاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش وپرورش 
توضیــح داد: این نتایــج، نگران كننده اســت. در 
عین حال پس از بازگشــایی حضوری مدارس نیز 
گزارش هــای متعددی از ســوی معلمان دریافت 
كردیــم مبنی بــر آنكــه دانش آمــوزان به ویژه 
دانش آموزان پایه های دوم و سوم كه 2سال گذشته 
را در فضای مجازی درس خوانده اند، در مهارت های 
»سواد پایه« به ویژه مهارت »نوشتن« كه نیازمند 
اشــراف و نظارت معلم و تمرین زیاد است، ضعف 
دارند. كودكان باید در این مرحله از تحصیل تمرین 
زیادی تحت نظارت معلم داشته باشند تا بتوانند در 

این مهارت ها تسلط پیدا كنند.

   ضعف تحصیلی از فارسی تا ریاضیات  
كارشناسان آموزشی می گویند كه این اتفاق باتوجه 
به مجازی بودن یكسره آموزش در سال گذشته و 
تعطیلی فراوان مدارس در سال98 و نیمه حضوری 
شدن آن در سال تحصیلی جاری قابل پیش بینی 
بود و درصورت ادامه یافتن این شــكل از آموزش، 
وضعیت برای دانش آموزان به مراتب بدتر می شود 

و سواد پایه را دچار اختلال می كند.
زهرا شكرریز، كارشناس آموزش ابتدایی در این باره 
به همشــهری می گوید: »در كلاس سوم ابتدایی با 
دانش آموزانی مواجه شدیم كه توانایی خواندن لغات 
ساده را ندارند؛ چون حروف الفبا را درست آموزش 
ندیده اند. از نظر املایی یا همان نوشتن هم وضعیت 
چندان فرقی ندارد و بررسی املای ۱5۰۰دانش آموز 
پایه سوم ابتدایی در 3استان تهران، اصفهان و البرز 
نشان می دهد كه آنها توانایی نوشتن 6۰درصد لغات 

ساده تا متوسط را ندارند.«
او با بیان اینكه وضعیت دانش آموزان در ریاضیات 
هم غیرقابل قبول و خطرناك اســت، توضیح داد: 
»اینطور نیســت كه یادگیــری دانش آموزان اول 
ابتدایی در درس فارسی مختل شــده باشد، بلكه 
آنها در ریاضیات هم ضعف های جدی دارند كه به 
پایه های دوم و سوم ســرایت و آنها را در یادگیری 
مباحث سال های بالاتر با مشكل مواجه كرده است. 
چطور از كودكی كه در شمارش اعداد مشكل دارد و 
جمع و تفریق اعداد یك رقمی را یاد نگرفته، می توان 
توقع داشت كه اعداد دورقمی را جمع و تفریق كند 

و جدول ضرب را یاد بگیرد؟«
این كارشناس آموزشی با انتقاد از تعطیلی سراسری 
مدارس در تمام سال گذشته و ارفاق های بی مورد 
برای بالا نشان دادن پوشــش تحصیلی و كیفیت 
آموزشی مدارس در ســال98، گفت: »كشورهای 
پیشــرفته دنیا با اینكه زیرســاخت های آموزشی 
مجازی بهتری نســبت به ما داشــتند و در بعضی 
زمان ها شرایط شــان بحرانی تر از ایــران بود، باز 
هم كلاس ها را به طــور كامل مجــازی نكردند و 
بــا سیاســتگذاری های مختلف تلاش داشــتند 
كه آموزش حضــوری را زنده نگه دارنــد. بعد در 
ایران، خانواده ها، معلمان و مدیران اســتانی تمام 
انرژی شان را صرف این كردند كه آموزش حضوری 

نشود و در نهایت باعث خسران جدی شدند.«

   امكان تكرار پایه فراهم شود  
اما پرسش اغلب خانواده ها این است كه با وضعیت 
پیش آمده باید چــه كرد و چه راهــی را در پیش 
گرفت كه دانش آموزان دچار افت تحصیلی نشوند؟ 
چون آموزش نیمه حضوری همچنان ادامه دارد و 
معلوم نیست كه با امتداد كرونا از یك سو و شرایط 
نامســاعد فضای فیزیكی مدارس از ســوی دیگر 
كلاس های درس چه زمانی به طور كامل حضوری 

شوند.
حســین ملكی، كارشناس ارشــد آموزش ابتدایی 
معتقد اســت كه باید شــرایط بازگشــت كامل 
دانش آموزان ابتدایی به مدارس فراهم شود و امكان 
تكرار پایه برای دانش آموزان ضعیف به وجود  آید؛ 
در غیراین صورت باید منتظر سونامی ترك تحصیل 

كارشناسان آموزش ابتدایی می گویند: برای جبران افت تحصیلی در دوره 
ابتدایی باید امكان تكرار پایه، ارائه نمرات واقعی دانش آموز و بازگشایی 

كامل مدارس فراهم شود

شیوه نامه نجات 
كلاس  اولی ها

در كشور باشیم. »خانواده ها دقت كنند كه ضعف 
تحصیلی در یك پایه به پایان آن دوره و امتحانات 
ختم نمی شــود و در پایه بعــدی دانش آموز تأثیر 
خواهد داشت؛ چون مطالب درسی پیوسته هستند 
و اگر یك كودك نقطه الف را فرا نگیرد، در نقطه ب و 
ج قطعا دچار اختلال خواهد شد؛ بنابراین اگر دیدند 
كه فرزندشان مباحث درســی را یاد نگرفته هرچه 
ســریع تر آن را از معلم مطالبه كنند و بخواهند كه 
مباحث را با كیفیت بالاتری تدریس كند. همچنین 
از تكرار پایه  تحصیلی فرزند خود اســتقبال كنند. 
چه اهمیتی دارد كه فردی یك سال دیرتر به نقطه 
پایان برسد. مهم این اســت كه یادگیری او كامل 
شده باشد؛ بنابراین در كارزارهای مختلف از آموزش 
و پرورش بخواهند كه ایــن امكان را برای فرزندان 
آنها فراهم كند. امكان تكرار پایه تحصیلی به دلیل 
بار مالی كه برای آموزش و پرورش به وجود می آورد 
و همچنین مضراتی كه برای فرد دارد، چندین سال 
است كه ناممكن شده، اما به نظر كارشناسان باید 
این امكان در دوره كرونا تســهیل شود. از سویی 
مدیران ارشد در ادارات و وزارتخانه بدانند كه فشار 
به مدرسه برای دادن نمره قبولی به دانش آموزان 
برای مثبت نشان دادن شرایط و تلقین این باور كه 
كیفیت آموزش در مدرسه مجازی تفاوت چندانی 
با مدرســه حضوری ندارد، قطعا نه تنها كمكی به 
آینده اقتصــادی، فرهنگی، اجتماعی و سیاســی 
كشور نمی كند، بلكه جامعه را در آینده نزدیك به 
منجلابی فرومی برد كه دامان همه را خواهد گرفت. 
مدیران ارشــد وزارت آموزش و پرورش باید نتایج 
واقعی ارزیابی تحصیلی دانش آموزان را از مدارس 
مطالبه كنند و در هیأت دولت ارائه دهند تا بودجه و 
برنامه فوری و ویژه ای برای افزایش كیفیت آموزش 

درنظر گرفته شود.«
بی كیفیت بودن ارزشیابی توصیفی سومین موردی 
بود كه ملكی به آن اشــاره كرد و درباره آن گفت: 
»۱5ســال از اجرای ارزشــیابی توصیفی به جای 
نمرده دهی در آموزش ابتدایــی می گذرد و اغلب 
پژوهش های دقیق و علمی نشــان می دهد كه این 
نوع ارزشیابی مضرات فراوانی همچون نامشخص 
بودن وضعیت تحصیلی دانش آموز و كاهش كیفیت 
تدریس معلم را به همراه دارد؛ بنابراین باید هرچه 

سریع تر روشی را جایگزین آن كنند.«
البته فقط این دانش آموزان دوره ابتدایی نیستند 
كه از شیوع كرونا و استمرار تعطیلی مدارس متضرر 
شده اند، ســایر دانش آموزان هم وضعیت بهتری 
ندارند و نمرات آنها در امتحانات پایان سال نشان 
می دهد كه كیفیت آمــوزش در مدارس به حداقل 
ممكن رســیده اســت. حالا كارشناسان آموزشی 
منتظرند تــا وزارت آموزش و پــرورش برای این 

معضل فكری كند.

از مجوزهای استخدامی دستگاه هایی كه از بودجه 
عمومی استفاده می كنند، باید به معلولان اختصاص داشته 
باشــد. قانون حمایت از معلولان در ســال1396 به تصویب 

مجلس شورای اسلامی رسید. 

3درصد 

برای معلولان در مجوزهای اســتخدامی امسال 
وجود دارد. دســتگاه ها و وزارتخانه های مشمول قانون 
حمایت از معلولان، بعد از برگزاری آزمون استخدامی به 

جذب تعداد نیروهای تعیین شده می پردازند.

۱۸۱۶سهمیه 

اجرایی امسال توانسته اند مجوز استخدامی برای 
معلولان بگیرند. به گفته »محمدرضا شهبازی« مدیركل 
توانمندســازی ســازمان بهزیســتی كشــور تاكنون فقط 
وزارت علوم و تحقیقات آزمون اســتخدامی خود را برگزار 

كرده كه سهمیه معلولان 6۰مجوز بوده است.

۱3دستگاه 

از معلــولان در دســتگاه های دولتــی و وزارتخانه هــا 
در ســال گذشــته اســتخدام شــدند. شــهبازی می گویــد: 
»ســازمان های دولتی تقریبا صد در صد این قانون را رعایت 
می كنند. با توجه به هماهنگی با ســازمان امور اســتخدامی 
كشور می توان گفت تمام سهمیه معلولان از مجوزهای صادر 
شده برای دستگاه های دولتی ستاره دار شده  و فقط معلولان 

در آن رسته شغلی پس از قبولی به كار گرفته می شوند.«

503نفر 

استخدامی، مخصوص معلولان در سال99 بود. از 
مجموع این مجوزها بعد از مصاحبه نهایی 4۰درصد سهمیه 
سال99 جذب شــدند. به گفته مدیركل دفتر توانمندسازی 
ســازمان بهزیســتی، كشــور بقیــه ســهمیه ها دوبــاره باقــی 

می ماند و به سرجمع مجوز سال آینده اضافه می شود.

9۶۱سهمیه 

منبع: ایرنا

فهیمه طباطبایی
خبر نگار

آمارهای رسمی نشان می دهند كه كلاس اولی ها 
وضع خوبی در خواندن و نوشتن ندارند. كرونا آنها 
را در چاه كم ســوادی و حتی بی سوادی انداخته 
است؛ كودكانی كه هرگز به مدرســه نرفته اند و طعم آموزش در كلاس های واقعی را آنطور كه باید 
نچشیده اند. همین مسئله هم باعث شده كه اغلب آنها سوادشان حداقلی باشد؛ معضلی كه آینده 
اجتماعی و اقتصادی این كودكان را به خطر می اندازد و زنگ امكان افت تحصیلی در پایه های بالاتر و 

خطر ترك همیشگی آموزش را برای آنها به صدا درآورده است.
پور
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 روز گذشــته، دومين پويــش كودكان 
سايبري در سراسر كشور آغاز شده است. اینترنت

اين پويش كه تا 30دي ماه ادامه دارد، با 
هدف افزايش آگاهي عمومي نسبت به مخاطرات فضاي 
مجازي براي كودكان اجرا مي شود. خانواده، نخستين و 
مهم ترين لايه حفاظتــي كودكان به شــمار مي آيد. 
به عبارت ديگر، خانواده ها بــراي محافظت از كودكان، 
ناچار به افزايش دانش سايبري خود و همراهي آنها در 
فضاي مجازي هستند. چند سالي است كه اصطلاح نسل 
زدِ)Generation Z( در ادبيات فناوري و جامعه شناسي 
ظهور كرده است. بنا به تعريف پژوهشگران، نسل زِد يا 
زومرها)Zoomers( گروهي هستند كه از اواسط دهه 
1990تا اوايل دهه 2010ميلادي متولد شده اند. ويژگي 
بارز اين گروه هم اين است كه نخستين نسلي هستند كه 
از نخستين سال هاي زندگي خود به اينترنت و فناوري 
ديجيتال دسترسي داشــته اند و اين در حالي است كه 
لزوما از ســواد ديجيتــال برخــوردار نبوده اند. برخي 
پژوهشــگران بر اين باورند كه محافظت اوليه بايد به 
خانواده هــا ســپرده شــود و دولت هــا هــم قوانين 
سختگيرانه اي را براي شركت هاي فناوري در مورد نحوه 

جمع آوري و پردازش اطلاعات كودكان وضع كنند.

قانونگذاري كارآمد 
سينا تفنگچي، پژوهشگر فناوري هاي نوين در گفت وگو 
با همشهري در پاسخ به اين پرسش كه آيا دولت ها بايد 
براي حفاظــت كودكان نقش آفريني كننــد، به قانون 
 )GDPR(مقررات عمومي حفاظت از داده اتحاديه اروپا
و همچنين قانون كوپا)COPPA( آمريكا اشاره مي كند.

به گفته او براســاس قانــون GDPR محدوديت هايي 
براي جمع آوري و پردازش اطلاعات افراد زير 16سال 
از سوي شركت هاي فناوري وضع شده است. به عنوان 
مثال، در انگليس قوانين ســختگيرانه اي براي كنترل 
نحوه استفاده كودكان و نوجوانان از اپليكيشن ها، اسباب 
بازي هاي قابل اتصال به اينترنت، شبكه هاي اجتماعي، 
بازي هاي آنلاين، ســايت هاي آموزشــي، سايت هاي 
استريم بازي و ... وجود دارد. اين سايت ها و نرم افزارها 
بايد ميزان جمع آوري اطلاعات شخصي كودكان را به 
حداقل برسانند، قابليت شناسايي موقعيت جغرافيايي 
كودكان و نوجوانان را غيرفعال كنند و تمهيداتي براي 
غيرممكن كردن دسترســي كودكان بــه بخش هاي 

مناسب بزرگسالان خدمات خود بينديشند.

نبود قانون براي كودكان
مدرس علوم ارتباطات دانشگاه پيام نور با اشاره به اينكه 
ايران در هيچ يــك از اين كنوانســيون ها و كارگروه ها 
عضويت ندارد، مي گويد: »ايران تنها كشوري است كه 
قانوني درباره محافظت از كــودكان ندارد و فقط مركز 
ملي فضاي مجازي سندي را با عنوان »سند صيانت از 
كودكان و نوجوانان در فضــاي مجازي« تصويب كرده 
اســت.«  اگرچه بند 5ماده 3اين سند به تشديد مقابله 
قانوني بــا تهديدكنندگان امنيت اين گروه ســني در 
فضاي مجازي اشاره مي كند؛ با اين حال، تفنگچي بر اين 
موضوع تأكيد مي كند كه اين مصوبه يك سند است و 
از آنجا كه ضمانت هاي اجرايي در آن پيش بيني نشده و 
صرفا تكاليفي را مشخص كرده، نمي تواند در چارچوب 
قانون قرار بگيرد. او با اشــاره به برخي محدوديت هاي 
سني براي عضويت در شــبكه هاي اجتماعي خارجي، 
مي گويد: »اين در حالي است كه يك كودك 6ساله به 
راحتي مي تواند در اپليكيشن هايي چون سروش، روبيكا 

و ساير پلتفرم هاي ايراني حساب كاربري داشته باشد.«

ضرورت »سواد ابزاري«
اين پژوهشــگر فناوري هــاي نوين با اشــاره به نقش 
خانواده ها در محافظت از كــودكان در فضاي مجازي، 
بر افزايش »سواد ديجيتال« و همچنين »سواد ابزاري« 
خانواده ها تأكيد مي كند و مي گويد: »ســواد ابزاري به 
اين معني اســت كه فرد نســبت به يك پلتفرم)ابزار( 
شناخت و دانش كافي پيدا مي كند و هرچه اين دانش 
بيشتر افزايش يابد، امكان اظهارنظر درباره آن پلتفرم و 

همچنين فعاليت امن تر بيشتر مي شود.«
تفنگچي معتقد است كه اين شــناخت مي تواند باعث 
افزايش بهره مندي از كاربردهاي يك اپليكيشن از سوي 
خانواده ها شــود و از ســطحي نگري و كمي نگري آنها 
بكاهد. او با تأكيد بر اينكــه اين موضوع تمركز بر غناي 
محتوا را افزايش مي دهد، ادامه مي دهد: »از سوي ديگر، 
خانواده ها بايد توانايي هاي خود را در مهارت هاي فني 
و ديجيتال و تسلط بر شبكه هاي اجتماعي و پلتفرم ها 
افزايش دهند، چراكه باعث ايجاد همبستگي بيشتر بين 

خانواده ها و فرزندان مي شود.«

والدین از فضاي مجازي دوري نكنند
اين كارشــناس فضاي مجازي با اشاره به اينكه شكاف 
نسلي كاهش يافته است، بر اين نكته تأكيد مي كند كه 
هرچقدر شكاف نسلي كاهش يابد، همگرايي والدين و 
فرزندان بيشتر مي شود كه نتيجه آن كاهش آسيب هاي 
فضاي مجازي براي كودكان است. تفنگچي معتقد است 
كه »والدين نبايد از فضاي مجازي دوري كنند، چراكه 
اين دوري و بي علاقگي باعث مي شــود كه كودكان به 
تنهايي در اين فضا حضور يابند و به اين ترتيب مديريت 

خانواده ها بر فرزندان دچار اختلال مي شود.«

خانواده ها با افزايش دانش سايبري و سواد 
 رسانه اي خود مي توانند
  كودكان را از آسيب هاي
  فضاي مجازي در امان
 نگه دارند

كاهش ميزان مرگ ومير 
ناشي از سرطان در 3دهه 
اخير خبر خوبي اســت 
كه اميد به زندگي را در ميــان مبتلايان به انواع 
ســرطان افزايش مي دهد. در ميانــه درگيري با 
كوويد-19 كه مدتي اســت وارد ســومين سال 
شده اســت، اين خبر يكي از اميدواركننده ترين 
خبرهاي دنياي سلامت براي مردم سراسر جهان 

به حساب مي آيد.
به گزارش فيوچريسم، جامعه سرطاني هاي آمريكا 
گزارش ســالانه خود را درباره آمار سرطان با اين 
خبر نويد بخش منتشر كرد كه ميزان مرگ ومير 
كلي اين بيماري از زمان اوج بين سال هاي 1991 
تا 2019 تــا 32درصد كاهش پيدا كرده اســت. 
به صورت معمول اين آمــار به صورت ميانگين در 

مقياس جهاني قابل استناد 
است.

به نظر مي رسد پايين آمدن 
اين رونــد، در وهلــه اول 
از كاهــش مرگ وميــر در 
سرطان ريه ناشي مي شود. 
در بيانيــه اي كه از ســوي 
اين ســازمان در حمايت از 
گزارش سالانه منتشر شده 
آمده است كه افراد بيشتري 
پس از تشــخيص سرطان 
ريه زنده مانده اند چراكه در 
مراحل اوليه بيماري، مشكل 

آنها تشخيص داده شد.
اين سازمان در ادامه بيانيه 
مطبوعاتــي خود نوشــت: 
ســرعت كاهش مرگ بر اثر 
سرطان، قدرت پيشگيري، 
نظارت، تشخيص زودهنگام، 
درمان و پتانســيل كلي ما 
بــراي نزديك تر شــدن به 
دنياي بدون سرطان را نشان 

مي دهد.

رابطــه مســتقيم ترك 
سيگار و كاهش سرطان

ديگر دليل اين كاهش بدون 
شــك به كاهــش مصرف 
سيگار در آمريكا برمي گردد. 
سرطان هاي مربوط به سيگار 

عامل اصلي مرگ وميرهاي قابل پيشــگيري در 
آمريكاســت. بنابراين كاملا منطقي اســت كه 
كمتر شدن تعداد سيگاري ها، باعث كمتر شدن 

مرگ هاي ناشي از سرطان مي شود.
با اين حــال، بايد به اين نكته نيــز توجه كرد كه 
اين گزارش تأثير همه گيري كرونــا را در ميزان 
تشخيص بيماري سرطان به حساب نياورده است؛ 
چرا كه ممكن اســت به تأخير انداختن مراجعه 
به پزشك به دليل دوران همه گيري كوويد-19، 
توسط افراد نيز منجر به شناسايي كمتر بيماران 
شده باشد. البته، اين گزارش براساس موارد ابتلا 
تا ســال2018 و مرگ ومير تا سال2019 تنظيم 

شده است.

تفاوت نژادي و جنسيتي در آمار
ميزان مرگ ومير ســرطان 
همچنين بســته بــه نژاد 
و موقعيــت اجتماعــي-
اقتصــادي متفاوت اســت. 
بــراي مثــال، بيمــاران 
سياهپوســت  ســرطاني 
5ســال كمتــر از بيماران 
سفيد پوست پس از ابتلا به 
سرطان زنده مانده اند. زنان 
نيز در همه نژادها بيشترين 
آمار مرگ بر اثر ســرطان را 
تشــكيل مي دهند. جامعه 
سرطان آمريكايي ها با اين 
حال مي گويــد اين بيماري 
همچنان يكي از اصلي ترين 
دلايل مرگ در آمريكاست 
و پــس از مشــكلات قلبي 
رتبه دوم را دارد. با اين حال، 
آمارهاي اخير براي كاهش 

مرگ، اميدوار كننده است.
اين گزارش منتشر شده از 
جامعه سرطان آمريكا يك 
نقطه روشــن در چشم انداز 
تاريــك اخبــار ســلامتي 
در ســال هاي اخير اســت. 
همچنين يك يادآوري مهم 
براي رســيدگي به شرايط 
جســمي خودمان و انجام 
چكاپ دوره اي و البته توقف 

استعمال سيگار است. 

روند كاهشي مرگ هاي سرطاني 
طبق آمار جامعه سرطان آمريكا مرگ وميرهاي سرطاني نسبت به 3 دهه اخير كاهش يافته است پويش حفاظت از كودكان 

در فضاي مجازي

عمادالدین قاسمي پناه
خبر نگار

به سوی آينده

ایجاد یك دفتر ویژه براي یوفوها

 )UFO( يك دفتر جديد در پنتاگون، مشاهده اشيای پرنده ناشناس
را بررســي خواهد كرد، اما علاقه مندان قديمي بشقاب پرنده در 
اين مورد ترديد دارند. به گــزارش NBC، قرار دادن برنامه جديد 
»پديده هاي هوايي ناشناس« در اختيار دفتر معاونت اطلاعات و 
امنيت وزير دفاع، برخي از يوفولوژيست ها را ناراحت كرده است، 
زيرا آنها دقيقا به ارتش براي افشاي هر حقيقتي كه در آنجا وجود 
 دارد، اعتماد ندارند. ران جيمز، ســخنگوي شــبكه غيرانتفاعي
 Mutual UFO كه به بررسي چنين مشاهداتي مي پردازد در اين 
رابطه گفت: »اين موضوعي است كه با وجود محرمانه بودن قابل 
اثبات است و هر چيزي كه فاقد اطلاعات جديد در مورد آن باشد، 
تحت كنترل بيشتر و احتمالا نامناسب تر خواهد بود.« ايجاد دفتر 
جديد در قانون مجوز دفاع ملي كه در ماه دسامبر تصويب شد، ديده 
شده است. اين قانون صرفا براي »تشكيل دفتر، ساختار سازماني 
و مقامات براي رسيدگي به پديده هاي هوايي ناشناس« است. اين 
موضوع در ســال هاي اخير پس از انتشــار ويدئوهايي كه توسط 
خلبان هاي نظامي ايالات متحده گرفته شــده و ظاهرا اجسامي 
را در حال حركت با ســرعت غيرممكن و اجراي مانورهاي هوايي 
پيچيده نشان مي دهند، مورد توجه مجدد قرار گرفته است. اينكه 

آيا اين مشاهدات واقعا فناوري غيرقابل توضيحي هستند يا خير، 
جاي بحث دارد. مقامات آمريكايي بيشتر نگران تهديدات زميني 
هستند و نگران هســتند كه دولت هاي خارجي ممكن است در 
حال پيشرفت در فناوري پرواز باشند. كريستن گيليبراند، سناتور 
دمكرات نيويورك كه مديريت اين اقدام دو حزبي را برعهده داشت، 
گفت: »تلاش هاي امنيت ملي ما بر برتري هوايي متكي است و اين 
پديده ها چالشي براي تسلط ما هستند. ايالات متحده به تلاشی 
هماهنگ براي كنتــرل و درك اينكه آيا ايــن پديده هاي هوايي 
متعلق به يك دولت خارجي است؟ يا كلا چيز ديگري هستند؟ نياز 
دارد.« از ســوي ديگر، توضيحات غيرفناوري نيز براي بسياري از 
مشاهدات وجود دارد؛ به عنوان مثال، گزارشي از يك بشقاب پرنده 
»سبز روشن« بر فراز كانادا در ژوئيه2021 در طول بارش شهابي 
»پرسيد« ارائه شد كه گهگاه به دليل سوختن شهاب سنگ ها در 
جو، رگه هاي سبز روشن ايجاد مي كند. يك بشقاب پرنده درخشان 
»دونات« كه توسط يك آسمان نگار در سوئيس عكاسي شده است، 

مي تواند عكسي خارج از فوكوس از يك ستاره باشد.

پس از 2 ســال تلاش 
نمونــه پايلــوت يــا رمزارز

آزمايشي رمز پول بانك 
مركزي آمــاده شــده امــا احتمالا 
عملياتي شــدن آن در ســال آينده 

صورت خواهد گرفت.
به گفته مديرعامل شــركت خدمات 
انفورماتيــك، ايــن شــركت حدود 
2ســال روي پلتفــرم و زيرســاخت 
رمزپــول بانك مركزي كار مســتمر 
انجــام داده و هم اكنون نمونه پايلوت 
رمزپول توسط اين شركت آماده شده 
اســت. به گزارش واحد مركزي خبر، 
ســيدابوطالب نجفي در ايــن رابطه 
گفت:مسئله پروژه رمزپول فقط تبديل 
ريال به فرم ديجيتال نيست بلكه بايد 
ابعاد اقتصــادي، اجتماعي، حقوقي 
و ريســك ها را نيز درنظر بگيريم كه 
اين مسئله نيازمند مطالعات سنگين 

است.

رئيس واحد بلاكچين اين شركت نيز 
اعلام كرده رمزپول رقيبي براي بيت 
كوين نيســت و هدف بانك مركزي، 
ارائه پول هوشمند به شهروندان است.
به گفته وي كاهــش هزينه هاي چاپ 
و اسكناس، هوشمندسازي ردگيري 
پول، توســعه فراگيري سرويس دهي 
مالي در ســطح جامعه و ارائــه ابزار 

مورد نياز در راســتاي توسعه اقتصاد 
ديجيتال از مهم ترين مزاياي رمز پول 

بانك مركزي است.
مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك 
با اشاره به اينكه در ماه هاي پاياني سال 
با فشــار تراكنش هاي صنعت بانكي 
مواجــه بوديم كه بايســتي مديريت 
شــوند، گفت: »در دو ماه پاياني سال 

حدود 35درصد به تعداد تراكنش ها 
افزوده مي شــود و بايد سرويس ها را 
از نظــر امنيت، پايــداري وعمليات، 
مديريت كنيم. براين اســاس اجراي 
پايلوت رمزپول به سال آينده موكول 

خواهد شد.
در اجراي پايلوت يــك طرح پلتفرم 
مورد نظــر به صــورت مقدماتي و در 
مقياس كوچك اجرا و بررسي شده تا 

امكان پذيري آن ارزيابي شود.
نجفي با بيان اينكه 55كشــور روي 
 )Proof of concept( مدل مفهومي
و پايلــوت رمزپــول بانــك مركزي 
كار مي كننــد و اين موضــوع هنوز 
آنچنان كه بايد توســعه نيافته است، 
خاطرنشان كرد: در بانك مركزي هم 
سندي در اين خصوص تدوين شده و 
ما پلتفــرم آن را به وجود آورده ايم كه 
به نظر مي رسد اين پروژه سال آينده 

به بلوغ مي رسد.

اجراي پایلوت رمز پول بانك مركزي در سال آینده 
نمونه آزمايشي رمز پول بانك مركزي آماده عملياتي شدن است كه مزاياي مختلفي براي كشور دارد 

   آخريــن آمار ابتلا به 
سرطان در ايران

رئيس اداره مبارزه با ســرطان وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشكي 
در گفت وگو با ایرنا چندي پيش گفته 
است: ســالانه ۱۱۲هزار نفر در كشور 
به انواع سرطان مبتلا مي شوند و این 
بيماري تا ۱۵سال آینده علت ۸۰درصد 
مرگ وميرها  در ایــران خواهد بود. 
به گفته علي مطلق، ســرطان بعد از 
بيماري هاي قلبي و عروقي دومين علت 
مرگ ومير را در جهان شامل مي شود: 
سرطان در ایران رو به افزایش است هر 
چند كه ميزان ابتلاي سالانه سرطان 
در ایران ۱۶۹ در ۱۰۰ هزار نفر و كمتر از 
ميانگين ميزان ابتلاي سالانه سرطان 
در دنيــا یعنــي ۲۰۱ در ۱۰۰ هزار نفر 
عنوان مي شود، اما نتایج یك پژوهش 
منتشرشده براساس آخرین داده هاي 
ملي ثبت سرطان در سال هاي ۹۵ تا 
۱۴۰۴، باافزایــش ۴۳درصدي موارد 
جدید ابتلا به سرطان در كشور مواجه 

خواهيم بود. 

زهرا خلجي
خبر نگار
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گفت و گو

شيوع کرونا نزديك به 2سال در ايران و 
در 5پيك متوالي، تمام بيمارستان هاي گزارش

کشور را به طور مستقيم و غيرمستقيم 
درگير کــرد. تا جايــي که تمــام امكانــات ويژه 
بيمارستان ها به بيماران کرونايي اختصاص داده شد و 
درمان هــاي غيرکرونايي که بخشــي از درآمدهاي 
اختصاصي دانشگاه و بيمارستان هاي دولتي را تشكيل 
مي داد، به شدت کاهش يافت. حالا حسين قناعتي، 
رئيس دانشگاه علوم پزشــكي و خدمات بهداشتي 
-درمانــي تهــران بــه همشــهري مي گويــد که 
خسارت هاي ناشي از کرونا در مراکز درماني تنها در 
مراجعه نكردن بيماران براي درمان هاي غيرکرونايي 
ماهانــه 300ميليارد تومان اســت و اين مســئله 
درآمدهاي ديگر را به شدت تحت تأثير قرار مي دهد. 
علاوه بر اين، فرســودگي تجهيزات و دستگاه هاي 
بيمارستاني در شيوع کرونا، کمبود امكانات و کاهش 
نيروي انساني، وضعيت نامطلوب ذخاير استراتژيك 
دارويي هم ازجمله عواملي است که مراکز درماني با 
آن مواجه اند. اين مســئول در نظام سلامت، به فقر 
درماني تهران هم اشاره کرد و گفت که وضعيت ذخاير 
دارو، تجهيزات درماني و نيرو در اين شــهر مناسب 

نيست و بيمارستان ها فرسوده اند.

بي عدالتي در استقرار مراكز درماني 
مناطق کم برخوردار و فقيرنشين تهران به دليل شرايط 
نامناسب، کم بودن خدمات و دسترسي نداشتن به 
خدمات رفاهي و اجتماعي بيش از ساير مناطق در 
معرض بيماري ها قرار دارند. حالا رئيس دانشــگاه 
علوم پزشكي و خدمات بهداشــتي، درماني تهران 
هم در نشست خبري با خبرنگاران با اشاره به اينكه 
بيشتر بيمارستان هاي تهران، بالاي خيابان انقلاب 
قرار دارند و بايد به اين بي عدالتي توجه شود، گفت: 
»هم اکنون مناطق جنوبي تهران مانند اسلامشــهر 
وضعيت بهداشــتي نامناســبي دارند و شايد جزو 
فقيرترين مناطق از نظر بهداشتي، آب وهوا، تغذيه 
و رسيدگي هاي سلامتي  هستند. اين در حالي است 
که يكي از موفقيت هاي ما پس از انقلاب موفقيت در 

نظام بهداشتي بود که مورد تشويق جهان قرار گرفت. 
اما در دوره هاي بعدي، مديريت سلامت ما با تغييراتي 
همراه شد که يكي از مهم ترين دلايل آن تضاد منافع 
و روند فســادي بود که بعد از جنگ در کشور ايجاد 
شد. اين مسئله باعث شــد تا آن روند درست علمي 
در ابتداي انقلاب ادامه نداشته باشــد.« قناعتي از 
احياي اين روند خبر داد و تأکيــد کرد: »در اين باره 
نشست مشترکي بين نظام پزشكي، فرهنگستان و 
دانشگاه هاي علوم پزشــكي تهران برگزار شد. البته 
درباره رفع محروميت از اين مناطق ما از هنرمندان و 
افراد معروف دعوت کرديم و با حضور آنها يك مرکز 
خيرين بهداشت راه اندازي شــد که در مرحله اول 
40ميليارد تومان اهدا شــد. همين چند روز پيش 
هم يكي از خيران 800ميليارد تومان براي راه اندازي 
مرکز سرطان بيمارســتان امام خميني که يكي از 
بزرگ ترين مراکز درمان سرطان جهان است کمك 
کرد. يك فرد خير ديگر هم با 300ميليارد تومان براي 
راه  اندازي مرکز طبي کودکان در يافت آباد کمك کرده 
است.« او درباره فرسودگي بيمارستان ها هم که سؤال 
خبرنگاران بود، توضيح داد و گفت:»بيمارستان هاي 
ما ازجمله بيمارستان امام خميني و بيمارستان سينا 
اکثرا قديمي هســتند و در حال بازسازي و نوسازي 
آنها هســتيم. البته مهدي کلينيك، در بيمارستان 
امام خميني در حال راه اندازي اســت که در حدود 
هزار تخت دارد و از مدرن ترين بيمارستان هاي تهران 

خواهد شد.« 

كاهش كيفيت خدمات رساني در مراكز درماني 
در کنار نبــود عدالت در تقســيم بندي جغرافيايي 
مراکز درماني در تمامي مناطق تهران، مشــكلات و 
کمبودهــاي ديگري هم در ارائــه خدمات به دلايل 
مختلف وجــود دارد. قناعتي در پاســخ به ســؤال 
همشهري درباره اين کمبودها و وضعيت کنوني مراکز 
درماني کشور پس از شيوع کرونا توضيح داد: »بيشتر 
بيمارســتان هاي تهران قديمي، اما در حال نوسازي 
و بازسازي هســتند. از نظر دارو و ذخيره استراتژيك 
آن هم در وضعيت مطلوبي قرار نداريم. اين در حالي 
است که در دوران کرونا ساختار بيمارستان ها ضربه 
ســنگيني خوردند و نياز به بازســازي دارند. برخي 
تجهيزات و دستگاه هاي ما به دليل استفاده هاي مكرر 

در دوران کرونا فرسوده شده اند. نيروي انساني به ويژه 
در بخش نيروهاي درماني هم ضربات زيادي به اين 
بخش وارد شده و بايد درباره آنها همين بازسازي ها 
و تجديد قوا صورت بگيرد.« به گفته اين مسئول براي 
ارائه خدمات درماني ديگر و پشتيباني بيمارستان ها و 
مراکز درماني هم نياز است که تامين منابع مالي جدي 
صورت بگيــرد چرا که ميزان بودجــه درنظر گرفته 
شــده نســبت به افزايش هزينه ها، تغييرات قيمت 
دلار و کاهش ارزش ريال کم اســت و روي کارکرد 
بيمارستان ها تأثير گذاشته است: »چيزي که قبلا با 
قيمت کمتري مي خريديم اکنون براي خريد دوباره 
بايد هزينه بيشــتري براي آن پرداخت شــود و اين 
مسئله در کارکرد مراکز درماني تأثيرگذار خواهد بود 
و مي تواند منجر به کاهش کيفيت خدماتي آنها شود.« 

خسارت  اقتصادي كرونا به بيمارستان ها 
کرونا هزينه زايي مســتقيم و غيرمستقيم بر حوزه 
بهداشت و درمان کشور داشــته و اواسط آذر امسال 
براساس اعلام بهرام عين اللهي، وزير بهداشت علاوه 
بر هزينه مســتقيم 30 تا 40ميليــون توماني براي 
هر بيمار کرونايي بســتري شــده در بيمارستان، 
در هزينه هاي غيرمســتقيم هم کاهش 40درصد 
درآمدهــاي اختصاصي مراکز درمانــي رقم خورده 
است. قاســم جان بابايي، معاون درمان وقت وزارت 
بهداشت اوايل امســال و پيش از 2پيك سهمگين 
چهارم و پنجم گفته بود تا پايــان فروردين کاهش 
1500ميلياردي درآمد اختصاصي بيمارستان ها را 
به دليل شيوع کرونا برآورد کرده ايم. رئيس دانشگاه 
علوم پزشكي و خدمات بهداشتي، درماني تهران هم 

در پاسخ به سؤال ديگر همشهري درباره برآورد جديد 
از اين خسارت هاي اقتصادي کرونا به مراکز درماني 
گفت: »به طــور کلي تنها از بخــش مراجعه نكردن 
بيماران براي درمان غيرکرونايي ماهانه 300ميليارد 
تومان خســارت داريم. اين در حالي اســت که در 
پيك هاي کرونا، تخت هاي بيمارستاني اشغال کامل 
کرونا مي شد و درآمدهاي ما را به شدت تحت تأثير قرار 
داد. قســمتي از درآمد دانشگاه ها و بيمارستان هاي 
دانشــگاهي غيراز بودجه اختصاصي اعضاي هيأت 
علمي و ديگر موارد، وابسته به درآمدهاي اختصاصي 
خودشــان اســت. کرونا، خسارت ســنگيني به ما 
وارد کرد. حتي از نظر نيروي انســاني هم در بخش 
پرســتاران به ويژه آنهايي که متاهل بودند ترك کار 
کردند و به همين دليل در کادر پرستاري با کمبود 
مواجه هستيم. در بخش پزشكان هم به دليل شرايط 
اقتصادي و دستكاري هاي مداوم در درآمدهاي آنها 
همچنين ماليات و پرداخــت پلكاني، منجر به ترك 
کشور از سوي آنها شد و اکنون در کشورهاي همسايه 
مشغول طبابت هســتند.« البته اين مسئول درباره 
اينكه مهاجرت پزشــكان بيشــتر در کدام رشته ها 
منجر به کمبود پزشــك عمومي و تخصصي شــده 
عنوان کرد: »در اين باره آمار نــدارم اما به طور کلي 
مهاجرت پزشكان نگران کننده است. البته به تأکيد 
رئيس جمهوري قرار است اصلاح روند پرداخت صورت 
بگيرد. ميزان پرداخت بين پزشكان در سيستم دولتي 
و خصوصي، حتي با تعرفه هاي موجود قابل مقايسه  
نيست و هميشه گفته ام که نظام مديريت کلان کشور 
بايد تدبيري انجام دهد که افراد منافع خودشــان را 
در داخل دانشگاه و بيمارســتان دولتي ببيند و نگاه 

منفعت طلبانه نداشته و تمرکز بر کار داشته باشند. 
در اين باره هم اگر پرداخت معقول وجود داشته باشد، 
پزشــكان زياده خواهي ندارند و اگر مسئولان به اين 
مسئله توجه و اين ســاختار را اصلاح کنند، نگراني 

بابت مهاجرت پزشكان وجود نخواهد داشت.« 

آماده باش براي اوميكرون 
درباره شيوع اوميكرون در کشور هم قناعتي معتقد 
است بيماري زايي اين سويه نســبت به دلتا بسيار 
خفيف تر بوده و بيشــتر در منطقــه حلق و حنجره 
تمرکز دارد و کمتر ريه را درگيــر مي کند. او گفت: 
»يكي از دلايلي که ما در پيك پنجم با ســويه دلتا 
تلفات سنگيني داشــتيم به دليل درگيري ريه بود. 
اين موضوع در اوميكرون ديده نمي شود. به هر حال 
بايد آماده باشيم. به گفته او، پيش بيني مي شد، پيك 
جديدي از کرونا در کشور رخ دهد اما چنين اتفاقي 
نيفتاده اســت: »هم اکنون موارد شبه آنفلوآنزا زياد 
است و علايم سرماخوردگي شديد را در مراجعان زياد 
مي بينيم، اما معمولا سرپايي درمان مي شوند و نياز 
به بستري ندارند. چرا که درگيري ريوي کمتر است و 
تنگي نفس و نياز به اکسيژن و بستري کمتر از موارد 
ابتلا به کروناي دلتاســت. در کل معتقدم که درباره 
اوميكرون پيك جدي نخواهيم داشت.« در اين باره 
البته سعيد کريمي، معاون درمان وزارت بهداشت روز 
گذشته از آماده باش مراکز درماني خبر داد و گفت: 
»هم اکنون ميزان کل مراجعين ســرپايي و بستري 
تفاوت نكرده، اما تعداد تست هاي مثبت افزايش يافته 
و اين يك زنگ خطر است، از اين رو تمام مراکز بايد در 

حالت آماده باش قرار گيرند.« 

رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران با اشاره به وضعيت بهداشتي تهران 
نسبت به فرسودگي بيمارستان ها، کمبود نيرو و ذخاير دارويي هشدار داد

علي ميلاني، عضو انجمن ايمني شناسي و آلرژي ايران:پایتخت گرفتار فقر درمان
ايران در برابر اوميكرون ايمن است

تأثير اوميكرون در آمار روزانه ابتلا به كرونا، پديدار شده است. با اينكه 
درگيري كشور با اين ويروس، با تأخير اتفاق افتاد اما حالا نگراني هايي 
درباره ايجاد پيك جديد اين بيماري ايجاد شده است. هرچند كه گفته 
مي شود نوع واكسن هاي تزريق شده در كشور و همچنين تأخير در 
شروع واكسيناسيون گسترده، ايران را در برابر سويه جديد ايمن 
كرده است. علي ميلاني، ايمونولوژيست ساكن اسپانيا و عضو انجمن 
ايمني شناسي و آلرژي ايران اســت و مي گويد كه در پيك پنجم، 
خيلي ها درگير ويروس شدند و در كنار آن با واكسينه شدن تعداد 
زيادي از افراد، جامعه همچنان ايمني قابل قبولي دارد و همين مسئله 
به كنترل اين بيماري كمك كرد. او در گفت وگو با همشهري توضيح 

بيشتري درباره آينده اوميكرون و سويه هاي جديد مي دهد.

چرا با اينكه كشــورهاي ديگر با آمار بالاي اوميكرون 
مواجهند، اما در ايران آنطور كه پيش بيني مي شد، وضعيت قرمز نشد 

و آمار ما به اندازه ساير كشورها نيست؟ 
واکســن هاي غيرفعال بخش قابل توجهي از واکسن هاي تزريق شده در 
کشورند. اين واکسن ها با کوچك ترين بخش ويروس، سيستم ايمني بدن 
را تحريك مي کنند و از طريق آن ايمني لازم ايجاد مي شود. حتي اگر گفته 
مي شود آمار فعلي ابتلا به اوميكرون واقعي نيست و کيت هاي آزمايشگاهي 
کم است، باز هم نمي توان تأثير واکسن هاي تزريق شده و ايمني ايجاد شده 
را ناديده گرفت، چرا که نتيجه آن پايين بودن آمار مرگ هاي کروناست که 

موضوع قابل توجهي است.
به نظر شما نوع واكسن تزريق شده در كشور، در ايجاد 

ايمني قابل قبول تأثير داشته است؟
به طور کلي واکسن هاي برپايه mRNA روي يك قسمت ويروس تمرکز 
مي کند، به همين دليل بايد در ترکيبات آن تغييــر ايجاد کرده  و  دوباره 
تزريق شــود. در ايران هنوز آمار اوميكرون خيلي بالا نرفته است، يكي از 
دلايل آن هم تأخير در واکسيناسيون بود که ايمني زايي طولاني تري ايجاد 
کرده و جامعه از ايمني قابل قبولي برخوردار است. اما نكته مهم اين است 
که تا چه زماني مي توان به ايمني ناشي از واکسن، تكيه کرد. هر قدر زمان 
بگذرد، ايمني ناشي از واکسن هم کم مي شود. به همين دليل دوزهاي بوستر 
از هر نوعي که در دسترس باشد، مي تواند ايمني ايجاد کند. مطالعات نشان 
مي دهد که واکسن هاي ترکيبي مي تواند ايمني بهتري ايجاد کند. يعني 
اگر براي دوزهاي اول و دوم سينوفارم تزريق شده، در مرحله سوم، واکسن 

متفاوت تزريق شود تا ايمني بالاتري ايجاد شود.
به اعتقاد شما تأخير در واكسيناسيون ما را از اوميكرون 

نجات داد؟
 هم اين نكته و هم اينكه در پيك پنجم ميزان ابتلا بسيار بالا بود و خيلي ها 
درگير بيماري شدند. به همين دليل بدنشان همچنان ايمن ماند. با اضافه 
شدن واکسن، اين ايمني به ميزان بالاتري رسيد. اين ايمني همچنان وجود 

دارد و تا حدودي هم در مقابله با اوميكرون مؤثر بوده است.
پيش بيني شما از وضعيت شــيوع اوميكرون در دنيا 

چيست؟
  تا زماني که جهش قابل قبولي در اين ويروس نداشــته باشــيم که بر 
ايمني کمي که به وجود آمده غلبه کند، اوميكرون نمي تواند خطرناك 
شود. مطالعات اخير نشان داده که افراد واکسينه شده سيستم ايمني 
بهتري در برابر اوميكرون دارند. يعني افــرادي که مبتلا به اوميكرون 
شده و واکسن زده اند يا حتي قبل از ابتلا به اوميكرون واکسن زده بودند، 
ايمني بسيار خوبي دارند که اين موضوع اميدبخش است. اگر حالا ميزان 
مرگ کم است، به دليل واکسيناسيون گسترده بود. بنابراين لازم است 
که دوز بوستر هم تزريق شــود. اما در اين ميان يك نكته وجود دارد و 
آن هم تشخيص اوميكرون است. به دليل بالا نبودن شدت اين بيماري، 
افراد توجه کافي به آن ندارند و ايــن موضوع مي تواند در افزايش موارد 

ابتلا مؤثر باشد.
به نظر شما تا چه زماني بايد منتظر سويه هاي جديد باشيم؟

اگر ويروس جهشي نداشته باشد که ميزان بيماري زايي آن را بيشتر کند و 
مردم دچار عادي انگاري نشوند و ماسك و پروتكل هاي بهداشتي را برندارند، 
سويه جديدي نخواهيم داشت. با حذف پروتكل ها،  ويروس مستعد جهش 
مي شود و به نوعي مي توان گفت که آينده و سرنوشت اوميكرون در دست 

مردم است.

رنگ  نارنجي و قرمز از نقشه كرونايي كشور پاك شد
 رنگ نارنجي و قرمز از نقشه کرونايي ايران حذف شد و تنها 18مورد فوتي در کشور به 

ثبت رسيد. در 25روز گذشته از ابتداي دي، اين دومين باري است که شمار فوتي هاي خبر
کرونا به زير 20نفر مي رسد. پيش از اين در هفدهمين روز دي هم، شمار فوتي 19نفر 
اعلام شد و حالا 18نفر که از کاهش قابل توجه قربانيان کرونا در 696روز از شيوع کرونا در کشور حكايت 
دارد. در کنار آن هم، بنا بر آخرين اعلام وزارت بهداشت، روز گذشته در 18استان هيچ مورد فوتي از 
کرونا گزارش نشده است. متخصصان حوزه سلامت مي گويند که کرونا در تهران وضعيت ايستايي پيدا 
کرده اما شرايط در تمام استان هاي کشور اينطور نيست. به گفته عليرضا زالي، فرمانده عمليات ستاد 
مقابله با کروناي استان تهران، هم اکنون وضعيت بستري در استان هاي خراسان شمالي، سمنان، يزد، 
خراسان جنوبي، کرمان و ايلام رو به افزايش است و موارد کاهش در بستري در اين استان ها، ديگر مانند 
هفته هاي گذشته نيست. به گزارش ايسنا، او درباره شيوع اوميكرون هم مي گويد:»از 3600 نمونه اي 
که به انستيتو پاستور تهران ارسال شده است، نزديك به 850نمونه اوميكرون مثبت بوده اند؛ يعني 26 
تا 2۷درصد. همچنين از نمونه هاي فرستاده شده در بخش بستري 9 تا 10درصد نمونه ها اوميكرون 
بودند و بيش از 40درصد نمونه ها مربوط به بيماران بستري مربوط به دلتا بودند. بررسي ها نشان مي دهد 

هر چقدر مي گذرد از موارد دلتا  کم و  به موارد اوميكرون اضافه مي شود.«

 مريم سرخوش
خبرنگار
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مین گذاري از جنوب تا غرب
به گزارش مركز مين زدایي جمهوري اسلامي ایران، 
1100كيلومتر مرزهاي غــرب و جنوب غرب ایران 
با عراق، در مســاحتي در حــدود 4ميليون و ٢00 
هزارهکتار در 5اســتان ایران، آلوده به مين است و 
به اســتناد تفاهمنامه همکاري مشترك مين زدایي 
بشردوستانه ایران و عراق در سال 1٣٨4 بيش از 1۶ 
ميليون مين از انواع مختلــف آن در خاك ایران كار 

گذاشته شده است.
یك ميليون و 700هــزار هکتار از ایــن اراضي در 
استان ایلام، یك ميليون و 500هزار هکتار در استان 
خوزستان، 700هزار هکتار در اســتان كرمانشاه و 
استان هاي كردســتان و آذربایجان غربي هر كد ام 

150هزار هکتار اراضي آلوده به مين دارند.
رئيس مركز مين زدایي ایران مي گوید:»پس از جنگ، 
تعداد كشته شدگان ناشي از برخورد با مين در مناطق 
آلوده در یك سال ٣00نفر و مجروحان هم به ۶00نفر 
مي رسيد اما پس از رفع آلودگي و خنثي سازي  این 
رقم كاهش یافت اما مين در مناطق مرزي همچنان 

تلفات مي گيرد«. محمدحسين اميراحمدي توضيح 
داد كه مركز مين زدایي نزدیك بــه ٢ميليون مين 
و یك ميليون مهمــات عمل نکــرده را از بين برده 
اما همچنان مين و مهمات دیگــر در مناطق مرزي 

باقي مانده كه خطرآفرین است.

چرا مین زدایي تمام نمي شود
اما چرا بعد از ٣٣سال از پایان جنگ، مين هاي موجود 
در روستاها و مناطق عشایري مناطق مرزي به طور 
كامل زدوده نشــده و جان هاي زیادي را مي گيرد. 
اميراحمدي مي گوید:»درســت این اســت كه یك 
فضاي عملياتي ایجاد شود و ســازمان هاي جهاني 
متخصص موضوع نيز در پاكســازي كمك كنند اما 
كشــورهاي مدعي حقوق بشــر ما را تحریم كرده و 
هيچ دانش و تجهيزاتي در این زمينه به ما نمي دهند 
و نيروهاي ما مجبورند كه بــا تجربيات خود در این 

زمينه عمل كنند«.
برخي كارشناسان مي گویند اگر در سال هاي ابتدایي 
پس از جنگ، برنامه  دقيقي براي مين زدایي صورت 

مي گرفت، امروز مناطق مرزي با مشکل جا به جایي 
مين ها به خاطر شــرایط جوي زميــن مثل حركت 
خاك بر اثر بــاران، برف یا باد روبه رو نمي شــدند و 
خنثي سازي  آســان تر بود. رئيس مركز مين زدایي 
ایران در این باره مي گوید:»این درســت است؛ واقعا 
كارشناسان مين زدایي ما با دشواري روبه رو هستند 
چرا كه مين ها به مرور زمــان به اعماق زمين رفته  و 
امکان كشف آنها با دســتگاه مين یابي سخت شده 
است و گاهي در مناطق سخت گذر كوهستاني براي 
دستيابي به مين مجبورند كيلومترها راهسازي انجام 
دهند. به یاد داشته باشــيد كه این عمليات، ریسك 
بســيار بالایي دارد؛ زیرا شــما با مين هایي برخورد 
مي كنيد كه پس از گذشت ٣٣ سال بسيار حساس 
شده اند یا با ميادین ميني برخورد مي كنيد كه برخي 
از مين هاي آن به دلایلي كه پيش تر به آن اشاره شد، 
جابه جا یا مدفون شــده اند؛ یعني شما با یك ميدان 
مين تازه و بکر كه اخيراً ایجاد شــده باشــد، روبه رو 
نيستيد و تجهيزات مکانيزه كوبش یا غربال مين ها 
نيز با محدودیت هاي عملياتي بســياري مواجه اند. 
كشور عراق در طول ٨سال جنگ با ما، تمامي اصول 
مهندســي جنگ مين را به هم زده و ميادین ميني 
كاشــته كه اصول رزم مين را رعایت نکرده اســت؛ 

به عنوان مثال فاصله كاشــت آنها بــه حدي اندك 
اســت تا نيرو هاي ما را كاملًا درگير كند و ســرعت 
كار را پایين بياورد«. فصل های پایيز و زمســتان كه 
عشــایر كوچ مي كنند ميزان انفجار مين بالا مي رود 
به خصوص در خوزستان و ایلام این در حالي است كه 
در استان هاي آذربایجان غربي، كردستان و كرمانشاه 
آمار حوادث مين در فصل های بهار و تابستان به دليل 
هواي مناسب و حضور عشایر در این مناطق بيشتر 
مي شود. اميراحمدي مي گوید:»طول مرز مشترك 
زميني ما با كشور عراق بســيار زیاد، ميزان آلودگي 
هم از نظر وسعت و هم از نظر تنوع بسيار زیاد است، 
جابه جایي آلودگي توســط عوامل جوي هم مشکل 

دیگري است كه نمي توان آن را نادیده گرفت«.

کنجکاوی مرگ آور
یکي از دليل های دیگری كه ميــن در ایران قرباني 
مي گيرد، این اســت كه مردم كنجکاوي كرده و به 
این مواد منفجره دســت مي زنند و گلوله هاي توپ 
عمل نکــرده و نارنجك و ميــن را حركت مي دهند، 
درحالي كه كارشناسان مين زدایي مي گویند كه پس از 
دیدن این مهمات مردم باید با احتياط از منطقه خارج 
شده و آن را به نيروهاي انتظامي اطلاع دهند. حسين 

صدوقي، كارشناس مين زدایي در این باره گفت:» در 
طول این سال ها تلاش شده كه به ساكنان این مناطق 
آموزش هــاي لازم در مواجهه با مين داده شــود اما 
ظاهرا كافي نبوده و ما نياز به آموزش هاي بيشــتري 
داریم. مثلا در مدارس باید از همان سال اول ابتدایي 
تا پایان دوره متوسطه به طور مستمر آموزش هاي لازم 
را به كودكان و نوجوانان داد و آنها را در این زمينه آگاه 
كرد«.  از شــهریور 1٣۶7تا نيمه دي 1400، انفجار 
مين و مهمات باقي مانده از جنگ ٨ســاله در استان 
ایلام، در مجموع 9۶1قرباني گرفته است. كه از این 
جمع، ٣4٨نفر، بر اثر شــدت جراحات، جان باخته و 
۶1٣نفر، مجروح شده اند. از مجموع قربانيان، ٣٨نفر 
نظامي و مين روب، 1٢نفر كودك و كمتر از 1٨سال، 
۶0نفر زن و در مجموع 9٢٣نفر از قربانيان مجروح یا 
جان باخته، روستایيان، عشایر كوچ رو و مرزنشيناني 
بودند كه براي چراي دام هاي خــود در چراگاه هاي 
مستقر در نوار مرزي تردد كرده اند. مين جان 4نوجوان 
در منطقه مرزي كنجان چم از توابع شهرستان مهران، 
كه ٢ برادر بودند، را بي ســر و صدا گرفت. حالا مردم 
ایلام منتظرند كه آیا این اتفاق تحرك مســئولان را 
براي مين زدایي بيشــتر مي كند یا همچنان مين در 

آینده قرباني خواهد گرفت؟

جنگ مرزي
 بعد از 33سال

براساس گزارش مركز مين زدایي ایران
 1100كيلومتر مرزهاي ایران با عراق آلوده به مين است

مرضیه موسوی
 روزنامه نگار

زنان

کار، کساد است
عفت كریمي، با سابقه ٢٢سال كارآفریني، از 

دشواري هاي ادامه كسب وكار در دوران كرونا مي گوید  

تأثیــر کرونا بر مشــاغل و 
چرخه هاي فعال اقتصادي را 
به چشم دیده و احتمالا لمس 
کرده اید . کســب وکارهاي غیررســمي یا مشاغل مستقل، 
مشاغل خرد و حتي کارآفرین هاي کوچك محلي در این میان 
بیشترین لطمه ها را در 2 سال اخیر متحمل شده اند؛ حوزه هایي 
که برخلاف کسب وکارهاي رسمي، حضور زنان در آن بیشتر 
است. با همین فرمول ساده قابل درك است که کسب وکارهاي 
زنان کارآفرین و شاغل در 2ســال گذشته بیش از پیش در 
تهدید بوده. طبق گزارش هاي سازمان کار و رفاه اجتماعي، 
سهم زنان شهري از اشتغال غیررســمي 70درصد و سهم 
زنان روستایي بالاي 80درصد است. در سال هایي که شاهد 
رشد حضور زنان در اقتصاد کشور هستیم، نبود سیاست هاي 
حمایتي کارآمد از اشتغال زنان آنها را به سمت پله هاي اول این 

خانه سوق مي دهد.

این کارگاه تعطیل شد
٢٢سال است كه عفت كریمي مزون نقلي خود را گوشه اي از تهران 
دایر كرده. حساب تعداد شاگرداني كه در كارگاه كوچکش آموزش 
خياطي دیده اند از دستش در رفته است؛ شاگرداني كه اگر كار در 
كارگاه او را ادامه ندادند حتما به سراغ راه اندازي كسب وكارهاي 
كوچك خانگي خود رفته اند یا كارگاه آموزشي اي دایر كرده و این 
روزها براي خودشان استادي شده اند. ٢ســال است كه با شيوع 
كرونا، رونق از این كارگاه آموزش خياطي قدیمي هم رفته و تعداد 
مشتري ها هر روز كم و كمتر مي شــود. كریمي كه هنوز خاطره 
روزهایي كه از شاگردان قدیمي براي رتق و فتق و تحویل سفارش 
مشتري ها كمك مي گرفت مي گوید: »كرونا لطمه زیادي به اغلب 
كســب وكارها زد. در این ميان، مشاغل خرد و مشاغل خانگي كه 
اغلب آنها توسط زنان اداره مي شد لطمه هاي سنگين تري را تجربه 
كردند. به طوري كه این روزها تنها ٢مزون خياطي در دروس دوام 
آورده و به كار خود ادامه مي دهد ؛ مزون هایي كه تا قبل از این بحران 
اقتصادي و كرونا، تعدادشان تنها در یك راسته به بيش از 10باب 

مي رسيد.«

مشاغل از دست رفته
 او روزهایي را به خاطر دارد كه به دليل بالابودن تعداد سفارش ها، 
روزانه ٨ساعت كار مداوم در كارگاه را تجربه مي كرد. حالا روزهاي 
پياپي، بيکاري را در كارگاهش تجربه مي كند. كریمي مي گوید: 
»در این دو سال بســيار پيش آمده كه هيچ سفارشي نداشتيم. 
دو دوزنده اي كه تا ماه هاي پيــش در كارگاه دوام آورده بودند هم 
یك روز آمدند و گفتند دیگر رفت وآمد به كارگاه برایشــان صرفه 

اقتصادي ندارد. خداحافظي كردند و رفتند.«
بنابر گزارش هاي اعلام شده وزارت كار و تعاون، از سال 90تا كنون، 
زنان شــهري بيش از 70درصد از بازار كار غيررســمي را به خود 
اختصاص داده اند؛ بازار كاري كه عموما از حاشــيه امن كمتري 
برخوردار است و در بسياري از موارد در آن خبري از بيمه و سایر 

مزایاي كارگري نيست.
كریمي هــم از بالابــودن حضــور زنــان در حرفــه خياطي و 
كسب وكارهاي مربوط به آن، مي گوید: »جدا از اینکه مردم خياطي 
را یك هنر مي دانند، زنان زیادي هســتند كه از این طریق كسب 
درآمد و زندگي خــود را تامين مي كنند. خياط هــا و مزون دارها 
از مشاغلي هســتند كه بعد از كرونا دچار آســيب زیادي شدند. 
تکليف این همه شغل از دست رفته چه مي شود؟ درحالي كه هيچ 

پشتوانه اي براي حمایت از آنها وجود ندارد؟«

حمایت هاي ناکارآمد
صحبت از صندوق هاي كارآفریني و حمایت از كســب وكار، داغ 
دلش را تازه مي كند. پيچ و خم هاي تخصيص وام به زنان شاغل و 
كسب وكارهاي خرد و كارآفرینان همواره او را از دریافت این وام ها 
منصرف كرده است؛ البته نخستين عامل منصرف شدن از دریافت 

این وام ها را مبلغ آن مي داند.
 كریمي مي گوید: »صندوق هاي زیادي داعيه حمایت از كسب وكار 
و اشــتغال زنان و كارآفرینــي در این حوزه را دارنــد. اما معمولا 
حمایت هاي كارآمــدي از طرف آنها نمي بينيــم. مبلغ وام هایي 
كه در نهایت از طریق این صندوق ها بــه كارآفرینان یا صاحبان 
كسب وكارهاي خانگي اعطا مي شــود معمولا رقم بسيار اندكي 
است و نيازهاي جدي اي را تامين نمي كند. با این حال سال گذشته 
فشارهاي اقتصادي و خراب شــدن یکي از چرخ هاي كارگاه، من 
را براي دریافت یکي از این وام ها ترغيــب كرد. بعد از چندین بار 
مراجعه و ارائه همه مدارك، اعلام كردند كه شغل شما جزو مشاغل 

خانگي به شمار مي رود و وام مربوطه به من تعلق نمي گيرد«.

رشد 15برابري وسایل مورد نیاز خیاطي
 كریمي حمایت هــاي مورد نياز كارآفرینــان زن، به خصوص در 
حوزه اي مثل خياطي را تامين فضاي كارگاه و همچنين كمك به 

تامين خرید چرخ ها و ابزار كار مي داند.
 این كارآفرین باســابقه كــه حالا هــر كدام از شــاگردانش 
كســب وكارهاي خرد و خانگي خــود را راه انــدازي كرده اند، 
مي گوید: »سال گذشته قيمت خرید یك چرخ خياطي راسته دوز 
دست دوم، 11ميليون تومان بود. اتوي پرس دست دوم، كمتر 
از 15ميليون تومان قيمت ندارد. وســایل مربوط به خياطي در 
یك سال گذشــته جهش قيمت 15برابري داشت. همه اینها از 
مشــکلات و چالش هاي اقتصادي ماست. امروز كسي كه بدون 
دغدغه تامين فضاي كارگاه بخواهد مزون خياطي راه بيندازد و 
از هر چرخ راســته دوز و زیگزاك و... تنها یکي داشته باشد، باید 
بيش از 100ميليون تومان هزینه كند! كدام زن خانه داري است 
كه توان تامين چنين هزینه اي را تنها براي شروع كسب وكارش 

داشته باشد؟«
بــا دو دوتــا چهارتــاي ســاده اي مي تــوان از افول بســياري از 
كســب وكارهایي باخبر شــد كه اغلب زنان در این ســال ها براي 
خود دســت و پا كرده و حالا به جاي اینکه محصــول خود را از این 
كارآفریني ها درو كنند، شاهد كوچك ترشدن و یا تعطيلي آن هستند؛ 
»وقتي درآمد كارگاه و آموزشگاه من كفاف تامين اجاره را هم ندهد، 
حفظ كارگاه توجيهي براي من نخواهد داشــت. این وضعيت امروز 
من، به عنوان كارآفریني است كه در حوزه خودم شناخته شده ام و 
٢0سال تجربه كاري دارم. قطعا وضع و حال كارآفرین ها و صاحبان 
مشاغل دیگر كه به تازگي كار خود را شروع كرده اند، بسيار وخيم تر 

است و به سمت ورشکستگي در حركت هستند.«

افزایش قیمت خــودرو و ترافیك 
شهري موجب شده است تا بسیاري 
براي حمل ونقل درون شــهري به 
موتورسیکلت پناه ببرند اما رعایت نکردن نکات ایمني هنگام استفاده 
از این وسیله نقلیه موجب شده است تا هر سال عده اي جان خود را از 
دست بدهند. در همین راستا سرهنگ محمدباقر سلیمي، رئیس پلیس 
ترافیك شهري راهور آخرین آمار تلفات ناشي از موتورسیکلت را اعلام 
کرد و براساس گفته او استفاده نکردن از کلاه ایمني، لغزنده بودن معابر 
هنگام بارندگي و استفاده از موتور بیش از ظرفیت تعیین شده، مهم ترین 

دلایل تصادف در این وسیله نقلیه هستند.

مرگ 
پشت موتور می نشيند

براساس آمار پليس راهور، بيشترین جان باختگان حوادث رانندگي 
در 9 ماه اخير موتورسواران و عابران پياده بوده اند

آن 4 نفر رفته بودند مرتع براي چراي گوسفندانشان اما یك ساعت 
بعد گله بدون چوپان به روستا برگشت تا خبر از اتفاق ناگوار براي 
آنها دهد. جان ذوالفقار مرادخاني 14 ســاله، ســامان مرادخاني 
12ساله، عرفان فرضي 14 ســاله و ذوالفقار فرضي 15 ســاله در منطقه مرزي »کنجان چم« از توابع 
شهرستان مهران را در آني چند مین گرفت و به جایش بدن هایي متلاشي به خاك برگرداند. کودکان 
جنگ ندیده، قرباني بقایاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران شدند. پرچم سفید پایان جنگ عراق با 
ایران، بیست و هفتم تیر ســال 1367، با صدور قطعنامه 598شوراي امنیت برافراشته شد و جوانان 
پاسدار از مرزهاي ایران، پس از اعلام وضعیت سفید، به خانه خود برگشتند اما جنگ براي مردمي که 
مرز زادگاه و محل زندگي شان بود، هیچ گاه تمام نشد چرا که بقایاي مین هاي بي شمار گاه و بي گاه جان 
عزیزي از آنها را گرفت. این پسران نوجوان نخستین نفراتي نبودند که قرباني بقایاي مین در مرزهاي 
غربي و جنوبي ایران شــدند. قبل از آنها هم مین جان 3هزار نفر را در روســتاها و مناطق عشایري 
گرفته و 7هزار نفر را زخمي و زمین گیر کرده است. مثل کولبري که 19 دي همین امسال در نقطه صفر 
مرزي نوسود پاوه روي مین رفت و کشته شد یا کودك 10ساله دهلراني که پنجم دي در منطقه مرزي 
اطراف ابوغویر شهرستان دهلران مشغول چراي احشام بود، بر اثر اصابت ترکش حاصل از انفجار مین 
به سینه اش جان داد. کارگر بازارچه مرزي پرویزخان نیز از دیگر کساني بود که بیستم آذرماه امسال 
وقتي که روي تپه هاي داخل پایانه نشسته بود، با یك مین برخورد کرد و هر دو دستش جراحت شدید 

برداشت.

سوگول سیمه ساز
خبرنگار

 عوامل مؤثر بر فوت موتورسواران
دليل اول

 برابر تحلیل هاي سازمان پزشکي قانوني 75 درصد  موتورسیکلت سواران 
در اثر ضربات به قسمت سر و جمجمه و خونریزي هاي شدید مغزي جان خود را از دست 

داده اند.

 دليل دوم
دومین عامل جان باختن موتورسواران در تصادفات ناشي از تردد در 
معابر بزرگراهي، تونل هاي شهري و تردد در زمان هایي که سطح معابر ناشي از بارندگي 
لغزنده هستند ، اســت. توصیه پلیس این اســت که با توجه به افزایش احتمال بروز 
تصادفات شدید، بین موتورسیکلت و دیگر وسایل نقلیه موضوع عدم تردد در معابر 
بزرگراهي و تونل هاي شهري و عدم تردد در شرایط نامساعد جوي و لغزنده بودن معابر 

مدنظر این کاربران قرار گیرد.

دليل سوم
استفاده از موتورسیکلت بیش از ظرفیت تعیین شده دلیل دیگر تصادف 
موتورسیکلت هاست. براساس گفته سرهنگ محمدباقر سلیمي، رئیس پلیس ترافیك 
شهري راهور، موتورسیکلت برابر طراحي استاندارد و مقررات که در آیین نامه راهنمایي 
و رانندگي پیش بیني شده، ظرفیت آن یك نفر است. ولیکن در پاره اي اوقات این وسیله 
مورد اســتفاده جمعي خانوادگي حتي 5 الي 7 نفر هم قرار مي گیرد که متأسفانه در 
همین سال جاري، 2تصادف جمعي موتورسیکلت هر کدام با 5 نفر سرنشین بودیم، که 
در حادثه اول هر پنج نفر که اعضاي یك خانواده بودند جان خود را از دست دادند و در 

حادثه دوم نیز 3 نفر فوت و 2 نفر به شدت مجروح شدند.

75%
در اثر ضربات به قسمت 

سر و جمجمه

یک نفر

ظرفيت
استاندارد موتور

در پاره اي اوقات این وسیله
 مورد استفاده جمعي 
خانوادگي حتي تا
 5 الي 7 نفر هم
 قرار مي گیرد.

 موتورسيكلت ها
خبرگزاري صدا و سیما بر مبناي آمار 
شش ماهه اول سال 1399 و مقایسه 

آن با آمار سال 1400 اعلام کرد که 
تلفات موتورسیکلت سواران در 

کشور به 4 برابر افزایش یافته است.

 نقش كلاه ايمنی در كاهش آمار جانباختگان
 رئیس پزشکي قانوني استان تهران سال گذشته اعلام 

کرده بود که استفاده از کلاه ایمني مي تواند تا 25درصد 
تصادفات منجر به مرگ موتورسواران را کاهش دهد. 

البته باید استفاده از کلاه ایمني توسط موتورسواران با 
یك برنامه ریزي مناسب فرهنگسازي  شود.

 5  استان با كمترين جان باختگان موتورسيكلت سوار
 استان هاي کهگیلویه و بویراحمد، ایلام، البرز، سیستان 
و بلوچستان و خراسان جنوبي در 9 ماه 1400کمترین آمار 

جان باختگان موتورسیکلت سوار را به نام خود ثبت کرده اند.

 5  استان با بيشترين جان باختگان موتورسيكلت سوار
 استان هاي تهران بزرگ، فارس، اصفهان، خراسان رضوي و خوزستان 

در دسته بیشترین جان باختگان 9 ماه گذشته قرار گرفته اند.

78%
برابر تحليل آمار جان باختگان ناشی

 از حوادث رانندگی  در ۹ ماه سال جاری
 ۷۸ درصد از جان باختگان  مربوط به 

موتورسيكلت سواران و عابر پياده است.

موتورسيكلت سواران

36%

42%

عابران  پياده

جان باختگان تصادف85%
 موتورسیکلت ها را  راکبان تشکیل  مي دهند.

جان باختگان تصادف15%
 موتورسیکلت ها را  ترك نشین موتور  تشکیل مي دهند.
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كتاب »پیش از تاریخ و بوم شناسی 
دهلــران«  دشــت   انســانی 
)یك توالی روســتایی آغازین از 
خوزســتان( شــامل 21فصل و 
4پیوســت، ماحصل كاوش های 
باستان شناســان آمریکایــی در 
دهه1۹۹0میــادی روی 2تپه 
باستانی علی كش و تپه سبز است 
كه توسط فرانك هول، كنت فلنری 

و جیمز نیلی در سال1۹۹۹ توسط انتشارات دانشگاه میشیگان به 
چاپ رسیده است. كتاب كه اكنون اثری كاسیك به شمار می رود، 
یکی از جامع ترین آثار به نگارش درآمده درباره باستان شناسی پیش 
 از تاریخ دشت دهلران تا به امروز است. دشت دهلران از همان زمانی 
كه برای نخستین بار توسط باستان شناسان مورد بازدید قرار گرفت 
به عنوان سرزمینی كه می تواند افق های تازه ای بر مسائلی همچون 
یکجانشینی و اهلی سازی حیوانات و گیاهان بگشاید، شناخته شده 
است. از همین رو، دشت یادشده یکی از مطالعه شده ترین مناطق 
توسط باستان شناسان در جنوب غربی آسیاست. به نظر می رسد 
كه بین 5هزار تا 10هزار ســال پیش دشت دهلران برای سکونت 
گروه های انســانی در دوران پیش از تاریخ مناسب بوده است و از 
مهم ترین محل های باستانی این دشت می توان تپه های علی كش و 
چغاسفید را نام برد. در این مناطق اشیایی مانند تیغه های مخصوص 
بریدن ساقه های حبوبات متعلق به دوره نو سنگی یافت شده اند و 
می توان گفت این تپه ها باقی مانده های قدیمی ترین و شاید جزء 
نخســتین دهکده های دائمی هســتند كه در تاریخ بشر به وجود 
آمده اند. این كتاب با ترجمه حسین رئیســی و امیر خانمرادی از 

سوی نشر مهرجرد منتشر شده است.

پیش از تاریخ دشت دهلران كتاب

سهولان یکی از بکرترین و دیدنی ترین روستاهای ایران است كه 
ناشناخته مانده. در دل این روستا، غارهایی پر آب وجود دارد و سقف 
این غارها هم با انواع قندیل های خوشه ای مانند انگور، گاهی شبیه 
توت فرنگی و گاهی هم عروس دریایی تزئین شــده است. قدمت 
روستای سهولان بیش از 400سال اســت اما هنوز زندگی در آن 
جریان دارد. یکی از مهم ترین دلایلی كه مردم روستا این منطقه را 
برای سکونت انتخاب كردند، شرایط خوب آب و هوایی و بارش  باران 
بوده كه شرایط را برای كشت دیم فراهم می كرده است. سهولان در 
زبان كردی به معنای یخ و این نام به خوبی گویای سردسیری بودن 
روستاست. هوای سردسیری روســتا موجب شده بود در گذشته 
چوپانان روستاهای یادآباد و عیســی كندی گله های خود را برای 
چریدن به طبیعت ییاقی و مراتع غنی ســهولان حركت بدهند. 
عمده محل درآمد اهالی روستا كشــاورزی و دامداری است اما از 
دیگر فعالیت های اقتصادی روستا كه ریشه در فرهنگ مردم بومی 
دارد می توان به تولید انواع صنایع دستی مانند قالی، گلیم، جوراب 
و جاجیم اشاره كرد كه عمدتا با استفاده از مواداولیه پشمی و دامی 
تولید می شوند. لباس های مشهور سنتی كردی عمده پوشش مردم 
روستا را تشکیل می دهد. از جاذبه های روستا باید به غار آبی سهولان 
اشاره كرد. لونه كبوتر )لانه كبوتر( نام دیگری است كه مردم بومی به 
این غار داده  اند؛ این نام گذاری به دلیل وجود لانه های كبوتر درون 
غار است. غار مشهور سهولان دریاچه ای دارد كه عمق آن در برخی 
نقاط به 30متر هم می رسد. ارتفاع غار تا سطح دریاچه در بالاترین 
نقطه 50متر است. نکته جالب توجه تفاوت دمای بیرون و درون غار 

است كه به حدود 10تا 15درجه هم می رسد.

سهولان روستا

آبياري نوين فقط در 30درصد اراضي آبي كشور
  ۹2درصد آب كشور در بخش كشاورزي مصرف مي شود و آبیاري 

 نوین اراضی راهکار اصلی مقابله با هدررفت 80 درصدی آب 
در این بخش است

  همدان، تهران و هرمزگان، در صدر استان هاي موفق 
 در حوزه تجهیز اراضي كشاورزي خود به آبیاري نوین 

قرار دارند

امسال در حالی به زمستان و فصل بارش باران و برف رسیده ایم 
كه از نظر میانگین بارندگی، سال خوبی نداشته ایم. آمارها نشان 
می دهد در فصل بهار و تابستان امسال به نسبت مدت مشابه 
سال قبل، 50درصد كاهش بارندگی داشته ایم و ناگفته پیداست این خشكسالی چه تأثیری بر كشاورزی 
و در نتیجه افزایش قیمت محصولات كشاورزی و باغی كشور گذاشته است. در چنین شرایطی بار دیگر 
نگاه ها به سمت اراضی كشاورزی جلب شده و كارشناسان از اهمیت و لزوم تجهیز این اراضی به سامانه های 
نوین آبیاری سخن می گویند. این در حالی است كه بخش كشاورزی با 92درصد استفاده از منابع آبی، 

بزرگ ترین مصرف كننده آب به شمار می رود و متأسفانه به دلیل استفاده نكردن از تكنولوژی های پیشرفته 
آبیاری و رعایت نكردن الگوی كشت صحیح در مناطق مختلف، بیش از 80درصد منابع آب هم در این بخش 
هدر می رود. در این گزارش نحوه آبیاری در تمام اراضي كشاورزي كشور را استان به استان بررسی و سعي 
كرده ایم تا وضعیت تجهیز اراضی كشاورزی به سیستم آبیاری نوین را بررسی كنیم. بررسی های ما نشان 
می دهد استان های همدان، تهران و هرمزگان با بیش از 70درصد استفاده از تكنولوژی های پیشرفته 
آبیاری در صدر استان های موفق كشور در این حوزه قرار گرفته اند و چهارمحال و بختیاری و زنجان هم 

بیش از نیمی از اراضی كشاورزی آبی خود را به سامانه های نوین آبیاری تجهیز كرده اند.

پرنیان سلطانی
خبر نگار

80درصد هدررفت آب در حوزه كشاورزی
پیش از آنکه به وضعیت استان های مختلف كشور در 
حوزه اجرای سیستم آبیاری نوین در اراضی كشاورزی 
آبی شان بپردازیم، ابتدا بد نیست كمی درباره لزوم 
تجهیز این اراضی به تکنولوژی های پیشرفته آبیاری 
بگوییم. شاید جالب باشد بدانید از صد درصد منابع 
آبی كشور، بخش كشاورزی ۹2درصد آب را به خود 
اختصاص داده كه متأســفانه به دلیل اســتفاده از 
آبیاری سنتی، بخش زیادی از این آب هدر می رود. 
كارشناسان این حوزه می گویند 80درصد هدررفت 
آب كشور در حوزه كشاورزی اتفاق می افتد كه باید 
هر چه سریع تر فکری به حال آن كرد. به همین دلیل 
است كه استفاده از تکنولوژی های پیشرفته آبیاری در 
سال های اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته و هر كجا 
حرف از كشاورزی است، حتما در كنارش از اهمیت 
تجهیز اراضی كشاورزی به سامانه های نوین آبیاری 

نیز صحبت می شود.

تجهیز 30درصد اراضی به سامانه های نوین آبیاری
براساس آخرین اطاعات موجود، هم اكنون از حدود 
8و نیم میلیون هکتار اراضی آبی كشور، بیش از 2و 
نیم میلیون هکتار به انواع سامانه های نوین آبیاری 
تجهیز شــده اند. تجهیز بیــش از 30درصد اراضی 
آبی به ســامانه های نوین آبیاری نشان می دهد تا 
رسیدن به نقطه ایده آل آبیاری در اراضی كشاورزی 
و در نتیجــه جلوگیــری از هدررفــت آب در این 
حوزه راه زیادی در پیش داریم. هر چند مســئولان 
وزارت جهادكشــاورزی می گویند هم اكنون بیش 
از 400تولیدكننــده فعال در حــوزه تجهیزات و 
لوازم مورد نیاز ســامانه های نوین آبیاری در كشور 
فعالیت دارند و به همین دلیل بیشــتر از ۹5درصد 
این تجهیزات در داخل تولید می شــود؛ در نتیجه 
جای امید است هر چه سریع تر اراضی آبی بیشتری 
به انواع ماشــین های آبیاری و روش های نوین مثل 
آبیاری قطره ای یا آبیاری تحت فشار تجهیز شوند. 

مدیر آب و خاك جهادكشاورزی استان همدان:

5هزار هكتار ديگر در دستور كار است
استان همدان با پوشــش 80درصدی شــبكه های نوین آبیاری در اراضی 
زراعی اش، یكی از 3استان برتر در این حوزه است كه توانسته با این اقدام 
حدود 700میلیون مترمكعب صرفه جویی آب انجام دهد. اما فعالیت های این 
استان به همین جا ختم نشده و از جهادكشاورزی همدان خبر می رسد امسال 
نیز اجرای سامانه های نوین آبیاری در 5هزار هكتار اراضی كشاورزی دیگر 
استان در دستور كار قرار دارد. مدیر آب و خاك جهادكشاورزی استان همدان 
در این باره می گوید: »از مجموع 200هزار هكتار زمین های كشاورزی آبی این 
استان، طرح شبكه و ســامانه های نوین آبیاری در 161هزار هكتار از اراضی 
اجرا شده است. از این میزان 10هزار و 100هكتار تحت پوشش سامانه آبیاری 
قطره ای و تیپ، 11هزار و 186هكتار به صورت آبیاری كم فشار و مابقی به صورت 
سامانه نوین بارانی آبیاری می شوند«. »امیر لاهوتیان« در پاسخ به این سؤال 
كه كشاورزان چطور می توانند زمین های خود را به شبكه نوین آبیاری پیوند 
بزنند، می گوید: »دولت برای اجرای طرح آبیاری قطره ای به ازای هر هكتار 
زمین كشاورزی 17میلیون و 500هزار تومان تسهیلات در قالب یارانه و كمك 
بلاعوض درنظر گرفته است. این مبلغ برای آبیاری بارانی 12میلیون و 500هزار 

تومان و برای آبیاری كم فشار، 7میلیون تومان است«. اینطور كه مدیر آب و 
خاك جهادكشاورزی استان همدان می گوید، اجرای سامانه های نوین آبیاری 
در سطح 5هزار هكتار دیگر از اراضی كشاورزی همدان در دستور سال جاری 

مدیران جهادكشاورزی استان قرار دارد.

گاه
ن

بازار لحاف دوزان شهركرد در ضلع شرقی مسجد اتابکان و امامزاده 
دومعصوم واقع شــده اســت. هرچند زمان دقیق ســاخت بازار 
مشخص نیست اما حداقل قدمت آن به دوره قاجار بازمی گردد. 
بازار لحاف دوزان یکی از مهم ترین بازارچه های بزرگ ایران است 
كه نام آن به عنوان یکی از جاذبه های خاص و دیدنی در فهرست 
آثار ملی ایران به ثبت رسیده. البته در گذشته به بازارچه مسگرها 
معروف بوده و با راه یافتن لحاف دوزان بــه داخل این مکان، نام 
آن تغییر پیدا كرد. در گذشته حرفه هایی مانند قنادی، سراجی 
)زین سازی(، لبافی، بقالی، صحافی، چلنگری، مسگری و صباغی 
در این بازار رونق داشــته و دارای بخش هایی مانند كاروانســرا، 
حجره و مدرســه علمیه بوده اســت. این بازار تاریخی از مناطق 
دیدنی شهركرد به شــمار می آید و در سال1384 به شماره ثبت 
12424 در فهرســت آثار ملی ایران به ثبت رســیده است. در 
50سال گذشته بخش بزرگی از بازارچه تخریب شده و هم اكنون 
بخشی از حجره ها و مدرســه علمیه تا امامزاده باقی مانده است. 
البته قسمت های باقی مانده بازارچه مرمت، استحکام بخشی و احیا 
شده اند. بازار لحاف دوزان شهركرد )بازار و مركز خرید( در شهركرد 
و خیابان مرادیان واقع شده است و از نظر موقعیت جغرافیایی در 
نزدیکی مراكز مهمی مانند شهربازی، موزه باستان شناسی و مركز 
خرید و همچنین امامزادگان حلیمه و حکیمه خاتون، رستوران 

سنتی و مجتمع تفریحی تجاری علوی قرار گرفته است.

لحاف دوزان بازار

هرمزگان، بالاتر از میانگین كشوری
میانگین كشــوری تجهیــز اراضی كشــاورزی به 
سیستم آبیاری نوین در حالی حدود 30درصد است 
كه هرمزگان با 75درصد استفاده از روش های نوین 
آبیاری در اراضی كشــاورزی اش توانسته خودش 
را جزو 3اســتان برتر در این حوزه قرار بدهد. این 
اســتان با مجهز كردن 118هزار هکتار از مجموع 
156هزار و 500هکتار اراضی كشــاورزی آبی اش، 
اتفاقات خوبی را برای كشاورزان هرمزگانی رقم زده 
است. مدیران ســازمان جهادكشاورزی هرمزگان 
پیش بینی كرده اند تا 3ســال آینده حدود 40هزار 
هکتار زمین های كشــاورزی آبی این استان هم به 
سیســتم های نوین آبیاری تجهیز می شوند. با این 
اقدام تولید سالانه 2میلیون و 700هزار تن محصول 
باغی و زراعی هرمزگان با رشد چشمگیری مواجه 

خواهد شد.

 چهارمحــال و  بختیــاری و زنجــان، بیش از 
50درصد

به غیر از استان های همدان، هرمزگان و تهران كه 
به درصد تجهیز بالای 70درصد اراضی كشاورزی 
به سیســتم های آبیــاری نوین دســت یافته اند، 
2استان چهارمحال و بختیاری و زنجان نیز با رشد 
57درصدی طرح شبکه و سامانه های نوین آبیاری، 
در این حوزه خوش درخشــیده اند. در چهارمحال 
و بختیاری 118هزار هکتار اراضی كشاورزی قرار 
دارد كه توسعه آبیاری نوین آنها به 3روش بارانی، 
تیپ و زیرسطحی از ســال ها پیش در دستور كار 
سازمان جهادكشــاورزی این اســتان قرار گرفته 
است. اینطور كه غامرضا ذاكری، مدیر آب و خاك 
ســازمان جهادكشــاورزی چهارمحال و بختیاری 
می گوید تاكنــون طرح آبیاری نویــن در بیش از 
67هزار هکتار از اراضی كشــاورزی اســتان اجرا 
شــده كه این یعنی 57درصد اراضی كشــاورزی 
اســتان به روش آبیاری نوین مجهز شــده اند. از 
زنجان هــم خبر می رســد كه 68هــزار هکتار از 
مجموع 120هــزار هکتار اراضی كشــاورزی آبی 
این اســتان یعنی 57درصد ایــن اراضی با هدف 
مقابله با بحران كم آبی كشــور و صرفه جویی آب 
 در بخش كشاورزی به ســامانه های نوین آبیاری 

مجهز شده است.

آبیاری نوین در  اراضی كشاورزی تهران 
تهران هم یکی از اســتان های موفق كشور در این 
حوزه است، زیرا تا امروز موفق شده است 75درصد 
از اراضی كشــاورزی خودش را كه قابلیت اجرای 
آبیاری نوین داشــتند به این سیســتم های نوین 
آبیاری مجهــز كند. امیــن روشــنی، مدیر آب و 
خاك و امور فنی مهندسی جهادكشاورزی استان 
تهران با بیان این مطلب كه حــدود یك میلیارد و 
200مترمکعب آب، ســالانه در بخش كشــاورزی 
مصرف می شود، می گوید: »جهادكشاورزی تهران 
اقداماتی را برای سازگاری با كم آبی و صرفه جویی 
در مصرف آب در دســتور كار قــرار داده كه از آن 
جمله می توان به اجرای روش هــای نوین آبیاری، 
توسعه كشت گلخانه ای و احداث كانال های آبیاری 
اشاره كرد«. اینطور كه روشنی می گوید هم اكنون 
راندمان آبی در كشــور 46درصد و راندمان آبیاری 
استان تهران 56درصد اســت؛ این در حالی است 
كه در برخی از شهرستان های تهران مثل دماوند و 
فیروزكوه این راندمان به بالای 60درصد رسیده كه 
دلیل آن استفاده از روش های نوین آبیاری به جای 

روش آبیاری سنتی است.

مساحت و درصد تجهیز اراضي كشاورزي استان ها به سامانه هاي نوین آبیاري

مساحت اجرای سیستم نام استان
آبیاری نوین )هكتار(

كل اراضی كشاورزی آبی 
آبیاری نویناستان )هكتار(

26درصد300هزار 78هزار و 440آذربایجان شرقی
45درصد307هزار و 138643هزار آذربایجان غربی

30درصد235هزار 70هزار و 500اردبیل
15درصد65هزار 10هزار البرز

23درصد568هزار 12۹هزار اصفهان
34درصد350هزار 120هزار ایام

315هزار   )163هزار  زیركشت 40هزار و 200بوشهر
25درصدرفته(

75درصد--تهران
57درصد118هزار 67هزار چهارمحال و بختیاری

30درصد-38هزار خراسان شمالی
25درصد141هزار 36هزار خراسان جنوبی
23درصد750هزار 170هزار خراسان رضوی

11درصدیك میلیون و 100هزار 125هزار خوزستان
57درصد120هزار 68هزار زنجان
25درصدیك میلیون و 200هزار 301هزار فارس
1۹درصد105هزار و 20730هزار قم

12درصد48۹هزار 60هزار قزوین
18درصد1۹8هزار 36هزار سمنان

20درصد228هزار و 46451هزار سیستان و بلوچستان
41درصد143هزار 58هزار و 600كردستان
38درصد3۹5هزار 150هزار كرمان

40درصد200هزار 80هزار كرمانشاه
42درصد84هزار 36هزار كهگیلویه و بویراحمد

28درصد2۹0هزار 80هزار گلستان
24درصد83هزار 20هزار گیان
30درصد200هزار 60هزار لرستان
30درصد230هزار 70هزار مركزی
10درصد460هزار 45هزار مازندران
75درصد156هزار و 118500هزار هرمزگان
80درصد200هزار 161هزار همدان

28درصد112هزار 31هزار و 200یزد

كارشناسان معتقدند روش های آبیاری موضعی مثل 
همین آبیاری قطره ای یا تحت فشــار تا ۹5درصد و 
استفاده از ماشین های آبیاری تا 85درصد راندمان 
آبیاری دارند. ضمن اینکه اساســا توســعه آبیاری 
نوین میانگین تولید محصول را دست كم 30درصد 

افزایش می دهد.

همدان در صدر آبیاری نوین
حال در چنین شرایطی از برخی از استان های كشور 
خبرهای خوشی درباره اجرای سیستم های آبیاری 
نوین در اراضی كشاورزی آبی شان به گوش می رسد 
كه مسئولان، فعالان محیط زیست و مردم را به گذر 
از بحران كم آبی ســال های اخیر امیــدوار می كند. 
به عنوان مثــال مدیر آب و خاك جهادكشــاورزی 
استان همدان به تازگی اعام كرده است كه 80درصد 
اراضی زراعی این اســتان تحت پوشش شبکه های 
نوین آبیاری است. اینطور كه امیر لاهوتیان می گوید 
هم اكنون طرح شبکه و سامانه های نوین آبیاری در 
161هزار هکتار از مجموع 200هزار هکتار زمین های 
كشاورزی آبی استان همدان اجرا شده كه این عدد 
معادل 80درصد اراضی كشــاورزی اســتان است. 
نکته جالب توجه درباره نقش این میزان پوشــش 
شــبکه نوین آبیاری در همدان این اســت كه فقط 
سال گذشته این استان توانست با استفاده مطلوب از 
سامانه های نوین آبیاری 700میلیون مترمکعب آب 

را صرفه جویی كند.

آبیاری سنتی

70%
آبیاری نوین

30%

روش آبیاری 

سهم مصرف آب

كشاورزی

92%
شرب

6%
صنعت و معدن

2%

92 درصد آب كشور را بخش كشاورزی 
مصرف می كند. بعد از آن شرب و 
مصرف خانگی 6درصد و صنعت و 

معدن 2درصد آب را به خود اختصاص 
داده اند. این در حالی است كه در 

كشورهای توسعه یافته دنیا، سهم 
بخش كشاورزی نهایتا 30درصد است، 

زیرا آنها اراضی كشاورزی شان را با 
سیستم های نوین آبیاری می كنند

80 درصد هدررفت آب كشور در حوزه 
كشاورزی اتفاق می افتد. به تناسب 

بیشترین میزان مصرف آب كشور در 
حوزه كشاورزی، بیشترین هدررفت 
آب نیز در این حوزه اتفاق می افتد. 

درحالی كه كارشناسان معتقدند 
روش های آبیاری موضعی مثل همین 

آبیاری قطره ای یا تحت فشار تا 95درصد 
و استفاده از ماشین های آبیاری تا 

85درصد راندمان آبیاری دارند

30 درصد اراضی آبی كشور تاكنون 
به سامانه های نوین آبیاری مجهز 

شده اند. براساس آخرین اطلاعات 
موجود از وزارت جهادكشاورزی، از 
حدود 8و نیم میلیون هكتار اراضی 
آبی كشور، بیش از 2و نیم میلیون 

هكتار به انواع سامانه های نوین 
آبیاری تجهیز شده اند كه این عدد 
معادل 30درصد اراضی كشاورزی 
است. این در حالی است كه گفته 

می شود توسعه آبیاری نوین، میانگین 
تولید محصول را دست كم 30درصد 

افزایش می دهد



 الزامات ديپلماسي اقتصادي كارآمد 
در سياست همسايگي

با پايان جنگ ســرد و تحول 
در بسياري از مفاهيم مربوط 
به روابــط بين الملل، موضوع 
ديپلماسي نيز دچار دگرگوني شــد. با اهميت يافتن موضوعات 
اقتصادي و فرهنگي، يكه تازي موضوعات امنيتي و صرفا سياسي 
به پايان رســيده و از ميزان اهميت آنان كاسته شد. بدين ترتيب، 
ديپلماسي سنتي جاي خود را بنا به ضرورت هاي محيط بين الملل 

به ديپلماسي هاي نوين تري نظير ديپلماسي اقتصادي داد.
همزمان با آغاز قرن جديد و با حركت به ســوي جهاني شــدن، 
افزايش مبادلات تجاري بدون مرزبندي هاي رقابتي دوران جنگ 
سرد افزايش يافت و وابســتگي متقابل اقتصادي ميان كشورها، 
موضوعات اقتصادي را در اولويت سياست خارجي شان قرار داد. از 

اين رو، ديپلماسي اقتصادي حائز اهميت بيشتري شد.
ايران نيز در رويكردهاي سياست خارجي خود، همواره ديپلماسي 
اقتصادي را در دستور كار قرار داده است؛ اگرچه در برخي دولت ها 
تنش زدايي با غرب و همكاري فعالانه در سازمان هاي منطقه اي و 
بين المللي به عنوان ابزار لازم براي توسعه ملي و تحقق منافع درنظر 
گرفته شد و در برخي ديگر، سياست هاي اقتصادي متوازن با نگاه 
بيشتر به شرق در جهت كم اثر كردن تحريم ها و توسعه اقتصادي 

ايران به كار گرفته شده است.
در دولت فعلي نيز به شكل جدي بر موضوع ديپلماسي اقتصادي 
تأكيد شده و به تازگي حسين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه 
اعلام كرده كه دولت سيزدهم بر همكاري با همسايگان و پيشبرد 
ديپلماسي اقتصادي تمركز دارد و مصمم به گسترش همكاري هاي 
دوجانبه و چندجانبه است. چنين تأكيدي بار ديگر لزوم پرداختن 
به چگونگي ايجاد و شــكل دهي به يك ديپلماسي اقتصادي در 
سياست خارجي ايران را حائز اهميت مي ســازد؛ ديپلماسي اي 
كه به نظر مي رسد در راه رســيدن به يك راهبرد مناسب، »موانع 
و فرصت هايي« را در ســر راه خود داشــته و همچنين نيازمند 

پيش نيازهاي امنيتي و سياسي خواهد بود.
امروز با توجه بــه تحولات منطقه اي و جهاني، اهميت اســتفاده 
از ديپلماسي اقتصادي در سياســت خارجي ايران بيش از پيش 
مشخص شــده اســت. در منطقه پيراموني كشــورمان، ايران و 
15كشور همســايه آن، به واســطه جمعيتي 560ميليون نفري 
و داشتن ســهم مطلوب از مبادلات تجاري جهان، ظرفيت هاي 
اقتصادي بالقوه قابل توجهي را ايجاد كرده است؛ ظرفيتي كه به 
واسطه ناكارآمدي ســازمان هاي منطقه اي علي الخصوص در بعد 
اقتصادي و وجود رقابت شديد امنيتي، تا كنون بلااستفاده يا حداقل 
از شكوفايي مؤثر بي بهره مانده است. بدين ترتيب لزوم كاهش رقابت 
و رفع چالش هاي امنيتي در منطقه و حركت ديپلماسي اقتصادي از 
سطح دوجانبه به چند جانبه و منطقه اي مي تواند بخشي از راهبرد 

ايران در كنار ساير كشورهاي منطقه باشد.

 موانع و فرصت ها
ايران و عربستان در منطقه اي ثروتمند و استراتژيك قرار دارند كه 
با وجود تأثيرگذاري بلامنازع دو كشور ذكر شده در روند و ترتيبات 
امنيتي و رقابتي  آن و همچنين نقش بي بديل دو كشور به ويژه ايران 
در آرايش منطقه، جايگاه نخســت در عرصه اقتصادي در اختيار 
كشورهايي نظير تركيه و امارات متحده عربي قرار دارد. در واقع، 
اعمال سياست هاي امنيتي به سبب فضاي چالشي موجود و سطح 
بالاي رقابت تسليحاتي در منطقه و عدم وجود سازمان هاي مؤثر 
منطقه اي، مانع از آغاز يك ديپلماسي فعال اقتصادي دوجانبه و 
چندجانبه در منطقه شده است؛ موضوعاتي كه مي توانند با اتخاذ 
تصميمات و راهبردي مؤثر و با اســتفاده از ســازوكار منطقه اي، 
مورد حل وفصل قرار گرفته و زمينه ســاز تسري همكاري به ساير 

حوزه ها باشند.
با روي كار آمدن دولت بايدن و لزوم رقابت راهبردي با چين، آمريكا 
به تدريج خود را براي كاهش حضــور در منطقه خاورميانه آماده 
مي كند. كاهش سامانه هاي موشكي در منطقه و خروج از افغانستان 
و عراق بخشي از اين راهبرد اســت. بدين ترتيب با كاهش حضور 
آمريكا در منطقه و تضعيف چتر امنيتي آن براي كشورهاي جنوب 
خليج فارس، اتخاذ يك راهبرد مبتني بر ديپلماســي و همكاري 
دوجانبه و چندجانبه منطقه  اي، به ويژه ميان ايران و عربستان مهم 
تلقي شده و تحقق يك همكاري دوجانبه و سپس جامع در منطقه 

ممكن به نظر مي رسد.

 راهبرد پيش رو
براي يك همكاري مبتني بر ديپلماســي اقتصادي ميان ايران و 
عربســتان، پيش نيازهاي امنيتي و سياســي مهمي در دو سطح 
داخلي و خارجي وجود دارند كه مســتلزم مذاكره، حل و فصل و 
اتخاذ تصميمات سرنوشت ساز از سوي طرفين خواهد بود. نخستين 
قدم در راه تحقــق همكاري ميان كشــورها، كاهش نگراني هاي 

امنيتي است. تنش زدايي نخستين اقدام در اين مسير است.
همانطور كه ذكر شد با كاهش حضور قدرت هاي خارجي در منطقه 
و تضعيف چتر امنيتي آمريكا، براي كشورهاي وابسته به آن نظير 

عربستان فرصت لازم براي كاهش تنش ها فراهم مي شود.
در نهايت با كاهش نگراني هــاي امنيتي، رقابت منطقه اي اين دو 
كشور در ساير كشورهاي منطقه نيز به سبب كم رنگ شدن شدت 
نياز به عمق استراتژيك كمتر شــده و اجازه چشيده شدن طعم 
قرار گرفتن مســائل اقتصادي در راس امور منطقه نمايان خواهد 
 شد. نهايتا اعمال يك ديپلماسي اقتصادي ميان ايران و عربستان 
)مانند آنچه در رابطه با آلمان و فرانســه بعد از ســه جنگ بزرگ 
ميان دو كشور زمينه ساز جامعه زغال سنگ اروپا و سپس اتحاديه 
اروپا شد( مي تواند به تدريج به ساير امور نيز تسري يابد و از شكلي 

دوجانبه به چند جانبه و منطقه اي تبديل شود.

مديرعامل انجمن دوســتي ايران- روسيه 
معتقد است با رويكردهاي فرهنگي مي توان 
چالش ها و اشكالات سياســي، تاريخي و 
اجتماعي را برطرف و پل هاي دوستي ميان ملت ها ايجاد كرد. امير محمودزاده، بر اين باور 
است كه روابط گذشته پرفراز و نشيب تاريخي و سياسي ميان دو كشور را بايد پشت سر 
گذاشت و به افق هاي آينده؛ جايي كه تهران و مســكو مي توانند در منطقه بازيگر اصلي 
معادلات سياسي باشند چشم دوخت. رويكردي كه در نگاه مديران انجمن دوستي ايران 
و روسيه پيگير آن هستند مبتني برتفاهم و تعامل است و از اين رو، تربيت 1500دانشجوي 
زبان روسي براي جبران خلأ ناآشنايي با فرهنگ و زبان روسيه براي افزايش قدرت تعامل 
ميان دو ملت در دستور كار اين انجمن قرار دارد. از محمود زاده در محل اين انجمن درباره 

روسيه و سفر آتي رئيس جمهور به اين كشور پرسيده ايم.

15 يكشنبه 26 دی 1400
سياست شماره  8414

حميدرضا بوجاريان
خبرنگار

حسين سياحي
پژوهشگر مسائل بين الملل

نگاه ويژه

درباره انجمن دوستي ايران و روسيه 
صحبت كنيد و اينكه اين انجمن چه موضوعاتي 

را پيگيري مي كند؟
نزديك 2سال قبل شكل و ايده ايجاد انجمن دوستي 
ايران و روســيه قوت گرفت و با مجوز وزارت كشور 
اين انجمن در ارديبهشت ســال99 فعاليت خود 
را آغاز كرد. انجمن هاي دوســتي ميان كشــورها 
بازوان ديپلماسي عمومي بين دولت ها هستند كه 
با رايزني ها و تســهيل گري هاي خود، اقداماتي را 
انجام مي دهند تا روند ارتباط ميان دولت ها مسير 
بهتري را طي كند. نگاه ايــن انجمن  مدل مردم با 
مردم است و تلاش مي كند با استفاده از توان مردم 
و ظرفيت هاي مردمي پل هــاي گفت وگو با مردم 
ديگر كشورها ايجاد كند. اين انجمن ها غيردولتي 
هســتند و به شــكل هدفمند، اقدامات خود را در 
راستاي بهبود روابط فرهنگي با كشورهاي هدف به 

سرانجام مي رسانند.

يعني دقيقاً چه مواردي را هدفگذاري 
كرديد؟

ما در راستاي ديپلماسي عمومي، نياز به همزباني 
و هم فرهنگي بيشتري با اين كشــور داريم. ما نياز 
داريم كه دانشجويان، استادان، فرهنگ دوستانمان 
كه مي توانند با اين كشور ارتباط برقرار كنند را شكل 
بدهيم. ما در حوزه فرهنگي ايــن موضوع را ايجاد 
كرديم. تدوين اطلس فرهنگي روسيه جزو كارهاي 
اساسي ای بود كه انجام شد. تدوين سند گردشگري 
درياي خزر، طراحي راهكارهاي عملياتي شــدن 
كريدور شمال - جنوب از اقداماتي است كه در اين 
راستا انجام شده اســت. 500عضو ثابت در انجمن 
داريم كه محتواي مورد نياز براي مردم روســيه و 
ايران تهيه مي كنند و در اختيار مردم قرار مي دهند.

قرار اســت رئيس جمهور در سفري 
كم سابقه به روسيه سفر كند. آيا طرحي به دولت 

براي تدوين بسته نهايي سفر ارائه كرده ايد؟ 
انجمن اعتقاد دارد كه سفر رئيس دولت سيزدهم به 
روسيه؛ سفري سرنوشت ساز، تاريخ ساز و استراتژيك 
است و مي تواند در آينده منطقه و دو كشور اثرات 
عميقي برجاي بگذارد. پوتين نيز اين ديدار را در  ماه 
ژانويه برنامه ريزي كرده چرا كه اهميت اتفاقاتي كه 
در اين منطقه شكل گرفته سرعت بالايي پيدا كرده 
است. با توجه به اين شرايط، از يكي دو ماه قبل كه 
زمزمه هاي سفر رئيس جمهور به روسيه شنيده شد، 
طرح ها و برنامه هايي را در قالب نامه هاي جداگانه 
هم براي رئيس دولــت و هم بــراي وزارتخانه ها 
 و ســازمان هاي مرتبط به عنوان بــازوي فرهنگي 
ديپلماســي عمومي ارائه كرديم. ايــن طرح ها در 
حوزه هاي فرهنگي بود و اعلام كرديم اين آمادگي 
را داريم كه در كنار دولت در اين سفر به مسئولان 

كمك كنيم.

آيا از اين طرح ها در تدوين طرح هاي 
پيشنهادي براي امضاي توافق و تفاهم با روسيه 

استفاده شده است؟
متاســفانه ما هيچ اطلاعي از جزئيــات طرح ها و 
بسته هاي تدوين شده براي سفر رئيس جمهور به 
روسيه نداريم چرا كه از ســوي دولت چيزي براي 
مطالعه مفاد و جزئيات آن در اختيار ما قرار نگرفته 
است. اما چيزي كه روس ها مي گويند اين است كه 
مي خواهند سند فرهنگي قديمي خود را كه با ايران 
امضا كرده اند، احيا كنند. روس ها دوست دارند در 
ايران خانه فرهنگ و حوزه فرهنگي داشته باشند. 
اكنون سال هاســت روسيه به دانشــجويان ايران 
براي تحصيل رايگان در اين كشور بورس تحصيلي 
مي دهد و به اين دليل سفارت روسيه در ايران بخش 
فرهنگي دارد. ما معتقديم هنوز فرصت براي ارائه 

برنامه هاي فرهنگي دولت در اين سفر براي بررسي 
كارشناسان و متخصصان اين حوزه وجود دارد. اگر 
قرار اســت متني در بخش فرهنگي امضا و به آن 
عمل شود، بايد اين بخش ها در اختيار انجمن ها و 
متخصصان حوزه روسيه در بخش هاي غيردولتي 
قرار بگيرد و دولت از توان انجمن ها براي بهبود مفاد 

سند تدوين شده استفاده كند.
چه ضرورتي براي اين كار وجود دارد، 
دولت خود متخصصانــي دارد كه تجربه بالاي 
كاري دارند. چرا بايد دولت خودش را با انجمن  ها 

وارد چالش كند؟ 
بله اين درست اســت كه دولت  خود متخصصاني 
در اين حــوزه دارد كه حتماً كارشــناس و متبحر 
هستند اما، در تدوين ســندها همواره نگاه دولتي 
و نه نگاه مردمي حاكم اســت. به اين دليل، اغلب 
ســندها با رويكردهــاي دولتي تدويــن و تبيين 
مي شــوند و كاركردي كه از آنهــا انتظار مي رود را 
محقق نمي كنند. ما معتقديم تا زماني كه در تدوين 
اسنادي مانند سند روابط ايران - روسيه نگاه مردمي 
جاري نباشد، نمي توان چنين اسناد و طرح هايي را 
عملياتي كرد. اگر ســندي فاقد نگاه مردمي باشد، 
عملياتي نخواهد بود و كاركرد آن صرفاً كتابخانه اي 
مي شــود. بر اين باور هستيم ســندي را مي توان 
اجرا كرد كه مردم آن را قبول داشته باشند و آن را 
بپذيرند. اميدواريم در فرصت باقي مانده اين امكان 
فراهم شــود تا با مطالعه مفاد بخش فرهنگي سند 
25ساله ايران - روسيه، زمينه را براي تقويت وجهه 

مردمي آن را فراهم كنيم.
 اما در داخل رفتارها و اقداماتي انجام 
مي شود كه گويي روس ها با ايران دشمني دارند.

مشكل ما با روســيه چهارگانه توهم، جهل، رانت و 
تضاد منافع است. تا وقتي اين چهارگانه ميان مردم 
و دولتمردان ما برطرف نشــود نبايد انتظار داشت 
برخي مشكلاتي كه اكنون در رابطه با روسيه داريم 
برطرف شود. برخي از تصميم گيران ما نگاه خاصي 
به روســيه دارند و رفتارهاي متضادي كه از سوي 
آنان در مقابل روسيه مي بينيم ناشي از همين نوع 
نگاه اســت. موضوعي كه در اين ميان قابل بررسي 
است اين است كه هر بار جمهوري اسلامي ايران در 
آستانه يك موفقيت و نزديكي استراتژيك با روسيه 

قرار مي گيرد، برخي تلاش مي كننــد با اقداماتي 
اين روابط را تخريب كنند. اگر امروز در رســانه ها 
مي بينيد و مي خوانيد كه روســيه فلفل دلمه ما را 
برگشــت مي زند، اين يك عقبه دارد. روسيه 6 ماه 
پيش نامه و ســيگنالي در رابطه بــا اين محصول 
كشاورزي به ايران داد و خواســتار اصلاح موضوع 
شد. بايد ديد چه كسي يا كساني اين نامه را ناديده 
گرفتند و آن را در كشوي ميز خود گذاشتند. چنين 
رفتاري سبب شد ما به وضعيتي برسيم كه يكي از 
محصولات صادراتی ما به روسيه دچار مشكل شود.

 آيا با فرستادن هيأت اين مسئله را 
مي توانيم حل كنيم يا با ديپلماسي فرهنگي؟ 

هيأت فرســتاديم اما، اتفاقي نيفتاد. ما براي حل و 
فصل اين مشــكل ازطرف انجمن دوستي ايران و 
روسيه، 14 نامه به مقامات كشور در يك ماه داده ايم 
تا نقش خود را براي رفع موضوع ايفا كنيم و به نتايج 

خوبي هم رسيديم.
شما مي گوييد طرح هاي فرهنگي خود 
را به دولت براي سفر آتي رئيس جمهور داده ايد 
اما از سرنوشت اين طرح ها خبرنداريد. چگونه 
انتظار داريد كه انجمن ايران و روســيه بتواند 

اثرگذاري در حوزه هاي ديگر داشته باشد؟
ببينيد، وظيفه ما تكرار است. ما وظيفه داريم افراد را 
نسبت به اهميت روسيه و اهميت سينرژي)هم افزايی( 
بين ايران و روسيه هوشيار كنيم. خيلي از دوستان 
و همكاران مــا مي دانند اگر ايــن هم افزايی ايجاد 
شود، بسياري از مشــكلات حال حاضر ما درحوزه 
اقتصــادي و اجتماعــي برطرف مي شــود. همان 
اندازه كه ما به كشــت فراســرزميني در روسيه و 
قزاقستان فكرمي كنيم؛ به اشــتغال فراسرزميني 
در روسيه و قزاقســتان هم بايد فكر كنيم. وقتي از 
سفر رئيس جمهور به روسيه صحبت مي كنيم بايد 
نگاه ما فرهنگي باشد. در اين ســفر بايد از دريچه 
فرهنگي با طرف روسي مذاكره و صحبت كرد تا به 
موفقيت برسيم. دليل اينكه چرا ما با روسيه تاكنون 
مذاكرات موفــق يا خيلي موفقي نداشــته ايم اين 
اســت كه همزباني و هم فرهنگي بين ما و آنها كم 
بوده است. ما براي توسعه روابط با روسيه نيازمند 
سندي هستيم كه راهبردي و مبتني برچشم اندازي 
طولاني باشد و افق هاي آينده دو كشور را ببيند تا 

دستخوش تحولات پي درپي نشود.
آيا ســندي در انجمن براي تحقق 

هدفي كه دنبال مي كنيد تدوين شده است؟ 
مهم ترين فعاليت مــا تبيين ســند آينده پژوهي 
روابط ايران و روســيه در افق 2050است. در اين 
سند پيش بيني شــده هرجايي كه قرار است اتفاق 
اقتصادي يا توسعه اي رخ دهد بايد مباحث فرهنگي 
در آن ديده شده باشد. در اين سند، تأكيد شده است 

كه بايد گفت وگوي فرهنگي مردم با مردم شــكل 
گرفته باشد تا بتوانيم از اين ظرفيت استفاده كنيم. 
براي سند راهبردي روابط ايران و روسيه برنامه هاي 

خود را به دولت ارائه كرده ايم.
براي ترســيم اين سند در نامه هايي 
كه به دولت داده ايد، چه برنامه هايي را پيشنهاد 

كرده ايد؟
يكي از مهم ترين دلايل انجام سفر رئيس جمهور به 
روسيه ، برجام است. الان ابرقدرت هاي فرامنطقه اي 
به اين نتيجه رسيده اند كه بايد با ايران مذاكره كنند 
و اين مذاكرات با كمك چين و روسيه در حال انجام 
اســت. ايران قدرت بزرگ منطقــه اي و جهاني در 
چهارراهي استراتژيك قرار دارد كه اين شرايط سبب 
شده است و هركس كه مي خواهد معاملاتي در حوزه 
ترانزيتي، سواپ نفتي، گردشــگري و مانند آن در 
منطقه انجام دهد ناچار باشد با ايران مذاكره كند. از 
اين رو، ما در نامه اي به رئيس جمهور، 4محور اساسي 
را مورد اشــاره قرار داده ايم و خواستار آن شده ايم 
كه دولت به آن در ديدار با رئيس جمهور روســيه 
توجه كند. در نخستين موضوع تأكيد كرده ايم كه 
سوئيفت ما بايد روبل محور باشد و نيازمند تأسيس 
بانك مشترك ايران - روسيه هســتيم تا از زيربار 
تحريم هاي دلاري خارج شويم. موضوع دوم، توسعه 
گردشــگري دريايی در درياي خزر است كه از اين 
ظرفيت مغفول بوده ايم. نكته بعدي اين است كه بايد 
به اقتصاد مرز توجه كنيم و از بازار مرزي 15كشور 
همسايه خود استفاده كنيم. نكته آخر نيز كريدور 
شمال- جنوب است كه همه اتفاقات در آينده حول 

و حوش همين كريدور خواهد افتاد.
شــما معتقديد روس ها به ايران نياز 
جدي دارند. اين نياز از كجا سرچشمه مي گيرد؟

آينده، آينده كريدورها و ترانزيت هاست و ايران در 
چهارراه كريدورهــاي ترانزيتي منطقه قرار گرفته 
است. روســيه به ايران نياز دارد تا بتواند از ظرفيت 
هند و بعد از آن چين استفاده كند. وسيله استفاده 
از اين ظرفيــت، بندرچابهار اســت. اهميت بندر 
چابهار به حدي اســت كه با نگاه به ماموريت هاي 
12گانه سند سياست خارجي روسيه در سال2023، 
دربند 7آن جهت پيشــرفت هند از سمت چابهار 
است. بندر چابهار تنها بندر اقيانوسي و استراتژيك 
براي ماســت كه روس ها به آن نيــاز دارند. امروز 
كريدور چابهار- رشــت- انزلي- آســتارا و مسكو 
يك كريدور مهم در دنيا محسوب مي شود. روسيه 
ســازماني به نام ســازمان كريدورها دارد اما ما در 
ايران چنين ســازماني  نداريم. گرچه در وزارت راه 
و شهرسازي بخشي براي اين حوزه وجود دارد اما 
داراي انسجام كافي مانند روس ها نيست. اين يكي 

از خلأهايي است كه در كشور داريم. ما باور داريم كه 
اتفاقات مهمي در كريدور شمال - جنوب رخ خواهد 
داد. ايــران در قالب اين كريدور قــادر خواهد بود 
كارخانه هاي بزرگ دنيا را به بازارهاي بزرگ چين 
و هند وصل كند. حق ترانزيت انتقال كالا در قالب 
اين كريدور براي ايران مي تواند درآمد قابل توجهي 
را ايجاد كند. با وجود اين، در ســال هاي گذشته نه 
ما چابهار را خوب شناخته ايم و از ظرفيت هاي آن 
استفاده كرده ايم و نه مردم از ما اين را خواسته اند. 
ما از بندر چابهار غفلت كرده ايم. اين در حالي است 
كه رهبري از چند ســال قبل از ســواحل مكران 
به عنوان بهشت گمشده ياد كردند. اساساً مي توان با 
ظرفيت هاي سواحل مكران چند ايران را اداره كرد به 
اين شرط كه به اقتصاد دريا فكر كنيم كه براي تحقق 
آن نيازمند تمدن سازي دريايي هستيم. ما در مكران 
از 2هزار كيلومتر مرز دريايــي و اقتصاد دريا كاملًا 

غافل هستيم و بايد اين غفلت تاريخي را پايان داد.
چرا اين كريدور براي روس ها اهميت 

دارد؟
كريدور شمال - جنوب كريدوري است كه قرار است 
از حوزه اقيانوس هند به حوزه شمال غربي اروپا از 
طريق بندر سن پترزبورگ روسيه كالا مبادله  شود. 
براي هر كريدور 3لايه زيرساختي، نحوه ترانزيت، 
بانك و بيمه و امنيت داراي اهميت اســت. در اين 
دو لايه، ساختار را دولت تأمين مي كند. در جريان 
سوم كه بايد حمل كننده كالا باشد، بخش خصوصي 
فعال است. اگر جاده ها خوب نباشد، انبارها مشكل 
داشته باشد، پمپ بنزين ها مشــكل داشته باشد 
بخش خصوصــي پاي كار در اين مســير نمي آيد. 
وقتي كريدور شمال - جنوب تعريف شد، قرار بود 
سالي 20ميليون تن كالا جا به جا مي شود. از اين رو، 
اين كريدور براي روس ها داراي اهميت زيادي است 

و روي آن حساب ويژه اي باز كرده اند.
به هر حال به نظر نمي رســد افكار 
عمومي داخل يا دست كم بخشــي از آن نگاه 
مثبتي به روسيه و سياست هاي اين كشور مقابل 

ايران داشته باشند.
محتواهايــي در فضاي رســانه اي خصوصاً، فضاي 
مجازي وجود دارد اين محتواها دربرگيرنده واقعيت 
روابط ايران و روسيه نيست. اين  تفكرات و محتواها از 
سوي افرادي توليد و بيان مي شوند كه تحصيل كرده 
غرب هســتند يا نگاه به غرب دارند. روســيه رفيق 
استراتژيك ماست و در بســياري از حوزه ها مانند 
انرژي، رقيب روسيه هستيم؛ اما، روسيه در سال هاي 
اخير رفيق ما بوده اســت و هر جا كه نياز بوده اين 
روسيه بوده كه از ايران حمايت كرده است. در برخي 
موارد چون اخبــار يا اتفاقات يــك طرفه دربرخي 
كانال ها قرار مي گيرد برخي مي خواهند اين ســفر 
را كمرنگ كنند چون مي دانند اين ســفر تاريخي 
بسياري از مشكلات ما با روســيه، منطقه و دنيا را 
برطرف مي كند. روســيه از تفاهم ما با دنيا ســود 
مي كنند. كار ما آينده پژوهي است و بر اين اساس، 
روس ها مي دانند كه تفاهم ما با دنيا به نفع آنان است 
و به اين دليل از توافق برجام حمايت و پشــتيباني 
مي كنند. به اين موضوع هم بايد توجه كرد كه اگر 
مردم نگاه منفي به روس ها دارند دليلش اين است 
كه ما براي اصــلاح اين نگاه بايــد كار مي كرديم و 
فرهنگســازي مي كرديم. اگر در دوره اي چيزي از 
دست داده ايم يا دور ميز مذاكره اي ضعف داشته ايم 
اين از ضعف ما بوده است و نبايد آنها را مقصر دانست.
نظام نسبت به روسيه نگاه مثبتي دارد. 
ايران از نزديكي با روسيه در ابعادي غير از آنچه 

تاكنون برشمرده ايد چه منافعي كسب مي كند؟
اكثر چالش هاي موجود با همكاري مشترك ايران 
و روسيه برطرف مي شــود. اگر رهبر معظم انقلاب 
بر آموزش زبان روسي نظر مثبت دارند و اگر اعلام 
مي كنيم 600ميليون نفر روسي حرف مي  زنند اين 
آموزش ها مي تواند همدلي و هــم فرهنگي ايجاد 
كند. اگر مي گوييم رواديد ميان دوكشــور حذف 
شود، دليلش اين است كه سبب توسعه گردشگري 
مي شــود. ما مي گوييم بياييد و غرب را رها كنيد. 
چرا ما از روسيه غافل هســتيم. دليلش اين است 
كه ما نگاه متمايل به غرب داريم. بايد اين را بدانيم 
كه روســيه به تنهايي يك ابرقدرت بــدون نياز به 
سايرين است. الان همين دعواهاي چند روز اخير 
در قزاقستان را مي بينيم و در همه اينها روسيه در 
كنترل و مديريت صلح نقش دارد. ما بايد نگاهمان 
را به روسيه تغيير دهيم. اگر به اين باور برسيم كه 
تكليف برجام را تهران و مســكو و نه ديگران بايد 
تعيين كنند آن زمان مي توانيم به اهدافي بلند تر در 

افق روابط ميان دو كشور فكر كنيم.

دنبال گسست پيوندها نباشيم 
ما وظيفه مان ايجاد دوستي و شــكل دادن پل هاي دوستي نامحسوس است كه سياستمداران 
نمي توانند آن را ايجاد كنند. ما لابي مي كنيم تا ارتباطات شبكه اي براي حل مشكلاتي كه با يك 
مذاكره، لبخند، هديه، شعر و مانند اين قابل حل و فصل است را برطرف كنيم. روس ها دير اعتماد 
می كنند و مرتب طرف مقابل خود را آزمايش می كنند. منفعت ما الان دوستی است چون منافع 
ما تعيين می كند كه بايد چه رويكردهای سياسی داشته باشيم. قرار نيست چون 200سال قبل 
اتفاقی افتاده است برمبنای اتفاق آن زمان تصميم گيری كنيم. دولت بايد از قدرت چانه زنی و 
لابی گری انجمن دوستی ايران - روسيه استفاده كرده و تلاش كند كه از ظرفيت نيروی انسانی 
انجمن به نفع منافع ملی استفاده كند. ما متأسفانه نيروی انسانی در حوزه روسيه شناسی كم 
داريم. بايد عيب های خودمان را بگوييم. نكته مهم اين اســت كه ما بايد دنبال پيوند فرهنگی 
باشيم و نه دنبال گسســت اين پيوندها. ما شناخت كمی نسبت به روســيه داريم و بايد اين 
شناخت ها را افزايش دهيم. ما برای حل شكاف هايی كه در پل دوستی ميان ايران و روسيه داريم 
و برای غلبه بر مشكلات موجود نيازمند تاسيس بانك مشترك، پول مشترك و دانشگاه مشترك 

هستيم اميدواريم اين موضوعات در سفر پيش روی رئيس دولت به روسيه، تحقق پيدا كند.

ته
نك

درآمد قابل توجه
ما باور داریم كه اتفاقات مهمی در 
كریدور شمال - جنوب رخ خواهد 

داد. ایران در قالب این كریدور قادر 
خواهد بود كارخانه های بزرگ دنیا را به 
بازارهای بزرگ چین و هند وصل كند. 
حق ترانزیت انتقال كالا درقالب این 

كریدور برای ایران می تواند درآمد قابل 
توجهی   ایجاد كند

همزبانی و هم فرهنگی
دلیل اینكه چرا ما با روسیه تاكنون 

مذاكرات موفق یا خیلی موفقی 
نداشته ایم این است كه همزبانی 

و هم فرهنگی بین ما و آنها كم بوده 
است. ما برای توسعه روابط با روسیه 
نیازمند سندی هستیم كه راهبردی و 
مبتنی برچشم اندازی طولانی باشد 
و افق های آینده دو كشور را ببیند تا 
دستخوش تحولات پی درپی نشود

امير محمودزاده، مديرعامل انجمن دوستي ايران و روسيه: 

وسيه  سفر رئيس جمهور به ر
چالش های  منطقه  را 

برطرف می کند
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 نگاهي به روايت در رمان
»وقتي موسي كشته شد« نوشته ضيا قاسمي

وقت سوختن استخوان 
 

ضيا قاســمي در رمان»وقتي 
موسي كشته شــد« از قدرت 
تصويرســازي اش و گاهــي 
شــاعرانگي كنترل شــده در 
توصيف هايش به گونه اي بهره 
گرفتــه كه نه تنها به ســاختار 
داستاني اثر آسيب نمي زند كه 
بر زيبايي و عيار هنري آن هم 
مي افزايد. در هنرهاي داستان 
و سينما، نگاه لطيف و شاعرانه 
هنرمند، نقش چاشني براي غذا را دارد كه بايد به اندازه 
لازم و مناسب افزوده شود تا نتيجه دلخواه را داشته باشد و 
نويسنده رمان وقتي موسي كشته شد به خوبي از اين مهم 
آگاه است. چون هم با جهان داستان و هم با جهان سينما 
آشنايي كامل دارد. به دو نمونه از تصويرسازي هاي زيبا و 
شاعرانه كتاب توجه كنيد: شبي موسي از كوچه به پنجره 
بسته اتاق مونس نگاه مي كند. مونس پشت پنجره نيست 
ولي عكس ماه روي شيشــه افتاده و موســي با آن حرف 
مي زند. در صحنه اي ديگر، سلطانه كنار چشمه مي نشيند 
و گريه مي كند ؛ قطره اشكي از چشمش مي افتد و به سمت 
پايين حركت مي كند. همزمان قطره اي از چشم تصويرش 
داخل آب نيز مي چكد و به سمت بالا حركت مي كند و اين 
دو قطره در سطح آب به هم مي رسند. اين تصويرسازي، 
يادآور صحنه هاي شاعرانه در هنر سينماست كه معمولاً 
به صورت حركت آهسته پخش مي شوند. روايت در رمان 
وقتي موسي كشته شد شكسته است و همراه با پرش هاي 
زماني. 25فصل اين رمان از نظــر زماني مانند تكه هاي 
جورچيني هستند كه نامرتب چيده شده اند و خواننده بايد 
آنها را در ذهنش مرتب كند تا بتواند ماجراها را پي بگيرد 
و با شخصيت ها همراه شود. دادن اطلاعات به خواننده هم 
ترتيب زماني و مكاني ندارد و به شكل پراكنده در سرتاسر 
رمان ارائه شده است. اين شيوه نگارش، با درگير كردن و 
به چالش كشيدن ذهن خواننده، لذت كشف و حل معماها 

را بيشتر مي كند.
 قاسمي اصراري ندارد كه اطلاعات مهم را در طول رمان 
مخفي نگه دارد و گاهي حتي پيش پيش پايان ماجراها را 
افشا مي كند. چون براي خواننده چگونگي رويدادهاست 
كه اهميت پيدا كرده. مثلًا خواننده از همان ابتدا و حتي 
پيش از خواندن رمان مي داند كه موسي كشته مي شود، 
ولي به اندازه اي با اين شخصيت و زندگي و احساسات و 
آرزوهايش درگير شده كه مشتاق مي شود جزئيات ماجرا 
و علت قتلــش را بداند و همين كنجــكاوي او را تا پايان 
كتاب مي كشاند. ماجراي اصلي رمان، سرگذشت جواني 
به نام موسي است كه با وجود معلوليت جسمي، همواره 
در تلاش و تكاپوست تا خودش و مادرش زندگي بهتري 
داشته باشند و براي رسيدن به اين هدف، راه و بيراهه را 

مي پيمايد و نااميد نمي شود. 
نويسنده روي به تصوير كشيدن زندگي و مرگ موسي و 
نشان دادن جامعه اي كه او در آن زندگي مي كند، تمركز 
كرده اســت و ماجراها را به فراخور اهميت دراماتيك و 
نقشي كه در جذابيت داستان ايفا مي كنند، گاهي مفصل 
و پر از جزئيات، گاهي هم مختصر و مفيد روايت مي كند. 
رمان با مرگ موسي در آخرين روزهاي حكومت پنج ساله 
طالبان آغاز مي شود و پس از رفت و برگشت هايي ميان 
گذشــته و حال، بار ديگر به همان زمان بازمي گردد. در 
حاشيه زندگي موسي و خانواده اش، اشاره هايي گذرا به 
اوضاع سياسي، اجتماعي و اقتصادي افغانستان در طول 
عمر سی ساله قهرمان داستان را شاهد هستيم. همچنين 
به گذشته اجداد موسي كه در دوره عبدالرحمان، قرباني 
نسل كشي و غارت و كوچ اجباري شده اند، اشاره اي كوتاه 
مي شود. ضيا قاسمي كوشيده تا زندگي انسان هاي محروم 
و ستم كشيده اي را روايت كند كه در روستايي دورافتاده با 
فضاي به شدت بسته، سنتي و بدوي روزگار مي گذرانند و 
تار و پود زندگي شان با جهل و خرافه و باورهاي بي اساس 
و رسوم اشتباه درهم آميخته است. در كنار اين دغدغه ها 
به تحولات سياسي و تأثيرشــان بر سرنوشت مردم هم 
بي توجه نبوده اســت. ايجاز در روايت، كه از عناصر مهم 
داستان مدرن است، در اين رمان كوتاه به خوبي رعايت 
شده. نويسنده با نثر پيراسته، وسواس در انتخاب واژه و 
گزيده گويي در توصيف ها و ديالوگ نويسي توانسته يك 
داستان منسجم و اصطلاحاً شسته رفته ارائه دهد. تنها 
خرده اي كه مي شود بر روايت اثر گرفت، آوردن اطلاعات 
علمي پيرامون ساختار اســتخوان انسان و تقسيم بندي 
انواع و كاركرد و... در ابتداي فصل هاســت كه به صورت 
گزارشي و غيرداستاني بيان شده و بدون هيچ نقشي در 
پيشبرد داستان يا گشــودن گره ها، كاملًا از متن رمان 

جدا افتاده.
 تعليقي كه قاســمي در رمانش ايجاد كرده، برانگيختن 
حس كنجكاوي خواننده براي دانستن فرجام كار نيست. 
خواننده رمان را دنبال مي كند تا به پاســخ پرسش هايي 
كه در ابتدا برايش مطرح شــده، برســد. »چرا موسي را 
كشتند؟« و »چرا اســتخوان مرده ها را از او مي خرند؟«؛ 
دو پرسشــي اســت كه از ابتداي رمان ذهن خواننده را 
درگير مي كند و تعليق و كشــش به وجــود مي آورد. در 
فصل هاي پاياني به اين پرسش ها پاســخ داده مي شود 
و پاسخ پرســش دوم، با نمادگرايي همراه است. كاكاي 
موســي به او مي گويد:»وقتي اســتخوان مرده هايت در 
جايي نباشد، يعني در آنجا ريشه نداري.« نويسنده با اين 
نمادپردازي، به انســان درمانده و از پاافتاده در گيرودار 
حوادث ويرانگر و ســياهي هاي روزگار، درباره از دست 

رفتن ريشه ها و هويتش هشدار مي دهد.
 »اين سوز كه از زمينِ دل، خاست/ بيم است كه آسمان 
بسوزد/ مغزم همه سوخته ســت و امروز/ وقت است كه 

استخوان بسوزد.«
)عطار نيشابوري(

يادداشت

ريحانه بياني
نويسنده و منتقد 

افغانستاني

 ايده اوليه كتاب» وقتي موسي كشته 
شد« از كجا آمد و چطور شد تصميم گرفتيد آن را 

در قالب رمان بنويسيد؟
ســال ها پيــش در خبرها خوانــده بــودم كه در 
دوران حكومــت اول طالبــان، قضيه اي به اســم 
استخوان فروشــي در افغانستان وجود داشته است. 
عده اي قبرستان هاي قديمي شــهرها و روستاها را 
مورد دستبرد زده و قبرها را مي شكافته و استخوان ها 
را بيرون آورده و مي فروخته اند. اين قضيه برايم يك 
معما بود. يك كنجكاوي بزرگ كه چه بر ســر اين 
استخوان ها مي آمده اســت. اين كنجكاوي هسته 
اوليه  ايده  اين رمان بود. طبيعتا ديدم كه اين قضيه 
ظرفيت هاي دراماتيك بسياري براي نوشتن دارد و 
در محور آن مي توانم حرف هاي زيادي را كه درباره  
تاريخ و جامعه  افغانستان دارم، طرح كنم. اين بود كه 
ديدم جاده و اسب مهياست و بايد بنويسم. و در راه 
سر و سامان دادن به اين ايده بود كه شخصيت هاي 

رمان به خصوص موسي در ذهنم شكل گرفتند.
 چه عواملي باعث شــد اين اثر را در 

ايران منتشر كنيد؟
براي من تمام قلمرو زبان فارســي يك وطن است. 
به مرزهايي كه در داخل اين قلمرو كشيده شده اند 
اعتقاد چنداني ندارم. همچنان كه وقت نوشــتن به 
مخاطبانــي در تمام طول و عرض ايــن قلمرو فكر 
مي كنم. غير از اين من ســال ها در ايــران زندگي 
كرده ام؛ 23 سال. يعني دقيقاً نيمي از عمر فعلي ام را. 
و بر همين اساس نيمي از شخصيت وجودي خودم را 
ايراني مي دانم. نخستين كتاب هايم در ايران منتشر 
شــده اند. از طرفي به طور معمول فضاي مطالعه و 
انتشــار در ايران فعال تر از افغانستان است. پيش از 
سلطه  مجدد طالبان اگرچه اين فضا جاني تازه گرفته 
و رو به رشد بود اما همچنان با صورت مطلوب خيلي 
فاصله داشت. يكي دو تا از كتاب هاي اخيرم را اول در 
كابل منتشر كرده بودم و تصميم گرفتم وقتي موسي 
كشته شد را اول در ايران منتشر كنم. چون هم فضاي 
پوياتري در بازار نشر ايران است و هم نمي خواستم 

فاصله ام با اين بخش از قلمرو زباني ام بيشتر شود.
 توزيع اين اثر در افغانســتان چگونه 
است؟ آيا راضي هستيد؟ اگر نه، چه پيشنهادي 

داريد؟
در افغانســتان هيچ توزيعي تا به حال انجام نشده 
است. كتاب در دست انتشار بود و طالبان دوباره بر 
آنجا مسلط شدند. همان مقدار فضاي چاپ و نشري 
كه بود هم از دست رفت. اغلب نشرها و كتابفروشي ها 
تعطيل شــده اند؛ عده اي به دليل ترس از ناامني يا 
مهاجرت فعالانشــان و عده اي هم به دليل از رونق 
افتادن بــازار كتاب در پي بحران اقتصادي ناشــي 
از ســقوط. مردمي كه هر روز و هر ســاعت دغدغه 
حفظ جان و تهيه نان دارند، نمي توانند به فرهنگ 
و هنر و ادبيات شان بپردازند. از طرفي دانشگاه ها و 
مدارس اغلب تعطيل اند. بسياري از قشر كتابخوان 
به كشــورهاي ديگر مهاجرت كرده اند و به مجموع 
اين دلايل بازار كتاب در افغانســتان راكد و سوت و 
كور است. از طرفي رمان فضايي ضد طالباني دارد و 
بعيد مي دانم كتابفروشي ای اين ريسك را بپذيرد كه 
چنين آثاري را عرضه كند. در چنين فضايي پيشنهاد 
خاصي هم به نظرم نمي رسد. شايد عرضه  نسخه هاي 
الكترونيك اندكي اين مشكل را حل كند ولي با توجه 
به وضعيت اينترنت در افغانســتان، اين هم راه حل 

كامل و جامعي نيست.
 مخاطبان اصلي اين كتاب را چه كساني 

در كدام كشورها مي دانيد؟
در يك دايره  عام تمام علاقه مندان ادبيات داستاني 
و در دايره  خاص تر كساني را كه علاقه مند دانستن 
درباره  افغانســتان اند. كساني كه دوســت دارند از 
جامعه، تاريخ، مردم و حوادث افغانســتان بيشــتر 
بدانند. فكر مي كنــم اين رمان براي هــر دو گروه 

جذابيت هاي خاص خود را داشته باشد.
 بيشــتر مخاطبان آثارتان، شما را 
به عنوان يك شاعر مي شناســند، چطور شد 

تصميم گرفتيد وارد حوزه داستان شويد؟
زندگي من و نســل من پــر از ماجرا بوده اســت. 
نخســتين خاطرات ما از زندگــي عموما به جنگ 
و آوارگــي برمي گردد. نخســتين تصاويري كه از 
زندگي خودم به يــادم مانــده و تصاوير آن پيش 
چشم ام مي آيد، بمباران روستاي همجوار ما از سوي 
جت هاي شوروي سابق است. من سه و نيم، چهار 
ساله بودم. ستون هاي غليظ و سياه دود بود و مردمي 
كه به كوه ها مي گريختند و به شكاف صخره ها پناه 
مي بردند. اين تجربه هاي زيستي را دوست داشتم 
روايت كنم. هميشــه دغدغه ام اين بــوده كه اين 

ديده ها و شنيده ها كه بار دراماتيك بسياري دارند، 
مغفول نمانند و فراموش نشوند. چرا كه به شناخت 
ما و به شــناخت نســل ما و درك مصايب مردم و 
سرزمين ما كمك مي كنند. تلاش هايي براي روايت 
اين تجربه ها در اقليم شعر كردم. مثل كتاب شعرم 
به نام »تكوين« كه يك شعر بلند سپيد با ساختاري 
روايي اســت. آن تجربه ها خوبي هاي خودشــان 
را داشتند اما ديدم كه بستر شــعر براي خلق اين 
روايت ها كفايت نمي كند و محدوديت هاي خودش 
را دارد. عالم شعر، عالم اجمال است و تاب تفصيل و 
جزئي نگاري اي كه لازمه اين روايت هاست را ندارد. 
از طرفي زبان شــعر، زبان استعاره و تشبيه و مجاز 
و كنايه است. ســيال و چند پهلو است. درحالي كه 
روايت آن  تجربه ها اغلب نياز به بستري رئال و زباني 
معتدل و بي پيرايه  دارد. اين بود كه تصميم گرفتم 
براي به ثمر رســاندن آن دغدغه هايم، طالعم را در 

ادبيات داستاني امتحان كنم.
جايگاه امروزي داستان افغانستان را 

چگونه مي بينيد؟
هم اكنون به لحاظ كميت، چندان قابل عرض نيست. 
توليدات آثار داســتاني بســيار كم است و در طول 
سال كتاب هاي منتشره در اين بستر شايد به تعداد 
انگشتان دو دســت هم نرسد. اين مســئله با آنچه 
در جواب ســؤال دوم تان در زمينه  آســيب ديدن 
بنيان هاي نهادهــاي اجتماعي از جنــگ و ناامني 
ديرساله عرض كردم، مرتبط است. نهاد ادبيات هم 
آســيب ديده از اين وضعيت است. با وجود تلاش و 
تكاپوي قابل قدر اديبان ما در فضاي تنفس بيست 
ساله  ميان دو دوره سلطه طالبان و رنسانسي كه در 
آســتانه اش بوديم، اما رونق ادبي با صورت مطلوب 
هنوز فاصله داشت. و البته حالا سوگمندانه كه همان 

اندك هم از دست رفته است. اما در بحث كيفيت، آثار 
ادبيات داستاني افغانستان به نظر من قابل تأمل اند و 
حرف هاي بســياري براي گفتن دارند. به علت تنوع 
مضامين و خلق فضاهاي بكري كه از تجربه زيستي 
نويسندگان افغانستاني برمي خيزد، بيشتر اين آثار 
تازگي  و طراوت به خصوصي دارند و درصورت ترجمه 
شــدن و راه يافتن به بازار جهاني، مي توانند توجه 
بسياري را به خود جلب كنند. چنانچه ما شمه اي از 
آنها را در فراگير شدن آثار خالد حسيني يا توفيقات 

آثار عتيق رحيمي ديده ايم.
 از منظر شــما، نماينــدگان اصلي و 
اثرگذار ادبيات داســتاني افغانستان در دنياي 
امروز كداميك از چهره ها هستند و در اين مورد 

چه استدلال هايي داريد؟ 
عتيق رحيمي امروزه شــايد اثرگذارترين نويسنده  

افغانستاني اســت كه آثارش مخاطب جهاني دارد. 
من كارهاي چند نويسنده  ديگرمان را هم مي پسندم 
و معتقدم كــه ظرفيت اثر گذاري آنهــا هم كمتر از 
آثار عتيق نيســت و اگر ترجمه شــوند، مي توانند 
جهاني را متوجه خود كنند. آثار نويسندگاني چون 
محمدحسين محمدي، خسرو ماني، كاوه  جبران، 
محمــد آصف ســلطان زاده، جواد خــاوري، عاليه 
عطايي، خالد نويسا، عزيز الله نهفته كه البته از طالع 
بلند من همه  اين بزرگواران از دوســتانم هستند. و 
البته ممكن اســت نامي را هميــن لحظه فراموش 
كرده باشــم. از ديد من آثار همه اين نويســندگان 
به مراتب و درجه البته تأثيرگذار و قابل توجه اند. همه 
فضاهايي تازه و قصه هايي بكر دارند. همه روايتگر رنج 
و شادي انسان هايي گير مانده در دوزخ جنگ و برزخ 
آوارگي اند. همه پنجره هايي براي شناخت چگونگي 

تعامل انسان معاصر با اين دوزخ و برزخ اند.
شعر امروز افغانستان چه جايگاهي در 

ادبيات فارسي دارد؟
تحرك شعر امروز افغانستان در بستر ادبيات فارسي 
نسبت به داستان بيشتر بوده اســت. شعر به دليل 
مساعدتر بودن و آسان تر بودن فضاي نشر و عرضه اش 
به نظرم به صورت وسيع  تري خودش را به سمع و نظر 
مخاطبان رسانده اســت. اين تحرك بيشتر باعث 
رشد ســريع تر هم شده اســت. اغلب علاقه مندان 
ادبيات فارسي و كساني كه شعر را به صورت جدي 
دنبال مي كنند با نام هاي شاعراني مثل محمدكاظم 
كاظمي، ابوطالب مظفري، سيدرضا محمدي، الياس 
علوي، تكتم حسيني، مجيب مهرداد، مصطفي هزاره، 
زهرا حسين زاده، شكريه عرفاني، خالده فروغ، مهتاب 
ساحل و… آشنايي دارند. شعر افغانستان نيز مانند 
ادبيات داستاني اش فضاهاي خاص خودش را دارد؛ 

فضاهايي كه برخاســته از تجربه زيستي منحصر به 
فردي است كه عرض كردم انسان افغانستاني دارد. در 
كل فكر مي كنم شعر امروز افغانستان بازوي توانمند 
و فوق العاده كارايي است براي پيكره ادبيات فارسي 
و مكمل 2 عضو اصيل ديگــر اين پيكره يعني ايران 

و تاجيكستان.
درباره كتاب زمســتان هم توضيح 

دهيد، به عنوان نخستين اثر داستاني شما.
رمان زمســتان قصه  مهاجرت است. در آن كوشش 
كرده ام انســان مهاجر و جهــان او را واكاوي كنم. 
زمينه هاي اجبار او به مهاجرت را طرح كنم. مسير 
صعب او را نشــان بدهم و از چگونگي تقلايش براي 
ريشه گرفتن در زمين و محيطي جديد. من به عنوان 
كسي كه ســه ونيم دهه از چهارونيم دهه  عمرم را 
در مهاجرت گذرانده ام، طبيعي است كه مهاجرت 
و هويت از اصلي ترين عناصــر فكري  و دغدغه هاي 
زيستي ام باشد. شــعرهاي من نيز تقريباً اكثرشان 
از موتيو مهاجرت برخوردارند. حتي در شــعرهاي 
عاشقانه ام نيز رنگ و بو و سايه مهاجرت را مي شود 
رديابي كرد. زمستان نيز با دغدغه روايت مهاجرت 
پديد آمد. و البته رمان زمســتان تجربه اول من در 
اقليم داستان نويسي بود و آزمون و خطاي من براي 
نويسندگي. مشــكلات خودش را دارد و همينطور 
جذابيت هايــش را. حــالا البته بهتر مشــكلات و 
ضعف هــاي آن را مي فهمم ولي برايــم خوبي هاي 
خودش را نيز دارد. ازجملــه اينكه قصه آن روايتگر 

مقطعي از تاريخ اجتماعي افغانستان است.
 بازخورد آثارتان در ميان خوانندگان 

ايراني را چطور ارزيابي مي كنيد؟
تا اينجاي كار راضي هســتم. پيام ها و كامنت هاي 
خوب و تشــويق كننده فراوان گرفتــه ام و نقدها و 
يادداشت هاي مثبت و دلگرم  كننده  زيادي خوانده ام. 
شعرهايم البته در ايران هنوز شناخته ترند. در وادي 
داســتان من هنوز يك تازه واردم و هنوز كار دارد تا 
رمان وقتي موسي كشته شد به متن جامعه  كتابخوان 
ايراني برســد تا بازخورد آن را ببينم ولي به همين 
نسبت از اســتقبال بخشــي از علاقه مندان ادبيات 
داستاني ايران كه اين رمان را خوانده اند، از اين اثر، 

بسيار راضي و دلگرم و شادمان هستم.
 شــما چه تعريفي از ادبيات مهاجرت 

داريد؟
در جــاي ديگري هم گفته ام كــه ادبيات مهاجرت 
يك پديده كاملًا عيني است. مهاجرت از آن اتفاقات 
اجتماعي اســت كه در تمام شــئون زندگي فرد يا 
جامعه مهاجر تأثير مي گــذارد. در طرز فكرش، در 
شناختش، در جهان بيني اش، در علايق و عواطفش 
و به طور كلي در تمام عناصر وجودي اش. و طبيعي 
است كه تمام اين تأثير و تأثرها خودشان را در آثار 
يك نويسنده يا شــاعر مهاجر نشان می دهد كه در 
مورد من هم البته چنانچه در جواب سؤال تان راجع به 
رمان زمســتان به اختصار عرض كــردم تأثيرهاي 
عالم مهاجــرت در خلق اثر ادبي يك نويســنده يا 
شــاعر مهاجر، چه در فرم كه شگردهاي جديدي را 
در جامعه ميزبان مي بيند و يــاد مي گيرد و آن را با 
شگرد هايي كه در جامعه مبدا آموخته بوده تلفيق 
مي كند و چه در محتوا كه تجربيات درك و شناخت 
يك محيط و جامعه جديد به او مواد فكري و حسي 
تازه اي داده است، صورت مي گيرد. چنان كه عرض 
كردم، يكي از موتيوهاي اصلي شعرهاي من مهاجرت 
است. موضوع مركزي رمان اولم زمستان، مهاجرت 
است. و در رمان وقتي موسي كشته شد هم با اينكه 
مكان قصه متمركز و محدود است اما باز نمود هاي 
مهاجرت و آوارگــي و تبعيد را مي تــوان ديد. چه 
در سرنوشت خانواده پدري موســي كه از آوارگان 
ارُُزگان اند و چه در سرنوشــت شخصيت هايي مثل 
قادر مستان. در هر صورت ادبيات مهاجرت به عنوان 
يك گونه كه خاستگاه مشــخص و حرف مشخص 

دارد، قابل اثبات است.
 درباره آثار در دست تاليف يا زير چاپ 

خود بگوييد.
هم اكنون آماده به كار چيزي ندارم. روي سوژه  رمان 
بعدي ام دارم كار مي كنم و معلوم نيســت چه وقت 
نوشتنش را شــروع كنم. مدتي است درگير مشق و 
مدرسه و يك درس كاملا غيرمرتبطم كه از عوارض 
آوارگي است و عملا مجال نوشتن به زبان خودم را 
از من گرفته. تعدادي هم مســتندنگاري  از جنگ و 
مهاجرت دارم كه بعضي از آنها پراكنده در جاهايي 
نشر شده اند و تصميم دارم آنها را جمع و جور كنم و 
تعدادي هم شعر دارم كه هنوز در حد يك مجموعه 
نشده اند. به هر صورت خودم هم هنوز نمي دانم كه 

كتاب بعدي ام چه خواهد بود.

 »خاكستر وخاك«  روایت تراژدی زیستن
 در افغانستان جنگ زده

رمان »خاكستر و خاك« نوشته عتیق رحیمی، از آثار مطرح این 
نویسنده افغانستانی است كه بعد از انتشار به فیلم تبدیل شد و 

جوایز فراوانی برای وی به ارمغان آورد. رمان، داستان پدربزرگی است 
به همراه نوه اش كه خانه روستایی شان طی بمباران نیروهای شوروی 
سابق با خاك یكسان و نابود شده و حالا او و نوه اش منتظر كامیونی 

هستند تا آنها را پیش پسر پیرمرد ببرد؛ در یك معدن زغال سنگ 
دورافتاده... یك پلات قدرتمند برای روایت تراژدی زیستن در 

افغانستان جنگ زده. رمانی كه فراتر از بسیاری از آثار بومی این 
منطقه خود را مطرح می كند و مخاطبان جهانی بی شماری به دست 

می آورد. عتیق رحیمی در این رمان حیرت انسانش را مقابل این 
حجم از تراژدی به تصویر می كشد.

 »بادبادك باز« داستان دوستی و خیانت
 و بهای وفاداری

رمان»بادبادك باز« نوشته  خالد حسینی، از كتاب های مطرح این 
نویسنده افغانستانی است كه ماجراهای آن قبل از حمله نیروهای 

شوروی سابق به افغانستان شروع می شود. این كتاب روایت زندگی 
امیر، یك پسر افغانی است كه به شكل اول شخص بازگو می كند. در این 
رمان سیاست شدیداً كمرنگ بیان شده و تأكید بیشتر آن  روی ارتباطات 
و احساسات مردم است. درحقیقت بادبادك باز درباره  دوستی و خیانت 
و بهای وفاداری است. درباره دور ماندن از اصل و تمنای بازگشت به آن 

است. داستان اصلی، ماجرای بین دو دوست به نام های امیر و حسن 
است. امیر و حسن هردو باهم بزرگ شده  و رشد یا فته اند. امیر پسر 

ارباب است ولی حسن پسر خدمتكاری است كه در خانه پدر امیر كار 
می كرد. براساس این رمان، فیلم سینمایی هم ساخته شده است.

و        زبان فارسی تمام  قلمر
 وطن  من  است

ديدار با ضيا قاسمي، شاعر و داستان نويس افغانستاني، درباره كتاب جديدش
 » وقتي موسي كشته شد« 

ضيا قاســمي؛ نويســنده، شاعر و 
سينماگر افغانســتاني در ۲۴ عقرب 
سال ١٣٥۴ در منطقه  بهسود در ولايت 
وردك در افغانستان به دنيا آمده است. در سال ١٣٦۴ همراه خانواده به 
ايران مهاجرت كرده و تحصيلاتش را تا اخذ مدرك ليسانس كارگرداني 
سينما و تلويزيون از دانشكده  صدا و سيماي ايران ادامه داده است. او 
در تهران ضمن تأسيس »خانه ادبيات افغانستان«، به مدت ٣دوره دبير 
»جشنواره  ادبي قند پارسي« و همچنين مدير مسئول فصلنامه  ادبي 
هنري »فرخار« بوده است. ضيا در سال ١٣٨٦ به افغانستان برگشته و 
براي مدتي در كميسيون مستقل حقوق بشر افغانستان مشغول به كار 
بوده است. همچنين در افغانستان او ضمن برعهده داشتن مسئوليت 

صفحات ادبيات و سينمايي روزنامه  »هشت صبح«، در دانشكده هنرهاي 
دانشگاه كابل به تدريس اشتغال داشته است. ۲فيلم مستند با عناوين 
»شعري براي غربت« و »گلشــهر« و ۲ فيلم كوتاه داستاني با نام هاي 
»سايه« و »داستان يك مستند« از ساخته هاي سينمايي اوست. از ضيا 
مجموعه شعرهاي »باغ هاي معلق انگور«، »پادشاهي اندوه«، »سلامي به 
صبح خراسان«، منظومه  »تكوين« و ۲رمان »زمستان« و »وقتي موسي 
كشته شد« منتشر شده اســت. او همچنين با تعدادي از مطبوعات در 
ايران سابقه  همكاري داشته است. ضيا هم اكنون در سوئد اقامت دارد و 
در آن كشور دبير جشنواره  سالانه  شعر صلصال و همچنين مدير مسئول 
نشريه  »كتاب نامه« است. مضمون اغلب آثار او در زمينه مهاجرت است. 

با او درباره رمان جديدش و ادبيات مهاجرت گفت وگو كرده ايم.

آراسته سليمي توپقراء
روزنامه نگار

رمان های شاخص
 ادبيات مهاجرت افغانستان

از ميان نويسندگان مهاجر افغانستان دو چهره شاخص؛ عقيق رحيمی با رمان
 »خاكستر وخاك«  و خالد حسينی با رمان » بادبادك باز« در سطح جهانی 

درخشيده اند
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مهدي عبدي در گفت وگو با همشهري از مصدوميت آل كثير و شرايط پرسپوليس مي گويد. او قبول دارد 
كه امسال قهرماني سخت تر شده اما با اين حال به هواداران قول ششمين قهرماني را داده است
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  فينال 
نايب قهرمان ها

عيسي  پرقدرت برمي گردد

22:00   بدر قه دختر ان تاريخ ساز با اشك و اميد
در فينال سوپرجام اسپانيا 2 نایب قهرمان جام حذفي 

و نایب قهرمان فصل پيش لاليگا كه در دور قبلي 
توانسته بودند قهرمان ليگ و حذفي را پشت سر 

بگذارند، امشب به مصاف هم مي روند 19
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بميريم براي مظلوميت شما!

جدول ليگ، به روايت من

مي خواهيد مجسمه اش را بسازيم؟

فضاي بعــد از بازي پرســپوليس و 
فجرسپاســي، بار ديگــر تبديل 
به محــل غرولند دســته جمعي 
سرخپوشان شد. يعني همه با هم 
غر زدند و هيچ كــس از قلم نيفتاد. 
اين وسط ســيامك نعمتي هم گفت: 
»بازيكنان ما خيلي مظلوم هستند.« خب چرا؟ به اين دليل كه 
دستمزدشان كمي دير شده. آقايان براي اينكه دل مردم را كباب 
كنند گفته اند فعلا 20درصد دريافتي داشته اند. مي دانيد اين 
20درصد يعني چه؟ يعني اگر بازيكني مثلا 4ميليارد تومان 
قرارداد داشته باشد )داريم كف قرارداد را حساب مي كنيم(، از 
آخر مهر كه ليگ بيست ويكم شروع شده تا آخر دي يعني ظرف 
3 ماه، 800ميليون دريافتي داشته است. مي كند به عبارت ماهي 
260ميليون تومان. بميريم براي اين همه مظلوميت. آخرش هم 

كه كل پول قرارداد را مي گيريد؛ پس چرا اينقدر غر مي زنيد؟

خداوكيلــي خيلي ليگ قشــنگ و 
جالبي داريم؛ يعني هر كســي هر 
كاري دوست دارد انجام مي دهد. 
سپاهان دلش مي خواهد ستاره هاي 
لوگوي پرسپوليس را بردارد، پس 
برمي دارد. گل گهــر دلش مي خواهد 
نتايج 3 بر صفر انضباطي را در جدول اعمال نكند، پس نمي كند. 
به همين راحتي. سايت رسمي باشگاه گل گهر كه كلا جدول 
ليگ را در همان هفته اي كه خودشــان صدرنشين بودند نگه 
داشته. توييتر آنها هم جدول نيم فصل اول را بدون حكم كميته 
انضباطي منتشر كرده كه در آن، 7امتياز به تيم سيرجاني اضافه 
شده و آنها بالاتر از سپاهان در رده سوم قرار گرفته اند. حالا كه 
اينطوري است، يك جدول هم بدهيد مهدي شيري تنظيم كند، 
چون اعتقاد دارد قهرمان واقعي نيم فصل پرســپوليس است. 

خيلي دوست داريم بدانيم جدول شيري چه شكلي است!

آقاي ســاكت بعد از آن حماســه اي 
كــه در فدراســيون آفريدند، الان 
مديرعامــل باشــگاه ثروتمنــد 
سپاهان شــده اند. ايشان اخيرا در 
يك مصاحبه تلويزيوني هم شركت 
كرده اند و حرف هايي زده اند كه گفتنش 
فقط از »محمدرضا ساكت« برمي آمد. استاد در توجيه فاجعه 
مارك ويلموتس، موضوع را به ديركرد در پرداخت حق و حقوق 
اين مربي ربط داده و گفته: »آقاي ويلموتس 5 ماه خويشتن داري 
كرد.« در طول مدتي كه ويلموتس مشغول خويشتن داري بود، 
ما سر جمع 2هفته هم ايشان را در ايران نديديم. بعد هم گذشته 
و آينده آن جناب نشان مي دهد مربي بلژيكي هميشه در حال 
»خويشتن داري« بوده؛ از تيم ملي ساحل عاج تا حالا كه دارد 
گوش مراكشــي ها را مي برد. اصلا ميل داريد به خاطر آن همه 

خويشتن داري، مجسمه ويلموتس را بسازيم؟

شــروين بزرگ زيباتريــن گل هفته 

پانزدهم را زد و تنها بازيكن نفت آبادان 02
شــد كه در اين فصل 2بــار به عنوان 
برترين بازيكن ميدان انتخاب مي شود. 
اين مهاجم در هفته دهم درحالي كه فقط 20دقيقه مقابل پديده 
بازي كرده بود، هم تك گل بازي را زد و هم با ثبت بهترين آمارها 
برترين بازيكن ميدان شد. شروين در هفته پانزدهم هم درخشش 
خودش را تكرار كرد و بهترين بازيكن بازي صنعت نفت و هوادار شد. 
او يك گل زد كه زيباترين گل هفته پاياني نيم فصل بود و يك پاس 
گل هم داد تا نقش مؤثري در پنجمين برد اين فصل تيمش داشته 
باشد. شروين بزرگ اين هفته نمره7.81 گرفت كه بهترين نمره اش 

در اين فصل بوده است.

 در تيم منتخب هفته پانزدهم 3بازيكن از 

اســتقلال حضور داشــتند تــا آبي ها در 03
هفته اي كه قهرمان نيم فصل شدند در اين 
زمينه هم ركورددار باشند. 2گلزن آبي ها 
در مقابل نفت مسجدسليمان يعني حسين زاده و يامگا با كسب بهترين 
امتيازات اين هفته از سايت متريكا 2 بازيكن برتر هفته بودند. علاوه بر اين 
دو نفر، مهدي مهدي پور هم در خــط مياني تيم منتخب قرار گرفت تا 
تعداد آبي ها به 3نفر برســد. فولاد 2بازيكن خارجــي اش يعني پريرا و 
پاتوسي را در تيم منتخب اين هفته داشت و پرسپوليس هم با سعيد آقايي 
و مهدي ترابي سمت چپ تيم منتخب را از آن خودش كرد. 4بازيكن ديگر 
تيم منتخب نيز پورحميدي  )آلومينيوم(، هــادي محمدي )تراكتور( 

اميرمهدي جان ملكي )نساجي( و شروين بزرگ )نفت آبادان( بودند.

 در نيم فصــل اول ليــگ برتــر، دانيال 

اسماعيلي فر و گئورگي گولسياني بيشتر 04
از همه بازيكنان در تيم منتخب هفته قرار 
گرفتند. اين دو مدافع ســپاهان هركدام 
4بار در تيم منتخب هفته متريكا قرار گرفتند و در اين زمينه ركورددار 
بودند. بعد از اين دو نفر به نام 8بازيكن ديگر مي رسيم كه هركدام 3بار 
توانســتند در جمع برترين هاي هفته قرار بگيرند. يامگا، مهدي پور و 
ســلماني )اســتقلال(، نورافكــن و احمــدزاده )ســپاهان(، ترابي 
)پرســپوليس(، ســعيد صادقي )گل گهر( و شــاهين توكلي )مس 
رفســنجان( اين 8بازيكن بودند. ركورددار انتخــاب به عنوان برترين 
بازيكن ميدان هم اميد عاليشــاه بود كه در طــول نيم فصل اول 3بار 
به عنوان بهترين بازيكن زمين انتخاب شد اما فقط 2بار در تيم منتخب 

هفته قرار گرفت.

همه مي دانند كه پرسپوليس در فصل نقل وانتقالات زمستاني نياز به جذب بازيكنان زيادي دارد 
و مخصوصا بعد از مصدوميت عيسي آل كثير حتما بايد يكي، دو مهاجم جذب كند. در اين بين 
يكي از نام هاي عجيبي كه اين روزها اطراف پرسپوليس مطرح شده، شروين بزرگ است. بزرگ 
كه متولد سال 71در رشت است، در اين سال ها براي تيم هايي همچون سپيدرود، چوكا، داماش، 
ماشين سازي، مس كرمان و فولاد خوزســتان توپ زده است. او امسال در عضويت نفت آبادان 
است و اين هفته به خاطر گل بسيار زيبايي كه از ميانه هاي ميدان به هوادار زد، خيلي مورد توجه قرار گرفته است.
در عين حال اما مطرح شدن نام اين بازيكن حول و حوش پرسپوليس اتفاق عجيبي به نظر مي رسد. بدون تعارف 
و با احترام به اين بازيكن، شروين بزرگ در اين سن و سال و با اين سوابق فوتباليستي به نظر نمي رسد كه قرار باشد 
گره از كار خط حمله سرخپوشان باز كند. يحيي گل محمدي در اين 2 سال كم از اين خريدها نداشته و اگر قرار بود 
يكي مثل بزرگ، حلال مشكلات خط حمله پرسپوليس باشد، پيش از او نفراتي مثل آرمان رمضاني يا حامد پاكدل اين 
كار را مي كردند. پاكدل پارسال دست كم در مقطعي در كورس آقاي گلي بود؛ شروين بزرگ چه كرده 
كه نامش را براي حضور در پرسپوليس مطرح مي كنند؟ حتما خود يحيي بهتر از هر كس ديگري 

مي داند كه اين بار فرصتي براي خريدهاي ناكارآمد در اختيار ندارد.

نكته بازی

متریکاآماربازی

پاكدل دوم در پرسپوليس؟
شروين بزرگ؛ نام عجيبي كه اطراف سرخپوشان مطرح شده است

عيسي  پر قدرت برمي گر دد
مهدي عبدي در گفت وگو با همشهري از مصدوميت آل كثير و شرايط پرسپوليس مي گويد. او قبول دارد كه امسال قهرماني 

سخت تر شده اما با اين حال به هواداران قول ششمين قهرماني را داده است

وز خبر ر

 10هزار زن و مرد؛
تماشاگر ايران- عراق 

جشن صعود تيم ملي ايران به جام جهاني 2022 با 
حضور تماشاگران در ورزشگاه آزادي برگزار مي شود 
و زنان تماشاگر هم در اين جشــن حضور خواهند 
داشت. بعد از حرف و حديث هاي فراوان درخصوص 
حضور تماشاگران در 2بازي ملي بهمن ماه، بالاخره 
ديروز رســما اعلام شد ســتاد ملي مبارزه با كرونا 
اين مجوز را صادر كرده و تيم ملــي ايران مي تواند 
2بازي آينده مقابل عــراق و امــارات را در حضور 
تماشــاگر برگزار كند. ديروز ســخنگوي دولت با 
انتشار يك توييت در فضاي مجازي نوشت: »ستاد 
ملي مقابله با كرونــا به رياســت رئيس جمهور، با 
درخواســت وزارت ورزش مبني بر حضور تماشاگر 
در بازي هاي تيم ملي فوتبال ايران براي مســابقات 
انتخابي جام جهاني موافقت كرد...« بهادري جهرمي 
تأكيد كرد سقف ورود تماشاگر در اين بازي محدود 
و با رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي خواهد بود. 
در ادامه، اعلام شد تعداد تماشاگران حاضر در بازي 
ايران و عراق در تاريخ هفتــم بهمن ماه 10هزار نفر 
خواهد بود. فدراســيون فوتبال براي اين مســابقه 
درها را به روي 10هزار تماشــاگر بــاز مي گذارد و 
همه هواداران اعم از زن و مــرد مي توانند تا قبل از 
پر شــدن اين ســهميه 10هزار نفري با مراجعه به 
سايت هاي مربوطه، بليت بازي تيم ملي را خريداري 
كنند. فدراســيون فوتبال هيچ سقفي براي حضور 
تماشاگران زن درنظر نگرفته و اينكه 10هزار بليت 
اين بازي با چه نســبتي بين زنان و مردان تقسيم 
شود، فقط بســتگي به مراجعه سريع تر به سايت ها 
و خريد بموقع بليت ها دارد. پيــش از اين در بازي 
ايــران و كامبــوج در دور اول مقدماتي جام جهاني 
براي نخستين بار زنان تماشاگر هم با خريد بليت به 
ورزشگاه رفتند اما در آن مسابقه سهميه محدودي 
براي بانوان درنظر گرفته شده بود. اين بار سهميه كل 
تماشــاگران محدود به 10هزار بليت است اما براي 
زنان هيچ محدوديت جداگانه اي درنظر گرفته نشده 
و حتي همه 10هزار بليــت مي تواند نصيب خانم ها 
شود. گفته مي شــود بعد از اين 2بازي ملي، ادامه 
رقابت هاي ليگ برتر فوتبــال نيز در حضور محدود 

تماشاگران برگزار خواهد شد.
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امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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518-15537813ذوب آهن11

414-15357711هوادار12
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712-15267613فجر سپاسی14
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محمد زارعي| يكي از انتقاداتي كه در نيم فصل اول از يحيي 
گل محمدي مي شد، اين بود كه در برخي  بازي ها كمتر به مهدي 
عبدي ميدان مي دهد؛ مهاجمي كه در برخي  بازي ها تأثيرگذار 
بود و آمار گلزني اش در نيم فصل اول هم از مهاجم اصلي تيم 
ضعيف تر نبود. تا اينكه با مصدوميت عيسي آل كثير، به ناچار 
عبدي تبديل به مهاجم اول شد و يحيي در بازي با فجرسپاسي 
از او در تركيب اصلي استفاده كرد. بعد از اين مسابقه، عبدي 
در گفت وگو با همشــهري پيرامون اتفاقات نيم فصل اول و 

قهرماني استقلال صحبت كرده است.

  از بازي با فجرسپاسي شروع كنيم كه كار سختي 
مقابل اين تيم داشتيد اما در نهايت 3امتياز را گرفتيد. بازي 

چطور بود؟
خدا را شكر كه توانســتيم 3امتياز را بگيريم. واقعا فجر اتوبوسي 
دفاع مي كــرد و هميــن كار را براي ما خيلي ســخت كرده بود. 
خوشحالم كه در اين شرايط توانســتيم پيروز شويم و اين بسيار 
حائز اهميت است. اين برد تقديم به هواداران، چون ما هر كاري 

مي كنيم فقط براي شاد كردن دل آنهاست.

  از عملكرد خودت در اين بازي راضي بودي؟
من تمام تلاشــم را كردم، ديگر مربيان و كارشناســان بايد نظر 
بدهند. هر چه در توان داشــتم در زمين گذاشتم اما قسمت نشد 

گل بزنم. در   بازي هاي بعدي ان شاءالله گلزني هم مي كنم.

  البته در چند صحنه خطرناك ظاهر شدي ولي 
توپ هايت تبديل به گل نشد. يک قيچي برگردان زيبا هم 

زدي كه اگر گل مي شد، از بهترين گل هاي هفته بود.
مهم نيست چطور گل بزني، مهم فقط اين است كه به عنوان مهاجم 

گل بزني و تيمت پيروز شود. در كنارش البته مهم است كه براي 
تيم مفيد بازي كني و آنچه مربيان مي گويند در زمين اجرا كني. 
من هم سعي كردم آنچه را كه مربيان مي گويند در زمين اجرا كنم. 
البته انكار نمي كنم كه زدن گل هاي قشنگ، لذت خاص خودش 
را دارد و در آن صحنه هم من خيلي دوســت داشتم توپ تبديل 
به گل شود، ولي حالا قسمت نشد، ان شاءالله در بازي هاي آينده 

بتوانم اينطور گل بزنم.

  استقلال قهرمان نيم فصل شد و پرسپوليس به 
نايب قهرماني رسيد. نظرت در اين ارتباط چيست؟

به قهرمان نيم فصل كه جام نمي دهند. مهم، قهرماني آخر فصل 
است كه ما 5سال آن را به دست آورديم و تقديم هواداران خوبمان 
كرديم. امســال هم خواهيد ديد كه قهرماني پايان فصل به كدام 
تيم مي رسد. مطمئن باشيد ما جام را مي گيريم و دبل هت تريك 

مي كنيم. همه هدف ما، كسب همين عنوان است.

  اما در ليگ امسال شرايط يک مقدار سخت است. 
به نظرت مي توانيد به ششمين قهرماني برسيد؟

من هم نگفتم راحت قهرمان مي شــويم. بهتــر از همه مي دانيم 
كارمان سخت است و سخت مي توانيم قهرمان شويم اما توانايي 

لازم را براي انجام اين كار داريم و مي توانيم به اين هدف برسيم.

  در مورد حذف استقلال و پرسپوليس از آسيا چه 
نظري داري؟

واقعا وقتي اين خبر را شــنيدم، خيلي ناراحت شدم. در روزهای 
گذشته سيدبندي اعلام شد و پرسپوليس و استقلال نبودند؛ اين 
فاجعه است. مديران بايد تدبير مي كردند كه اين اتفاق نيفتد، چون 
واقعا حيف شد. مطمئن باشيد ليگ قهرمانان آسيا با پرسپوليس 

و استقلال جذاب تر مي شد. من خودم سابقه گلزني در نيمه نهايي 
و فينال آســيا را دارم و مطمئنا اگر پرســپوليس امسال در ليگ 
قهرمانان حاضر مي شد، مي توانست به موفقيت هاي خوبي برسد. 
رقابت در آســيا فرصتي براي بازيكنان جوان تيم مثل من است 

كه بتوانيم خودمان را نشان دهيم. فقط مي توان افسوس خورد.

  گفتــه بودي در ايــن فصل به آقــاي گلي هم 
فكر مي كني. الان 4گل زده اي و با منشــا كه صدرنشــين 
گلزن هاســت، 4گل فاصله داري. به نظرت مي تواني به آقاي 

گلي برسي؟
بله. من تمام تلاشــم را مي كنم كه آقاي گل شــوم امــا در ابتدا 
موفقيت تيم مهم است. دوســت دارم براي تيم مفيد باشم و بعد 
از آن به آقاي گلي فكر مي كنم. البته در مورد جدول گلزنان بايد 
دقايقي كه من بازي كردم و تعداد پنالتي ها را هم درنظر بگيريد. 
با اين حال مطمئن باشيد اگر در بازي هاي پيش رو، فرصت فراهم 

شود، مي توانم انتظارات را برآورده كنم.

  نظرت در مورد مصدوميت آل كثير چيســت؟ 
ديديم كه همه قبل از شروع بازي روي لباس  هايتان عكس 

او را زده بوديد.
عيسي از دوستان خوب من و بازيكن بسيار خوبي است. همه تيم 
ناراحت هستيم كه اين اتفاق براي او افتاده است اما مطمئنم عيسي 

بعد از طي كردن دوران نقاهتش پرقدرت به ميادين برمي گردد.

  به فكر دعوت به تيم ملي هم هستي؟
مطمئنا هــر بازيكني آرزو دارد كه به تيم ملي دعوت شــود. من 
هم آرزويم اين است كه دعوت شــوم اما اول بايد شرايطم را در 
پرسپوليس بهتر كنم، بعد از آن به تيم ملي هم دعوت خواهم شد.

اشاره رئيس به كنعاني زادگان بود؟
موضوع محمدحســين كنعانــي زادگان و آينده او در تيم ملــي همچنان يكي از 
سوژه هاي مهم فوتبال ايران است. روز گذشــته هم موضوع دعوت يا عدم دعوت 
اين بازيكن، سؤال مشترك خبرنگاران حاضر در مراسم بدرقه زنان ملي پوش ايران 
به جام ملت هاي آسيا بود. در اين مراســم اگرچه دراگان اسكوچيچ كمي زودتر به 
همراه مترجمش مراســم را ترك كرد تا گير سؤالات خبرنگاران نيفتد اما مجتبي 
خورشيدي سرپرست تيم ملي در پاســخ به سؤالي درباره كنعاني زادگان گفت كه 
پرونده او در كميته اخلاق تحت بررسي اســت و قرار است نماينده اين بازيكن در 
كميته اخلاق حاضر شود. ديروز اما شــهاب الدين عزيزي خادم رئيس فدراسيون 
فوتبال در قسمتي از صحبت هايش گفت: »هر كس نمي  تواند با ضوابط اخلاقي كنار 
بيايد، بايد از كشتي اين فدراسيون بيرون بماند. بايد تيم ملي را ترك كند، چرا كه 
ستاره بي نظم و بي اخلاق به درد خودش هم نمي خورد، حتي اگر بهترين بازيكن 
باشد.« مشخص نيست كه آيا اين صحبت رئيس فدراسيون در اشاره به ماجراهاي 
كنعاني زادگان اســت يا اينكه او با هدف ديگري اين صحبت ها را انجام داده است. 
ديروز هم برخي رسانه ها از احتمال دعوت اين بازيكن خبر دادند و برخي هم البته 
به اين موضوع اشاره كردند كه كنعاني زادگان شانسي براي حضور در تيم ملي براي 

اين 2 بازي نخواهد داشت.

استقلال با مرادي ۲ساله تمديد كرد
باشگاه استقلال در اقدامي جالب توجه، قرارداد بابك مرادي 
را تمديد كرده است. هافبك استقلال كه به دليل دور بودن از 
تفكرات تاكتيكي فرهاد مجيدي و نيمكت نشيني در اين تيم 
نهايتا از جمع آبي پوشان جدا شد، به صورت قرضي پيراهن 
تيم ديگري را بر تن خواهد كرد. اين در حالي است كه پيش 
از اين گفته مي شد مرادي قراردادش را با استقلال فسخ كرده 
تا به صورت بازيكن آزاد راهي تيم ديگري شود. روز گذشته 
اما سايت هاي خبري به اين موضوع اشاره كردند كه قرارداد 
مرادي با استقلال به مدت 2فصل تمديد شده و او به صورت 
قرضي در نقل وانتقالات زمستاني راهي تيم ديگري خواهد 
شد. مرادي احتمالا در اين هفته از بين دو تيم هوادار تهران 
و آلومينيوم اراك مقصد نهايي خود را مشخص خواهد كرد. 
در انتخاب مقصد بعدي اين بازيكن، نظر باشــگاه استقلال 
هم مهم خواهد بود. مي گويند شــانس حضــور مرادي در 
هوادار بيشتر است چون مجيدي به تيم هاي مدعي بازيكن 

نمي دهد.

پيمان بابايي، هدف اول يحيي
با مصدوميت عيسي آل كثير حالا پرسپوليسي ها نياز بيشتري 
به جذب مهاجم دارند و قرار اســت 2 مهاجم جديد به جمع 
سرخ پوشان تهراني اضافه شــود. در روزهاي گذشته اسامي 
مختلفي به گوش رسيده است، از كاوه رضايي تا علي عليپور. اما 
يكي از جدي ترين نفرات مورد نظر يحيي گل محمدي كسي 
نيست جز پيمان بابايي مهاجم تراكتور. بزرگ ترين مانع براي 
حضور بابايي در پرسپوليس قرارداد او با باشگاه تراكتور است 
و بعيد به نظر مي رسد كه تراكتوري ها با توجه به نتايج ضعيف 
اين تيم و موقعيت بدي كه در جدول دارند، به سادگي با جدايي 
بابايي موافقت كنند. نكته عجيب در مورد بابايي اين است كه 
او پيج رسمي باشگاه تراكتور را آنفالو كرده و ايموجي تراكتور را 
هم از صفحه اش حذف كرده است. از تبريز خبر مي رسد بابايي 
در مورد برخي مسائل با مسئولان باشگاه اختلاف دارد و حالا 
پيشنهاد پرسپوليس هم مي تواند تنش بين بابايي و تراكتور 
را بيشتر كند. ديروز هم با يكي از مربيان پرسپوليس صحبت 

كرديم كه خبر علاقه اين تيم به جذب بابايي را تأييد كرد.
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نقل و انتقالات

پنجره ايراني
در فصل نقل وانتقالات زمستاني در اروپا بيشتر اخبار پيرامون 

بازيكنان ايراني مي چرخد

هالند در پيــروزي 5 بر يک دورتموند بــر فرايبورگ طبق معمول 
بي رحم بود و درخشيد. او با اين حال از شرايطي كه در باشگاه آلماني 
دارد خشــنود نيســت. مهاجم نروژي به Viaplay از فشاري كه 
باشــگاه آلماني بر او وارد مي كند حرف زده و گفته: »در 6 ماه اخير 
تصميم گرفته ام چيزي خارج از احترام دربــاره دورتموند بر زبان 
نياورم اما باشگاه شروع به تحت فشار گذاشتن من كرده است. آنها 
به من فشار مي آورند تا درباره آينده ام تصميم بگيرم. از همان ابتدا 
گفتم تمركزم روي فوتبال است زيرا اين تمركز بهترين كمک براي 
درخشش در فوتبال است. مدتي است اين فشار را احساس مي كنم. 
همانطور كه گفتم، تنها كاري كه مي خواهم انجام دهم، فوتبال است 
كه هم اكنون نمي توانم آن را به درســتي انجام دهم.« گوارديولا به 
باشگاه منچسترسيتي دستور داده كه هر جوري هست بچه غول را 
براي فصل آينده بخرند. در تابستان رقم فسخ قرارداد او به 75ميليون 
يورو كاهش مي يابد. خود اين بازيكن گفته دوست دارد در اسپانيا به 
فوتبالش ادامه دهد. اگر بارسلونا بتواند براي خريدش وام بگيرد، شايد 
او به اين باشگاه برود تا نقش اول را در تيم ايفا كند اما اگر نشد، رئال 
مادريد هم هست. تركيب او با امباپه، بنزما و وينيسيوس هر تيمي را 
به هراس خواهد افكند. رئال مادريد قدرت خريد و پرداخت دستمزد 

او و امباپه را به طور همزمان دارد.

امباپهوقراردادكوتاهمدت
ديگر بر كسي پوشيده نيســت كه مهاجم فرانسوي مي  خواهد در 
فصل آينده به رئال مادريد برود. پاري سن ژرمن در تابستان گذشته 
پيشنهاد 200ميليون يورويي رئال را رد كرد و 6ماه ديگر اين بازيكن 
رايگان مي شود. با اين حال، امباپه قبلا گفته بود كه دوست داشته 
بابت رفتنش سودي به باشگاه فرانسوي برسد. براي همين شنيده 
شده كه او مي خواهد قراردادي كوتاه مدت با پي اس جي امضا كند تا 

رفتنش رايگان تمام نشود.

كرونادرسويا
باشــگاه پورتو در حال خالي شدن از بازيكن و ســتاره است. پس از 
فروش ســرجيو اوليويرا به آاس رم، حالا نوبت خســوس كروناي 
مكزيكي اســت تا از يک تيم ديگر ســردرآورد. كرونا با قراردادي 
2.5 ساله و با ارزش 3.5 ميليون يورو راهي سويا شد. او در سال2015 
از توئنته به پورتو پيوسته و بهترين بازيكن فصل 20-2019 ليگ برتر 
پرتغال لقب گرفته بود. براساس اخبار منتشر شده 2 بازيكن ديگر اين 
تيم هم ممكن است باشگاه را به مقصد ليگ هاي ديگر ترك كنند اما 

خيال هواداران بابت ماندن مهدي طارمي راحت است.

نانيدرليگسالمندان
ناني، ستاره سابق پرتغالي منچسترسيتي در 35سالگي از باشگاه 
اورلاندوســيتي در انتقالي آزاد و با قراردادي 1.5 ساله به ونتزيا 
ايتاليا پيوست. او پس از 3 ســال به فوتبال اروپا برمي گردد. ناني 
در ليگ حرفه اي آمريكا در 88بازي 31گل زد. او در كنار ريبري، 
زلاتان، ژيرو و ديگران سري آ را به خانه سالمندان تبديل خواهد 

كرد.

سرمربيليونوعلاقهشديدبهسردار
فكر كرديد مي شــود خبر نقل وانتقالاتي بخوانيد و اثري از سردار 
آزمون نباشد؟ او در 9سال اخير يک دور همه باشگاه هاي اروپايي را 
گشته و به اين تيم ها منتقل شده؛ البته روي كاغذ. حالا باشگاه  ليون 
خيلي جدي خواهان اوست اما نمي  خواهد ولخرجي كند. پيتر بوش، 
سرمربي هلندي اين تيم دوباره از سردار تمجيد و او را بازيكن خوبي 
توصيف كرده. در اين ميان خبر رسيد زنيتي ها براي فروش آزمون 
5 ميليون يورو از يووه خواسته اند. هر وقت آزمون با باشگاه جديدي 

رسمي امضا كرد، خبر آن را باور كنيد.

صيادورؤيايانگليس
اللهيار صيادمنش هنوز مشخص نيست چه سرنوشتي در نيم فصل 
دوم فوتبال باشگاهي در اروپا پيدا مي كند. اين بازيكن در مالكيت 
فنرباغچه است اما مدتي قرضي در زورياي اوكراين بازي كرد و موفق 
هم بود. پيش از اين گفته شد باشگاه فنرباغچه مبلغ 5 ميليون يورو 
را براي فروش مهاجم ايراني اش درنظر گرفته ولي به تازگي قيمت او 
يک ميليون بالا رفته است. هال سيتي كه در دسته پايين تر فوتبال 
 Acun .انگليس حضور دارد، به طور جدي اين مهاجم را مي خواهد
Ilıcalı مالک جديد اين باشگاه انگليسي صيادمنش و ميها زاجيچ را 
با هم مي خواهد و حاضر است براي جذب اين دو بازيكن 12ميليون 
به باشگاه تركيه اي بدهد. انگار 20درصد از اين انتقال هم به باشگاه 
استقلال مي رســد كه اگر 6ميليون يورو باشــد مي كند به عبارتی 
يک ميليون و 200هزار دلار؛ مبلغي كه از فروش  اللهيار به فنرباغچه 

به استقلال رسيد 750هزار دلار بود.

مسكنيبهنامعابدزاده
سايت nfobierzo اسپانيا خبر داده كه نظر باشگاه سويا به عملكرد 
امير عابدزاده درون دروازه پونفرادينا در سگوندا ديويژن يا ليگ دسته 
دوم باشگاه هاي اسپانيا جلب شده است. ارزش دروازه بان ملي پوش 
ايراني 3.5 ميليون يورو تخمين زده شده. ماركو دميترويچ دروازه بان 
صربستاني سويا، به ويروس كرونا مبتلا شده و ديگر دروازه بان اين 
تيم يعني ياســين بونو به همراه تيم ملي مراكش در جام ملت هاي 
آفريقا و در كامرون به سر مي برد. عابدزاده مي تواند يک  مسكن فوري 

و قوي براي اين تيم باشد.

عزتاللهييارجديداستراماچوني
سعيد عزت اللهي، هافبک دفاعي ملي پوش و ثابت ايران در تيمي در 
دانمارك بازي مي كند كه تقريبا ســقوط خواهد كرد؛ همان تيمي 
كه يامگا پيش از بازي در استقلال در آن حضور داشت. حالا به طور 
رسمي اعلام شده كه استراماچوني براي الغرافه قطر اين بازيكن را از 
وايله خريداري كرده است. او كه سابقه بازي در ليگ چمپيونشيپ 
انگلستان، روسيه، بلژيک و دانمارك را دارد، براي اولين بار راهي ليگ 
ستارگان قطر مي شود. عزت اللهي درنظرسنجي بهترين هافبک ليگ 
دانمارك هم قرار داشت و انگار استقلال هم براي نيم فصل دوم دنبال 
او بود. مهدي طارمي آخرين بازيكن ايرانــي الغرافه بود  كه عاقبت 
به خير شد و از اين تيم به ليگ برتر پرتغال رفت. عزت اللهي در اين 
يک و نيم فصل نزديک به 50بازي با پيراهن وايله انجام داده و 5 گل با 

پيراهن اين تيم به ثمر رسانده است.

كرونا روي موج مكزيكي 
مسابقات فوتبال پشت سرهم لغو مي شوند

در يک سال اخير برخي بازيكنان يا تماشاگران فوتبال دچار ايست يا حمله 
قلبي شــده اند كه عده اي آن را به عواقب كرونا و واكسن هاي ناشناخته 
نســبت مي دهند. آلفونســو ديويس و اوباميانگ تازه ترين قربانيان اين 
مشكل هستند. با اعلام اتحاديه فوتبال گابن، پير امريک اوباميانگ، ماريو 
لمينا و يكي ديگر از بازيكنان تيم ملي اين كشور كه نامش فاش نشده پس 
از تشخيص برخي مشكلات قلبي در آزمايش ها، از فهرست بازي مقابل 
غنا خط خوردند. اوبا به تازگي به كوويد-19 دچار شده و پس از گذراندن 
دوران قرنطينه، به اردوي تيم بازگشــته  بود. آلفونســو ديويس، مدافع 
21 ساله كانادايي بايرن مونيخ هم پس از نشان دادن علائم ميوكارديت 
)التهاب عضله قلب( تمرينات را ترك كرد. او به دليل اين مشــكل چند 
هفته از ميادين دور خواهد ماند. در روزهاي اخير كرونا و مشكلاتش در 
فوتبال به همين 2 مورد محدود نشده است. كارواخال پيش از ديدار فينال 
امشب سوپرجام اسپانيا تست كوويدش مثبت شد. رئال مادريد اميدوار 
بود تا آخرين ساعات پيش از اين ديدار تست دوباره از او بگيرد و اين تست 
منفي باشد. از ميان ديدارهاي اين هفته ليگ برتر هم يک ديدار به دليل 
كرونا به تعويق افتاد و يک ديدار ديگر هم تا آخرين دقايق پيش از چاپ اين 
روزنامه نزديک به لغو بود. بازي ديروز برنلي - لسترسيتي به دليل بحران 
شيوع كرونا در برنلي و نرسيدن تعداد بازيكنان به حد نصاب )در اثر كرونا 
و مصدوميت ها( لغو و به زمان ديگري موكول شد. اين چهارمين مسابقه 
لغو شده اين باشــگاه در يک ماه اخير اســت كه براي ليگ برتر معضلي 
بزرگ درست كرده است. لستر هم 3 ديدار عقب افتاده دارد. در حقيقت 
لسترسيتي در سال جديد ميلادي در هيچ مسابقه اي به ميدان نرفته و 
بازي هاي اين تيم مقابل نوريچ )يک ژانويه(، اورتون )11ژانويه( و برنلي 
)15ژانويه( به تعويق افتاده است. آرسنال هم براي داربي شمال لندن كه 
قرار بود امروز مقابل تاتنهام برگزار شود درخواست تعويق داده بود. طبق 
قوانين ليگ برتر، حضور 13 بازيكن )12 بازيكن و يک دروازه بان( در تركيب 
تيم ها كافي خواهد بود تا يک ديدار برگزار شود و با حضور تنها 12 بازيكن 
در اردوي توپچي ها، انتظار مي رفت كه ليگ برتر با درخواســت آرسنال 
موافقت كند. به هرحال 4 بازيكن اين تيم براي حضور در جام ملت هاي 
آفريقا در كامرون به ســرمي برند و عده اي مبتلا بــه كرونا و تعدادي هم 
مصدوم اند. اودگارد كرونا دارد، تومياسو، اميل اسميت رو و سئاد كولاشيناچ 
و همچنين سدريک سوارس، بوكايو ساكا و كالوم چيمبرز مصدوم هستند. 
درباره بازي ديشب يوونتوس- اودينزه هم گفته مي شد طبق شرايط وضع 
شده جديد )ابتلای 35درصد تيم( اگر تست كروناي يكي ديگر از اعضاي 
تيم اودنيزه مثبت اعلام شود اين بازي عقب مي افتد. فعلا موج تازه كرونا 
در اروپا بيشتر روي قرباني كردن فوتبال تمركز كرده تا گرفتن جان مردم.

تيم ملي فوتبال زنان ديشــب راهي هند شــد، جايي كه قرار 
است براي نخستين بار جام ملت هاي آسيا را تجربه كند. مريم 
ايراندوست ســرمربي تيم ظهر ديروز در مراسم بدرقه گفت 
مهم ترين چيزي كه تيمش دارد اميد است اما به نظر مي رسد 
تنها چيزي كه اين تيم براي مقابله با بزرگان آسيا دارد، اميد 

و انگيزه است.
تيم ملي زنان در مهرماه حضورش را در جام  ملت هاي آســيا 
قطعي كرد و 4ماه فرصت داشــت تا خودش را براي مسابقات 
آماده كند ولي به جز چند اردوي داخلي و چند بازي با تيم هاي 
منتخب كيش و تيم هاي ليگ برتري البرز و ذوب آهن تداركات 
ديگري نداشــت. ديروز همزمان با برگزاري مراســم بدرقه، 
انتقاداتي هم از فدراسيون شــد. اينكه فدراسيون بيشتر روي 
مسائلي زوم كرده است كه جنبه تبليغاتي دارد؛ مثلا تيم پرواز 
اختصاصي كاملا زنانه داشته باشــد، در سفرها لباس رسمي 
شيک بپوشد، مراسم بدرقه و استقبال برگزار كند و... اما نياز 
اصلي تيم كه بازي  تداركاتي است فراموش شد. انتقاد به نبود 
بازي تداركاتي بجاست اما مي شــود تامين نيازهاي اوليه يک 

تيم را تبليغات دانست؟
با وجود اينكه تيم ملي بدون مهم ترين خواسته اش يعني بازي 
تداركاتي به هند مي رود اما از شرايط راضي است. اين رضايت 
را مي شود در حرف هاي ايراندوســت ديد: »مهم ترين چيزي 
كه تيم ملي دارد، اميد اســت. اين اميد را فدراسيون در روح 
آنها نهادينه كرده است. وقتي برابري و حمايت باشد، زنان هم 
مي توانند به آينده اميدوار باشند.« برابري جنسيتي هميشه 
بخشي از صحبت هاي ايراندوست بوده و ديروز هم او درباره اين 
برابري صحبت كرد: »پيش از اين در اردوهاي تيم ملي اولويت 
استفاده از زمين ها هميشه با مردان بود. چند سال پيش تيم 
جوانان 2روز در خوابگاه ماند چون زميني براي تمرين نداشت. 
من در شروع كارم درباره مبلغ قرارداد صحبت نكردم ولي گفتم 
كه تيم در اردوها به جاي خوابگاه بايد در هتل باشــد و لباس 

يكدست داشته باشد.« داشتن لباس يكدست در اردوها يكي از 
حسرت هاي زنان بود. ايراندوست و تيمش به خاطر اين توجه از 
فدراسيون راضي اند اما او ديروز از كار مهم ديگري كه در فوتبال 
زنان انجام شده است، خبر داد؛ استعداديابي از 3هزار دختر: 

»اين كار شگفت انگيز است.«
اما تيم دغدغه ديگري هم دارد؛ ديده شدن. بازي هاي تيم ملي 
در دور مقدماتي بازتاب خوبي در فضاي مجازي داشت اما همه 
مي دانند پخش بازي ها از قاب تلويزيون فعلا شــدني نيست. 
به خاطر همين است كه ايراندوست آرزو كرد اي كاش مسئولان 
بازي هاي تيمش را ببينند: »قول دادن در فوتبال شايد درست 
نباشــد ولي اين قول را مي دهم كه يک شخصيت ديگر از تيم 
را در زمين ببينيد.  اي كاش 90دقيقه كامل بازي هاي ايران - 
هند، ايران - چين و ايران- چين تايپه را ببينيد و ببينيد كه تيم 
فوتبال دختران براي كشور و پرچم و اعتمادي كه فدراسيون 

كرد، چه كار مي كند.«

جايخاليكاپيتان
تيم ملي ديشــب به هند رفــت و از پنجشــنبه بازي هايش را 
انجام مي دهد اما جاي بعضي از بازيكنان در تيم خالي اســت. 
زهرا قنبري كه در تيم قبلــي و در بازي هاي مقدماتي المپيک 
2020كاپيتان تيم بود، بزرگ ترين غايب است. قنبري يكي از 
مدعيان خانم گلي ليگ، از نگاه خيلي از مربيان فني ترين بازيكن 
فوتبال زنان است اما اينكه چرا در اردوي آخر كنار تيم نماند و 
نخواست به جام ملت ها برود، سؤالي است كه كسي برايش جوابي 
ندارد. در غيبت اين بازيكن، سارا قمي همراه تيم به هند مي رود. 
قمي پيش تر از تيم ملي خداحافظي كرده بود اما ايراندوست از او 
خواست به تيم ملي برگردد تا خداحافظي خاطره انگيزتري داشته 
باشد. سارا قمي هر چند هنوز از بهترين هاي فوتبال ايران است 

اما توانايي بازي 90دقيقه اي را ندارد.

اشكهاياسطوره
مراسم بدرقه ديروز در هتل المپيک برگزار شد و پر بود از حاشيه؛ 
از اشک شــوق گرفته تا قهر. اشــک ها را حسين كلاني ريخت، 
اسطوره پرسپوليسي ها. او پشت تريبون از بزرگي زنان ايران گفت: 
»ممكن است مادام كوري نداشته باشيم اما ميرزاخاني ها داريم. 
زنان ما در ورزش هم با وجود همه كمبودها و ناسازگاري ها به هر 
مسابقه اي كه رفته اند موفق برگشته اند.« كلاني به اين جملات 
كه رسيد، بغض گلويش را گرفت و به گفتن اين جمله بسنده كرد: 
»شما مادران فرداي ما هستيد، برايتان آرزوي موفقيت مي كنم.«

قهراسكوچيچ
سرمربي تيم ملي مردان كه با دســتيارش وحيد هاشميان براي 
بدرقه زنان آمده بود، از انگيزه آنها تعريف كرد و البته از حسودي 
به اين تيم گفت: »زمين تمرين شما نزديک به جايي است كه من 
كار مي كنم و مي ديدم كه با چه روحيه اي تمرين مي كنيد. گاهي 
وقت ها حسودي مي كردم، چون انرژي شما بي نظير بود. بابت كاري 

كه كرديد به شما افتخار مي كنم.« در پايان مراسم از اسكوچيچ 
دعوت شد براي تقدير از بازيكنان به روي سن برود. اما درحالي كه 
او از جايش بلند شده بود تا به سمت سن برود، مجري برنامه خطاب 
به او گفت: آســياب به نوبت! اين جمله به سرمربي برخورد و او به 
همراه وحيد هاشميان مراسم را ترك كرد. البته سرپرست تيم ملي 
فوتبال در توجيه اين اتفاق ادعا كرد اسكوچيچ قهر نكرده بلكه وقت 

دندانپزشكي داشته و مراسم را ترك كرده است.

وعدهصعود
با اينكه كسي انتظار ندارد تيم ملي از گروهش به مرحله بعدي 
صعود كند اما ايراندوست در پايان مراسم ديروز به خبرنگاران 
گفت: »قول صعود از گــروه را مي دهم ولي دربــاره صعود به 
جام جهاني چيزي نمي دانم.« آيا در حضور چين، چين تايپه و 

هند مي شود حتي به صعود از گروه فكر كرد؟

تيم ملي فوتبال زنان ديروز با بدرقه مسئولان ورزش و 
پيشكسوتان فوتبال راهي جام ملت هاي آسيا در هند شد. 
زنان ايراني نخستين بار است به جام ملت ها رسيده اند اما 

سرمربي اين تيم قول صعود از مرحله گروهي را داد

بدرقه دختران 
تاريخ ساز با اشك و اميد

سلام 
رئيس جمهور

ابراهيم رئيســي، رئيس دولت هم ديروز براي تيم 
ملي زنان پيام فرســتاده بود. انســيه خزعلي، معاون 
رئيس جمهور در امور زنان و خانواده اين پيام را به دختران 
رساند: »از جانب رئيس جمهور سلام ويژه اي دارم. ايشان 
اعلام كردند براي شما دعا مي كنند و با هر نتيجه اي كه از 
جام ملت ها برگرديد، موجب افتخار مردم ايران هستيد 

كه توانستيد با حفظ شعائر اسلامي در صحنه هاي 
بين المللي حضور يابيد. با موفقيت برگرديد، 

چشــم بــه راهتان هســتم.«

چهره 
ويژه؛ آرنيكاي 5ماهه

در اين مراسم بيشتر از همه بازيكنان و حتي مسئولان، دختر 
الهام فرهمند و حسين پاپي سوژه شد. آرنيكاي 5ماهه قرار است 
همراه مادرش به جام ملت هاي آسيا برود و به او لقب كوچک ترين 

عضو تاريخ كاروان هاي فوتبالي ايران را داده اند. اي اف سي مشكلي 
براي حضور دختر فرهمند در هند ندارد اما بعضي ها به اين موضوع 
خرده گرفته اند. يک عــده مي گويند چطور بازيكني كه فقط 5ماه 

از زايمانش گذشــته توانســته به حدي از آمادگي برسد كه 
بازيكن ثابت تيم ملي شود؟ بعضي ها هم مي گويند مگر 

بازيكنان مرد بچه هايشان را با خودشان به مسابقه 
 مي برند كه ايــن امتياز به زنان داده 

مي شود؟

جهان

تركيب 
احتمالي رئال

كورتوا،مندي،ناچو،
ميليتائو،واسكس،كاسميرو،
كروس،مودريچ،آسنسيو،

وينسيسويوبنزما.

تركيب 
احتمالي بيلبائو

سيمون،بالنسياگا،مارتينس،
آلوارس،ديماركوس،ونسدور،
گارسيا،مونيايين،برنگوئر،

سانجت،اينياكي
ويليامز. فينال نايب قهرمان ها

ساعت22 امشب ديدار نهايي سوپرجام اسپانيا را از دست ندهيد
در فينال سوپرجام اسپانيا 2 نايب قهرمان جام حذفي و 
نايب قهرمان فصل پيش لاليگا كه در دور قبلي توانسته 
بودنــد قهرمان ليــگ و حذفي را پشت ســر بگذارند، 
ساعت22امشب به مصاف هم مي روند. رئال موفق شد 
در مرحله نيمه نهايي براي صدمين بار بارسلونا را ببرد و 
اتلتيک بيلبائو هم 2بر يک اتلتيكو مادريد را شكست داد. 
بيلبائو مدافع عنوان قهرماني است. رئال بايد پس از اين 
بازي بلافاصله به اسپانيا برگردد و براي ديدار مقابل الچه 
در جام حذفي كه ساعت 21:30پنجشنبه خواهد بود 
آماده شود. تمرين شب قبل از مسابقه بيلبائو در ورزشگاه 
شاهزاده فيصل به دليل توفان شن لغو شد و اين تيم براي 
تمرين به سالن پناه برد! بازيكنان رئال در ال كلاسيكو از 

نور كم ورزشگاه فهد هم انتقاد كرده بودند.
  تســت كوويد كارواخــال بلافاصله پــس از پيروزي در 
ال كلاسيكو مثبت شد. باشگاه تا ديشب دنبال اين بود كه اگر 
تست جديد اين بازيكن منفي شد، مجوز حضورش را براي 
فينال بگيرد. او هيچ علايمي ندارد و ممكن است تست كروناي 
مثبت او كاذب باشد. وايه خو هم در آخرين تمرين غايب بود 
كه براي كسي اهميتي ندارد اما غيبت دوباره آلابا نگراني هايي 

را به وجود آورد. مدافع اتريشي كه در نخستين ال كلاسيكوي 
عمرش دروازه بارسا را باز كرده بود، در ال كلاسيكوي سوپرجام 
غايب بود. والورده، وينيسيوس و كريم بنزما كه در ال كلاسيكو 
دچار درد و ناراحتي شدند، مشــكلي براي اين بازي ندارند. 
گرت بيل هم كه غيبتش براي هواداران عادت شــده حالا 
كمردرد دارد. اونار نونيس و آسير وياليبر هم ممكن است به 

تركيب بيلبائو براي اين بازي نرسند.
  كريم بنزمــا در بــازي با بارســا موفق شــد گل ها و 
پاس گل هايش را در ال كلاسيكوها دورقمي كند. او 10گل 
و 11پاس گل را مقابل اين تيم ثبت كرده است. كريم تعداد 
گل هايش در ســوپرجام را هم به ركورد 4گل كريستيانو 
رونالدو رساند. او حالا 3 گل در اين تورنمنت با رائول و 2 گل 

با مسي فاصله دارد.
  بنزما بيشــتر از هر تيم ديگري مقابل بيلبائو موفق به 
گلزني شده )17گل( و مقابل اين تيم بهترين نرخ گلزني 

شخصي اش را ثبت كرده؛ 0.88 گل در هر بازي.
  سوتو گرادو داور اين ديدار است و داويد خيمنس داور 
ويدئويي. رئالي هــا از اين داور هم خوششــان نمي آيد و 
خاطرات بدي از او دارند. او ديدار رفت لاليگا بين اين دو تيم 

را هم سوت زده بود كه آن ديدار 2بر يک به نفع رئال تمام 
شد اما بيلبائو بهتر بازي كرد. اين داور در بازي با اوساسونا 
يک پنالتي روي وينيسيوس نگرفت. در ديدار بدون گل 
مقابل اوساسونا هم وقت اضافه كمي گرفت كه در پاسخ 
به اعتراض بازيكنان رئال گفته بود: »شما 90 دقيقه وقت 
داشتيد، پس براي يک دقيقه هم گله اي نداشته باشيد.« 
رئالي ها مجموعه اي از اشتباهاتش به سود بارسلونا را هم 
به صورت تصويري رديف كرده اند. البته رئال با اين داور هيچ 

باختي نداشته است.
  در تاريخچه رويارويي هاي بين 2 تيــم برتري قاعدتا 
به ســود رئال مادريد بوده، با 103برد در برابر 60باخت و 

38تساوي؛ 270گل خورده و 389گل زده.
  كارلو آنچلوتي و مارســلينو قبلا به عنوان بازيكن هم 
رودرروي هم قرار گرفته بودند. كارلتو در اين باره مي گويد: 
»من و مارســلينو همديگر را خوب نمي شناسيم. يک 
عكس ديدم از سال 1987كه مقابل هم بازي مي كرديم 
ولي راســتش را بخواهيد آن مســابقه را يادم نمي آيد. 
مارســلينو به جزئيات توجه زيادي دارد و تيم هايش از 

دقيقه يک تا 90 با برنامه و هدفمند بازي مي كنند.«
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 مسافران مغولستان
 به خط شدند

 مسابقات كشتی قهرمانی كشور با حواشی زیادی
 ازجمله درگیری كشتی گیران و قضاوت 

بحث برانگیز  داوران همراه بود

مسابقات كشتی آزاد قهرمانی كشور در شــهر گرگان به پایان رسید. 
طبق اعلام قبلی فدراســیون كشــتی، نفرات اول این مسابقات باید 
راهی رقابت های قهرمانی آسیا شوند كه فروردین ماه به میزبانی كشور 
مغولستان برگزار می شود. اما با توجه به نتایجی كه در گرگان به دست 
آمد، كادر فنی تیم ملی چالش بزرگی در پیش خواهد داشــت چراكه 
خیلی از نفرات اول تا به حال دوبنده تیم ملی را بر تن نكرده اند و نخستین 
رقابت بین المللی آنها در بزرگسالان، مسابقات قهرمانی آسیا خواهد بود.

  گمنام های ملی پوش
رضا مومنی در 57كیلوگرم، داریوش حضرتقلی زاده در 61كیلوگرم، رحمان 
عموزاد در 65كیلوگرم، محمدمهدی یگانــه جعفری در 70كیلوگرم، یونس 
امامی در 74كیلوگرم، علی سوادكوهی در 79كیلوگرم، محسن مصطفوی در 
86كیلوگرم، امیرحسین فیروزپور در 92كیلوگرم، محمدحسین محمدیان 
در 97كیلوگرم و یــدالله محبی در 125كیلوگرم توانســتند به مدال طلای 
مسابقات قهرمانی كشور برســند. كادر فنی هنوز نفرات اعزامی به مسابقات 
قهرمانی آسیا را رسما اعلام نكرده است ولی طبق اعلام قبلی دارندگان مدال 
طلا صاحب دوبنده تیم ملی خواهند شــد. البته در بعضی از اوزان مشكلات 
داوری باعث درگیری و ایجاد حاشیه شــد ولی بعید به نظر می رسد در نتایج 

كلی تغییری رخ دهد.

  اعتراض شدید به داوری
در كشتی فینال وزن 92كیلوگرم درحالی كه تا ثانیه های پایانی احمد بذری از 
امیرحسین فیروزپور پیش بود در صحنه ای مشكوك داوران به نفع فیروزپور 
رأی دادند و به این ترتیب جنجال آغاز شد. بعد از این اتفاق علی اصغر بذری 
پسرعمو و مربی احمد بذری با عصبانیت به سمت كمیته فنی رفت و گفت: »از 
اول هدف تان این بود كه فیروزپور برنده شود. همه دیدند چه اتفاقی افتاد!« 
در جریان رقابت های لیگ كشتی هم در دیدار بین فیروزپور و كریمی اتفاق 
مشابهی افتاد كه علیرضا رضایی ســرمربی تیم ارس به شدت به نحوه داوری 

انتقاد داشت و عنوان كرد علیرضا كریمی با ناداوری در مقابل فیروزپور شكست 
خورده است. پس از شكست بذری در مقابل فیروزپور، تعدادی از طرفداران 
بذری با پرش از روی ســكو به محوطه تشــك آمدند و قصد هجوم به سمت 
داوران را داشتند كه مأموران نیروی انتظامی مانع آنها شدند و معترضان را به 
بیرون سالن هدایت كردند. در وزن 70كیلوگرم هم بین امیرمحمد یزدانی از 
مازندران و خیراللهی قهرمانی از كرمانشاه درگیری رخ داد كه یكی از مربیان 
كرمانشاه وارد تشــك شــد و ضربه ای به یزدانی زد! بلافاصله پای عسگری 
محمدیان رئیس هیأت كشتی مازندران هم به تشك باز شد. البته محمدیان 
بیشتر سعی در آرام كردن یزدانی داشــت ولی حضورش روی تشك خلاف 

مقررات است.

  درگیری كشتی گیر با مأموران انتظامی
اما اوج جنجال و درگیری در كشتی دسته فوق سنگین رخ داد؛ جایی كه مهدی 
هاشمی در مقابل یدالله محبی حاضر شده بود. هاشمی كشتی گیر پرحاشیه 
جویباری است كه در دوران ریاست رسول خادم بر فدراسیون كشتی به دلیل 
رفتارهایش و مصاحبه علیه كادر فنی و شــرایط اردو محروم شده بود. او در 
گرگان بار دیگر با ایجاد درگیری به صدر اخبار برگشت. مهدی هاشمی در یك 
كشتی یكطرفه با ضربه فنی مقابل یدالله محبی شكست خورد و حین خروج 
از سالن با لگد به تابلو تبلیغاتی زد كه به مأمور نیروی انتظامی برخورد كرد. با 
این اقدام درگیری بین هاشمی و مأموران نیروی انتظامی آغاز شد كه در ادامه 
اقوام هاشمی هم پایشان به این درگیری باز شــد. در این درگیری مأموران 
نیروی انتظامی مجبور به استفاده از اسپری فلفل شدند و درنهایت كشتی گیر 

خاطی را به بیرون سالن هدایت كردند.
این 3درگیری شدید در مسابقات قهرمانی كشــور، مسئله مهمی است كه 
فدراسیون كشــتی و البته كمیته انضباطی باید قاطعانه با آن برخورد كنند 
تا دیگر شــاهد این قبیل اتفاقات در مسابقات نباشیم. كمیته داوران هم باید 
درباره ابهامات پیش آمده پاســخگو باشد تا شــائبه ناداوری در اذهان شكل 

نگیرد.

كادر فنی هنوز 
نفرات اعزامی 
به مسابقات 

قهرمانی آسیا 
را رسما اعلام 

نكرده است ولی 
طبق اعلام قبلی 
دارندگان مدال 

طلا صاحب 
دوبنده تیم ملی 

خواهند شد. البته 
در بعضی از اوزان 
مشكلات داوری 
باعث درگیری و 

ایجاد حاشیه شد 
ولی بعید به نظر 

می رسد در نتایج 
كلی تغییری رخ 

دهد

بعد از انتخابات، 
پولادگر به عنوان 

معاون ورزش 
قهرمانی وزارت 
ورزش معرفی 

شد! در انتخابات 
فدراسیون تكواندو، 

نماینده وزارت 
ورزش با اعلام 

موضع بی طرفی این 
وزارتخانه از دادن 
رأی خودداری كرد 
و این در حالی بود 

كه خود پولادگر 
به عنوان نماینده 
وزارت ورزش در 

انتخابات فدراسیون 
شنا رأی داد 
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افقی:
 1- قطب منفی باتری- میوه 

لهیده - ابزار میخ كوبی
2- نمایشــنامه ای نوشــته 
محمد چرمشــیر- ســالاد 

خوشمزه لبنانی
3- دستور- شیوه انجام كار- 

مقابل فروش
4- خــودروی فرانســوی- 
شكاف ســر قلم- سرویس 
پســتی برای حمل ونقل و 

ارسال كالا
5- ورزش روشــــندلان- 

مخزن سیمان- نام آذری
6- درون صدف- همگرایی- 

رسم و سنت
7- شكوه گر- كتاب آدولف 

هیتلر- پیروان یك پیامبر
8- تنبــل- شــتر عربــی- 

پیشخدمت رستوران
9- ریشــه- كتابی از ارسطو 

درباره فن شعر- دربان
10- درخــت خــرمــــا- 
تكیــه روی یك حــــرف 

در زبان شناسی- نوعی حلوا
11- مخفف اینك- به وجود 

آوردن- از امراض چشمی
12- معاملــه پایاپای- خانه 

بزرگ- حق مخالفت
13- گناهكار- گروه، زمره- 

خلق و خو

14- گیاهی- فیلمی ساخته 
مارتین اسكورسیزی

15- دشــواری در كار- از 
مشتقات آمونیاك- دروغی

  
عمودی:

1- مجــازات- داســتانی از 
احمــد دهقان، نویســنده 
ادبیات دفاع مقدس- صدای 

گریه بچه
2- تكرار حرفی- دلواپسی- 

نوشتاری
3- رواج-  ســازی  كوبه ای- 

بلبل
4- متعصب غیرمنطقی- از 
باشگاه های فوتبال اسپانیا- 

زیان
5- آوانس- چند بیت- حرف 

انتخاب
6- صد مترمربــع- اكنون- 

اسراف كار
7- پرچــم- نــواری كــه 
غضروف هــا را بــه یكدیگر 

متصل می كند- تاریكی
8- بازی و سرگرمی- لباس 
رســتم- از بیماری هــای 

پوستی
9- پوشاكی زنانه- كمدین 

سیرك- مقابل عمدی
10- مولــد الكتریســیته- 

قاطر- انبار كشتی

11- پوســتین- دانشگاه مركزی 
پكن- طمأنینه

12- گرمابخــش فصل ســرما- 
پسران عرب- روكار ساختمان

13- نــان آذری- فریــب- زیبا و 
قشنگ

مســیحیان-  عبادتــگاه   -14
خوش رفتاری- شماره دروازه بان

15- عسل- میوه ای معطر- برای 
تزئین سطوح كیف و كفش به كار 

15می رود

عضاوتمناریگناخ
مرزااشامتوالا

بالجنمتباهمت
چگهلكاشهكراتم

شیبانریاایور
مرجالهاریبراك
بورتمطیارشكی
نالتنزیارنكمم
دیشیایندنابی
یلمرورسماسوتا

میاقارجامدرگ
لكاشادخاروسجر

غنكنوزنوركیم
ورباسكریپنزاپ
یهرفاتیباكیدنس

 اعداد 1 تا 9 را طوری در خانه های سفید قرار دهید كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع های كوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4123
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

7 5 6 1 4 2 9 3 8
8 1 4 3 5 9 7 2 6
2 9 3 7 8 6 5 4 1
4 2 1 6 7 3 8 9 5
5 8 7 9 1 4 2 6 3
3 6 9 8 2 5 1 7 4
9 7 5 4 3 1 6 8 2
1 4 8 2 6 7 3 5 9
6 3 2 5 9 8 4 1 7

متوسط

7 5 6            
  2   1   4      
    4   8 7      
      5 6   3    
4               9
    1   3 2      
      7 2   6    
      9   6   8  
            9 2 53 2 1 8 4 5 9 7 6

7 8 9 3 6 1 2 5 4
4 5 6 7 9 2 3 8 1
2 6 3 9 5 8 4 1 7
1 7 4 6 2 3 8 9 5
8 9 5 4 1 7 6 3 2
6 3 8 1 7 4 5 2 9
9 1 2 5 8 6 7 4 3
5 4 7 2 3 9 1 6 8

ساده

متوسط

7 5 6 2 9 3 4 1 8
9 2 8 1 5 4 7 6 3
3 1 4 6 8 7 5 9 2
8 7 2 5 6 9 3 4 1
4 6 3 8 7 1 2 5 9
5 9 1 4 3 2 8 7 6
1 8 9 7 2 5 6 3 4
2 3 5 9 4 6 1 8 7
6 4 7 3 1 8 9 2 5

سخت

  5       2      
    4 3     7    
        8 6     1
              9 5
  8     1     6  
3 6              
9     4 3        
    8     7 3    
      5       1  

ساده

3 2     4     9 7 6
  8 9       2 5  
                 
    3 9   8 4    
  7     6       9  
    5 4   7 6    
                 
  1 2       7 4  
5 4     3     6 8

محســن محمودصفری|  رودربایستی وزارت ورزش، 
فدراســیون تكواندو را در حالت كما قرار داده است. 
درحالی كه انتخابات این فدراسیون 15دی ماه برگزار 
شــده هنوز وزیر ورزش حكم هادی ســاعی را برای 
هدایت فدراســیون تكواندو صادر نكرده است. انفعال 
در رفتار وزارت ورزش تا حدی است كه وزیر نه نتیجه 
انتخابات را برای ابطال به دیوان عدالت اداری ارسال 
می كند و نه حكم ساعی را برای ریاست می زند تا این 
ورزش المپیكی در آستانه بازی های كشورهای اسلامی 

و بازی های آسیایی از بحران و بلاتكلیفی خارج شود.
در انتخابات فدراسیون تكواندو، هادی ساعی 29رای 
آورد و ســیدمحمد پولادگر 27رای؛ بــه این ترتیب 
ســاعی به عنوان رئیس جدید فدراسیون انتخاب شد. 
در پایان مجمع و بعد از مشخص شدن نتیجه، پولادگر 
درخواست بازشــماری رای ها را داد ولی بعد از اینكه 
اعضای مجمع با تصمیم او موافقت كردند درخواستش 
را پس گرفت و به نوعی شكست را پذیرفت. بعد از این 
انتخابات، پولادگر به عنوان معــاون ورزش قهرمانی 
وزارت ورزش معرفی شــد. در انتخابات فدراســیون 
تكواندو، نماینده وزارت ورزش با اعلام موضع بی طرفی 
این وزارتخانه از دادن رأی خــودداری كرد و این در 
حالی بود كه خود پولادگر به عنــوان نماینده وزارت 
ورزش در انتخابات فدراسیون شنا رأی داد. سیاست 
یك بام و دو هوای وزارت ورزش از همین 2 تصمیم در 
فاصله زمانی حدود یك هفته مشخص است. با گذشت 
7روز از انتخابات فدراســیون تكوانــدو در 23دی ماه 
روســای برخی هیأت ها كه نامی از آنها منتشر نشده 
اســت در نامه ای بــه وزارت ورزش خواســتار ابطال 
انتخابات شده اند. اینكه در آن 7روز چرا اعتراضی نشده 
بود و آیا این موضوع با پست گرفتن پولادگر در وزارت 
ورزش ارتباط دارد یا خیــر، ازجمله ابهامات این نامه 

است كه در ادامه بخشی از آن را می خوانید.
»با سلام و احترام؛ همانطور كه مستحضرید انتخابات 
رئیس و هیأت رئیســه فدراســیون تكواندو در تاریخ 
15دی ماه 1400با حضور 57نفــر از اعضای مجمع 
در محل سالن فارســی آكادمی ملی المپیك برگزار و 

آقای هادی ساعی با 29رای به عنوان رئیس فدراسیون 
معرفی شد. اما از روز بعد از مجمع، ابهاماتی در فضای 
مجــازی و بین اعضــای مجمــع درخصوص صحت 
انتخابات مطرح و اعلام شــد كه آقای هادی ســاعی 
موفق به كسب حداكثر مطلق آرا نشده است. از این رو 
تعدادی از روســای هیأت های تكواندوی استانی طی 
نامه هایی خواستار بررسی دقیق موضوع و احقاق حق 
شده اند. با توجه به حضور 57نفر در مجمع و نصف این 
عدد كه معادل 28.5می شود، نصف به علاوه یك رأی 
برابر 29.5رأی اســت و با توجه به اینكه در انتخابات 
نیم رأی وجود ندارد و همچنیــن قوانین ریاضی كه 
عــدد 5 )در اینجا نیم( برای اعداد فرد به ســمت بالا 
گرد می شود، واضح اســت كه رئیس منتخب بایستی 
حداقل 30رای كسب می كرده است و با وجود كسب 
29رای، معرفی رئیس فدراسیون خلاف قوانین بوده 
و اشــتباه صورت پذیرفته اســت. لذا از حضرتعالی 
خواهشمند است به جهت پاسداشت حقوق خانواده 
بزرگ تكواندو درخصــوص توقف صدور حكم و انجام 
بررســی های تكمیلی و اعمال قانون، دستور مقتضی 

صادر فرمایید.«
مشابه این اتفاق در انتخابات فدراسیون های اتوموبیلرانی 

و وزنه برداری هم رخ داد كه در اتوموبیلرانی كار به 
رای گیری مجدد از اعضا رســید ولی 

در وزنه برداری علــی مرادی با 
همان اكثریت آرا به ریاست 

رســید. 2 اقدام متفاوت 
در 2 انتخابات كه هر دو 
براساس یك اساسنامه 
برگزار شــده اســت؛ 
اساسنامه ای كه در بند 
یك ماده15صراحتا 
اعلام می كند تصمیم 
با اكثریت آرا پذیرفته 

است و برای عزل رئیس 
نیاز به نصف به اضافه یك 

رأی است.

یك بام و دو هوا در وزارت ورزش
 10روز از انتخابات فدراسیون تكواندو گذشته

  اما وزیر ورزش هنوز حكم ریاست هادی ساعی
 را صادر نكرده است
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  وضعيت خط اتوبوس ارم سبز – شــهيد باقري نيازمند 
توجه است

مدت هاست كه خط اتوبوس ارم سبز -  شهرك شهيد باقري در پايانه 
ارم سبز وضعيت نابسامانی دارد. بيشتر روزها شاهد جر و بحث بين 
مسافران و راننده ها هســتيم و عجيب تر اينكه هيچ كس پاسخگو 
نيست و مسافران گاهي ساعت ها در سرماي سرد زمستان بايد در 
انتظار آمدن اتوبوس، منتظر بماننــد كه بين آنها بانوان و كودكان 

هم ديده مي شوند.
سيدشريف فرحناك از تهران

  قيمت برنج تا كجا بالا خواهد رفت؟
قيمت برنج بيش از حد و مرتب درحال افزايش اســت؛ طوري كه 
كم مانده ركود را بشكند و نخستين سوژه براي انتقاد شود چرا جلوي 
اين سير صعودي و سرسام آور قيمت برنج كه قوت اغلب مردم است، 

 گرفته نمي شود؟ افراد ضعيف تا كجا بايد فشار را تحمل كنند؟
يوسفي از رودسر

  افزايش مقرري بازنشستگان بايد در اولويت باشد
تمامي هزينه هاي زندگي روزانه كه گريزي از آنها نيســت تابع 
نرخ دلار شده است و قدرت خريدحقوق بگيراني كه اهل فساد 
نبوده و نيستند چند صددرصد تقليل يافته است. در اين شرايط 
جاي تعجب اســت كه بعضي از مقامات و نمايندگان با افزايش 
مقرري بازنشستگان ابراز مخالفت مي كنند و با وعده و وعيد يا 
كارت و بن و... مي خواهند حل مشكل كنند. از دلسوزان تقاضا 
دارم به داد بازنشستگان برسند كه كمرشان از اين وضع گراني 

شكسته است.
اولادي از بوشهر

  حمايت از معتادان درمان شده تنها راه حل برگشت آنها به جامعه 
اگر مسئولان در مورد جمع آوري معتادان متجاهر دنبال راه حلي 
مانا و غيرمقطعي هســتند راه حل فقط پشــتيباني و حمايت از 
آنهاســت. وقتي معتادان متجاهر را جمع آوري كرده و با صرفه 
هزينه بسيار در مراكز نگهداري ترك مي دهند نبايد بعد از چند ماه 
آنها را به حال خود رها كنند زيرا اكثر آنها داراي سابقه و مشكلات 
بي جا ي ومكاني هستند و شغلي هم ندارند و احتمال برگشت آنها 
به دوران قبل از ترك بسيار است. پس تنها راه حمايت و پشتيباني 

از آنها تا سلامت كامل است.
خليلي از تهران 

  جلوي مفســدان  اقتصادی را بگيرند اثــر تحريم ها 
غيرملموس تر مي شود

در اينكه تحريم ها از عوامل گراني هستند، ترديدي نيست اما در 
داخل كشور گروهي بازار فساد اقتصادي تشكيل داده اند كه فقط 
به فكرمنافع گروهي خاص هســتند. ادامه فعاليت آنان اقتصاد 
را به تدريج به فلجي مي كشــاند. بهترين كار شناسايي مفسدان 
اقتصادی و اجراي اشــدمجازات براي آنهــا و به كارگيري افراد 

كاردان و صادق است.
موسوي از شهركرد

  شهرونداني كه زباله ها را به ســوي سطل پرت مي كنند 
جريمه شوند

يكي از معضلات فرهنگي كه متأسفانه به وفور مشاهده مي شود 
قرار دادن زباله هاي خانه روي كاپوت ماشــين است كه در زمان 
عبور هم اغلب به سمت ســطل زباله پرت مي شود. اين مدل دفع 
زباله اغلب باعث بيرون ريختن زباله از سطل، پخش شدن آن روي 
زمين و تبعات بعدي آن می شود. بعضا كيسه هاي زباله پاره شده 
و كنار سطل زباله يا خيابان جلوه بســيار بدي دارد. از مسئولان 
تقاضا دارم براي متخلفان از ساده ترين قوانين شهروندي جرائمي 

بازدارنده درنظر بگيرند.
جلال منصوري از تهرانسر

  با گردانندگان سگ در شهريار برخورد شود
درحالي كه شــهريار مملو از خانه هاي كوچك و آپارتماني است و 
اصولا مكاني براي نگهداري سگ در چنين فضايي نيست برخي فقط 
براي اينكه خود را پولدار يا اصطلاحا باكلاس جا بزنند در سطح شهر 
با سگ تردد مي كنند. درحالي كه اغلب اينها از خانه هاي كوچك و 
اجاره اي وارد خيابان مي شوند. ديدن سگ براي برخي شهروندان 
وحشت زاست ضمن آنكه براي آلودگي هاي ناشي از نگهداري اين 
حيوان چاره ای انديشيده نشده است. لطفا مسئولان شهري به اين 

موضوع رسيدگي كنند.
عابديني از انديشه شهريار

  صدور كارت منزلت در اصفهان 3 ماه زمان مي برد
صدور كارت منزلت براي بازنشستگان محترم بيمه تأمين اجتماعي 
كه در مراكز وابسته به شهرداري مركزي اصفهان اقدام به اين كار 
مي كنند به شرط باز بودن سامانه در سيستم مربوطه امكان پذير 
است و فقط با ثبت نام در سامانه اينترنتي اصفهان كارت ميسر است. 
به چه علت اين كار ساده ماه ها و حداقل بيش از 3 ماه طول مي كشد.
محمود بليغيان از اصفهان

  رقم 10هزار توماني به عنوان بدهي هزينه برق چيست؟
در قبض هاي برق اين دوره مبلغ بيــش از100000ريال به عنوان 
بدهي قبلي درج شده است؛ درحالي كه من بدهي بابت هزينه برق 
نداشته ام. پيگيري كردم متوجه شدم در اكثر قبوض برق اين رقم 
هست. مســئولان توضيح دهند كه اين رقم بابت چه هزينه اي به 

قبض ها اضافه شده است.
حبيب از مشهدمقدس

پاسخ مسئولان
ملك مخروبه خيابان شهيد تقوي داراي مالك شخصي است

روابط عمومي منطقه 12شهرداري تهران پيرو چاپ پيام مردمي با 
عنوان »مخروبه اي در خيابان شهيد تقوي براي شهروندان ايجاد 
مشكل كرده است« در ستون با مردم روز 28آذرماه پاسخ داده است: 
»درخصوص گزارش شهروند محترم در روزنامه همشهري به اطلاع 
مي رســاند ملك مذكور داراي مالك شخصي است و طبق تصوير 
پيوستي شهرداري ناحيه، پيش تر نســبت به ترميم ديوار مكان 

يادشده اقدام شده است«.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

برق طلا، باعث قتل زن 
جوان شد

تحقيقات پليس براي روشن شدن سرنوشت زني 
كه به طرز مرموزي ناپديد شده بود، نشان داد كه 
او توسط مردي به قتل رسيده و طلاهايش به 
سرقت رفته است. به گزارش همشهري، چند 
روز قبل به مأموران پليس اروميه خبر رسيد كه 
زن جواني ناپديد شده است. آنطور كه نزديكان 
اين زن مي گفتند، او بدون اينكه به خانواده اش 
اطلاع بدهد از خانه خارج شده و ديگر كسي او 
را نديده است. در اين شرايط بود كه تحقيقات 
براي يافتن زن مفقود شــده آغاز شد. با وجود 
اينكه هيچ كس از سرنوشــت اين زن اطلاعي 
نداشــت، اما در ادامه كارآگاهان جنايي پليس 
آگاهي به اطلاعاتي دست يافتند كه نشان مي داد 
مردي در مفقود شدن زن جوان دخيل است. 
مأموران كه به كشف حقيقت نزديك شده بودند 
با شناســايي مخفيگاه اين مرد، او را دستگير 
كردند. با اينكه او ابتدا تــلاش مي كرد، خود را 
بي اطلاع از سرنوشت زن مفقود شده نشان دهد، 
اما مأموران در بازرسي خانه اين مرد، جسد زن 
جوان را كشف كردند و پي بردند كه متهم، زن 
جوان را به خانه اش كشــانده و به قتل رسانده 
است. همزمان با انتقال جسد مقتول به پزشكي 
قانوني، متهم نيز به پليس آگاهي انتقال يافت و 
تحت بازجويي قرار گرفت. او در اعترافاتش گفت: 
از مدتي قبل، طلا و جواهرات مقتول چشمانم را 
گرفته بود تا اينكه روز حادثــه، زن جوان را به 
خانه ام كشــانده و پس از قتل او، جواهراتش را 
سرقت كردم اما نتوانستم جنازه را از خانه خارج 
كنم و در همين جا نگه داشتم. سرهنگ ايرج 
حسنخاني، جانشين فرمانده انتظامي استان 
آذربايجان غربي در اين بــاره گفت: متهم پس 
از تكميل پرونده، براي ســير مراحل قانوني به 

مراجع قضايي معرفي شد.

چند روز پس از حادثه اسيدپاشي در شاهين شهر اصفهان 
كه در جريان آن مردي روي چندين نفر ازجمله زني همراه 
با دختر نوجوانش اســيد پاشــيد، اين زن مي گويد هنوز 
كابوس مي بيند و ترس و وحشت حادثه از ذهن خودش و 

دخترش بيرون نمي رود.
به گزارش همشهري، اين حادثه ساعت18:30 سه شنبه 
1۴دي ماه امسال در خيابان نظامي شاهين شهر اصفهان 
اتفاق افتاد و در جريان آن مردي خشــمگين قصد داشت 
روي زني جوان اسيد بپاشد اما وقتي چند نفر مانعش شدند 
او روي همه آنها اسيد پاشيد و باعث سوختن دست كم 7نفر 
شد. هرچند بعد از اين حادثه روايت هاي مختلفي در اين باره 
مطرح شــد اما حالا زن جوان در گفت وگوي اختصاصي با 

همشهري جزئيات آنچه اتفاق افتاده را بازگو مي كند.
زن جوان كه ۴0سال دارد و مادر 2فرزند است درباره اين 
حادثه مي گويــد: »ما در شاهين شــهر زندگي مي كنيم. 
روز حادثه همراه دخترم كه 13ســاله است به خانه يكي 
از دوســتانم در خيابان نظامي رفته بــودم. وقتي از خانه 
او خارج شديم با پســرم تماس گرفتم كه دنبالمان بيايد. 
همين كه وارد خيابان شــديم ناگهان مــرد ژوليده اي را 
ديدم كه كنار يك ماشين ايستاده بود. وقتي من و دخترم 
را ديد جلو آمد. او كه يك بطري در دســتش بود با دست 
ديگرش گوشه شالم را گرفت و كشيد. او ناگهان شروع به 
داد زدن كرد. مي گفت بايد بميري. بايد تو را خفه كنم. من 
كه وحشت كرده بودم فرياد كشيدم و او را به عقب هل دادم 
تا از من فاصله بگيرد. چون آن زمان هيچ كس در خيابان 
نبود تا كمكم كند شروع به دويدن كردم و وارد يك مغازه 
مصالح فروشي شدم. اين در حالي بود كه دخترم هم دنبالم 

مي دويد و هر دو وارد مغازه شديم.«
با گذشت چند روز از اين حادثه وقتي زن جوان درباره اين 
ماجرا صحبت مي كند هنوز ترس و وحشت در صدايش موج 
مي زند. او ادامه مي دهد: »تــا آن لحظه فكر مي كردم اين 
مرد سارق است و چون كيف و گوشي موبايلم دستم بود، 
گمان كردم مي خواهد وسايلم را سرقت كند اما وقتي وارد 
مصالح فروشي شدم او هم دنبالم آمد. باز هم داد مي زد كه 
بايد اين زن را بكشم. مرد مغازه دار و چند نفر ديگر كه آنجا 
بودند فكر مي كردند او شوهر من است اما من گفتم كه او 
را نمي شناسم. او مي خواست به من حمله كند اما آنها مانع 
شدند. او هم درِ بطري را كه همراهش بود باز كرد و محتويات 
آن را به طرف من ريخت. داخل بطري پر از اســيد بود كه 

روي چند زن و مرد و دختر 13ساله ام ريخت.«
اين زن از لحظه اسيدپاشي اينطور ياد مي كند: »همه از درد 
به خودشان مي پيچيدند. اسيد آن قدر قوي بود كه مقداري 
از آنكه روي زمين ريخته بود مي جوشــيد. دست و پاهاي 
دخترم مي سوخت و كاري از من ساخته نبود. اسيد روي 

صورت مرد مغازه دار و مرد ديگري كه مشتري اش بود ريخته 
بود. مرد اسيدپاش همينطور كه فرياد مي كشيد دستش را 
داخل جيبش برد و چاقو كشيد. مي خواست با چاقو به من 
حمله كند اما چند رهگذر سر رســيدند و يكي از آنها كه 

قوي هيكل بود توانست چاقو را از او بگيرد و مانعش شود.«
آنطور كه زن جوان مي گويد در اين حادثه خودش آسيب 
نديده اما سوختگي هاي دخترش جدي است. او مي گويد: 
»خدا را شكر مي كنيم كه اســيد روي صورت و چشمان 
دخترم نريخت اما هردو دست و پاهاي او با اسيد سوخت. 
اسيد پوســت و اســتخوانش را خورده و هرچه مي گذرد 
زخم هايش بدتر مي شود. ســوختگي هاي روي پايش به 
شكلي است كه استخوانش را ســوراخ كرده و هر روز هم 
بدتر مي شــود. ســوختگی هاي او به حدي بود كه همه 
لباس هايش ســوخت و او را بدون لباس از بيمارستان به 
خانه برگردانديم. از طرفي پزشكان گفته اند براي ترميم 
ســوختگي هاي او بايد پيوند پوســت انجام شود. ترس و 
وحشتي كه به من و دخترم وارد شده از سوختگي ها بدتر 
اســت. خودم ديگر جرأت نمي كنم از خانه خارج شوم و 
دخترم هم شب ها خوابش نمي برد. هر دو كابوس مي بينيم 
و شب ها با خوردن قرص خواب مان مي برد. مرد اسيدپاش 

زندگي مان را خراب كرده است.«
اين زن دربــاره پيگيري پرونده توســط پليس مي گويد: 
»همان روز از مرد اسيدپاش شكايت كرديم و تا آخر پيگير 
پرونده خواهيم بود. آنطور كه مــا فهميديم او از مدت ها 
قبل خواســتگار خواهر يكي از مغــازه داران بود اما چند 
مرتبه جواب رد شنيده بود تا اينكه روز حادثه او من را ديد 
و چون ماسك داشــتم با همان دختر اشتباه گرفت و اين 

حادثه را رقم زد.« 

در آخرين روز هفته گذشــته 2حادثه تلخ 
گازگرفتگي در پايتخت رخ داد كه به قيمت 
جان ۴نفر تمام شد؛ 2 نفر از آنها تازه عروس 
و داماد بودند و 2 نفر ديگر خواهر و برادري 

بودند كه قرباني قاتل خاموش شدند.
به گزارش همشــهري، نخســتين حادثه 

ســاعت 10صبح جمعه بيســت و چهارم 
دي ماه به قاضي مصطفي واحدي بازپرس 
جنايي تهران گزارش شد و تيم جنايي را به 
آپارتماني در شمال تهران كشاند. كارآگاهان 
در آنجا با جسد دختر خانواده در پذيرايي و 
برادر او در حمام مواجه شــدند. آنطور كه 

بررسي ها نشان مي داد پدر و مادر اين دختر 
و پسر جوان به سفر رفته و آنها در خانه تنها 
بودند. پدر و مادر اما از شــامگاه پنجشنبه 
هرچه با فرزندانشان تماس مي گرفتند آنها 
پاســخگو نبودند و اين باعث نگراني شان 
شده بود. به همين دليل تصميم گرفتند به 
خانه بازگردند اما صبج جمعه وقتي به خانه 
رسيدند با پيكر بي جان فرزندانشان روبه رو 

شده و پليس و اورژانس را خبر كردند.
با انجام بررســي هاي اوليه معلوم شد كه 
خواهر و برادر قرباني گازگرفتگي شده اند. 

در ادامه مشخص شــد كه نشت گاز از لوله 
بخاري صورت گرفته و بسته بودن پنجره ها و 
منافذ خانه موجب شده تا دخترو پسر جوان 
به دليل گازگرفتگي جانشــان را از دست 
بدهند. اجســاد خواهر و برادر به پزشكي 
قانوني انتقــال يافت. اما ايــن تنها حادثه 
گازگرفتگي روز جمعه نبــود چرا كه پس 
از گذشت چند ســاعت قاتل خاموش در 
حادثــه اي غم انگيز جان نوعــروس و تازه 

دامادي را گرفت.
دومين حادثه كه در آپارتماني در شــرق 

تهران رخ داده بود شامگاه جمعه به بازپرس 
جنايي تهــران اطلاع داده شــد. قربانيان 
زني 19ساله و مردي 21ســاله بودند كه 
در آپارتماني 30متري زندگي مي كردند. 
ساكنان ســاختمان كه متوجه انتشار بوي 
گاز در فضاي ســاختمان شده بودند وقتي 
دريافتند كه منشأ بوي گاز از آپارتمان طبقه 
دوم است كه در آن زوجي جوان ساكن بودند 
آنجا رفتند، اما  آنها هرچه زنگ آپارتمان تازه 
عروس و داماد را زدند هيچ كس جوابشان 
را نداد. از آنجا كه به موضوع مشكوك شده 

بودند   با پليس و آتش نشاني تماس گرفتند. 
دقايقي بعد پليس و آتش نشــانان در آنجا 
حاضر  و پس از آنكه وارد آپارتمان طبقه دوم 
شدند چشمشان به جسد زن و مرد جوان 
افتاد كه ساعت ها از مرگشان مي گذشت. 
در بررسي هاي اوليه معلوم شد كه به دليل 
نقص فني آبگرمكن، گاز نشت پيدا كرده و 
در تمام فضاي آپارتمان پيچيده و همين  به 
قيمت جان آنها تمام شده است. اجساد تازه 
عروس و داماد نيز با دستور قاضي به پزشكي 

قانوني انتقال يافت.

مرگ تلخ عروس و داماد و خواهر و برادر بر اثر گازگرفتگي 

قاتل خاموش 4قرباني گرفت

جليل تازه ازدواج كرده بود كه تصميم گرفت براي 
ساختن يك زندگي تازه به اروپا سفر كند. او حدود 
سه سال پيش به تركيه رفت و 2سال بعد همسرش 
هم به او پيوســت تا هر دو راهي آلمان يا انگلستان 
شوند اما سفر پر ماجراي آنها درست زماني كه قصد 
عبور از رودخانه اي در شمال يونان را داشتند پايان 
يافت. جريان آب رودخانه آنقدر شديد بود كه زوج 
جوان را با خود برد و اين پايان تراژدي دردناكي بود 

كه براي آنها اتفاق افتاد.
به گزارش همشــهري، جليل و ســميه هــر دو اهل 
شهرستان مريوان در اســتان كردستان بودند. جليل 
متولد سال66 بود و ســميه77. كمتر از ۴سال پيش 
بود كه آنها ازدواجشــان را جشــن گرفتند و زندگي 
مشتركشان را شــروع كردند اما جليل رؤياي ديگري 
داشــت؛رؤياي رفتن به اروپا و ساختن زندگي تازه در 
آنجا و تنها چند ماه پس از ازدواجشان بود كه تصميم 
گرفت به اين رؤيا جامه عمل بپوشــاند. جميل، تنها 
برادر جليل كه حالا داغدار مرگ برادر و عروسشــان 
است در گفت وگو با همشهري مي گويد: برادر بزرگم 
ليســانس حقوق داشــت اما كاري پيدا نكرد و براي 
همين يك گلخانه راه انداخــت. گلخانه را در همين 
مريــوان راه انداخت اما هميشــه مي گفت درآمدش 
كفاف هزينه هايــش را نمي دهــد. مي گفت گلخانه 
كوچك است، مشتري نيست و با اين كار زندگي شان 
نمي چرخد. او تــازه ازدواج كرده بــود و همين باعث 
شــده بود كه درگيري ذهني اش بيشــتر شود و در 
جست وجوي كاري باشد كه كفاف زندگي شان را بدهد.

سفر به تركيه
حدود 3سال پيش بود كه جليل تصميمش را گرفت. 

مقصد نخســت او تركيه بود. گلخانه اش را 
تعطيل كرد، همه تجهيزاتش را فروخت و 
با سرمايه اي كه داشت راهي سفري شد كه 

بازگشتي نداشت.
برادرش مي گويد: آنها قرار گذاشته بودند كه 

وقتي جليل كار پيدا كرد و به درآمد ثابت رســيد، 
همسرش هم نزد او برود. او در تركيه در يك كارخانه 
كفش سازي مشــغول به كار شــد و در اين مدت با 
خانواده به صــورت تلفني درارتباط بــود تا اينكه 
حدود يك سال پيش، همســرش سميه هم نزد او 
رفت. مدتي بعد هم برادر سميه در جست وجو كار 
راهي تركيه شد و هر سه در اين كشور بودند تا اينكه 

تصميم گرفتند تركيه را به مقصد اروپا ترك كنند.

مسافران اروپا 
در تركيه بازار قاچاقچيان انســان كــه مهاجران را 
به صورت غيرقانوني به اروپــا منتقل مي كنند داغ 
است. در اين ميان آلمان مهم ترين مقصد آنهاست كه 
براي رسيدن به آنجا بايد مسيري پر خطر را طي كرد. 
درست مثل مسيري كه قرار بود جليل، همسرش و 
برادر همسرش طي كنند. آنها براي رسيدن به مقصد 
بايد از يونان عبور مي كردند. برادر جليل مي گويد: 
هنوز نمي دانيم كه آنها از كي و چگونه به يونان رفتند. 
اما چهارشنبه هفته گذشــته بود كه از طريق برادر 
سميه باخبر شــدم كه آنها در منطقه اي در شمال 
يونان هســتند. آنها قرار بود از يونان عبور كرده و به 
كشور ديگري بروند اما همان شب اتفاقي كه نبايد 
مي افتاد، افتاد.او ادامه مي دهد: چهارشنبه شب بود 
كه برادر سميه با من تماس گرفت. گفت كه آنها قصد 
داشتند براي ادامه مسير از رودخانه اي كه مقابلشان 

بود عبور كنند. مي گفت كه چون شــب بود عمق 
رودخانه معلوم نبود و براي همين سه نفري تصميم 
گرفته بودنــد از آن عبور كنند اما وقتي به وســط 
رودخانه رســيدند ناگهان جريان آب شديد و عمق 
رودخانه بيشتر شد و ابتدا سميه را با خود برد. پس 
از آن هم جليل كه قصد داشته سميه را نجات دهد 
گرفتار امواج رودخانه شد و در نهايت نيز برادر سميه. 
اما برادر سميه توانسته بود هر طوري شده خودش 
را نجات دهد. برادر جليل مي گويد: با شــنيدن اين 
خبر دنيا روي سرمان خراب شد. برادر سميه ماجرا را 
به نيروهاي امدادي گزارش كرده بود و آنها به محل 
رفته بودند اما صبح پنجشنبه جسد بي جان سميه 
در رودخانه پيدا شــد. عصر همان روز بود كه باخبر 
شديم جسد جليل كه او هم غرق شده بود پيدا شده 

و امدادگران هر دو را به سردخانه منتقل كرده اند.

هزينه ميلياردي 
همزمان با اين اتفاق رســانه هاي يونان نيز گزارش 
كردند كه امدادگران آتش نشــاني اجساد يك زوج 
ايراني را كه قصــد عبور از رودخانه اي در اســتان 
سرس را داشــته اند پيدا كرده اند. همچنين پليس 
يونان اعلام كرد كه اين مهاجران به طور غيرقانوني 
از تركيه وارد يونان شــده بودند و گمان مي رود كه 
توســط قاچاقچياني كه آنها را ترك كرده بودند به 
اين منطقه منتقل شده اند تا به سمت شهر شمالي 

تسالونيكي بروند كه دچار اين حادثه شدند و هنوز 
مشخص نيست كه چند نفر در اين گروه بودند.

به گفته بــرادر جليل، مرگ برادر و همســرش داغ 
بزرگي بر دل خانواده اش گذاشــته اســت. پدرم 
مدت هاست كه قطع نخاع و خانه نشين شده. مادرم 
هم هميشه چشم به راه بازگشت برادر بزرگترم بود و 
بارها از او خواسته بود كه به ايران برگردند و همين جا 
زندگي كنند اما اين اتفاق هرگز رخ نداد. حالا تنها 
خواسته آنها تحويل گرفتن پيكر عزيزانشان است تا 

آنها را در وطن خودشان به خاك بسپارند.
او ادامه مي دهــد: پس از اين ماجــرا به نمايندگي 
وزارت خارجه در سنندج رفتم تا بتوانيم اجساد برادر 
و عروسمان را به ايران منتقل كنيم. اما در آنجا به من 
گفتند كه انتقال اجساد دست كم 2ميليارد تومان 
هزينه دارد. هر چند هنوز به طور رسمي اعلام نشده 
كه چه مبلغي براي انتقال اجســاد مي خواهند اما 
بعيد مي دانم مبلغ كمي تعيين شود. حال آنكه پدر و 
مادرم فقط من را دارند و من هم يك كارگر فصلي ام 
كه حتي تامين هزينه زندگي خودم و پدر و مادرم 
برايم سخت است تا چه برسد به فراهم كردن مبلغ 
هنگفتي براي انتقال اجساد عزيزانمان. براي همين 
حالا تنها خواسته ام از مسئولان اين است كه به ما 
كمك كنند، حال و روز من و پــدر و مادرم را درك 
كنند و كاري كنند كه بتوانيم اجساد عزيزانمان را 

تحويل بگيريم و در كشور خودمان دفن كنيم.

هزينه ميلياردي براي انتقال 
جسد زوج جوان به ايران 

جزئيات غرق شدن زن و شوهر مريواني در راه رسيدن به اروپا 

وقتي زني ناپديد شــد شــوهرش براي پيدا 
كردن او از پليس كمك خواست و با تحقيقات 

پليس بود كه راز عجيب زن جوان فاش شد. 
به گزارش همشــهري، ســه شــنبه هفته 
گذشته مردي به اداره پليس رفت تا گزارش 

ناپديدشدن همسرش را اعلام كند.
وي گفت: همسرم خانه دار است و آخرين بار 
درحالي كه او در خانه بــود من به محل كارم 
رفتم اما شب كه برگشــتم خبري از او نبود. 
به گفته پسر 15ســاله ام، همسرم عصر براي 
خريد از خانه بيرون رفت و ديگر برنگشــت. 
هرچه به موبايلش زنگ زدم خاموش بود و اين 
درحالي بود كه دوستان و بستگانمان هم از او 
بي خبر بودند و حالا احتمال مي دهم كه اتفاق 

شومي برايش رخ داده باشد. 
با اين شكايت، پرونده اي تشكيل شد و پيش 
روي قاضي ميثم حسين پور، بازپرس شعبه 
هشتم دادســراي جنايي تهران قرار گرفت. 
با دســتور بازپرس تحقيقات آغــاز و معلوم 
شد كه زن جوان به تازگي با پسري 21ساله 
در تماس بوده است. با اين سرنخ پسر جوان 
به دادسرا احضار شد و وقتي مقابل بازپرس 
جنايي تهران قرار گرفت اسرار ناپديدشدن 

زن گمشده را فاش كرد. 

بازداشت مسافر تركيه
پســر جــوان كــه كارگــر تاسيســاتي 
ساختمان هاست گفت: زن گمشده آپارتماني 
در حاشــيه تهران اجاره كرده و قصد دارد به 

زودي به تركيه برود. 
وي ادامه داد: مدتي قبل براي انجام كارهاي 
فني به ساختماني كه زن جوان در آنجا زندگي 
مي كرد رفتم و با او آشنا شدم. او به من گفت 
كه مي خواهد آپارتمان را بفروشد و به خارج از 
كشور برود. او از من خواست تا براي آپارتمانش 
مشــتري مناســب پيدا كنم و وعده داد كه 
دســتمزد خوبي به من مي دهــد. من هم به 
خاطر دســتمزد، به جســت و جو پرداختم 
و يك مشــتري خوب براي خريد خانه پيدا 
كردم. زن جوان  خانه را حدود يك ميليارد و 
600ميليون تومان فروخت و پس از آن سهم 
مرا هم پرداخت كــرد. بعد هم گفت كه براي 
2ماه آپارتماني در حاشيه تهران اجاره كرده و 
قرار است به زودي به خارج از كشور سفر كند. 
با افشــاي اين حقيقــت، بازپــرس جنايي 
دســتور بازداشــت زن جوان را صــادر كرد 
چراكه در تحقيقات مشخص شد گفته هاي 

پســر جوان حقيقت دارد و زن جوان پس از 
فريب شوهرش، خانه اي را كه در آن زندگي 
مي كردند تصاحب كرده و آن را فروخته است. 
اين در حالي بود كه شــوهرش وقتي شنيد 
خانه شان را از دست داده، در شوك فرو رفت. 
در ادامه محل زندگي زن جوان شناسايي و او 

بازداشت شد. 
وي در بازجويي ها به فريب شوهرش و فروش 
خانه اقرار كرد و درباره انگيزه اش گفت: سال ها 
آرزو داشتم كه به سر كار بروم و استقلال مالي 
داشته باشم اما شوهرم مخالف كاركردن من 
بود. وي ادامه داد: مدتي قبل به صورت پنهاني 
در يك آرايشــگاه به صورت كارآموز مشغول 
به كار شــدم. به ســرعت كار را ياد گرفتم به 
طوري كه همه همكارانم مي گفتند استعداد 
خاصي در آرايشگري دارم. آنها وقتي شنيدند 
شوهرم مخالف كاركردن من است پيشنهاد 
دادند كه به تركيه بروم. به گفته آنها در تركيه 
مي توانستم درآمدي چند برابر اينجا داشته 
باشم، ضمن اينكه ديگر شوهرم كنارم نبود تا 

مانع كاركردن من شود.
متهم گفت: براي رفتن بــه تركيه بايد پول 
جور مي كردم. از طرفي بايد از شــوهرم جدا 
مي شــدم اما مطمئن بودم كــه اگر موضوع 
طلاق را مطــرح كنــم حاضر بــه جدايي 
نمي شود.  براي همين نقشــه اي كشيدم و 
براي پيش بردن نقشه ام از كارگر تاسيساتي 
كه چند بار براي انجام كارهاي ســاختماني 
و تعميرات به خانه و ســاختمان ما آمده بود 
كمك گرفتم. بــه او پيشــنهاد دادم كه اگر 

ظرف يك ماه يك خريدار خوب و دســت به 
نقد براي خانه ام پيدا كند دستمزد خوبي به او 
خواهم داد. از سوي ديگر سراغ شوهرم رفتم 
و به او گفتم آشنايي پيدا كرده ام كه مي تواند 
با سند خانه وام ميلياردي كم بهره به ما بدهد. 
به او گفتــم به من وكالت بدهــد تا به دنبال 
كارهاي وام بروم و چون خيلي سرش شلوغ 
بود و نمي توانست دنبال كارهاي بانكي برود 
قبول كرد. به اين ترتيب از او يك وكالتنامه 
تام الاختيار گرفتم و گفتم كه با وام ميلياردي 
مي توانيم هم بدهي هايمان را بپردازيم و هم 
در يك كار مناســب ســرمايه گذاري كنيم. 
شــوهرم فريب خورد و به مــن وكالت داد و 
من به راحتي توانستم خانه را بفروشم. البته 
زير قيمت فروختم و با توجه به شرايطي كه 
داشتم بايد هرچه ســريع تر نقشه ام را پيش 
مي بردم. پس از فروش خانه، آپارتماني مبله 
در اطراف تهران اجاره كرده و بليت تركيه را 
خريدم. خريدار خانه پول را در چند نوبت به 
من پرداخت كرد و در نوبت آخر قرار بود كليد 
را تحويل بگيرد و من هم برنامه ريخته بودم 
كه پيش از آن از ايران خارج شــوم. چيزي 
تا تحقق روياهايم باقي نمانــده بود تا اينكه 
ماموران به مقابل خانه ام آمدند و دســتگير 
شــدم. حالا هم اگر شــوهرم رضايت بدهد 
من بخشــي از پول خانه را به عنوان مهريه 
برمي دارم و مابقي را هم بــه او مي پردازم به 

شرط اينكه قبول كند از هم جدا شويم. 
بــا اعترافات اين زن، وي بازداشــت شــد و 

تحقيقات در اين پرونده ادامه دارد. 

فريب عجيب شوهر براي رفتن به تركيه   ناگفته هاي زني كه در شاهين شهر طعمه مرد اسيدپاش قرار گرفته بود
كابوساسيدپاشيميبينم
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  قيمت گذاري آثار هنري براساس جایگاهي 
كه در هنر امروز ایران دارند یا نقشــي كه در 
شــكل گيري جریان هــاي امروز هنــر ایران 
داشته اند، صورت مي گيرد. علاوه بر این، جایگاه 
هنرمند در بازار هنر ایران و بازارهاي بين المللي 
نيز در قيمت كار او تأثيرگذار اســت. به عنوان 
نمونه پرویز تناولي و منيــر فرمانفرمایيان از 
چهره هاي جهاني هنر ایران به شمار مي روند 
كه در بازارهاي جهاني نيز طرفداران بســيار 
دارند. در مقابل سهراب ســپهري كه همواره 
از ركوردشكنان حراج تهران بوده، هنرمندي 
است كه بيشــتر خریداران داخلي سراغ آثار 
او مي رونــد و در ميان مجموعــه داران ایراني 
جایگاه والایي دارد، اما لزوماً آثار او در بازارهاي 
بين المللي نمي توانند بــه قيمت حراج تهران 

عرضه شوند.
  بســياري از آثاري كه در حــراج تهران به 
فروش رسيده اند در سال هاي بعد در حراج هاي 
بين المللي عرضه شده اند و بارها پيش آمده كه 
دوباره به حراج تهران بازگشــته اند. به عنوان 
نمونه اثر »لا+لا+صر« از حسين زنده رودي كه 
دیروز در حراج تهران به مبلغ ۱۱ميليارد تومان 
چكش خورد، پيش تر در حــراج بونامز لندن 
ارائه شده بود. عرضه آثار هنري در حراج هاي 

بين المللي امري طبيعي است.
  خریداران آثــار هنري در حــراج تهران 
مجموعــه داران خصوصي و گالــري داران و 
معامله گران آثار هنري هســتند. ممكن است 
نهادهــاي دولتي و شــركت هاي خصوصي و 
بانك ها نيز به خرید آثار اقدام كنند؛ چنان كه 
بسياري از بانك ها و شــركت هاي بين المللي 
نيز از گذشــته خرید آثار هنــري را به عنوان 
سرمایه در دستور كار خود داشته اند و از ميان 
بانك هاي ایراني نيز بانك پاسارگاد مجموعه اي 

از آثار هنرمندان نامدار ایراني دارد.
  اما افزایش چشمگير قيمت ها چرا در حراج 
تهران اتفاق مي افتــد؟ برگزار كنندگان حراج 

تهران معتقدند قيمت آثار در حراج تهران باید 
با حراج هاي منطقه اي و حراج هاي بين المللي 
یكسان باشــد؛ به گونه اي كه كسي نتواند آثار 
هنرمندان ایراني را به قيمــت كمتر در حراج 
تهران تهيه كند و در حراج هاي بين المللي به 
فروش برساند؛ لذا براي یافتن قيمت واقعي آثار 
حراج تهران باید آنها را به دلار تبدیل كنيم و 

بعد ببينيم كه قيمت واقعي شان چقدر است.
  مدیر حراج تهــران عليرضا ســميع آذر 
اســت؛ كســي كه مدیریت مــوزه هنرهاي 
معاصر تهران را در كارنامــه اش دارد. عليرضا 
ســميع آذر مدرس تاریخ هنر معاصر جهان و 
به طور ویژه متخصص جریان هاي هنري نيمه 
دوم قرن بيستم اســت و صاحب آثاري چون 
»اوج و افول مدرنيسم«، »انقلاب مفهومي«، 
»امواج پســت مدرن« و »زایش مدرنيســم 
ایراني«. او از مجموعه اي از كارشناســان در 
كنار خود بهره مي برد، اما به دليل اشرافي كه 
بر جریان ها و شخصيت هاي هنر مدرن ایران 
و احاطه اي كه بر بازار هنــر دارد، اغلب خود 
اصلي ترین تعيين كننده پذیرش و نحوه ارائه و 

قيمت گذاري آثار است.
  قيمت آثار هنري شاید براي عموم قدري 
عجيب به نظر برسد، اما بازار هنرهاي تجسمي 
دست كم در نيم قرن اخير همواره بازار پررونقي 
بوده است و بسياري از سرمایه گذاران ترجيح 
داده اند كه روي آثار هنري سرمایه گذاري كنند 
و اغلب نيز از این سرمایه گذاري سود برده اند؛ 
چراكه هر چه زمان مي گذرد، قدر و قيمت آثار 

هنري بيشتر معلوم مي شود.
  با این همه، در هر حراجي ممكن اســت 
خریداران یا واسطه هایي به صورت كاذب قيمت 
یك اثر را بالا ببرند و به شــكل صوري بر ســر 
خرید اثري رقابت كنند، اما كوشش براي خلق 
قيمت هاي كاذب آثار هنري چيزي نيست كه 
در درازمدت پایدار باشد و جامعه دوستداران 
هنرهاي تجسمي نتوانند به كذب آن پي ببرند.

پاسخ به چند پرسش رايج درباره حراج آثار هنري

حيراني »جيران« 
روایت حسن فتحي دردسرساز شد

تجليل از كارگردان سریال »در چشم باد« در اختتاميه مراسم جشنواره عمار

اين جشنواره به خيلي از جاهاي دنيا مي ارزد
پخش نشــدن قســمت اول 
ســریال »جيران« تازه ترین 
ساخته حسن فتحي در زمان اعلام شده توسط پلتفرم، بار دیگر حقوق 
مشتركان و مخاطبان را كه سرمایه اصلي شبكه نمایش خانگي هستند، 

تضييع كرد.
آخرین هفته دي ماه قرار بود، نخستين قسمت »جيران« حسن فتحي 
از پلتفرم مورد نظر پخش شود؛ سریالي كه در یك ماه اخير بيشترین 
حجم تبليغ را در فضاي شــهري  در ميان فيلم هــا به خود اختصاص 
داده بود. حالا با گذشــت 2روز از وعده داده شــده، این ســریال روي 
پلتفرم نيامده. نخستين گمانه زني درباره ماجراي »آهوي من مارال« 
موضوعات پيش  آمده در چند ســال اخير بوده كه ســاترا عنوان كرد 
این موضوع ربطي به عدم پخش »جيران« ندارد. هر چند شــنيده ها 
 حاكي از آن اســت كه بنا به دلایلي »جيران« مجــوز پخش نگرفته 

است.
روابط عمومي سریال اعلام كرده اســت: »قسمت اول سریال عاشقانه 
»جيران« به كارگرداني حسن فتحي و تهيه كنندگي اسماعيل عفيفه 
قرار بود 2۴دي ماه ساعت ۸صبح منتشر شود، در بازبيني نهایي ساترا 
ملاحظه اي بيان شــد كه در حال رفع و تهيه نسخه نهایي هستيم.« با 
توجه به اعلاميه روابط عمومي به نظر مي رسد عوامل هم از عدم پخش 
سریال خبر نداشــتند و به طور حتم اگر خبري بود، حتما عوامل فيلم 
اكران خصوصي ســریال را زمان دیگري مشــخص مي كردند؛ اكران 
خصوصي كه بيشترین مدعو را داشت و شباهتي به اكران خصوصي در 

وضعيت كرونا نبود.

چرا جيران پخش نمي شود؟
 شنيده ها حاكي از این است كه دليل اصلي عدم پخش »جيران« نوع 
روایت كارگردان است. روایت به گونه اي است كه شاید این شائبه را 
ایجاد كند اتفاقات به زمان حال كنایه مي زند و گمانه زني هایي را در 
ذهن مخاطب ایجاد مي كند. نكته دیگري كه باعث شده جيران سر 
موقع پخش نشود، كامل نشدن توليد ســریال است. »جيران« قرار 
است در ۴0قسمت پخش شــود و با توجه به توليد نصفي از سریال 
شاید مجوز دهندگان تصميم دارند این سریال كامل شود تا در ميانه 

راه تغييري در پخش سریال ایجاد نشود.

توضيحات ساترا در 5 بند
 با این حال، ساترا هم كه كليد پخش سریال در دستش است، بيانيه اي 
را در 5 بند صادر كرد. در یكي از بندهاي نوشته شده از سوي ساترا آمده 
است: »اميد است با حل مسائل باقيمانده طي روزهاي آینده، امكان پخش 
سریال مذكور مهيا شود و بر همين اساس پيشنهاد ساترا به رسانه فيليمو 
این است كه اقداماتي را در جهت احقاق حقوق كاربراني كه اقدام به خرید 
اشتراك كرده اند، به انجام رساند.« همچنين ساترا درباره وضعيت »آهوي 
من مارال« و »جيران« هم توضيح داد: »توجه به ادعاهاي مربوط به نقض 
حقوق مالكيت فكري در »جيران«، با توجه به عدم تمایل شاكي به ادامه 
رسيدگي توسط ساترا، موضوع تا زمان ثبت درخواست رسيدگي از سوي 
عوامل توليد ســریال »آهوي من مارال« یا ارائه حكم قضایي، در ساترا 
مسكوت مانده و انتشار یا عدم انتشار سریال »جيران«، ارتباطي با آن ادعا 
ندارد.« از بخش هاي دیگري كه ساترا به آن اشاره كرده »توسعه محتواي 
بومي و ایراني و توليد محصول فرهنگي است.« ساترا عنوان كرده براي 
رسيدن به این دو موضوع باید برنامه ریزي دقيق و منسجمی در زنجيره 
ارزش توليد شــود؛ موضوعي كه نشان مي دهد حسن فتحي باید دست 

به كار شود تا براساس همين برنامه ریزي توليدش را به پلتفرم برساند.

مراسم اختتاميه دوازدهمين جشنواره فيلم »عمار« جمعه 
2۴ دي ماه در تالار اندیشه حوزه هنري برگزار شد. این برنامه 
با قرائت قرآن كریم و پخش سرود ملي آغاز شد و در ادامه 
جوایز برگزیدگان بخش هاي مختلف این جشنواره اهدا شد. 
سپس، رضا برجي، مستندساز باســابقه و از اعضاي هيأت 
داوران در سخناني گفت: این جشنواره یك سر و گردن از 
بقيه دوره ها بالاتر بود، اما كار مستند این نيست كه فقط یك 
بخشي را نشان بدهيد و تنها دوربين به دست بگيرید. دوستان 
حتماً فرم را رعایت كنيــد و متون تخصصي آن را بخوانيد. 
متأســفانه ما در طول یك دهه به بيانيــه مهمي كه رهبر 
عزیزمان با نام گام دوم انقلاب صادر كردند توجه نكرده ایم، 
در حقش جفا شده درحالي كه مقام معظم رهبري چندین 
بار گفته اند كه به این بيانيه توجه كنيــد. از دولت قبل كه 
انتظاري نداشتيم چون اصلاً، اصل این قصه را قبول نداشت و 
به آن توجه نمي كرد. اگر قبول داشتند كه وضع ما این نبود.

مجري این مراسم درباره حال جسماني نادر طالب زاده، دبير 
این جشنواره، اطلاع رساني كرد و گفت: طبق اطلاعي كه 
پيدا كردم خطر رفع شده اما ایشان همچنان در بيمارستان 

بستري هستند.
یكي از بخش هاي اصلي این مراسم تجليل از مسعود جعفري 
جوزاني كارگردان آثاري همچون »در چشــم باد«، »شير 
سنگي« و… بود. پيمان جبلي، رئيس سازمان صداوسيما 
ســخنران ویژه این بخش از برنامه بود كه در ســخناني از 
لزوم بازگشــت به مردم گفت. در این بخش مادر شهيدان 
خالقي پور، پيمان جبلي رئيس صداوسيما و امرالله احمدجو 
كارگردان »روزي روزگاري« براي تجليل از مسعود جعفري 

جوزاني روي صحنه رفتند.
مســعود جعفري جوزاني نيز در این مراسم گفت: افتخار 
بزرگي است كه در یك جشــنواره مردمي شركت كنيم. 
اینجا به خيلي از جاهاي دنيا مي ارزد، اوایل انقلاب اراده اي 
داشتيم كه فكر مي كردیم مي توانيم كوه را جابه جا كنيم، اما 
آن بچه ها را یواش یواش نااميد كردند. اینجا آمدم تا بگویم 
خودم را نه هنرمند مي دانم نه شایســته پاداش، خدمت 
رسيدم به تمام كساني كه به هر دليلي به مدریت فرهنگي 

كشور منصوب شدند بگویم زندگي شكننده و ناپایدار است، 
همه ما حتي شما كه قرعه به نام تان افتاده و چند روزي بر 
مسندي هستيد، زمان شتاب ناك است، دلم مي خواهد به 
آنها یادآوري كنم و از كساني كه سال هاست راه تنفس را بر 
هنرمندان جوان و استعدادهاي كشور بستند و هم كيشان 
و بســتگان خود را برگزیدند و زانوي مرگ بار خودشان را 
روي گلوي هنرمندان گذاشته اند خواهش كنم این زانوي 
مرگ بار را بردارید، هنر و هنرمند نياز به آزادي و تنفس دارد، 

هواي تازه مي خواهد.
این كارگردان پيشكســوت افزود: تمنا مي كنم بدانيد این 
چند روز گذراست، اگر مي خواهيد نامي و نه ننگي از شما به 
جا بماند این چند روز را مغتنم بشمارید به اسم ملت سرافراز 
اعتماد كنيد و بگذارید استعدادها رشد كنند. ممنوع القلم 
كردن اهل دل كار خوبي نيســت. به اميد آنكه كلمه كاري 
افتاد و قبل از مرگ شاهد باشيم كه در وطنم سفره اي خالي 
نيست، كودكي به خاطر بيماري از بيمارستان منع نشده، 

امكان مساوي رشد و بالندگي براي هر ایراني موجود است.
جوایز این جشــنواره در بخش هاي مختلف به برگزیدگان 
اهدا شد. مستند نهضت جهاني مستضعفين، مدافعان حرم، 
حافظه ملي، تاریخ فرهنگي اجتماعي و دفاع مقدس، ملت 
قهرمان، جنگ اقتصادي، رؤیاي ایراني، نقد درون گفتماني، 
جنگ نرم، تيزر فرهنگي، داستاني كوتاه و فيلم داستاني بلند 
بخش هاي مختلف جوایز این رویداد سينمایي را تشكيل 
مي دادند. معرفي اكران كننده مردمي برتر بخش دیگر این 

مراسم بود.

خبر

گزارش

كارگردان »درب« در مقام بازيگر
هادی محقــق كارگردان 
فيلم ســينمایي »درب« 
از آثار راه یافته به جشنواره 
چهلم فيلم فجــر  درباره 
به عنــوان  حضــورش 
بازیگر در فيلــم »درب« 

به مهر گفت:» این فيلم یك بازیگر اصلــي و یك بازیگر مكمل دارد، 
شخصيت هاي فيلم، جزئيات بســياري دارد و براي آن با تعدادي از 
نابازیگران گفت وگو و حتي پلان هایي را نيز تمرین كردیم، اما در نهایت 
با توجه به زمان اندكي كه داشتيم تصميم بر این شد تا خودم یكي از 

نقش هاي مورد نظر را بازي كنم.« 

»شهرك« كامل شد
فيلم سينمایي »شهرك« 
بــه كارگردانــي علــي 
حضرتي و تهيه كنندگي 
علي سرتيپي پس از اتمام 
مراحل فني آماده نمایش 
شد. به گزارش همشهري، 

»شهرك« كه دومين تجربه بلند ســينمایي علي حضرتي پس از 
»سازهاي ناكوك« است، پس از طي آخرین مراحل فني آماده نمایش 
در چهلمين جشنواره فيلم فجر شد. ساعد سهيلي، كاظم سياحي، 

همایون ارشادي، شاهرخ فروتنيان و... از بازیگران فيلم هستند.

»مخزن« جلال تهراني بهار آينده اجرا مي شود
جلال تهراني نویســنده و كارگردان تئاتر قصد دارد بعد از چند سال 
دوري از نمایش »مخزن« را به صحنه ببرد. جلال تهراني نویسنده، 
كارگردان و مدرس شناخته شــده تئاتر قصد دارد نمایش »مخزن« 
را بعد از گذشت 20سال از نگارشش براي سومين بار به صحنه ببرد. 
جلال تهراني تمرین هاي این نمایشنامه را از بيستم دي ماه آغاز كرده 
و پيش بيني مي شود این اثر در بهار۱۴0۱ آماده اجرا باشد. »مخزن« 
پيش تر در سال هاي ۱۳۸۱ و ۱۳۹0 در سالن مولوي به صحنه رفته بود.

قدرداني از كارگردان سينمای دفاع مقدس در موزه سينما 
جمال شورجه نماد سينمای انقلاب است 

مراسم بزرگداشت »جمال شورجه« به همت كانون كارگردانان سينمای 
ایران با همكاری موزه سينمای ایران جمعه شب در سالن سينماتوگراف 
موزه ســينما با حضور جمعی از سينماگران برگزار شــد. به گزارش 
همشهری، در این مراسم، سيد احمد ميرعلایی، تهيه كننده سينما و 
مدیر فرهنگی، در سخناني شخصيت شورجه را این گونه توصيف كرد:  
ایشان به هيچكس به هيچ صورتی نگاه سليقه گونه نداشتند. این انعكاس 
را در زندگی و مرام ایشان می بينم، این افراد را در سينما كم داریم. از 
مسئولان موزه سينما، كانون كارگردانان و مسئولان سينمایی سوال 
می كنم چرا می گذاریم هنرمندان ما فوت شوند و بعد تندیسشان را نصب 
می كنيم؟ چرا تندیس افرادی همانند شورجه را نباید برای نسل های 
بعدی نگه داریم؟ چگونه می شود فردی مانند جمال شورجه وارد سينما 

می شود و همه سينمایی ها عاشقانه به او عشق می ورزند؟   
جواد شمقدری نيز در این مراسم گفت: نام جمال شورجه همواره در 
سينمای دفاع مقدس و مقاومت می درخشد از جمله فيلم های عرصه 
مقاومت كه بسيار خوب ساخته شد می توانيم به فيلم »۳۳ روز« اشاره 
كنيم كه بسيار درخشيد از دیگر فيلم هایشان كه هيچ كجا از  آن حرفی 
زده نمی شــود فيلم »احمد بای« بوده كه هنوز به پایان نرسيده است. 
اميدوارم حال آقای شورجه هرچه زودتر خوب شــود تا تدوین كار را 
خودشان تمام كنند. جمال شورجه نماد سينمای انقلاب است. وی در 
بخش دیگري از سخنانش افزود: جمال شورجه مصداق بارز سخنان 
رهبری است كه فرمودند در عرصه سينما به افرادی نياز داریم كه تبيين 

جهادگران را به تصویر بكشد. 
جمال شــورجه نيز در مراسم بزرگداشــت خود در موزه سينما طی 
ســخنانی گفت: از همه دوستانی كه در این مراســم شركت كردند و 
مدتها ندیده بودمشان ممنونم، خدا حفظ تان كند. همچنين از آقای 
شاهسواری كه با همه مشــغله ای كه دارند قدم رنجه كردند و به این 
مراسم آمدند. همچنين از شورای مركزی كارگردانان كه مرا شایسته 
تجليل دانســتند ممنونم. خداوند به شــما اجر جزیل عنایت كند. از 
تورج منصوری كه یار غار من بود و در فيلم »احمد بای« دلســوزانه به 
من كمك می كردند ممنونم، به من دلگرمی می داد كه طاقت بياوریم 
 چرا كه »احمد بای« به لحاظ توليد و تهيه فيلم بســيار سختی بود و 
من   2 هفته بعد از آن ســكته كردم. این فيلم درباره احمد بيگ پاشــا 
قهرمان ملی الجزایر است كه در آن كشــور مانند سردار سليمانی ما 

محبوب است و برای او احترام قائلند. 
وی افزود: حاج قاسم در كشور ما مظلوم واقع شد ولی احمد بيگ پاشا 
یكی از سرداران عثمانی بود كه بســيار محبوب بود. این فيلم تاریخی 
را به كمك دوســتان كه جهادی كار كردند، با تمام مشكلاتی كه بود 
ساختيم و به ایران برگشتيم. فيلم را تحویل سفارت الجزایر داده ایم و 
خود من هنوز نسخه كامل آن را ندیده ام. فكر می كردم شاید بتوانم آن 
را در جشنواره فجر ارائه دهم. دوست داشتم كارگردانان عزیز دیگر این 
كار را می ساختند ولی آنها اصرار داشتند عوامل حضرت یوسف این كار 
را بسازند و منِ گنهكار از آن سریال باقی ماندم. هر چقدر سعی كردم از 
عزیزان ایرانی در این سریال استفاده كنيم، نتوانستم. در آخر این سكته 
برای ما بود و بعدا فهميدیم این یكی از نعمات الهی بود. اميدوارم روزی 
این فيلم هم در ایران به نمایش درآید. اميدوارم روزی با سلامتی روبروی 
شما بایســتم و تا كمر خم  شده برای شــما تعظيم كنم. در این مدت 
خانواده ام بسيار مرا همراهی و تيمار كردند. از ایشان هم تشكر می كنم. 
در این مراسم منوچهر شاهســواري مدیرعامل خانه سينما، محسن 
اميریوسفي رئيس كانون كارگردان و سينماگراني همچون غلامرضا 
موســوی، احمد امينی، محمدعلی نجفی، محمدرضــا عرب، وحيد 
موسائيان، مصطفی كيائی، بهمن كاميار، نادر مقدس، مرتضی شایسته، 

جواد شمقدری، جهانبخش سلطانی و... حضور داشتند.

پشت پرده چکش پرصدای حراج تهران
همه چيز درباره  حراج۸0 اثر هنرمندان ایران  به قيمت ۱5۸ميليارد تومان

رویه حراج تهران این گونه بوده است كه معمولا یكي 
از 2 حراجي كه در سال برگزار مي شد، به هنر مدرن 
و معاصر ایران اختصاص داشت و حراج دیگر به آثار 
كلاسيك و مدرن. در حراج معاصر آثار هنرمندان 
جوان تر و نام هاي تازه تر به حراج مي آمدند و حراج 
كلاسيك به آثار هنرمندان پيش از دوره مدرن مثل 
هنرمندان مكتب كمال الملك یا خوشنویسان نامدار 
سنتي و... اختصاص داشت؛ رویه اي كه در دوره هاي 
گذشته تقریبا داشــت جا مي افتاد و به رویه ثابت 
حراج تبدیل مي شد. اما كرونا كه همه  چيز را به هم 
ریخته و هنوز نيز مشغول تغيير همه شئون زندگي 
است، انگار رویه بازار هنرهاي تجسمي و حراج تهران 

را نيز دستخوش تغيير كرده.
در حراج پانزدهم نــه از نام هاي تــازه خبري بود 
و نه از آثــار قدیمــي هنرمندان فراموش  شــده. 
حراج به هنر مدرن ایران اختصاص داشــت، البته 
نه همه هنرمنــدان مدرن كه بيشــتر هنرمندان 
نامدار و كســاني كه در بازار هنر براي خود جایگاه 

تثبيت شده اي دارند.
حراج پانزدهم تهران ازدحام بــزرگان هنر مدرن 
ایران بود و به راحتي مي شــد، یك بار دیگر، جریان 
اصلي هنر مدرن ایران را در سده چهاردهم به تماشا 
نشست؛ پرویز تناولي، پرویز كلانتري، ژازه تباتبایي، 
مســعود عربشــاهي، بهجت صدر، علي گلستانه، 
ابوالقاسم سعيدي، فریده لاشایي، سيراك ملكونيان، 
كورش شيشــه گران، ليلي متين دفتري، منوچهر 
یكتایي، هانيبال الخاص، هوشــنگ پزشــك نيا، 
منصوره حســيني، قاســم حاجــي زاده، گارنيك 
درهاكوپيان، بهمن محصص، پروانه اعتمادي و.... 

مجموعه اي از بهترین آثار این هنرمندان به حراج 
پانزدهم آمده بود. از این جهت حراج پانزدهم شبيه 
دوره هاي نخست حراج تهران بود كه بيشتر مجال 

عرضه و ارائه آثار هنرمندان نامدار بود.
علاوه بر این، از هنرمنداني مثل منير فرمانفرمایيان، 
پرویز تناولي، سهراب ســپهري، محمد احصایي و 
حسين زنده رودي، كه بارها توانسته بودند به تنهایي 
جزو ركوردشكنان و صدرنشينان حراج باشند، 2 اثر 

در حراج پانزدهم ارائه شد.
شاید فروش كمتر از انتظار حراج چهاردهم سبب 
شــد كه حراج تهران در دوره پانزدهــم از جهتي 
كم خطرتــر و از جهتي متهورانه تــر عمل كند و به 
سراغ هنرمندان نامدار برود و شمار آثاري كه ارائه 
مي كند، آنقدر باشد كه ركورد فروش حراج تهران 

را تغيير دهد.
مجموعا ۸0 اثر در حــراج پانزدهم ارائه شــد كه 
تقریبــا نيمي از آنهــا )۳۸ اثر( ميليــاردي بودند. 
به نظر مي رسد خریداران آثار هنر مدرن ایران باید 
قيمت هاي قدیمي را به خاطره بسپارند و آشكارا به 
عددهاي ميلياردي سلام كنند. عددهاي ميلياردي 
اگرچه اقتدار هنر مدرن ایران را یادآور مي شود، در 
عين حال از ســقوط ارزش پول ملــي نيز حكایت 

مي كند.

بزرگان هميشه صدرنشين
۴ اثر در حراج تهران قيمتي بيشــتر از ۱0ميليارد 

تومان یافتند و بر صدر حراج پانزدهم نشستند.
چنان كه انتظار مي رفت »شاعر نشسته« اثر حجمي 
برنزي پرویز تناولي، مجسمه ساز نامدار ایراني، كه 

قيمت آن بين ۱2 تا ۱۴ميليارد تومان برآورد شده 
بود، در نهایــت ۱۴ميليــارد و ۶00ميليون تومان 
چكش خورد و بر صدر آثار حــراج پانزدهم تهران 

نشست.
»شــيراز« از مجموعــه آینه كاري هــاي منيــر 
فرمانفرمایيان، به قيمت پایــه ۸ميليارد تومان، در 

نهایت به قيمت ۱۳ميليارد تومان به فروش رسيد.
یكي از نقاشــي هاي درختي ســهراب سپهري نيز 
۱۱ميليارد و ۸00ميليون تومان چكش خورد و در 

رتبه سوم قرار گرفت.
»لا+لا+صر« اثر حسين زنده رودي نيز كه قيمت آن 
بين ۸ تا ۹ميليارد تومان برآورد شده بود، در نهایت 

به قيمت ۱۱ميليارد تومان به فروش رسيد.

جهش هاي چشمگير
شاید مهم تر از اثر نخســت پرویز تناولي، اثر دوم او 
بود. مجسمه برنزي كوچك تناولي كه به قيمت پایه 
۶00ميليون تومان ارائه شــده بود، پس از رقابتي 
طولاني ميان خریــداران، در نهایــت 2ميليارد و 
۴00ميليون تومان چكش خورد؛ دقيقا چهار برابر 
قيمت اوليه. مجسمه تناولي ابعادي بسيار كوچك 
دارد )۱۹در۳۱/5( و چنيــن قيمتي براي آن كمي 
دور از انتظار است. همين اتفاق هنگام ارائه تابلوي 
دیگر سهراب سپهري نيز تكرارشد. اثر دوم سهراب 
كه به قيمت ۳ميليارد تومان در حراج ارائه شد، پس 
از جدالي سخت و طولاني، در نهایت دوبرابر قيمت 
اوليه چكش خورد و ۶ميليارد تومان به فروش رسيد 

و در رتبه پنجم حراج پانزدهم قرار گرفت.
»عقل سرخ« ایرج اسكندري نيز كه قيمت پایه آن 

عددي كه در شامگاه جمعه روي صفحه نمايشگر حراج نقش بست، چشمگير بود؛ ۱5۸ميليارد و ۸۹۰ميليون تومان 
با هر معياري عدد چشمگيري است كه بيش از هر چيز، نشان رونق هنرهاي تجسمي است. حراج تهران يك بار ديگر 
اقتدار بازار هنر ايران را به رخ كشيد و نشان داد كه اگر بخواهد مي تواند دوباره همه توجهات را به خود جلب كند و بار رونق هنرهاي تجسمي ايران را يك تنه 
به دوش بكشد. چه در زمره موافقان حراج تهران باشيم، چه در خيل كساني كه حراج را دوست ندارند و آمارها و عددهاي حراج را واقعي نمي دانند، نمي توانيم 
منكر شويم كه حراج تهران در رونق هنرهاي تجسمي در سال  هاي اخير تأثيرگذار بوده و سبب شده هنرمندان ايران، هم در بازارهاي داخلي و هم در بازارهاي 

بين المللي، قدر و قيمت پيدا كنند و عموم مردم نيز ارزش آثار هنري را در مقام اشيائي ارزشمند به رسميت بشناسند.

مرتضي كاردر
روزنامه نگار

200ميليون تومان بود، در نهایت ۶برابر قيمت اوليه 
به مبلغ یك ميليارد و 200ميليون تومان به فروش 
رسيد، اگرچه رقابت بر سر »عقل سرخ« تنها ميان 

2نفر صورت گرفت.
اثــر كمينه گرایانــه حجت شــكيبا نيز بــه مبلغ 
۶50ميليون تومان، بيش از ۴برابــر برآورد اوليه، 
چكش خورد تا او نيز در شمار هنرمنداني باشد كه 

آثارشان جهش چشمگيري یافته اند.
در ميان جهش  هاي چشــمگير حــراج نباید از اثر 
فریده لاشــایي نيز گذشــت. اثر فریده لاشایي به 
قيمت 2.5ميليارد تومان عرضه شده بود و در نهایت 

۴ميليارد و 200ميليون تومان چكش خورد.

خسته از رقابت نفسگير
با این همه، نبایــد از نظر دور داشــت كه ازدحام 
نام هاي بزرگ و قدر و قيمت بســياري كه آثارشان 
داشت، سبب شد كه شماري از آنها به چشم نيایند 
و نتوانند به اندازه اي كه انتظار مي رفت، رشد كنند. 
مثلا در شــرایط معمولي و تركيب آثار هنرمندان 

نامدار و نام هاي تازه و آثار گران قيمت و آثار ارزان تر 
انتظار مي رفت آثار هنرمنداني مثل منوچهر یكتایي، 
محمد احصایي، ليلي متين دفتري، پروانه اعتمادي، 
سيراك ملكونيان، گارنيك درهاكوپيان، هوشنگ 
پزشك نيا و دیگران قدري بيشتر از اینها رشد كند و 
رقابت هاي جدي تري بر سر تصاحب آثارشان ميان 
خریداران دربگيرد. حتي اثــر بهمن محصص كه 
5ميليارد و ۶00ميليون تومــان چكش خورد و در 
رتبه ششم حراج قرار گرفت، مي توانست در شرایطي 
طبيعي تر در جایگاه بالاتري بنشــيند. جدال هاي 
سال هاي گذشته بر ســر آثار بهمن محصص هنوز 

فراموش نشده است.
حراج پانزدهم در دقایق پایانــي كمي افول كرد و 
پس از چكش خوردن آثار اصلي، به ویژه آثار پرویز 
تناولي، منير فرمانفرمایيان و ســهراب ســپهري، 
شــماري از خریداران محل حراج را ترك كردند. 
خستگي ناشــي از رقابت طولاني بر سر خرید آثار 
هنرمندان محبوب را نيز نبایــد در ماجرا بي تأثير 

دانست.

حراج آثار هنري تهران همواره درگير پرسش ها و ابهام هايي بوده كه ذهن عموم مردم را كه به روشني از 
فرايند قيمت گذاري و نحوه فروش آثار مطلع نيستند،  درگير كرده است. پرسش ها و ابهام هايي كه هر بار 
به شكلي بازتوليد مي شوند؛ ازجمله اينكه قيمت گذاري آثار بر چه اساسي انجام مي شود يا خريداران آثار 
هنري چه كساني هستند يا اينكه آيا قيمت هايي كه براي آثار اعلام مي شود واقعا رد و بدل مي شود يا نه و 

آخر اينكه آيا آثاري كه در حراج ارائه مي شوند در ايران مي مانند يا از كشور خارج مي شوند؟ 

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار
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   روسيه، ناتو را دوباره 
متحد مي كند

ضميمه كردن شبه جزيره كريمه توسط 
روسيه در سال 2014 نقش ناتو به عنوان 
موزانه اي در برابر مســكو را احيا كرد. 
اما اين پيمان، به واسطه نداشتن هدف 
مشخص و عدم اتحاد، در مسير افتراق 

بود.
به گــزارش نيويورك تايمــز، دونالد 
ترامپ، رئيس جمهور سابق آمريكا اين 
پيمان را مسخره و تهديد كرد كه آن را 
ترك كند. امانوئل مكرون، رئيس جمهور 
فرانسه هم از مرگ مغزي آن صحبت 
كرد. اتحاديه اروپا هم بر خودمختاري 

استراتژيك از آمريكا تأكيد مي كرد.
اما تقاضاهاي جديد ولاديمير پوتين، 
رئيس جمهور روسيه، در پي تحرك هاي 
سنگين نظامي در مرز اوكراين، ناتو را 
دوباره به مباني آن برگردانده: مقابله با 

قدرت و امپراتوري روسيه.
بعد از افتضاح سال گذشته افغانستان 
و تحقير فرانســه در پيمــان امنيتي 
اســتراليا با آمريكا و انگليس، به نظر 
مي رسيد كه مشــكلاتي جدي در اين 
اتحاد وجود دارد و بايــد درباره بنياد 
روابط آن فكري كرد. اما در مذاكرات با 
روسيه، رهبران ناتو با اتحادي بي سابقه 

موضع گيري كردند.
اين مذاكرات و موضع گيري هاي صريح 
روســيه درباره اينكه اوكراين بايد در 
مقابل اراده روسيه ســر خم كند، بار 
ديگر به متحدان آمريكايي و اروپايي 
يادآوري كرد كه هــدف ناتو چه بوده 
است. آنا ويســلاند، رئيس انستيتو 
امنيت و توســعه ســوئد گفته است: 
»بازدارندگي برابر روسيه در دي ان اي 
ناتو است  چون روسيه مي تواند تهديد 
وجودي عليه كشورهاي اروپايي ايجاد 
كند... روسيه حالا انتخابات، شبكه هاي 
اجتماعي، پارلمان ها و شــهروندان ما 
را هدف قرار داده و بيشــتر از گذشته 
آشكار شده اســت كه روسيه بخشي 
از سيستم ارزش های ما نيست.« ناتو، 
در تدوين سياســت هاي كلان جديد 
خود در ســال جديد، بــر انعطاف در 
برابر تهديدهاي تركيبي و تهديدهاي 
سايبري روسيه تأكيد كرده و نه فقط 
دفاع از قلمرو و مرزهاي اعضا  كه دفاع 
از نهادهــاي دمكراتيــك آنها را هم 
لحاظ كرده است. پيش تر در اروپا اين 
شائبه وجود داشــت كه اگر ناتو پاسخ 
باشد، پس سؤال چه چيزي است. در 
طول سال ها، پاســخ بارها تغيير داده 
مي شد تا ناتو به پاســخ تبديل شود، 
اما حالا اروپا به ســؤال قديمي خود، 
مسئله روسيه، بازگشــته است. اين 
اتحاد، هرچه قوي تر باشد، از تهديدها 
به صورت مؤثرتري جلوگيري خواهد 
كرد. وضعيت امروزي، شكاف در اتحاد 
دو سوي آتلانتيك را، مي توان پيامد 
استراتژي كلان آمريكا در چرخش به 
شرق و تقابل با چين دانست. پوتين از 
همين وضعيت استفاده كرده و مطالبات 
بنياديني را از اروپا درخواســت كرده 
است. ناتو، با اتحادي كه به دست آورده 
شايد بتواند در برابر پوتين بايستد، اما 
روسيه هنوز كاري انجام نداده كه اتحاد 
ناتو در عمل سنجيده شود. تداوم اين 

اتحاد را، زمان، مشخص خواهد كرد.

كيوسك

مقامات آمريكايي با تكرار 
ادعاهاي اوكراين، هشدار گزارش 1

داده اند كه روســيه براي 
انجام يــك عمليات نظامي ســاختگي 
منتسب به اوكراين آماده مي شود تا به 
بهانه آن، حملــه گســترده نظامي به 

همسايه غربي خود را آغاز كند.
به گزارش الجزيره، ســازمان اطلاعات 
نظامي اوكرايــن، روز جمعه اعلام كرد 
كه ســرويس هاي ويژه روسيه در حال 
آماده ســازي عمليــات تحريك آميزي 
عليه نيروهاي روس مســتقر در شرق 
اين كشور هستند تا در پي آن، كي يف 
را به انجام عمليات نظامي متهم كنند و 
زمينه را براي حمله گسترده نظامي به 

اوكراين فراهم كنند.
يك مقام آمريكايي هم اين ادعا را تأييد 
كرده و گفته اســت: »نيروهاي بانفوذ 
روســيه انجام عمليــات تحريك آميز 
منتســب به اوكراين را در شــبكه هاي 
مجازي و رسانه هاي ديگر شروع كرده اند 
تا دخالت نظامي روســيه را توجيه و در 

اوكراين شكاف ايجاد كنند.«
مسكو، هفته هاســت كه اتهام غربي ها 
درباره اينكه مي خواهــد نيروهايش از 
مرز اوكراين عبور بدهد را رد مي كند 
و روز جمعه، سخنگوي كرملين، 
ادعاهــاي اخيــر اوكرايــن را 

بي اساس خواند.
با وجود اين، روســيه حدود 
100هزار نيرو پشــت مرز 
اوكراين مستقر كرده است. 
مقامات غربي اميدوار بودند 
در مذاكرات ســه روزه هفته 
گذشته با روســيه، خطر حمله 
نظامــي را كاهــش دهنــد، اما با 
بي نتيجه ماندن مذاكرات ديپلماتيك، 

دوباره ســايه جنگ، اين بار پررنگ تر از 
گذشته بر سر اروپاگسترده  شده است.

روســيه از ناتو و آمريكا خواسته است 
كه تضمين كتبي بدهند كه اين پيمان 
به سمت شرق گســترش پيدا نخواهد 
كــرد. واشــنگتن اين درخواســت ها 
را غيرقابل قبول خوانــده، اما گفته كه 
آماده اســت تا درباره مســائلي مانند 
استقرار موشك ها در اوكراين در آينده 
و همينطور محدود كــردن مانورهاي 
نظامي ناتــو و آمريكا در شــرق اروپا با 

مسكو مذاكره كند.
يك مقام ارشــد در كي يف هشدار داده 
اســت كه تقابل فعلي، مســئله »مرگ 
و زندگي« اوكراين را پيش مي كشــد. 
اندري يرماك، رئيس دفتــر ولودومير 
زلينســكي، رئيس جمهــور اوكرايــن 
همچنين گفته اســت كه كشــورش، 
درصورت حمله روســيه، از خود دفاع 
خواهد كــرد. او همچنين گفته اســت 
كــه زلينســكي پيشــنهاد داده تا در 
جلســه اي مشــترك، با جــو بايدن، 
رئيس جمهور آمريكا و پوتين شــركت 
كنند تا به نگراني هاي امنيتي رسيدگي 
شــود. ســرگئي لاوروف، وزير خارجه 
روسيه گفته اســت كه مسكو نمي تواند 
تا ابــد منتظر پاســخ آمريــكا و ناتو به 
درخواســت هاي امنيتي خود باشــد و 
انتظــار دارد غربي هــا به هر كــدام از 
درخواست هاي مســكو، پاسخي كتبي 

و با جزئيات بدهند.
نگرانی از قطع گاز

رويترز ديروز گــزارش داد كه مقامات 
آمريكايــي، از ترس قطــع جريان گاز 
روســيه به اروپا در پي بــروز درگيري 
نظامــي در اوكرايــن، با شــركت هاي 
بــزرگ بين المللي فعــال در حوزه گاز 

جلسه گذاشــته اند. اين ملاقات ها براي 
جلوگيــري از عميق تر شــدن بحران 
انرژي در اروپا انجام شــده است. اروپا 
براي تامين يك سوم گاز خود به روسيه 
وابسته اســت و قطع جريان گاز به اين 
قاره، چه به خاطر جنــگ و چه به خاطر 
تحريم هاي آمريكا عليــه بخش انرژي 
روسيه، مي تواند پيامدهاي ناگواري براي 
اروپا داشته باشــد. همين حالا، كمبود 
انرژي در اين قاره، مبالغ قبض هاي انرژي 
را به صورت چشــمگيري بالا برده و در 
بخش صنعتي هم باعث افزايش هزينه ها 
شده اســت. همين حالا، اعتراض هاي 
زيادي در بســياري از كشــورهاي اين 
قاره عليه افزايــش قيمت انرژي صورت 

گرفته است.
وزارت خارجه آمريكا با اين شــركت ها 
ملاقــات كرده تا مشــخص شــود كه 
درصــورت نيــاز، گاز اضافــي از كجا 
تامين خواهد شــد. اين شــركت ها به 
وزارت خارجه آمريكا گفته اند كه منابع 
تامين گاز در دنيا محدود هستند و گاز 
كمي براي جبران ايــن حجم از انرژي 
كه از روســيه به اروپا منتقل مي شــود 
وجود دارد. آمريكا عــلاوه بر اين، از اين 
شركت ها پرسيده است كه چه ظرفيتي 
براي افزايش توليد دارند و درخواســت 
كرده كه درصــورت افزايش توليد براي 
صادرات به اروپا، تعميرات ميداني خود 
را متوقف كنند تا بــه توليد لطمه وارد 

نشود.
يك منبع صنعتي به رويترز گفته است: 
»آمريكا به اروپا قول داده است كه اگر، 
به خاطر جنگ يا تحريم، كمبود انرژي 
در اين قاره پيش آمد، پشت اروپا را خالي 
نكند. آمريكا به شــركت ها و كشورهاي 
بزرگ توليد ال ان جي )گاز طبيعي مايع( 

در جهان ازجمله قطــر مراجعه كرده تا 
ببيند كــه مي توانند بــراي رفع بحران 

كمك كنند يا نه.«
درصورتي كــه خط لوله هــاي انتقال 
گاز روســيه بــه اروپا قطع شــود، اين 
قاره بايد براي جبران كمبــود گاز، به 
خريد گاز مايــع روي بيــاورد. آمريكا 
مي خواهد صــادرات ال ان جي خود را 
به صورت چشــمگيري افزايش دهد تا 
به بزرگ ترين صادركننده اين محصول 
در ســال  جاري ميلادي تبديل شود. 
اروپا براي خريد گاز مايــع از آمريكا و 
قطر، بايد با چين و ژاپــن رقابت كند، 
مصرف كنندگان عمده اي كه خودشان 
هم به شــدت درگيــر كمبــود انرژي 

هستند.
ايــن شــرايط بحرانــي در اروپــا، 
هرچنــد زندگــي را بــراي اوكراين و 
مصرف كننــدگان انرژي در قــاره، تلخ 
كرده، امــا  فرصت خوبي براي روســيه 
اســت تا نگراني های امنيتــي خود را 
پيش بكشــد و از ناتو و آمريكا بخواهد 
به آنها رسيدگي كنند. الكساندر تيتوف، 
استاد دانشــگاه كوئين در بلفاست كه 
متخصص امور روسيه است، در اين باره 
گفته است: »اين استراتژي روسيه است 
تا تنش ها را بالا ببرد، فشار را بيشتر كند   
و ســاختار جديد امنيتي گسترده اي را 
كه به نفع خودش اســت در اروپا پياده 
كند.« جن ساكي، سخنگوي كاخ سفيد 
گفته است كه فعاليت هاي اخير روسيه، 
ازجمله فعاليت هاي سايبري اين كشور 
در اوكراين، شــبيه كارهايي اســت كه 
كرملين در آســتانه حمله به كريمه و 
انضمام اين شبه جزيره در سال 2014 
كرده است. كريمه از سال 1954زيرنظر 

اوكراين بود. 

آمريكا مي گويد كه روسيه در آستانه حمله به اوكراين است و از شركت هاي گازي جهان خواسته براي 
پركردن خلأ صادرات گاز روسيه به   اروپا آماده باشند

سايه سنگين جنگ بر سر اروپا جهان نما

روزنامه اينديپندنت ]انگليس[

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

عمليات نجات كله گنده

بازگشت طالباني ها به كابل

روزنامــه اينديپندنت نوشــته كه بعد از 
افتضاح به بار آمده در رابطه با مهماني هاي 
دفتر نخست وزيري، اكنون بوريس جانسون 
به دنبال اجراي برنامه اي اســت كه او را 
از بركناري نجات مي دهد. به نوشــته اين 
روزنامه، جانسون برنامه اش را »عمليات 
نجات كله گنده« ناميده است. نظرسنجي ها 
نشان مي دهد كه 70درصد مردم انگليس 
خواستار استعفاي نخست وزير هستند. او 
متهم است كه سال گذشته در اوج كرونا با 
شركت در مهماني هاي دفتر نخست وزيري 

قوانين قرنطينه را نقض كرده است.

نيويورك تايمز همزمان با پنجمين ماه سقوط 
كابل، در گزارشي مفصل از اين شهر نوشته 
كه طالبان نيروهاي خود را كه طي 20ســال 
گذشته در كشــور همسايه يعني پاكستان 
مستقر بوده اند، فراخوانده و مسئوليت  هاي 
مهمي به آنها داده اســت؛ مسئوليت هايي 
كه ممكن اســت اين افراد لزوما براي آنها 
تخصص كافي نداشته باشند. اغلب افرادي 
كه از پاكستان مي آيند، كساني هستندكه 
در مدرســه دارالعلوم حقاني درس خوانده 
اند. بسياري از رهبران طالبان زماني در اين 

مدرسه ديني تحصيل كرده اند. 

لبنان طي سال2021 تحولات سختي را پشت سر 
گذاشت؛ تحولاتي كه ريشه در فروپاشي نظام مالي گزارش 2

اين كشور، از سال2019 تا كنون دارد. اين كشور در 
شرايطي سال ميلادي 2022 را آغاز كرده كه نزديك به 80درصد 
از شهروندان آن زير خط فقر قرار گرفته اند و در بسياري از مواقع، 
قادر به تهيه ساده ترين كالاهاي مصرفي و مورد نياز خود نيستند. 
اين وضعيت بحراني طي 3ســال گذشــته، تكانه هاي سياسي و 
اجتماعي شديدي را براي جامعه چندپاره لبنان به دنبال داشته 
است؛ از سقوط دولت ها و اختلافات خشونت بار احزاب سياسي 

گرفته تا رشد بي ســابقه آمار دزدي و 
بزهكاري و افزايش تمايــل جوانان به 
مهاجــرت. در اين ميان، بســياري از 
شهروندان لبناني اميدوارند سال2022، 
نقطه آغازي براي توقف بحران و اصلاح 
شرايط اقتصادي و معيشتي كشورشان 
باشد. البته اين اميد را مي توان به مثابه 
شمشيري دولبه دانســت؛ چرا كه اگر 
اقدامــات اساســي بــراي اصلاحات 
ســاختاري در اقتصاد لبنــان صورت 
نگيرد، ســال2022 مي تواند چهره اي 
به مراتب سياه تر از سال هاي اخير براي 

لبناني ها داشته باشــد. مهم ترين چالش هاي پيش روي اقتصاد 
لبنان در سال2022 كه تعيين كننده سرنوشت اين كشور است، 

در 5 محور اصلي خلاصه مي شود.

توقف سقوط آزاد لير مقابل دلار
پايان سال2021 با سقوطي تاريخي براي لير )پول ملي 

لبنان( همراه بود. به گزارش شبكه الجزيره، ارزش هر دلار 1
در بازارهاي لبنان، در آخرين روزهاي سال2021 به 28هزار لير 
افزايش يافت. اين رقم هم اكنون به بيش از 30هزار لير نيز رسيده 
است. رشد شديد قيمت دلار در كشوري كه فاقد زيرساخت هاي 
توليدي بوده و بيش از 95درصد كالاهاي مصرفي در آن از طريق 
واردات تامين مي شــود، پيامدهاي فاجعه باري بــراي مردم و 

مخصوصا صاحبان درآمدهاي ثابت به دنبال دارد.
به گزارش شــبكه الجديد لبنان، تورم حاصــل از گراني دلار در 

بازارهاي لبنان طي 3سال گذشته بيش از 1500درصد ارزيابي 
مي شود. اين در حالي است كه بانك مركزي لبنان به عنوان مسئول 
اصلي رسيدگي به قيمت ارز، عملا در مهار اين بحران ناكام بوده 
و طي ماه هاي اخير رويكرد انفعالي در پيش گرفته اســت. علاوه 
بر اين دولت و بانك مركزي از سال گذشته به دليل فقدان منابع 
ارزي، روند حذف يارانه هاي عمومي و آزادسازي قيمت ها را هم 
آغاز كرده اند؛ سياستي كه بيش از پيش بر فشارهاي تورمي افزوده 
است. مي توان پيش بيني كرد اگر بانك مركزي لبنان در سال آينده 
نتواند نقطه پاياني بر سقوط آزاد لير مقابل دلار بگذارد، اقتصاد اين 
كشور شاهد پديده ابرتورم و در نتيجه 
نا آرامي هاي اجتماعي بي سابقه اي باشد.

نجات نظام بانكي
بانك مركزي لبنان سال گذشته 

در گزارشي اعلام كرد مجموعه 2
خســارت هاي نظام بانكي اين كشــور 
)به دليل فســاد اقتصادي، بدهي هاي 
خارجي و بحران هاي مالي( به بيش از 
70ميليارد دلار رســيده است. اگرچه 
فروپاشــي تدريجي نظام بانكي لبنان 
تمام ابعاد اقتصاد اين كشور را تحت تأثير 
قرار داده، اما حاكميت لبنان هنوز نتوانسته پرونده تحقيقات در 
اين باره را فعال كند. اين در حالي اســت كه دسترسي بسياري از 
شهروندان لبناني به حساب هاي بانكي خود از سال2020 محدود 
شده و سقف برداشــت ارزي آنان روزبه روز كمتر مي شود. بانك 
جهاني سال گذشته در گزارشــي ويژه درباره اقتصاد لبنان اعلام 
كرد: بدون اعمال شفافيت در نظام بانكي اين كشور، اميدي براي 
اجراي اصلاحات و تغييــر وضعيت وجود نــدارد. در مقابل اما با 
گذشت 3سال از شــروع بحران، هيچ نشــانه اي از تمايل بانك 
مركزي لبنان به پذيرش سياست هاي شفافيت مالي و همكاري با 

نهادهاي نظارتي ديده نمي شود.
روزنامه الاخبار ســال2022 را آخرين فرصت براي نجات نظام 
بانكي و بازتعريف ساختاري آن به شمار آورده است؛ فرصتي كه 
اگر در جريان بازي هاي سياسي از دست برود، ديگر نمي توان اميد 

چنداني به جلوگيري از فروپاشي كامل نظام بانكي داشت.

برنامه جامع اقتصادي براي عبور از بحران
مهم ترين وظيفه دولت هاي لبناني از سال2019 تا كنون، 

طراحي يك برنامه جامع اقتصــادي براي عبور از بحران 3
تعيين شده است، اما با گذشت 3ســال، هنوز هيچ خبري از اين 
برنامه نيست. سقوط دولت حسان دياب پس از انفجار بندر بيروت 
و همچنين اختلافات طولاني مدت ميان احزاب كه مانع از تشكيل 
دولت سعد حريري شد عملا طراحي برنامه نجات اقتصادي را در 
حســاس ترين موقعيت تاريخ معاصر لبنان به تعويق انداخت. از 
سوي ديگر درحالي كه انتظار مي رفت دولت نجيب ميقاتي، با توجه 
به مقبوليت در سطح جامعه جهاني و منطقه اي بلافاصله طراحي 
و اجراي برنامه نجات اقتصادي را شروع كند، اما اين دولت نيز تنها 
پس از چند هفته گرفتار بحران هاي سياسي شد و حتي از تشكيل 
جلسات معمول كابينه هم باز ماند. درصورتي كه دولت لبنان در 
نيم سال اول2022 نتواند برنامه جامع اقتصادي خود براي عبور از 
بحران را طراحي كــرده و موافقت تمام نيروهاي سياســي براي 
اجراي آن را جلب كند، فرايند فروپاشي اقتصادي در اين كشور با 
سرعتي بيش از گذشته ادامه پيدا خواهد كرد. بايد توجه داشت 

كه مهم تريــن بخش اين برنامه، طراحي شــبكه فــوري تامين 
اجتماعي براي حمايت  از خانواده هاي كم درآمد در سايه اجراي 

اصلاحات سخت اقتصادي است.

مذاكرات با صندوق بين المللي پول
يكي از مهم ترين ريشــه هاي بحران اقتصادي لبنان به 

انباشت بدهي هاي خارجي اين كشــور بازمي گردد. به 4
گزارش شبكه الجديد، دولت لبنان طي 10سال گذشته بيش از 
31ميليارد يورو وام از صنــدوق مالي اتحاديه اروپا دريافت كرده 
است. اگرچه قرار بود اين وام براي توسعه شبكه حمل ونقل بيروت 
و چند شهر ديگر لبنان هزينه شود، اما با گذشت 10سال نه تنها 
هيچ زيرساختي براساس آن تهيه نشــده، بلكه مشخص نيست 
منابع مالي مورد نظر چگونه صرف شــده اســت. اين پرونده را 
مي توان يكي از بزرگ ترين مصاديق فساد اقتصادي در لبنان به 
شمار آورد. اكنون دولت هاي اين كشور تلاش مي كنند از طريق 
مذاكره با صندوق بين المللي پول، از پرداخت بدهي هاي پيشين 
معاف شده و وام هاي جديدي را براي عبور از شرايط بحراني فعلي 

برلوسكني در سوداي رياست جمهوري

سيلويو برلوسكني، نخست وزير پيشين ايتاليا، اعلام كرده كه در 
انتخابات رياست جمهوري اين كشــور كه قرار است 8روز ديگر 

برگزار شود، شركت مي كند.
برلوسكني يكي از جنجالي ترين سياستمداران ايتاليايي است 
كه اكنون 85سالگي را پشت سر گذاشته است. او سابقه چندين 
محكوميت ازجمله محكوميت در يك پرونده بزرگ كلاهبرداري 
را در كارنامه خود دارد و اكنون نيز درگير چندين پرونده قضايي 
است. برلوســكني در ســال2013 به اتهام تخلف هاي مالياتي 
محاكمه و به 4سال زندان محكوم شد. دوره زندان برلوسكني كه 
آن زمان 77ســاله بود، به دليل كهولت سن به بازداشت خانگي 
و انجام خدمات اجتماعي تبديل شــد. اينها اما باعث نشده تا او 
سوداي رياست نداشته باشد. برلوسكني اميدوار است بتواند با 
استفاده از اين فرصت بار ديگر به صحنه سياسي ايتاليا بازگردد.

برلوسكني يكي از ثروتمندترين هاي ايتاليا و اروپا است و قبل از 
اين در دوره اي مالك باشگاه ميلان نيز بوده است. اميد او كه 3 
دوره به عنوان نخست وزير در قدرت بوده، در انتخابات پيش رو به 
حمايت احزاب دست راستي است. رهبران 3حزب راست گراي 
ايتاليا از نامزدي او براي پست رياست جمهوري حمايت  كرده اند. 
به گزارش يورونيوز، آنها گفته اند كه ايتاليا شــرايط دشواري را 
پشت سر مي  گذارد و برلوسكني فردي مناسب  براي عبور كشور 
از اين موقعيت اســت. آنها او را نماد وحدت ملي ايتاليا و داراي 

وجهه بين المللي دانسته اند.
پست رياست جمهوري در ايتاليا بيشــتر يك پست تشريفاتي 
اســت، امــا در دوران بحــران در دولــت و تشــكيل كابينه، 
رئيس جمهور نقشــي محوري برعهده دارد. حضور برلوسكني 
در انتخابات هياهوي بســيار به پا كرده اما رسانه هاي ايتاليايي 
معتقدند او كاري از پيش نخواهد برد. پرونده هاي متعدد اخلاقي 

و فساد مالي، مانع بزرگ بر سر راه برلوسكني است.
ماريو دراگي كه از يك سال قبل پســت نخست وزيري ايتاليا را 
در دست داشته يكي از مهم ترين گزينه هاي رياست جمهوري 
اســت. او رياســت بانك مركزي اروپا را هم در كارنامه دارد. او 
سال گذشته توانست با تشــكيل ائتلافي گسترده، دولت خود 

را تشكيل دهد.
نام جوليانو آماتو، سياست مدار 82ساله كه از طرفداران سرسخت 
اتحاديه اروپا به شــمار مي رود نيز در فهرست شانس هاي اول 
رياست جمهوري ديده مي شود. او در تدوين قانون اساسي اروپا 
نيز نقش داشــته و حضورش در انتخابات از ســوي رسانه هاي 

ايتاليايي با استقبال بالا روبه رو شده است.
فرايند انتخاب رئيس جمهور در ايتاليا با ديگر كشورهاي جهان 
تفاوت هاي عمده دارد. گروهي متشــكل از نمايندگان مجلس، 
ســناتورها و نمايندگاني از 20منطقه رئيس جمهور را انتخاب 
مي كند. تعداد اعضــاي اين گروه به حدود هزار نفر مي رســد. 
رئيس جمهور بايد دوسوم آرا را به دست آورد. درصورتي كه در 

دور اول چنين چيزي ممكن نشــود، در دور دوم و سوم  هم 
راي گيري انجام مي شــود. اگر هيچ فردي نتواند دوسوم آرا 
را به دست بياورد، در دور چهارم كســب اكثريت ساده آرا 

كافي است.

2022؛ سال سرنوشت ساز اقتصاد لبنان
دولت لبنان براي جلوگيري از فروپاشي كامل نظام مالي و كاهش فشارهاي بي سابقه معيشتي 

بر مردم در سال جديد ميلادي، با چالش هاي بزرگي روبه روست

براساس پيش بينی بانك جهانی، 
درصورتــی كــه اصلاحــات ســاختاری در 
لبنــان فــورا آغــاز شــود، ايــن كشــور 
دست كم به فرصتی 19ساله برای خروج 
كامل از بحران اقتصادی كنونی نياز دارد

19سال

دريافت كنند. اما اين گزينه چندان آســان نيست. رايزني هاي 
صورت گرفته ميان دولت هاي لبناني با صندوق بين المللي پول 
طي 3سال گذشته نشــان مي دهد نهادهاي مالي جهاني ديگر 
همچون گذشــته به نظام بانكي لبنان اعتماد نداشته و حاضر به 
همكاري با آن نيســتند. درصورتي كه دولت ميقاتي نتواند طي 
ماه هاي آينده پرونــده مذاكرات براي دريافــت وام را به نتيجه 
برساند، ذخاير بانك مركزي لبنان در سال2022 وارد مرحله خطر 
خواهد شد. )ناتواني كامل براي تامين ارز كالاهاي اساسي نظير 

سوخت يا دارو(

بحران بي برقي
قطعي مكــرر و طولانی مــدت برق، يكــي از مهم ترين 

معضلات شهروندان اين كشــور طي 2دهه گذشته بوده 5
اســت. اين بحران همزمان با فروپاشــي تدريجي نظام بانكي و 
كاهش منابع ارزي دولت، شدت بيشــتري پيدا كرد تا جايي كه 
ســاعات قطعي برق در برخــي مناطق لبنان به 18ســاعت در 
شبانه روز رسيد. دولت لبنان در تلاش براي مهار اين بحران، سال 
گذشته در توافقي چندجانبه با مصر، اردن و سوريه، زمينه را براي 
واردات گاز بيشتر به كشــور مهيا كرد تا بتواند انرژي مورد نياز 
نيروگاه ها را تامين كند. اگرچه اين توافق هنوز اجرايي نشده، اما 
مي تواند ســاعات قطعي برق را نهايتا به 10ساعت در شبانه روز 
كاهش دهد. يكي از مهم ترين موانع پيش روي اين توافق، عبور 
خط لوله گاز عربي از ســوريه بود كه در نهايت با صدور معافيت 
تحريمي آمريكا براي دمشق، از بين رفت. اگر دولت لبنان موفق 
شود در فاصله زماني محدود، اجراي زيرساخت هاي اين توافق را 
طي سال2022 تكميل كرده و ســاعات بي برقي را كاهش دهد، 

مي توان به بهبود وضعيت برق در كوتاه مدت اميدوار بود. 

   سال نو؛ اعتراض نو
مردم لبنان سال جديد ميلادي را با اعتراض هاي خياباني آغاز 
كرده اند. دليل اصلي، وضعيت بد معيشــتي است. پنجشنبه 
گذشــته در پي اعلام اعتصاب عمومي، معترضان به وضعيت 
اقتصادي لبنان در برخي شــهرهاي بزرگ اين كشور جاده ها 
را بســتند و مانع حركت اتوبوس هاي شهري شدند. همزمان 
تمامي فروشــگاه هاي بزرگ و بانك ها نيز تعطيل شدند. شب 
قبل از آن، معترضــان در برابر ســاختمان بانك مركزي در 
بيروت دست به تظاهرات زدند و ســطل هاي زباله را به آتش 
كشيدند كه نيروهاي پليس با پرتاب گاز اشك آور تلاش كردند 
تظاهركنندگان را پراكنده كنند. آغاز زودهنگام اعتراض هاي 
مردمي در ســال2022، دولت نجيب ميقاتي را بيش از پيش 

نگران كرده است.
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ديگــر بــراي همه  آنهايــي كه صاحب فاطمه عباسي
خودرو هستند عادي شده كه خودروي خود را به 
كارواش مي برند و پس از اتمــام كار، با اصرارهاي 
كارگــر كارواش، مجبورنــد عــاوه بــر هزينه 
شست وشــو، مبلغي را هم به عنوان انعام پرداخت 
كنند. مبلغي كه به گفته بيشتر اين كارگران به اين 
دليل دريافت مي شود كه حقوق آنچناني ندارند و 
مجبورند با همين انعام ها، زندگي شان را بچرخانند! 
احتمــالا عجيب به نظر مي رســد كــه كارفرما به 
كارگرش حقوقي پرداخت نکند و او مجبور باشد از 
مشتريان انعام بگيرد تا روزگارش را بگذراند، اما اين 
مورد عجيب در برخي از اصناف ديگر هم در حال 
ثبت شدن است و كارگر هم براي اينکه كارش را از 
دست ندهد، در مقابل اين بي قانوني سکوت مي كند. 

حتما شما هم در فضاي مجازي آن بنر نصب شده 
در يکي از كارواش هاي شهر را ديده ايد كه روي آن 
نوشته شده: »مشتري گرامي و عزيز، آيا مي دانيد 
كه كارگران كارواش در سراسر تهران حقوق ندارند 
و فقــط از راه انعامي كه شــما لطــف مي كنيد و 
مي پردازيد روزي خود را كسب مي كنند؟ پس با اين 
قشــر زحمتکش كمي مهربان تر و ســخاوتمند تر 
باشــيم.« اين نوشــته در فضاي مجازي اعتراض 
بسياري از كاربران را در پي داشت و مردم از اينکه 
يك كارفرما مي تواند به اين راحتي قانون را دور بزند 
و در عوض از مشتريان انتظار بيجا هم داشته باشد 
كه »سخاوتمند تر باشيد« و يعني پول بيشتري بابت 
انعام پرداخت كنيد، حسابي عصباني شده اند. شايد 
برايتان جالب باشــد كه بدانيد انعام دادن چه در 
كارواش و چه در پمپ بنزين، آرايشگاه، رستوران يا 

هر جاي ديگر كاما اختياري است و اجباري براي 
پرداخت انعــام وجود ندارد. ضمــن اينکه به گفته 
رئيس اتحاديه دارندگان اتوســرويس تعميرگاه و 
كارواش خودرو تهران، امسال كه به خاطر افزايش 
قيمت مواد شــوينده، نرخ مصوب كارواش خودرو 
افزايش يافته اســت، كارگر هيچ كارواشي اجازه 
دريافت انعــام ندارد و پرداخت انعــام به كارگران 
كارواش ممنوع اســت. عاوه بــر آن كارفرمايان 
موظف هستند كه طبق قانون كار به كارگران خود 
حقوق ماهانه تعيين شــده توســط وزارت كار را 
پرداخت كرده و آنهــا را بيمه كنند. اگر كارگران از 
حقوق خود آگاه باشــند و مردم هم پــول اضافه 
به عنوان انعــام پرداخت نکننــد، رعايت قانون در 
اولويت قرار مي گيرد و از اين مدل سوءاستفاده ها 

جلوگيري خواهد شد.

انعام حقوق نيست

داغ در آغوش... نکوداشت مادران شهيد در شهر / عکس : امير پناه پور اول آخر

حافظ

 ای که در زنجير زلفت جای چندين آشناست
خوش فتاد آن خال مشکين بر رخ رنگين غريب

تقويم/ رويدادعدد خبر

 شاه رفت

26دي ماه 1357 و يك روز پس از 
رأي مثبت سنا به نخست وزيري 
شاپور بختيار، همچنان که انتظار 
مي رفت محمدرضا پهلوي و فرح 
ديبا ايران را به مقصد »اسوان« در 
جنوب مصر تــرك کردند؛ رفتني 
که بازگشت نداشت. شاه مخلوع، 
روز پيش از آن3فرزند کوچك تر 
خود را به آمريکا فرســتاده بود. 
راديو ايران همــان روز به نقل از 
يك مقام دربار گفت که شاه براي 
مرخصي و درمان کشــور را ترك 
گفته است ولي روزنامه اطلاعات 
تيتر زده بود: »شاه رفت« که مفهوم 
رفتن هميشگي او را داشت. دوران 
آوارگي شاه از لحظه پيروزي انقلاب 
تا پايان عمرش ادامه داشت. شاه 
مبتلا به ســرطان، در کشورهاي 
مختلف و در سايه ترس از ترور يا 
دستگيري و تحويل داده شدن به 
ايران براي محاکمه به سر مي برُد 
و سرانجام در تابستان 1359و در 
آستانه جنگ تحميلی بر اثر همان 
بيماري در يك بيمارستان نظامي 
مصر مرد و در يك مسجد در قاهره 
دفن شد. همزمان با فرار محمدرضا 
پهلوي از ايران، امام خميني)ره( 
پيامي در 9مــاده براي ملت ايران 
فرستادند ازجمله اينکه:»به کساني 
که در شوراي سلطنتي غيرقانوني 
به عنوان عضويت داخل شده اند 
اخطار مي کنم که بي درنگ از اين 
شورا کناره گيري کنند و درصورت 
تخلف، مسئول پيشامدها هستند؛ 
به وکلاي غيرقانوني مجلســين 
اخطار مي شــود کــه از رفتن به 
مجلس احتــراز کنند و درصورت 
تخلف، مورد مؤاخذه ملت شريف 
قرار خواهند گرفــت.« در همين 
پيام آمده بود: »کشاورزان نسبت 
به کشــت گندم ديم اقدام کنند؛ 
بانك ها از پرداخت ســپرده هاي 
وابستگان رژيم و دزدان و غارتگران 
اموال بيت المال خودداري کنند؛ 
دانشــگاهيان بايد به مبارزه خود 
عليه دولت غاصب و شاه و شوراي 
غيرقانوني سلطنت ادامه دهند و 
استاداني را که با دستگاه ظلم رابطه 

دارند، نپذيرند.« 

نویسندگان باشگاه

 پشت صحنه يك ال کلاسيکو 

یکشنبه  

اين روزها در عربستان سعودي مسابقات سوپرجام 
اســپانيا بين 4تيم در حال برگزاري اســت. تعداد 
تناقض هايــي كه در ايــن جمله مي بينيــم واقعا 
قابل توجه است. يك جام اســپانيايي در كشوري 
كيلومترها دورتر برگزار مي شود. هواداران اين تيم ها هيچ دسترسي اي براي 
تشويق تيم شان ندارند. سوپرجام كه به صورت سنتي و در همه جا مسابقه اي 
)معمولا رفت و برگشت( ميان قهرمان هاي 2جام اصلي يعني ليگ و حذفي 
است، تبديل به تورنمنتي 4تيمه شده اســت و سرانجام اينکه برخاف باقي 
كشورها كه در آنها سوپرجام پيش از آغاز فصل جديد برگزار مي شود، سوپرجام 
اسپانيا به ژانويه و درست در وسط فصل و در ميانه رقابت سنگيني كه در لاليگا 

سراغ داريم منتقل شده است.
اين موضوع در رسانه هاي اســپانيايي با انتقادهاي زيادي مواجه شده است. 
اگرچه در نهايت وجه اقتصادي اين تصميم بر وجوه ديگر غلبه دارد اما موضوع 
حالا ديگر به سطح سياسي وارد شده است. در ميان طيف گرايش هاي سياسي 
در اســپانيا مهم ترين منتقد اين تصميم حزب سوسياليست اسپانياست كه 
دولت اين كشور را نيز در دســت دارد. احزاب چپ راديکال هم كه به صورت 
ماهوي با چنين تصميم هايي كه براساس پول و بين پولدارها گرفته مي شود 
مخالفند. اما جالب است كه طيف ديگر سياســي يعني ميان احزاب راست 
افراطي هم اين تصميم محکوم شده اســت. تنها گرايش سياسي حامي اين 
تصميم، گرايش راست ميانه و احزاب ليبرال هستند. طبيعي هم هست چون 
ارزش اصلي در اين نگرش سياسي بر محور سرمايه است. رئيس فدراسيون 
فوتبال اسپانيا آقاي روبيالس از همين طيف است و مهم ترين حامي چنين 
تصميمي است. استدلال او براي اين كار »صدور ارزش هاي اسپانيايي و برند 
اين كشور به ديگر نقاط جهان به واسطه فوتبال« بوده است. اما اين فقط رويه 
ماجراست. وقتي بدانيم تصميم اوليه برگزاري سوپرجام اسپانيا كه قرار بود 
فقط تا ســال 2024برقرار باشد، حالا براســاس گزارش روزنامه آس تا سال 
2030تمديد شده است و اينکه عربستان سعودي سالي 30ميليون يورو بابت 
اين قضيه به فدراسيون فوتبال اسپانيا پرداخت مي كند، شايد ديگر نشود به 
بحث »صدور ارزش ها« زياد اعتماد كرد. از طرف ديگر محور اصلي انتقادهاي 
احزاب و چهره هاي سياسي ديگر اين است كه اتفاقا اين برخاف ارزش هاي 
اسپانياست كه باشگاه هاي فوتبال اسپانيا در كشــوري با رژيم ديکتاتوري و 
پرونده هاي شرم آور حقوق بشري با همديگر مسابقه بدهند. به همين دليل 
هم اين روند تا زماني كه به ارزش هاي اســپانيايي احترام گذاشته شود بايد 
متوقف شود. از طرفي خاوير تباس، رئيس سازمان لاليگا كه از منتقدان جدي 
اين تصميم بوده، خودش مسئول قراردادي است كه در آن بازيکنان تيم ملي 
عربستان سعودي براي تمرين و بازي در ســطح حرفه اي فوتبال اسپانيا به 
باشگاه هاي لاليگاي 1و 2فرستاده شــدند تا مستقل از اينکه اساسا نيازي به 
آنها هست يا نه مورد استفاده قرار بگيرند. خاوير تباس همين هفته پيش در 
مصاحبه با رسانه ها حمايت جدي خودش را از برگزاري سوپرجام در عربستان 
اعام كرد. همه اينها يعني پشــت يك ال كاســيکوي ناگهاني و بي موقع 
رخدادهاي بسياري در جريان است. بحث هايي در سطح سياسي، اقتصادي و 
البته اخاقي. براي همين هم اين ال كاسيکو بي رونق ترين بازي از نظر پوشش 
و شور و هيجان در داخل اســپانيا بود و عده قابل توجهي آن را عما تحريم 
كردند. بعضي ها مي گويند فوتبال فقط يك ورزش اســت و آن را با سياست 
آلوده نکنيد. اما واقعيت دنياي امروز چيز ديگري است. فوتبال حالا يك ورزش 
تماما سياسي است. چه بخواهيم و چه دوست نداشته باشيم. راستي گذشته 
از اين بحث ها، كسي يادش مي آيد آخرين باري كه بارسلونا موفق شد، با مسي 

يا بدون مسي، با ژاوي يا بدون ژاوي، رئال مادريد را شکست دهد كي بوده؟

سيدجواد رسولي/ کارشناس رسانه

روح خانه 
مان

شيدا اعتماد

گرينويچ

شانزه ليزه بهسازي مي شود 
شهردار پاريس با بودجه اي بالغ بر 250ميليون 
يورو، جزئيات طرح بازســازي و ساماندهي 
خيابان »شانزه ليزه« را اعام و از آن رونمايي 
كرده اســت. آن هيدالگو قول داده تا امتداد 
شــانزه ليزه 9.1كيلومتــري را كــه همواره 
به عنــوان »زيباترين خيابان  جهــان« از آن 
يادشده، و طي 30سال گذشته با بحران هاي 
پي درپــي چــون جنبــش جليقه زردهــا، 

اعتصاب ها، مشکات اقتصادي و بهداشتي روبه رو بوده و از شکوه گذشته خود 
دور شده است به باغي خارق العاده و مکاني براي تجربه، تفرج و تعمق پاريسي ها 
و گردشگران تبديل سازد. طراحي شــركت PCA-stream بعد از برگزاري 
المپيك تابستاني 2024 پاريس به مرحله اجرا خواهد رسيد. اين طراحي شامل 
كاهش 50درصدي وسايل نقليه، تبديل خيابان ها به مناطق سبز و مخصوص 
عابران  پياده، ايجاد تونل هايي از درختان به منظور بهبود كيفيت هواي منطقه و 

كاهش آلودگي است.

محبوب مثل کشتن مرغ مقلد
خوانندگان روزنامه نيويورك تايمز، رمان »كشــتن مرغ مينــا )مرغ مقلد(« را 
به عنوان بهترين كتاب 125سال گذشته انتخاب كردند. اين روزنامه اكتبر2021 
 )مهر-آبان1400( به مناســبت 125 ســالگي پيوســت هفتگي بــوك ريويو 
)Book Review( از خوانندگانش خواست نامزدهاي بهترين كتاب 125سال 
گذشــته را انتخاب كنند. كتابخواناني از 67كشور جهان از اين دعوت استقبال و 
انتخاب هاي خود را ارائه دادند. در ماه نوامبر )آبان-آذر( فهرستي از 25نامزد نهايي 
اعام شد و پس از آنکه بيش از 200هزار نفر در رأي گيري شركت كردند، كتاب 
كشتن مرغ مينا نوشته هارپر لي، نويســنده معروف آمريکايي، به عنوان برترين 
كتاب 125سال گذشته انتخاب شد. نل هارپر لي )Nelle Harper Lee( )زاده 
28آوريل1926 – درگذشــته 19فوريه2016( رمان نويس اهل ايالات متحده 
آمريکا بود كه در سال1960 به خاطر نگارش كتاب كشتن مرغ مقلد برنده جايزه 
پوليتزر براي رمان شــد. در فهرســت نيويورك تايمز از بهترين كتاب هاي 125 
سال گذشته، كتاب هاي ارباب حلقه ها: ياران حلقه نوشــته جي. آر.آر. تالکين، 
»1984«اثر جورج اورول، صد سال تنهايي به قلم گابريل گارسيا ماركز و محبوب يا 
دلبند نوشته توني موريسون، پس از كشتن مرغ مينا، به ترتيب دوم تا پنجم شدند.

درختان آلوچه اي كه مهربان ترند
دغدغه

نگاه شــان كه به درخت آلوچــه افتاد، 
چشم هاشان گرد شــد. گفتند: »حالاكو 

تا بهار؟ چه وقت شکوفه دادنه؟«
گيانــي اگر باشــيد، درختــان آلوچه 
بي ترديد در باغ خاطرات قشنگ تان ريشه 
دوانده اســت. اينجا اواخر اسفند، وقتي 
زمســتان بار و بنديلش  را جمع مي كند 
و صداي قدم هاي بانوي بهــار به گوش 
مي رسد، درختان آلوچه رخت شکوفه بر 
تن مي كنند. زماني كه ساختمان ها هنوز 
قد نکشيده بودند و بســياري از خانه ها 
حياط و باغچه داشــتند، درختان آلوچه 
همخانه  ما بودند. وقتي دستان مادران، 
پرده هاي پنجره ها را براي شست وشــو 
از پنجره ها دور مي كردند، شــاخه هاي 
درخت آلوچه با شکوفه هاي سفيدصورتي 
از آن ســوي شيشــه ها براي مان دست 
تکان مي دادند، كه آهــاي بهار نزديك 
است. همان حوالي دختران دم بخت در 
خيالشان پيراهن ســفيد مي پوشيدند و 
زير درخت آلوچه كنار محبوب، چشــم 

مي دوختند به دريچه دوربين عکاسي.
برگ هاي تقويم نشان مي دهند كه حالا 
زمان به شــکوفه نشستن آنها نيست. اما 
درختان آلوچه يك وقت هايي بي خيال 
سرماي زمستان و ورق هاي تقويم، شکوفا 
مي شوند. آن وقت كساني كه از كنارشان 
مي گذرند، ســر تکان مي دهند كه اين 
طفلك حســاب و كتاب كار از دستش 
در رفته يا نــه دو روز آفتابي ديده و گول 
خورده است. عده اي هم سر تأسف تکان 
مي دهند كــه اين درخت امســال ميوه 

نمي دهد.
يــك وقت هايي كــه درختــان آلوچه 
بيشــتري در زمستان شــکوفه دهند، 

خبرنگاران مي روند ســراغ كارشناسان 
كه چرا چنين شده اســت و آنها هم در 
پاســخ اين پرســش از به هــم خوردن 
چرخه طبيعت، جهش ژنتيك و مساعد 
بودن هوا ســخن مي گويند. اما نمي دانم 
چرا كســي نمي گويد درختان مهربان 
هســتند و بعضي درخت هــا مهربان تر. 
مثــا درختــان آلوچه اي هســتند كه 
حواس شان جمع است و تك تك روزهاي 
سال را مي شناســند، ولي مشتاقند كه 
غافلگيرمان كننــد و لبخندي بهاري بر 
زمستان صورت مان نقش بزنند. درختاني 
كه چشــم هامان را به تماشــاي بهار در 
زمهرير مهمان مي كننــد؛ درختاني كه 
راوي عاشقانه اي اميدناك هستند، روايت 

روزهاي روشني كه شايد در راه باشند.

 جاي خالي سلوچ
را بــايــــد از محمود دولت آبادي  خوش خلقي او 
چاپلوسي جدا مي كردند. روي گشاده مرگان در 
كار، نه براي خوشايند صاحب كار، بلکه براي به 
زانو درآوردن كار بود. مرگان اين را ياد گرفته بود 
كه اگر دلمرده و افسرده به كار نزديك بشود، به 
زانو درخواهد آمد و كار بر او سوار خواهد گشت. 
پس با روي گشــاده و دل باز به كار مي پيچيد. 
طبعا كار چنين است كه مي خواهد تو را زمين 
بزند، از پــا درآورد. اين تو هســتي كه نبايد پا 
بخــوري، نبايــد از پــا دربيايــي و مــرگان 
نمي خواســت خود را ذليل، ذليل كار ببيند. 

مرگان كار را درو مي كرد.

هفت

جـــان دو: بفهم 
كارآگــــاه، تنها 
دليلي كــه الان 
اينجــام به خاطر 

اينه كه مي خواستم اينجا باشم.
ميلز: نه، نه، ما آخرش مي تونستيم گيرت 

بياريم.
جــان دو: اوه واقعــا؟ خب پــس چيکار 
مي كردي؟ وقت گذروني يــا بازي با من؟ 
گذاشــتي 5تا آدم بي گناه بميرن تا وقتي 

حس و حالشو داشتي منو دستگير كني؟

ديالوگبوك مارك

ساخت ميراث بردگان 
نخســت وزير باربادوس، هفته گذشته اعام 
كرد كه معمار مشــهور غنائــي - بريتانيايي 
»ســر ديويد آجي«، طراحي ميراث و يادبود 
برده داري در اين  كشــور را برعهــده گرفته 
اســت. طراحي يك  مکان تاريخي - فرهنگي 
و مهم ترين بناي افشــاي برده داري بريتانيا؛ 
جايي كه بقاياي 570مرد، زن و كودك غرب 
آفريقا كه در مزارع اين جزيره كار مي كردند، 

در دهه1970 كشف شد. خبر ساخت اين بناي يادبود، چند روز پس از جدايي 
رسمي باربادوس از بريتانيا و تبديل شدن به جديدترين جمهوري جهان مخابره 
شده و قرار است در 30نوامبر2022 در نخستين سالگرد تغيير آن به جمهوري 
پارلماني افتتاح شود. طراحي و معماري ديويد آجي براي منطقه يادبود برده داري 
»نيوتن« كه با بينش و فلسفه مقبره هاي سنتي آفريقايي، عبادتگاه ها و اهرام ها 
شکل گرفته است؛ بر آفرينش فضايي اثيري و وحدت  دروني و بصري ميان زمين 

و آسمان، زندگان و ميراث مردگان، اين جهان و جهان باقي متمركز شده است.

مریم ساحلي

آخر مصور

دیوید فينچر

رابطه اي كه انســان با خانه اش دارد، 
با هيچ شــيء يا مکان ديگري ندارد. 
خانه براي ما زنده اســت. جزئي از زندگي ماست، آنچنان كه اعضاي 
خانواده مان هستند. خانه، روحي دارد كه وقتي در آن ساكن مي شوي، 
به جريان درمي آيد. براي همين ترك كردن خانه هايي كه دوست شان 
داشته ايم ســخت اســت؛ براي اينکه رابطه اي عميق بين ما و خانه 

به وجود مي آيد.
اگر از من بپرسيد خانه كجاســت مي گويم خانه جايي است كه به آن 
برمي گرديم. همين »برگشــتن« تفاوت آن با بقيه مکان هاســت. ما 
هميشه به خانه برمي گرديم. چيزي كه اميد را در ما زنده نگه مي دارد 
همين است. همين »برگشــتن« پياپي. از شهر شلوغ، از خيابان هاي 

باراني، از سر كاري طولاني و خسته كننده، از سفري دلپذير حتي.
نوع ارتباطي كه هر كسي با خانه ا ش دارد براي افراد مختلف متفاوت 
است. براي خيلي ها خانه استراحتگاهي اســت در انتهاي روز. براي 
بعضي ها پناهگاهي ا ســت براي فرار از ناخوشايندي هاي زندگي. اگر 
از افراد مختلف در مورد خانه و تعريفش بپرسيم تعريف هاي مختلفي 
مي شنويم و همه شان هم درست هستند. چون خانه براي هر شخصي 

با توجه به نيازها و روحيات خودش معني مي شود.
اما آن چيزي كه در همه اينها مشترك است آن »برگشتن« و »اميد 
برگشتن« به خانه اســت. اگر خانه مان را دوست داشته باشيم، در آن 
احساس امنيت كنيم و اگر از زندگي با همخانه هايمان دلخوش باشيم 
چه چيزي خوشايندتر از برگشــتن به خانه مي تواند باشد؟ وقتي كه 
شلوغي روز به اوج مي رسد، وقتي كه خستگي پنجه هايش را در تن آدم 
فرو مي كند، فقط خانه و فکر خانه است كه مي تواند ادامه راه را ممکن 
كند. براي همين هاست كه مي گويم خانه روحي نامرئي دارد كه در ما 
جاري است؛ روحي كه با ما پيوند خورده است و از طريق ارتباط با ما، 

ساكنان خانه، بزرگ مي شود و اوج مي گيرد.
براي همين ديدن خانه هاي خالي غم انگيز اســت. مانند يك جســم 
بي جان مي مانند. تهي از هياهو، تهي از خنده و تهي از حس برگشتن و 
صداي چرخاندن كليد در قفل و دستي نوازشگر كه غبار را از چهره شان 
پاك كند. خانه هاي خالي صبورانه در انتظار انساني هستند كه روحش 

را با آنها شريك شود و از راه هاي رفته بسيار بالاخره به آنها برگردد.
   سوگ و انتظار

 اثر: نوربرت-ون-يپرزله

اصا كه چي؟ كه چي 
مثا روي اين روزهاي 
گمنام و بي نشان ســال كه عبور از روزگار و 
عمر بربادرفته ما را بــه بهترين نحو تدارك 
مي بينند مدام اسم ها و مناسبت هاي بي بهانه 

و بيخودي مي گذاريد.
اصا همين امروز اين ســتون بايد اداي دين 
كند به برفي كه ديروز باريد، به آن دانه هاي 
سپيد تگرگ كه ناگهان خودي نشان دادند 
و چونان خشــم آدميزاد درســت و درمان و 
نه بيمار، زود هم فروكش كردند، شــايد هم 
بهتر بود اين ستون را امروز در رثاي زيبايي 
بي حد كوه هاي برف گرفته تهران مي نوشتيم 
و بعــد هــم آرزو مي كرديم تا ســينه اين 
آسمان چند ساعتي بيشتر در مقابل دشنه 
آلودگي دوام بياورد امــا چه كنيم كه همان 
نام ها و مناســبت ها كار دســت ما داده اند. 
بايد مثــل تنبيه هــاي دوران كودكي يك 
بزرگ تر در دهان اين جماعت شــيطان كه 
تقويم را خط خطي كرده انــد فلفل بريزد و 
اشك شان را دربياورد. نه جانم براي يك ستون 
نمي خواهيم مردم را بسوزانيم اما اگر شما هم 
در جريان قرار بگيريد كه امروز يعني 16ژانويه 
روز غذاهاي تند است با ما هم عقيده مي شويد. 

نمي شويد؟ اين چه روزي است آخر؟ 

تندش کن
زندگی پديا

مسعود مير
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